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adresa noastră. Una este critica la adresa eficienţei noastre şi cu 
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legitim al preocupărilor publice„. Consider că este deosebit de trist 
când dezbaterea publică ne reduce utilitatea faţă de naţiune, 
aruncând îndoieli asupra integrităţii şi obiectivităţii noastre. Dacă 
nu suntem crezuţi, existenţa noastră nu mai are niciun scop ". 

Richard Helms, fost director al CIA 
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„ !mi doresc să putem rămâne uniţi, să nu se destrame această ţară, 
să o păstrăm aşa cum ne-au lăsat-o înaintaşii noştri, acum o sută de 
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(M. Vârtejanu) 

MOZAIC CULTURAL 
•O carte eveniment: „Transilvania noastră de veghe" . . . . . . ... . . .  pag. 141 

Recent apărută la prestigioasa editură „ Şcoala Ardeleană "  din 
Cluj-Napoca, această nouă şi admirabilă carte se adaugă unui lung 
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EDITORIAL 

octombrie - decembrie 2016 

„RECLĂDIREA SPERANŢEI ŞI A 
UNEI NOI SOLIDARITĂTI 

' 

NATIONALE" 
' 

Prof. univ. dr. Emil Constantinescu, preşedintele 
României, în perioada 1996-2000 

N 
u este prima dată când se discută pe tema privind elaborarea 
unei strategii de dezvoltare durabilă a României, dar pe măsura 

trecerii timpului ne dăm seama cât de mult ne l ipseşte o astfel de strategie. 
Nu numai din punct de vedere al dezvoltării economice, ci mai ales din 
cauza degradării continue a relaţiilor interumane marcată de divizarea 
societăţi i, neîncrederea în instituţii şi l ipsa speranţei într-un viitor mai bun. 

Această dezbinare generală a devenit evidentă după 2007, când 
românii şi-au realizat visul secular de a avea asigurată independentă şi 
integritatea - de către NATO şi securitatea economică - de către UE. Dar 
tocmai acum ne dăm seama că, în ciuda unei creşteri substanţiale a PIB şi a 
rezervelor în valută ale Băncii  Naţionale, faţă de situaţia catastrofală din anii 
'90, în acea perioadă a existat o solidaritate naţională pe care am pierdut-o 
acum. 

Acea solidaritate naţională s-a construit în jurul proiectului integrării 
României în NA TO şi UE şi atunci românii au fost dispuşi să plătească un 
greu preţ social pentru un proiect în care credeau şi pe care şi-l doreau. 

În ultimii nouă ani, în ciuda ritmului creşterii economice, populaţia 
este dezamăgită de inconsistenţa programelor electorale, de incoerenţa 
prestaţiei guvernamentale şi de haosul legislativ. Aceasta se întâmplă pentru 
că avansăm cu spatele la viitor şi la finalul fiecărui an asistăm la o ceartă 
penibilă pentru împărţirea veniturilor de la buget, între diferite grupuri de 
interese centrale şi locale. 

Situaţia nu poate fi rezolvată doar de o strategie de dezvoltare pe 
termen mediu, dacă nu se construieşte pe baza unei viziuni româneşti asupra 
lumii globalizate în societatea cunoaşterii, pentru cel puţin următori i treizeci 
de ani .  

Aceasta este misiunea elitelor intelectuale româneşti, pentru că lor le 
revine vina că s-au trezit prea târziu şi integrarea în UE ne-a găsit 
nepregătiţi pentru afirmarea identităţii noastre în cadrul european şi 
mondial. 
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Este incorect să  acuzăm pentru nerealizările României companiile 
sau băncile străine care îşi urmăresc profitul propriu sau alte state membre 
care îşi promovează propriile interese, dacă noi nu putem sau nu ştim să 
promovăm şi să apărăm interesele noastre. 

Nu poate exista un proiect valabil de dezvoltare sustenabilă a 
României dacă acesta nu pleacă de la resursele minerale ale subsolului, 
pentru că le avem şi de la excepţionalele resurse ale solului, pentru că le 
avem şi nimeni nu le poate exploata împotriva voinţei noastre. 

Atuul principal al României în societatea globalizată a cunoaşteri i nu 
este volumul resurselor naturale, ci extraordinara lor diversitate care poate fi 
valorificată doar printr-un management inteligent care să anticipeze ce tip de 
resurse vor fi uti lizate de tehnologiile viitorului. 

Această anticipare a viitorului face posibilă o programare pe termen 
lung a resurselor financiare pentru dezvoltarea unor sectoare industriale 
prioritare, pregătirea unor resurse umane înalt educate şi a unor competenţe 
profesionale în domeniile alese ca prioritare. 

Performanţa resurselor umane în domeniile de interes naţional nu 
este legată numai de o bună calificare profesională, ci şi de motivaţia 
personală dar şi colectivă generată de ambiţia afirmării României pe plan 
european şi mondial. 

În ceea ce priveşte „buna guvernare", ca un cunoscător al resurselor 
naţionale ale subsolului vă pot spune că atât timp cât toate evaluări le 
Consiliului Economic European şi ale Institutului Geologic al SUA ne 
plasează pe locurile 3-4 din punct de vedere al resurselor geologice, iar în 
ierarhiile economico-sociale de la Bruxelles ne plasăm pe locurile 27-28, 
orice discuţie asupra bunei guvernări este inutilă. 

O situaţie asemănătoare priveşte agricultura. Cum se poate justifica 
decalajul între producţiile obţinute de Olanda şi Danemarca pe terenuri 
nisipoase şi în condiţiile unei clime nefavorabile şi cele din România, care 
deţine circa 70% din solurile cu cernoziom cele mai fertile din UE? 

În aceste condiţii, este clar că nu numai furtul celor care au văzut 
„ţara ca o pradă" este de vină. Incompetenţa, lenea, prostia demnitari lor ş i  
indolenţa aparatului birocratic la care se adaugă secretomania care 
maschează corupţia au dus la plasarea României în această poziţie 
ruşinoasă, la coada Europei. 

În ceea ce priveşte programarea investiţiilor, este corect să investim 
în IT pentru a valorifica inteligenţa şi creativitatea nativă a tinerilor români, 
dar cum putem justifica, într-o ţară care dispune de resurse proprii de petrol 
şi gaze de înaltă cal itate şi de enorme zăcăminte de sare, falimentul 
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industriei petrochimice? Şi dacă luăm în considerare vastele terenuri 
agricole de care dispunem, falimentul industriei îngrăşămintelor chimice? 

Aici nu este vorba numai de subminarea economiei naţionale, ci 
chiar de trădare a intereselor naţionale. 

Nu suntem victime ale unei conspiraţii internaţionale, ci ale 
proprii lor noastre carenţe şi greşeli .  În actualele condiţi i, principalul scop al 
unei strategii de dezvoltare durabilă este reclădirea speranţei şi realizarea 
unei noi solidarităţi naţionale. 

Solidaritatea naţională nu poate fi construită decât în jurul unui 
proiect identitar vizionar care să aibă drept ţel restituirea demnităţii 
naţionale şi a respectului de sine al fiecărui cetăţean. 

Acestea sunt câteva din gândurile mele în legătură cu nevoia unei 
strategii capabile să asigure ţării noastre vi itorul pe care îl merită. 

Notă: 
Textul de mai sus reprezintă Mesajul adresat de autor organizatorilor 
conferinţei naţionale cu tema: Provocări actuale şi de perspectivă ale 
dezvoltării durabile a României, în contextul celor mai recente cerinţe ale 
practicii economico-sociale, eveniment desfăşurat în ultima decadă a lunii 
noiembrie 2016. 
Titlul şi supratitlul Editorialului aparţin Redacţiei. 
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SPECIALE 
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ACTIUNI ALE SERVICIILOR 
' " 

SECRETE RUSE IN BALCANI 
Alexandru Botez 

O 
fensiva generalizată declanşată de actualul regim de la 
Moscova împotriva Occidentului, se manifestă cu o virulenţă 

deosebită în Balcani. 
Dacă informaţiile despre acţiunile de subminare şi destabilizare ale 

serviciilor secrete ruseşti din statele membre NA TO şi UE, în general, sunt 
destul de accesibile opiniei publice, nu acelaşi lucru se poate spune despre 
unele state balcanice, în care transparenţa instituţională şi independenţa 
mass-media continuă să fie în mare măsură doar deziderate. Cu toate 
acestea, există suficiente semnale care relevă o intensificare extremă a 
activităţilor subversive ale Rusiei în Balcani. 

O analiză pertinentă a acestora a fost făcută de analistul croat Damir 
Marusic în revista americană The National lnterest.1 

La 1 6  octombrie 201 6, chiar în ziua în care în Muntenegru se 
desfăşurau alegeri parlamentare, serviciul de securitate al acestei ţări a 
arestat 20 de cetăţeni sârbi, acuzaţi că ar fi pregătit un atac terorist vizând o 
serie de instituţii de stat de la Podgorica. 

Serbia a reacţionat prompt respingând orice implicare. Primul 
ministru sârb Aleksandar Vucic a cerut să fie prezentate probe din care să 
rezulte că a fost vorba de un complot, iar reprezentanţii opoziţiei din 
Muntenegru - în majoritate formată din minoritari sârbi - au declarat că este 
vorba de o operaţiune sub steag străin al serviciilor de securitate loiale prim
ministrului muntenegrean Milorad Djukanovic, vizând consolidarea 
victoriei obţinute în alegeri. 

Două zile mai târziu, procurorul general al Muntenegrului, Milivoje 
Katnic, a declarat că este dispus să facă publice probele obţinute de 
investigatori şi că arestările efectuate au prevenit „un masacru fără 
precedent". Conform declaraţi ilor acestuia complotiştii plănuiseră să 
pătrundă în clădirea parlamentului de la Podgorica, îmbrăcaţi în uniforme 
ale trupelor de elită ale Muntenegrului şi să neutralizeze forţele de pază din 

1 Damir Marusic, A pu.I' la cale Moscova o lovi/ură de .\'/alin Muntenegru? („Did Moscow Botch a Coup in 
Montenegro""), din 30.10.2016, The National Interes/ (hur: \\ww.thc-amcrica11-in1crcsl.com.'2016' I ())0 did

nrnsco\\-hotch-a-coup-in-mnnlrncgnv - accesat la O 1.11.2016)} 

to 

https://biblioteca-digitala.ro



PERISCOP, nr. 4 octombrie - decembrie 2016 

interior. Apoi urmau să deschidă focul asupra suporteri lor opoziţiei adunaţi 
în afara clădirii parlamentului, unde aceştia aşteptau rezultatele alegerilor, 
iar prim-ministrul muntenegrean urma să fie constrâns să declare nule 
rezultatele scrutinului sau să accepte cererile opoziţiei. 

Bezbednosno-informativna agencija (BIA) 
sediul central din Bell!rad 

La 24 octombrie 20 1 6, în cadrul unei 
conferinţe de presă, vizibil şocat, 
Aleksandar Vucic a confirmat faptul 
că a fost vorba de un complot vizând 
asasinarea lui Djukanovic. Un set de 
uniforme militare muntenegrene, 
precum şi suma de 1 20.000 lire 
sterline au fost descoperite în Serbia, a 
afirmat Vucic, iar mai mulţi 
naţionalişti sârbi au fost arestaţi .  

Acesta a mai menţionat că nici un politician din Serbia şi din 
Muntenegru nu ar fi fost implicaţi în complot, dar s-a referit vag la 
complicitatea unor ,,servicii străine atât din Vest, cât şi din Est". 

Pe 27 octombrie 20 1 6, cotidianul sârb Danas, citând surse 
guvernamentale, a relatat că Serbia a expulzat mai mulţi cetăţeni ruşi, care 
aveau legături cu complotul din Muntenegru. Mai mult decât atât, publicaţia 
a dezvăluit că sârbii arestaţi erau în posesia unor aparaturi de cifrare a 
comunicaţii lor, precum şi a altor dispozitive sofisticate folosite pentru 
monitorizarea locaţiilor în care se afla Djukanovic. De asemenea, se mai 
menţiona că unii dintre sârbii arestaţi, au luptat de partea ruşilor în Donbas -
Ucraina. 

În zilele următoare, la Belgrad a sosit Nikolai Patruşev, fostul 
director al FSB şi actualul şef al Consiliului pentru Securitate Naţională al 
Federaţiei Ruse. Se pare că această vizită a avut legătură cu expulzarea 
agenţilor ruşi din Serbia. 

În opinia analistului croat, ceea ce părea iniţial o intrigă electorală 
sau un scenariu fantezist dintr-o ţară balcanică cu numai 600.000 de 
locuitori, s-a extins rapid în Serbia, iar apoi a relevat implicarea serviciilor 
secrete ale Rusiei, fiind de fapt vorba de un complot cu mize globale. 

Conform lui Damir Marusic, alegerile din Muntenegru au fost 
concepute de experimentatul politician Djukanovic ca un referendum 
privind decizia sa de a urma cursul integrării euroatlantice a ţării. Prin 
urmare, miza scrutinului a fost mai mult decât câştigarea unui nou mandat. 

Muntenegru a finalizat în luna mai 20 1 6  negocierile privind aderarea 
la NA TO şi trebuie ca acest acord să fie ratificat în parlament. Dacă 
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alegeri le ar fi fost câştigate de opoziţie, aderarea Muntenegru la NA TO ar fi 
intrat în impas. 

Calculul NATO pentru admiterea Muntenegru în rânduri le sale este 
evident. În condiţiile în care Albania şi Croaţia sunt deja membre ale 
alianţei, prin aderarea Muntenegrului, de facto, Marea Adriatică devine 
inaccesibilă Rusiei . 

În opinia analistului croat, fiind o alianţă defensivă, NA TO este în 
primul rând preocupată de reforma forţelor armate din ţara aspirantă la 
statutul de membru, iar în acest domeniu, Muntenegru a înregistrat 
progresele notabile. Cel mai probabil  corupţia pe scară mare va fi combătută 
pe măsură ce Muntenegru va avansa pe calea accederii la UE. Aderarea la 
NA TO, pe lângă că serveşte unor interese strategice imediate, va crea 
condiţi ile ca Muntenegru să se îndrepte în direcţia cea bună. 

La rândul său, Rusia a fost extrem de iritată de orientarea spre 
Occident a Muntenegrului şi în special de aspiraţii le sale de a adera la 
NA TO. Iritarea ei are două faţete - una mai amplă strategică şi una 
economică, relevă Marusic. 

Din punct de vedre strategic, Rusia consideră că aderarea 
Muntenegrului la NA TO va restrânge drastic posibilitatea de a avea în viitor 
o ieşire la Marea Adriatică. Acest lucru este resimţit de Kremlin ca o palmă 
pe obraz şi nu se sfieşte să acuze Occidentul pentru acest lucru. 

De asemenea, opţiunea pro-occidentală a Muntenegrului constituie 
pentru Rusia un precedent incomod pentru cel mai fidel aliat al ei din 
regiune, Serbia. Primul ministru Vucic, până acum, a jucat un joc dublu. 
Discret, a lansat semnale interlocutorilor occidentali că intenţionează să 
îndrepte Serbia spre o apropiere de Occident, în timp ce a menţinut relaţii 
strânse cu Rusia. 

În acelaşi timp, şi interesele financiare joacă un rol în frustrările 
ruşilor. Lipsa de transparenţă face ca Muntenegru să fie o destinaţie 
atractivă pentru banii ruseşti, dintre care mulţi sunt de provenienţă dubioasă. 
Mulţi ruşi deţin case de vacanţă în Muntenegru, 25% dintre turiştii care vin 
în această ţară provin din Rusia şi conform unor estimări cetăţenii ruşi deţin 
circa 40% din bunurile imobiliare din această mică ţară balcanică. 

Totuşi, guvernul lui Djukanovic pare să fi ajuns la concluzia că nu 
este înţelept ca Muntenegru să fi dependentă de o singură sursă de investiţii 
străine şi ar fi mai prudent să pivoteze spre Occident. 

Oricare ar fi cauzele profunde ale acestei opţiuni a guvernului de la 
Podgorica, Kremlinul nu a făcut un secret în a-şi arăta nemulţumirea faţă de 
aspiraţiile de integrare în NA TO ale Muntenegrului. Ministerul rus de 
externe le-a calificat ca fiind „un pas ostil deschis, cu consecinţe 
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destabilizatoare pentru sistemul de securitate euroatlantic". Purtătorul de 
cuvânt al lui Putin a fost chiar mai direct şi mai ameninţător: „Moscova a 
afirmat întotdeauna că, continuarea extinderii NA TO şi a infrastructurilor 
NA TO spre Est, va fi urmată de un răspuns din partea Rusiei", a declarat 
acesta. 

Conform sondajelor de opinie, sprij inul populaţiei muntenegrene 
pentru aderarea la NATO a crescut în acest an. Cu toate acestea, fracturi cu 
substrat etnic persistă. Etnicii bosniaci şi albanezi - mici minorităţi -
sprij ină de o manieră covârşitoare aderarea la NA TO, majoritarii 
muntenegreni o susţin destul de rezervat, iar etnicii sârbi sunt împotrivă. 
Djukanovic a acuzat partidele de opoziţie sârbeşti că sunt susţinute cu bani 
provenind din Rusia, acuzaţie respinsă de l iderii opoziţiei. În acelaşi timp, 
partidele opoziţiei sprij ină deschis poziţia Rusiei faţă de NATO şi se fac 
ecoul sentimentelor anti-occidentale şi pro-ruseşti ale unor politicieni 
naţionalişti din Serbia. 

Analistul croat atrage atenţia asupra faptului că, în Balcani, 
cooperarea iredentiştilor din Muntenegru cu forţele paramilitare din Serbia 
abia dacă trezesc suspiciuni sau chiar sunt trecute cu vederea. Prin urmare, 
nici faptul că ruşii sunt tentaţi să exploateze divergenţele dintre grupurile 
etnice nu constituie o surpriză pentru nimeni. 

Cu toate acestea, suspiciunea că Rusia a pus la cale un complot 
împotriva unei ţări, pentru a schimba opţiunile pro-NATO ale acesteia, 
marchează o evoluţie nouă şi tulburătoare în Balcani. 

Este de notorietate faptul că serviciile ruse de informaţii operează 
fără restricţii în Serbia de mai multă vreme. Mai puţin cunoscut este însă că 
această situaţie a început să se schimbe în ultimul timp. 

Există semnale conform cărora agenţi ai servicii lor secrete ruse 
filează deschis şi agresiv cetăţeni străini în Belgrad, folosind tehnici care 
erau utilizate până de curând doar împotriva diplomaţilor la Moscova. Deşi 
se spune că prim-ministrul Vucic nu ar fi autorizat acest comportament, 
până acum nu a luat nici o măsură pentru a-l împiedica. 

Vizita lui Patruşev la Belgrad, se află în centrul acestei probleme. 
Ministrul sârb de interne Nebojsa Stefanovic a declarat că vizita nu a fost o 
surpriză, fiind planificată cu mult timp înainte. Scopul oficial al vizitei, a 
mai declarat Stepanovic, a fost semnarea unui memorandum privind 
cooperarea în domeniul securităţii dintre cele două ţări . 

În mod surprinzător, acest lucru a fost însă contrazis chiar de 
cotidianul rus Kommersant, care a dezvăluit că adevăratul motiv al 
„neaşteptatei'' vizite la Belgrad a lui Patruşev a fost ,,să discute cazul 
Muntenegru" şi să „prevină scandalul declanşat în relaţiile sârbo-ruse". 
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Kommersant a atras atenţia asupra faptului că Patruşev a avut întrevederi 
separate cu Stepanovic, ministrul de externe, cu primul ministru şi chiar cu 
preşedintele Tomislav Nikolic. Aceasta în condiţiile în care prevederile 
memorandumului erau deja negociate. Citând o sursă de la Belgrad, 
Kommersant a relevat că intervenţiile lui Patruşev au fost încununate de 
succes. 

Rămâne de văzut cât de încununate de succes au fost aceste 
intervenţi i .  De exemplu, în timp ce Stefanovic a negat că cetăţeni ruşi ar fi 
fost expulzaţi, Vucic a fost mai circumspect în declaraţi ile sale referitor la 
aceste expulzări şi legătura dintre acestea şi Muntenegru. ,Jntrebarea dvs. 
este parţial incorectă. O parte este falsă", a răspuns acesta enigmatic, după 
care a afirmat că nu poate să spună mai multe. La rândul său, MAE de la 
Moscova, a categorisit ştirile despre spionii ruşi care ar fi fost declaraţi 
persana non grata, ca fiind , fantezii". 

Luate împreună toate aceste dovezi sunt neconcludente şi având în 
vedere sensibilitatea lor ar fi putut rămâne la stadiul de zvonuri. Cu toate 
acestea, un eveniment care pune într-o lumină nouă toate aceste evoluţii, a 
avut loc la 29. 1 0.20 1 6. La Belgrad a fost descoperită o ascunzătoare 
conţinând armament, inclusiv lansatoare de rachete, grenade şi muniţie 
pentru arme automate şi puşti cu lunetă, într-o pădure din apropierea 
reşedinţei primului ministru Vucic. Aceasta se afla lângă locul unde şoseaua 
pe care se deplasa maşina blindată a primului ministru face o curbă şi 
impune încetinirea vitezei autovehiculelor. S-a anunţat că Vucic ar fi fost 
evacuat într-un loc sigur de către paznicii săi, unde a aşteptat rezultatele 
investigaţiei care a fost declanşată în legătură cu acest incident. 

Prin urmare, deşi faptele rămân încă destul de nebuloase, cu 
siguranţă că ceva grav s-a întâmplat în Serbia, este de părere analistul croat. 
Vucic părea şocat la conferinţa de presă când a dezvăluit că complotul 
împotriva lui Djukanovic a fost real, ceea ce relevă că nu ştia în acel 
moment cu exactitate ce se întâmplă între graniţele propriei sale ţări . 

Până atunci, el a tolerat activităţile agenţilor secreţi ruşi, iar dacă 
aceştia au fost expulzaţi, acest lucru indică că a ajuns la concluzia că 
serviciile secrete ruseşti au ajuns prea departe. 

Probabil a real izat că jocul său, de mimare a apropierii de Occident 
şi concomitent cochetarea cu Rusia s-ar putea termina cu o catastrofă, de 
felul celei care era să se întâmple în Muntenegru. 
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GCHQ - ULTIMUL SECRET? 
Ioan Românu 

General al Comunicaţii lor C artierul 
Guvernamentale (Govemment Communications Headquarters 

- GCHQ) este cea mai valoroasă sursă de informaţii a guvernului britanic, 
încă de pe vremea când a început să opereze la Bletchley, pe timpul 
ultimului Război Mondial. Capacităţile britanici lor de interceptare şi 
decriptare a mesajelor secrete sunt unanim recunoscute pentru valoarea lor 
de către aliaţi . GCHQ constituie un element cheie al relaţiilor cu Statele 
Unite de peste jumătate de secol. 

În această perioadă, GCHQ - succesorul faimoasei organizaţii de 
spargere a codurilor de la Bletchley Park din timpul războiului, este cea mai 
mare şi cea mai performantă agenţie de spionaj .  Ea a fost încadrată cu cel 
mai numeros personal - mai mult chiar decât cel al MI5 şi S IS luate 
împreună - şi i s-a oferit „partea leului" din bugetul serviciilor secrete 
britanice. 

Rezultatele activităţii GCHQ, cunoscute ca iriformaţii din semnale 
sau SJGJNT, au constituit majoritatea informaţiilor secrete puse la dispoziţia 
factorilor de decizie politică pe timpul Războiului Rece. 

De atunci, acestea au devenit şi mai 
semnificative, astfel că, actualmente, 
GCHQ îndeplineşte un rol tot mai 
important în domeniul informaţiilor 
secrete ale Marii Britani i, iar din vara 
anului 2003 i s-a oferit un nou sediu, 
unul dintre cele mai modeme din 
Europa. Se apreciază că este cea mai 
importantă agenţie de informaţii 
britanică, deşi nu se cunoaşte aproape 

Sediul central al GCHQ nimic concret despre activitatea ei. 
Totuşi, importanţa decriptării comunicaţiilor criptate germane -

cunoscută ca Secretul Ultra - pentru victoria Marii Britanii asupra Puterilor 
Axei este universal recunoscută. A devenit legendară dependenţa lui 
Winston Churchill de informaţiile zilnice fumizate de Ultra, abţinute din 
„impenetrabilele maşini de cifru germane, precum Enigma ". 

Informaţii lor uimitoare obţinute din interceptări au permis primilor 
miniştri şi preşedinţilor ţărilor Aliate să pătrundă în minţile inamicilor din 
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Axă. Datorită secretelor obţinut de S IGINT au putut fi cunoscute şi 
zădărnicite încercări le liderilor japonezi de a obţine un armistiţiu favorabil 
în august 1 945, chiar atunci când se finalizau operaţiunile pentru lansarea 
bombelor atomice asupra celor două oraşe - Hiroşima şi Nagasaki . 

Cu toate acestea, la scurtă vreme după Ziua Victoriei, ceva mai mult 
decât ciudat s-a întâmplat, după cum menţionează Christopher Andrew, unul 
dintre cei mai importanţi istorici ai spionajului. Este vorba de dispariţia 
subită a spionajului din interceptări din peisajul istoric. Aceasta a 
distorsionat studierea Războiului Rece. Serviciile de informaţii ,  care se aflau 
în prima l inie a Războiului Rece, fiind responsabile de cele mai multe 
aspecte ale relaţiilor internaţionale, refuzau cu încăpăţânare să recunoască 
chiar şi existenţa spărgătorilor de coduri . 

Acest spionaj invizibi l în istorie nu a încetat odată cu sfârşitul 
Războiului Rece. În 2004, în urma furorii stârnite de rolul spionajului pentru 
justificarea invadării Irakului, lordul Butler, fost secretar de stat, a fost 
desemnat să realizeze o anchetă despre Spionajul britanic şi armele de 
distrugere în masă. Detaliile raportului lui Butler despre investigaţiile făcute 
în agenţiile secrete au fost fără precedent de profunde şi amănunţite. Cu 
toate acestea, GCHQ a fost menţionat doar o singură dată, anume pe lista 
abrevierilor. 

Aceasta este tot ce se putea afla din cele 260 de pagini ale raportului . 
De-a lungul secolului al 20-lea spărgătorii de coduri au continuat să trimită 
guvernului cele mai preţioase informaţii obţinute de spionajul britanic. 

Rapoartele informative erau prezentate în cutii speciale şi 
beneficiarii credeau că ele erau ceva de care alte departamente nu 
dispuneau. Parţial, acesta a fost motivul pentru care primii miniştri britanici 
nu aveau reţineri să cheltuiască banii statului pentru Intelligence. 
Informaţiile din interceptări erau importante pentru liderii politici, deoarece 
le permiteau să audă vocile autentice ale inamici lor. 

Cu toate că Winston Churchil l  a fost cel mai faimos destinatar al 
unor astfel de materiale secrete, şi predecesorului său, Neville Chamberlain, 
i se oferiseră câteva mostre remarcabile din modul în care gândea Adolf 
Hitler. La scurtă vreme după Acordul de la Munchen ( 1 93 8), lui 
Chamberlain i s-a prezentat un raport informativ care arăta că Hitler 
obişnuia în privat să se refere la el ca la bătrânul nesimţit. De înţeles că 
această dezvăluire a avut un efect profund asupra lui Chamberlain. 

Cu toate acestea, prezentarea constantă de secrete derivate din lumea 
decriptorilor, a interceptărilor şi tot felul de ascultări, avea capacitatea de a 
induce paranoia. Este cunoscut faptul că, de regulă, Harold Wilson îşi trăgea 
secretarul particular, Bernard Donoughue, în băile şi toaletele din Downing 
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Street. Doar acolo, cu robinetele de apă deschise şi sub zgomotul produs de 
revărsările bazinelor WC-urilor, se simţea imun la posibilităţile de a fi 
ascultat de microfoane. 

O prioritate a specialiştilor britanici în probleme tehnice de 
securitate pe timpul anilor de premier ai lui Harold Wilson era instalarea 
unor telefoane cu bruiaj în reşedinţa sa de vacanţă din Insulele Scilly, astfel 
ca el să poată vorbi cu Whitehall fără teama de a fi interceptat. Fără 
îndoială, el ar fi fost încântat să afle că şi unii din oponenţii săi se simţeau la 
fel de îngrijoraţi de posibil itatea de a fi supravegheaţi electronic. Când 
l iderul rhodesian Ian Smith a vizitat Londra la finele anului 1 965, el a 
insistat să aibă unele din cele mai confidenţiale conversaţii ale delegaţiei 
sale în toaletele doamnelor, convins că acesta era locul sigur unde englezii 
n-ar fi îndrăznit să planteze microfoane. 

Ascultarea în secret îi îngrozea deopotrivă pe prieteni şi duşmani. 
Harold Macmil lan îşi aminteşte sentimentul aproape de nesuportat pe care l
a simţit pe timpul vizitei sale la Moscova, din 1 959, când l-a întâlnit pe 
liderul sovietic Nikita Hruşciov. Delegaţia sa se temea că codurile britanice 
ar fi fost compromise şi că ei nu mai puteau discuta nestingherit nici în aer 
liber, datorită supravegherii tehnice permanente. El ar fi fost însă încântat să 
afle că, în aceleaşi momente, şi Hruşciov şi cei din cercul său apropiat se 
simţeau şi ei tot mai îngrijoraţi de prezenţa microfoanelor KGB-ului, 
datorită cărora nu îndrăzneau să vorbească liber chiar între ei în propria lor 
capitală. 

În iunie 1 966, spre imensa sa nemulţumire, preşedintele Tito al 
lugoslaviei descoperea că era interceptat chiar de propria sa echipă de 
securitate. ,,Au instalat peste tot microfoane, chiar şi în dormitor", îi spunea 
el furios unui prieten. 

Probabil însă că exemplul cel mai elocvent despre modul în care 
ascultarea secretă prin microfoane a avut consecinţe politice a fost bine
cunoscutul scandal Watergate, care a dus la căderea preşedintelui Richard 
Nixon în iulie 1 974. Nixon folosise o echipă de foste cadre ale C IA, pentru 
a pătrunde în sediul Partidului Democrat pentru a instala microfoane. În 
1 973, primul ministru britanic, Edward Heath, a făcut o vizită în China. 
Mao Zedong l-a întrebat: Ce-i cu prostiile astea despre Nixon? Heath i-a 
oferit lămuriri. Mao ar fi replicat: Dar noi toţi ne ascultăm oponenţii şi 
fiecare ştie asta. Aşa că, de ce se face atâta tărăboi? 

Alţii au manifestat calm când au aflat de existenţa microfoanelor. 
Atunci când Tony Blair a vizitat India în anul 2000, echipa sa de securitate a 
descoperit două microfoane în dormitorul său şi i-au spus că nu vor putea să 
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l e  înlăture fără să  spargă pereţii .  Blair a decis să  nu facă scandal ş i  în linişte 
s-a mutat în altă cameră. 

Cu siguranţă că interceptarea şi decriptarea mesajelor cifrate nu mai 
constituie de mult o noutate. Chiar şi pe vremurile medievale capetele 
încoronate ale Europei recurgeau la camere negre secrete unde scrisorile 
cifrate interceptate ale diplomaţilor erau deschise şi decriptate pentru a afla 
informaţii confidenţiale. 

Totuşi, zilele modeme ale GCHQ se datorează existenţei 
transmisiunilor radio cifrate şi impactului enorm al metodelor şi mij loacelor 
ştiinţifice de luptă din timpul celui de-Al Doilea Război Mondial. A fost o 
luptă împotriva lui H itler, care a revoluţionat importanţa secretelor ascunse 
de mesajele cifrate transmise prin radio. Blitzkrieg-ul şi atacul prin 
surprindere au fost semnele distinctive ale unui nou stil de război instalate la 
sfârşitul anilor 1 930. Viteza mare cu care se purta războiul însemna că 
secretele trimise prin contrabandă sub gulerul hainei unui spion tradiţional 
nu mai erau de mare folos comandanţilor militari . Spărgătorii de coduri de 
la Bletchley Park erau răspunsul perfect, oferind informaţii secrete în timp 
real prin interceptarea comunicaţiilor inamicului . În unele cazuri, mesajele 
trimise de Hitler lui Rommel în deşert erau decriptate şi puse pe biroul lui 
Churchill înainte ca ele să fi fost citite chiar de către destinatar. În curând 
Bletchley Park conducea spionajul la scară industrială bazat pe echipamente 
speciale proiectate în acest scop. 

Odată cu declanşarea Războiului Rece, SIGINT-ul, aşa cum 
devenise consacrat în l iteratura de specialitate, părea să fie la fel de 
important pentru noua epocă, cea a confruntării nucleare. Bombele atomice 
şi echivalentele acestora din domeniul biologic şi chimic, împreună cu 
rachetele balistice, precum V2 din timpul războiului, împotriva cărora 
practic nu exista apărare, erau noile valute forte ale conflictului. Liderilor 
lumii li se cerea să înţeleagă stranii le noi ameninţări şi posibilitatea oferită 
de un atac surpriză devastator, pe care lordul Tedder, şeful Statului Major al 
Aviaţiei, îl numea un potenţial Pearl Harbour nuclear. 

Precaritatea lumii pentru avertizare timpurie, descurajare şi ţintire 
sosise. Şefii militari solicitau informaţii mai precise şi au ajuns la concluzia 
că acoperirea globală cu S IGINT devenise indispensabilă pentru aliaţii 
occidentali . Astfel că, pe la mijlocul anilor 1 950, criptanali ştii britanici şi-au 
abandonat „cabanele" de la Bletchley Park pentru a se instala la 
Cheltenham, în peisajul distinctiv al cupolelor antenelor radar şi satelit, care 
deveneau parte integrală a Războiului Rece. 

În mod ironic, istoria GCHQ după intrarea în perioada de pace din 
1 945 se referă foarte mult la operaţiuni mil itare şi chiar la război . Vastul 
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program britanic SIGINT a fost realizat de GCHQ, dar condus în cooperare 
cu serviciile armatei, care şi-au folosit bazele, navele şi aviaţia pentru 
colectarea primară de informaţii din semnale. Multe din poveştile sale se 
împletesc strâns cu îndelungata moştenire a unor mici războaie şi conflicte 
de gherilă în zone precum Coreea, Malaya, Borneo, Aden şi Falkland. 

De asemenea, operaţiuni le GCHQ au implicat confruntări terifiante 
cu ruşii . Britanicii au condus misiuni submarine secrete de spionaj destinate 
să colecteze semnale emise de flota rusă. Au fost transformate urgent 
submarine pentru a proteja porturi le de Marina rusă, acţionând periculos sub 
crucişătoare la doar 5-6 metri sub aparatele lor electronice. Submarinele 
care au fost trimise în misiuni S IGINT au fost detectate la Murmansk şi 
urmărite de distrugătoarele ruseşti cu explozivi de adâncime. Activităţile 
oceanice al GCHQ sunt un secret bine păstrat, însă unele submarine 
britanice încă mai poartă urmele războiului secret al semnalelor în Nordul 
Îndepărtat. 

GCHQ este, de asemenea, sinonima cu misterioasa reţea 
internaţională cunoscută ca Echelon, condusă de spionajul american şi cel 
britanic. În secret, britanicii şi americanii colaborează pentru interceptarea şi 
decriptarea traficului mai mici lor lor aliaţi, inclusiv Franţa şi Germania. 
Însă, chiar şi la nivelul conducerii ,  în relaţiile dintre cei doi principali 
parteneri - Marea Britanie şi Statele Unite - pot apare dezacorduri serioase. 
Ceea ce îi uneşte în lumea informaţii lor din semnale este real ismul şi nu 
romantismul . Colaborarea anglo-americană din domeniul informaţiilor are la 
bază satisfacerea unor interese reciproce. America dispune de propria sa 
vastă instituţie pentru decriptări - Agenţia Naţională de Securitate (NSA) -
cu resurse tehnologice infinit mai mari decât ale britanicilor. La rândul lor, 
spărgătorii de coduri americani au nevoie de staţi ile de ascultare din 
avanposturile îndepărtate ale fostului Imperiu Britanic, din care unele, 
precum cea din Cipru, sunt atât de importante pentru colectarea de 
informaţii folosite la modelarea politicii internaţionale din regiune. 

În 1 974, confruntat cu o criză financiară, guvernul britanic decisese 
în mod formal să-şi retragă bazele din Cipru pentru a economisi bani. În 
acele zile Washingtonul i-a spus Londrei că această decizie era inacceptabilă 
şi că britanicii trebuie să rămână. Motivul era simplu. Bazele SIGINT, care 
permiseseră Americii să asculte Orientul Mijlociu, le erau extrem de 
indispensabile. Aşa se face că după mai mult de trei decenii de după 
hotărârea guvernului britanic de a se retrage din Cipru, bazele SIGINT se 
află încă acolo, iar dimensiunile acestora au crescut considerabil . 

Activitatea de spionaj din timpul Războiului Rece a contribuit mult 
la aceasta. Defectorii britanici precum Guy Burgess şi Donald Maclean au 
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fost în titlurile de presă ale ani lor 1 950. Deceniul următor a debutat cu 
doborârea avionului de spionaj U-2 pilotat de Gary Powers, cu eşecul CIA 
din Golful Porcilor şi afacerea Profumo. Ieşirea din conul de umbră s-a 
produs în 1 976 când ziaristul radical Duncan Campbell a dezvăluit 
operaţiunile de spionaj din Cipru într-un articol din revista Time Out, care a 
condus la un proces notoriu în care Campbell şi asociaţii săi au fost acuzaţi 
de încălcarea prevederilor Legii Secretului . După aceasta, GCHQ spera să 
revină în obscuritatea sa tradiţională, însă a fost lovită de Afacerea Geoffrey 
Prime din 1 982, care dezvăluia cele mai recente operaţiuni de mai multe 
miliarde de dolari ale Americii - programul de spionare prin satelit a 
sovieticilor, relevându-se una din cele mai distructive cârtiţe care a fost 
vreodată recrutată din interiorul spionajului britanic. 

Agenţiile tehnice costisitoare, precum GCHQ şi NSA-ul Americii, 
erau evident avute în vedere pentru reduceri le bugetare la sfârşitul 
Războiului Rece. În acelaşi timp, ambele agenţii se luptau să menţină ritmul 
cu revoluţia globală din tehnologia informaţiei, cea care le permisese 
accesul la spargerea unor cifruri foarte puternice. 

Toate acestea, împreună cu creşterea exponenţială a traficului pe 
Internet, ameninţau să facă activitatea GCHQ şi a NSA-ului extrem de 
dificilă. În lume se trimiteau milioane de e-mailuri pe secundă astfel că nici 
cele mai mari sisteme SIGINT nu le mai puteau intercepta şi decripta. Zilele 
agenţiilor S IGINT super-secrete păreau numărate. Totuşi, rolul proeminent 
al Marii Britanii în războaiele din Bosnia şi apoi Kosovo a reamintit 
guvernului că nevoia de GCHQ era permanentă. 

Conflictele devastatoare precum cel din Bosnia au contribuit la 
convingerea Whitehall-ului şi Westminster-ului că GCHQ merita noi 
investiţii. Astfel că în 1 996, sub conducerea lui Sir David Owen, GCHQ a 
început să-şi dezvolte planurile pentru un nou cartier general de Intelligence, 
care în curând a devenit cunoscut ca "Gogoaşa " datorită formei sale 
circulare. Intenţia era de a aduce, pentru prima dată, întregul personal 
împreună sub acelaşi acoperiş.  

Gogoaşa a devenit cel mai mare sediu al unei agenţii secrete din 
afara Statelor Unite. Cu toate acestea, atunci când a fost dat în funcţiune, în 
2003 , acesta deja era prea mic! Astfel că a trebuit să sufere o extindere ca 
urmare a atacurilor teroriste de la 9/1 1 .  O serie de clădiri auxiliare mai mici 
deja au apărut în jurul noului sediu. 

Actualmente, GCHQ se luptă cu unele din cele mai dificile probleme 
ale secolului nostru. Nu este doar vârful de lance al luptei Marii Britani i  
împotriva terorismului islamic, dar este, de asemenea, implicată în 
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chestiunile fundamentale ale libertăţii şi vieţii private care vor contura 
viitorul societăţii noastre. 

Graniţele electronice poroase prezintă probleme enorme. 
Globalizarea şi, în particular, revoluţia globală a comunicaţiilor, au adus 
multe beneficii, dar, de asemenea, au permis infractorilor să se organizeze şi 
să comunice în clandestinătate. 

Necesitatea ca GCHQ să monitorizeze atât teroriştii cât şi crima 
organizată înseamnă că distincţia între comunicaţiile interne şi cele externe 
nu mai sunt ca odinioară când GCHQ era folosit exclusiv ca un serviciu de 
informaţii externe, ceea ce în prezent nu mai este cazul . 

Cine va controla Interntul? Vor fi comunicaţiile cetăţenilor cu 
adevărat confidenţiale? Sunt întrebări la care societatea civilă meditează 
începând cu al doilea deceniu al acestui secol. Marea Britanie este deja una 
dintre cele mai supravegheate societăţi din lume. În 2008, Marea Britanie 
începea un proiect de 1 2  miliarde de l ire sterline pentru modernizarea 
interceptărilor apelurilor telefonice şi e-mail-urilor. În anul care a urmat, 
GCHQ anunţa un alt remarcabil  proiect intitulat "Controlul Internetului". 

Însă, chiar directorul Ministerului Public din Marea Britanie aprecia 
că lucrurile au mers prea departe. Însărcinat să preia conducerea aspectelor 
tehnologice ale Intelligence-ului, acum însuşi GCHQ se află în centrul unor 
controverse de o imensă importanţă publică. 

Prin urmare, este timpul oportun pentru a urmări drumul lung şi 
călătoria secretă parcursă de GCHQ de la cabanele din Bletchley Park, via 
perioada Războiului Rece, către ceea ce se prezintă în prezent ca un luptător 
curajos al Lumii Noi. 
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INTELLIGENCE MOZAIC 
--------------- ----------- ---� ----� 

Ioan Gatea şi Alexandru Botez 

1. Rusia desfăsoară un război informational 
pe teritoriul Republicii Cehe 

I
" n luna septembrie 20 1 6, purtătorul de cuvânt al Serviciului de 

Informaţii de Securitate - BIS din Cehia, a declarat2 că această 
instituţie deţine dovezi din care rezultă că Rusia desfăşoară un război 
informaţional, activând sau recrutând noi agenţi de influenţă prin 
intermediul cărora urmăreşte destabilizarea ţării .  

De asemenea, cu ocazia unei conferinţe privind comunicaţiile 
strategice care a avut loc în capital cehă, generalul Petr Pavel - preşedintele 
Comisiei Mi litare NATO, din cadrul parlamentului de la Praga - a anunţat 
înfiinţarea unei unităţi speciale, care să contracareze reţeaua de grupări pro
moscovite. 

Această informaţie a fost ulterior confirmată de ministrul ceh de 
interne, Milan Chovanec, care a afirmat că respectiva unitate este compusă 
din 20 de specialişti, ce vor monitoriza în timp real propaganda rusă din 
mass-media şi media de socializare şi vor instrui funcţionarii publici cum să 
o respingă. ,,Dorim să fim prezenţi pe fiecare PC, tabletă sau smartfone din 
Cehia" pentru a contracara dezinformarea rusă, a mai afirmat Chovanec. 

În Cehia, unde s-au stabil it circa 30.000 de ruşi, există zeci de site
uri prin intermediul cărora se promovează poziţia ostilă a Rusiei faţă de 
Occident, în special faţă de Statele Unite şi NA TO. A vând în vedere această 
realitate, ministrul ceh de interne a relevat faptul că în conformitate cu un 
recent sondaj de opinie, un sfert dintre cetăţeni i  cehi intervievaţi dau crezare 
la ceea ce citesc pe site-urile de ştiri „alternative". 

De asemenea, acesta a menţionat şi faptul că autorităţi le competente 
cehe au arestat recent un hacker rus din Praga, suspicionat că ar fi efectuat 
atacuri cibernetice împotriva unor instituţii din Statele Unite. 
În Republica Cehă există o serie de politicieni, dintre care se remarcă 
preşedintele în funcţie Miloş Zeman şi care împărtăşesc deschis punctul de 
vedere al Moscovei privind Crimeea şi situaţia din Ucraina de Est şi se 

' Republica Cehă acuză Rusia că desfăşoară propagandă de război şi ia măsuri de contracarare („Czech Republic 
claims propaganda war by Russia and sets up counter-effort"), din 2 1 . 1 0.20 1 6, The Guardian 
(h11rs::.'w11 11 .1heguardia11.com 1worldi20 I 61oc112 1 1 czcch-rcru h l ic-c laims-rroraga11da-war-hy-russia-and-scts-ur
countcr-c!Tort - accesat la 23. 1 0.20 1 6) 
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pronunţă împotriva continuării aplicării sancţiunilor economice împotriva 
Rusiei. 

2. NA TO l-a numit pe primul şef de Intelligence 

O 
rganizaţia Tratatului Atlanticului de Nord l-a numit pe primul 
său şef de Intelligence, post recent creat pentru a îmbunătăţi 

activitatea în domeniul schimbului de informaţii şi al coordonării luptei 
împotriva terorismului .  

Secretarul general a l  NATO, Jens Stoltenberg, l -a numit pe germanul 
Amdt Freytag von Loringhoven ca asistent al secretarului general pentru 
informaţii şi securitate. Se consideră că cea mai mare parte a activităţii 
noului asistent al secretarului general se va concentra pe îmbunătăţirea 
schimbului de informaţii, precum şi la situaţia servicii lor civile şi militare de 
informaţii din ţările NA TO. De asemenea, se consideră că noul post ar putea 
aborda şi chestiunea îmbunătăţirii schimbului de informaţi i  privind 
combaterea terorismului, introducând Alianţa într-o zonă adesea lăsată 
cooperări i bilaterale a ţări lor membre. 

Diplomat cu vechime, actualmente ambasador al Germaniei în 
Republica Cehă, von Loringhoven, a fost vice-preşedinte al Serviciului de 
Informaţii al Germaniei Federale între anii 2007 şi 20 1 O. Washingtonul ar fi 
făcut presiuni pentru ca America să deţină şi acest post, în condiţiile în care 
SUA îl deţin deja pe cel de adjunct al secretarului general, precum şi un 
altul de asistent al acestuia. Oficiali ai NA TO au căutat un civil pentru acest 
post, preferabil  unul cu experienţă în domeniul spionajului militar. 

În noul post, von Loringhoven îi va supraveghea atât pe anali ştii de 
Intelligence civili, care asigură informaţiile pentru secretarul general şi 
ambasadorii NA TO, precum şi pe cei în uniformă, care lucrează pentru 
Comitetul Militar al NA TO. Operaţiuni le de contrainformaţii ale NA TO, 
care urmăresc să prevină infiltrările ruseşti în structuri le Alianţei, vor fi, de 
asemenea, coordonate de noul asistent al secretarului general . 

Actualul purtător de cuvânt al NA TO, Dylan White, a menţionat că 
şeful lntelligence va conduce o nouă divizie constituită atât din personal 
civil, cât şi militar. "Toate provocările cărora va trebui să le facem faţă în 
domeniul lntelligence vor include atât terorismul, cât şi războiul hibrid 
între operaţiunile noastre", a spus acesta. Noul şef al Informaţii lor din 
NA TO va trebui să depăşească dificultăţile rezultate din combinaţia 
culturilor profesionale civile şi militare de Intelligence. 

Un obstacol şi mai mare ar putea proveni din solicitarea unor aliaţi, 
între care Franţa, de a se permite ca NA TO să aibă un rol mai mare în 
contra-terorism, cunoscând că Parisul face presiuni ca Uniunea Europeană, 
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mai mult ca NA TO, să deţină un rol mai mare în coordonarea problemelor 
contra-terorismului. 
Cu toate acestea, NA TO dispune de avantaje, rezultate ca urmare a actualei 
părăsiri a UE de către britanici. Marea Britanie dispune de una dintre cele 
mai puternice structuri de Informaţii privind ameninţări le teroriste din 
Europa, la fel ca şi cele ale Statelor Unite şi Turciei, state care nu aparţin 
Uniunii Europene. 

3. Merkel: ,,BND lucrează în conditii de înaltă tensiune" 

B 
runo Kahl nu este o persoană care îşi doreşte prea multă 
publicitate. Face parte din fişa postului său, căci din iulie 20 1 6  

el este preşedinte al BND - Serviciul german de Informaţii Externe. La 
apariţiile în public, Kahl pare mai degrabă rezervat. Le lasă altora prim
planul. Iar când în vizită la BND vine chiar şefa guvernului federal, pentru a 
celebra 60 de ani de existenţă a instituţiei, atunci el se retrage din câmpul 
vizual, pentru a face loc oaspetei de seamă. Pentru că orice cuvânt în plus 
rostit de el ar răpi din timpul rămas la dispoziţie pentru discursul 
cancelarului .  

Merkel a lăudat cu căldură activitatea BND, „o componentă 
esenţială în arhitectura de securitate germană".  Ea le-a mulţumit celor 
6.000 de angajaţi ai BND, care „îşi servesc ţara" uneori punându-şi în 
pericol propriile vieţi . Ca exemple pentru condiţiile extrem de periculoase în 
care lucrează unii angajaţi ai BND, Merkel a nominalizat câteva ţări : printre 
acestea, Afganistanul şi Ucraina. Ea s-a referit şi la situaţia din Irak („extrem 
de precară") şi Siria („o tragedie fără termen de comparaţie"). Trebuie 
făcut totul pentru a opri măcelul de acolo şi răspândirea tensiunilor în 
întreaga regiune. În plus, trebuie combătută ameninţarea „la adresa 
securităţii noastre reprezentată de jihadiştii care revin în Europa din aceste 
zone de război", a mai menţionat cancelarul german. 

„O parte esenţială În arhitectura de securitate" 
Cu aceste cuvinte-cheie, doamna Merkel s-a referit la o temă 

sensibilă în Germania, din motive istorice. Ea a amintit în acest context de 
poliţia secretă a naziştilor (Gestapo) şi de Ministerul pentru Securitatea 
Statului din fosta RDG (Stasi). În fine, Merkel a trecut apoi la fundamentele 
democratice ale Republicii Federale, unde pe picior de egalitate se află 
libertatea şi securitatea. 

Cu privire la activitatea serviciilor de genul BND, Merkel este 
convinsă că „ ceea ce este secret trebuie să rămână secret ". Dar, a adăugat: 
, ,Păstrarea secretelor în afara oricărui control este de neconceput." În acest 
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context, Merkel a cal ificat legea BND recent finalizată de Bundestag drept 
un „unicat internaţional". 

Nu toată lumea este însă de acord cu aceste remarci laudative. 
Politicienii din opoziţie, Konstantin von Notz (ecologişti) şi Martina Renner 
(Partidul Stângii) consideră că noua lege conferă BND licenţă de spionare 
în masă, fără l imite. Cei doi sunt membri ai Comisiei parlamentare de 
anchetă care se ocupă de dosarul scandalului spionărilor în masă ale 
americani lor de la NSA. Desigur că Merkel ştie că şi BND este implicat în 
această afacere. 

Merkel se fereşte însă să pronunţe numele lui Edward Snowden. Dar 
reformarea acestei instituţii, sprij inită de Merkel, nu ar fi fost posibilă fără 
dezvăluirile whistleblower-ului american. În curând, şefa guvernului federal 
va compărea ca martoră în comisia de anchetă privind dosarul NSA. O 
apariţie care îi va genera mai puţină bucurie decât cea de la jubileul BND. 
Merkel spune însă că dezbaterea publică pe acest subiect înseamnă că mai 
mulţi oameni realizează „ ce contribuţie importantă, de neînlocuit, aduc 
serviciile de informaţii la securitatea Germaniei ". Concluzia ei: BND poate 
să fie mândru de munca sa, dar să accepte şi „criticile corecte aduse de cei 
care îi monitorizează activitatea".  

Expertul În servicii secrete Sonke Neitzel recomandă mai multă 
relaxare 

BND pare bine dotat pentru îndeplinirea sarcinii sale centrale : de a 
obţine pentru guvernul federal informaţii relevante privind politica externă 
şi de securitate. Nu se spune câţi bani primeşte BND, o instituţie 
subordonată cancelariei federale. Dar pentru dotările tehnice s-ar cheltui 
cam 500 de mil ioane de euro, ceea ce Merkel nu se fereşte să facă public. 

Pentru a spori gradul de acceptare pentru BND în rândul populaţiei, 
expertul în servicii secrete Sonke Neitzel, de la Universitatea Potsdam, 
recomandă o ofensivă de transparenţă după model britanic. Foştii agenţi 
britanici şi-au scris deja de mai multe decenii memoriile sau chiar 
romane. Neitzel a vorbit imediat după şefa guvernului. Cercetătorul se miră 
cât de unidimensională ar fi discuţia despre BND. „Ori nu se vorbeşte deloc, 
ori se vorbeşte doar în termeni negativi. " BND urmăreşte să schimbe 
această situaţi cu ajutorul unei comisii independente de istorici, care a 
publicat recent primele volume privind activitatea din prima perioadă de 
existenţă a serviciului. 

Locul în care a avut loc sărbătorirea jubileului BND a fost anterior o 
centrală electrică. Sala generatorului, unde s-a ţinut festivitatea, era un loc 
unde se lucra literalmente „sub tensiune". Şi BND ar opera adesea „sub 
înaltă tensiune" - la figurat, desigur, a adăugat doamna Merkel. Locul face 
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parte acum din Berlinul modem, ceea ce se va putea spune şi despre BND, 
al cărui nou sediu central, la marginea cartierului guvernamental din capitala 
germană, va fi finalizat în curând. 

4. BND, sub lupa istoricilor 

R 
enume public şi succes sunt categori i nesemnificative pentru 
serviciile secrete. Acestea îşi desfăşoară munca în linişte, ferite 

de ochii publicului, în mare parte pe ascuns. Opinia publică nu află dacă 
serviciile îşi fac treaba bine sau rău. De exemplu, doar câţiva iniţiaţi cunosc 
procedurile prin care BND (Serviciul german de Informaţii Externe) îi 
protejează de atentate pe soldaţii germani aflaţi în teatre de operaţiuni în 
afara ţări i .  Cu cât ştiu mai puţini, cu atât riscurile sunt mai mici. 

Bundesnachrichtendienst - BND, 
sediul central din Berlin 

Sigur că BND nu apreciază deloc 
atunci când se scurg informaţii despre 
activităţi nereuşite ale agenţilor săi şi 
chiar despre încălcări ale legilor în 
timpul unor misiuni. Multe scandaluri 
au marcat istoria instituţiei create în 
urmă cu 60 de ani .  Imaginea şi 
încrederea BND au în continuare de 
suferit după dezvăluirile lui Edward 
Snowden din 20 1 3 ,  care au declanşat 

.____ ____________ _. afacerea NSA. 
S-a aflat astfel că şi BND se ocupă nu doar cu spionarea celor răi . O 

comisie de anchetă din Bundestag se ocupă cu analizarea acestui caz. 
Foşti nazişti au marcat activitatea şi climatul instituţiei 

De istoria mai veche a instituţiei se ocupă însă din 20 1 1  o comisie 
independentă de istorici .  Sarcina sa este de a cerceta istoria BND şi a 
predecesorului său, Organizaţia Gehlen, care a activat între 1 945 şi 1 968. 

Aproape un sfert de veac în care foştii nazişti au marcat activitatea şi 
climatul de lucru din cadrul serviciului .  Nimic nou aici, dar investigaţiile 
acerbe ale istoricilor conduşi de Klaus-Dietmar Henke au dovedit 
incontestabil acest aspect. Au fost analizate 54.000 de dosare, cinci milioane 
de pagini pe microfilm. 

Rezultatele proiectului care a costat 2,3 milioane de euro vor fi 
publicate sub forma a 1 3  cărţi, tipărite de editura Christoph Links. Primele 
patru volume au fost prezentate la 6 octombrie 20 1 6  în noua centrală a BND 
din Berlin, a cărei construcţie nu a fost încă finalizată. 

Noul şef al serviciului, Bruno Kahl, aflat în funcţie din iulie, spune 
că demersul este o parte a ofensivei de transparenţă demarate de 
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predecesorii săi Ernst Uhrlau şi Gerhard Schindler. Mesajul este: un serviciu 
de informaţii „care nu mai vrea şi nici nu mai trebuie să se ascundă". 

„Operă unică la nivel mondiaf' 
Kahl a subliniat că o comisie de istorici a primit acces "nelimitat" la 

arhiva BND. Abia după aceea a avut loc "un control de siguranţă",  în urma 
căruia anumite pasaje au fost făcute il izibile. Totuşi, istoricul Henke a 
declarat în numele întregii comisii că nu a avut niciodată impresia că ceva ar 
fi fost ascuns în mod "intenţionat". 

Secretarul de stat pentru serviciile secrete, Klaus-Dieter Fritsche, a 
vorbit "despre un proces de învăţare util", de care au avut de profitat ambele 
părţi . În foarte puţine cazuri s-a invocat interesul securităţii pentru a menţine 
secrete anumite aspecte. Rezultatul ar fi o "operă unică la nivel mondial". 
Henke a adăugat că este ceva cu totul special ca un serviciu secret să accepte 
să se expună în acest mod. 

Citirea primelor patru volume s-ar putea dovedi interesantă şi pentru 
publicul preocupat la modul general de istorie. De exemplu, studiul lui 
Gerhard Sălter "Fantomele Războiului Rece", despre revitalizarea unei 
grupări antinaziste "Rate Kapelle" (Capela roşie). Sub acest nume se 
ascundea o grupare de rezistenţă extrem de eterogenă, urmărită de serviciul 
secret nazist Gestapo. Din aceasta făceau parte comunişti, intelectuali, 
l iberali şi conservatori . 

După 1 945, aceasta a fost folosită pentru a picta în cele mai urâte 
culori fantoma sperietoare a comunismului. Forţa principală din spatele 
grupări i era fostul general al Wehrmachtului Reinhard Gehlen, conducătorul 
organizaţiei care i-a purtat numele şi a devenit în 1 956 primul preşedinte al 
BND. 

Război al serviciilor germane din Est şi Vest după 17 iunie 1953 
Volumul semnat de Christoph Rass analizează cât de puternică a fost 

influenţa vechilor nazişti în noul serviciu secret creat de americanii de la 
CIA în Germania de Vest. "Profilul social al Serviciului de Informaţii 
Externe" este titlul acestui volum. Este vorba de originea şi atribuţiile primei 
generaţii de angajaţi ai BND. Peste jumătate dintre aceştia ar fi minţit în 
legătură cu simpatiile lor pentru nazişti. 

A durat mulţi ani până ce BND a reuşit să finalizeze definitiv 
denazificarea sa. În volumul ,,Povara nazistă, ca risc de securitate'', semnat 
de Sabrina Nowak, sunt descrise 1 57 de ev-uri ale foştilor angajaţi verificaţi. 
68 dintre aceştia au fost concediaţi după finalizarea verificării trecutului lor. 

Aceşti oameni erau nişte bombe cu ceas, deoarece erau şantajabili de 
către alte servicii secrete rivale. Duşmanii cei mai mari erau cei din STASI, 
poliţia secretă a ROG. „Război al serviciilor secrete în Germania" este deci 
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un titlu potrivit al volumului semnat de trei autori , în care este vorba despre 
confruntările dintre Stasi şi Organizaţia Gehlen. 

Rivalitatea dintre cele două servicii a fost declanşată de revolta 
populară din ROG din 1 7  iunie 1 953, înăbuşită cu ajutorul sovieticilor. În 
timpul acestui duel al servicii lor din cele două Germanii, au fost arestaţi 2 1 8  
spioni ai predecesorului BND. 

2019 va fi un an important 
Rezultatele analizării istoriei BND vor fi publicate mai departe în 

alte nouă volume. Editorul Christoph Links şi-a exprimat următoarea 
dorinţă la prezentarea primelor patru cărţi : istorici lor să li se permită să 
cerceteze şi arhivele de după 1 968. 

Acel an a marcat sfârşitul erei Gehlen. Links ar dori ca, după 20 1 9, 
să fie dezvăluită mai departe istoria Războiului Rece. 
Atunci se vor împlini 30 de ani de la căderea Zidului Berlinului. Tot atunci, 
expiră pentru multe dosare ale BND obligativitatea de a fi menţinute secrete. 
Se anunţă noi dezvăluiri interesante 

5. Spionul uitat 

I
" n ultimii şase ani, comunitatea de informaţii din Statele Unite a 

primit două lovituri puternice din interior - prima de la Bradley 
Manning din armata americană şi a doua de la Edward Snowden din NSA, 
ambii făcând publice mii de documente clasificate. Recent. Un alt angajat al 
NSA, Harold Martin a sustras o mare cantitate de informaţii clasificate. 

După cum informează ziarul The New York Times, aceste fisuri în 
sistemul de securitate probabil că au surprins guvernul, însă şefii 
Intell igence n-au nicio scuză pentru a fi şocaţi. Ei fuseseră avertizaţi de 
vulnerabilitatea păstrării secretelor în sistemele digitale încă în urmă cu 1 6  
ani, datorită acţiunilor unui trădător mai puţin cunoscut, pe nume Brain 
Regan. Analist de informaţii secrete obţinute din „interceptări" de către 
Oficiul Naţional de Recunoaştere - agenţie responsabilă pentru coordonarea 
spionajului prin sateliţi - Reagan a comis un jaf sustrăgând peste 20.000 de 
documente conţinând imagini strict secrete realizate de sateliţi şi rapoarte, 
pe care a încercat să le vândă Irakului şi Libiei. 

Întrucât Regan a fost prins înainte de a putea să-şi transfere secretele 
inamicilor, cazul său a fost clasat ca o simplă notă în analele spionajului 
american. Până în prezent, numele său a rămas aproape necunoscut celor 
mai mulţi din comunitatea spionajului. Dar au fost luate în considerare 
lecţiile cazului Regan pentru a se asigura o deplină securitate informaţii lor 
secrete? Regan era analist al informaţii lor obţinute din semnale la Air Force 
şi fusese apreciat pentru activitatea sa pe timpul războiului din Golful Persic 
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din 1 99 1 ,  ulterior fiind transferat la Agenţia de Recunoaştere prin sateliţi 
( 1 995). 

Confruntat cu o mulţime de datorii, el şi-a făcut un plan de 
recurgere la spionaj ,  întrucât dispunea de un certificat de securitate pentru 
acces la lntelink, o reţea secretă de servere care funcţiona ca un Internet 
propriu al comunităţii de informaţii .  

Regan a început să navigheze pe Internet cu mult dincolo de 
responsabil ităţile cu care fusese investit. În anul 1 999 şi la începutul lui 
2000, el a examinat o selecţie de diverse imagini şi rapoarte de informaţi i, 
precum profilul unui general libian, posibilităţile Statelor Unite de a distruge 
capacităţi militare ascunse adânc în subteran, un manual al inamicului de 
conducere a războiului biologic, etc. 

Deşi episoadele sale de navigare pe Internet deveniseră tot mai 
îndelungate şi mai frecvente, ele au trecut neobservate factorilor de 
securitate din Agenţie. În plus, el făcea numeroase deplasări în camera cu 
printere şi copiatoare, folosindu-se de ecusonul său de acces, pe care o 
părăsea având înregistrări electronice suspecte, fără ca cineva să se 
obosească să observe acest comportament. Astfel că într-o vară el a scos în 
mod clandestin din clădirea Agenţiei câteva mii de pagini de informaţii 
clasificate. 

Regan a trimis scrisori codificate guvernelor Libiei şi Irakului, 
oferindu-le documente secrete pentru suma de 1 3  milioane dolari, dar nu a 
găsit cumpărători . În pofida precauţiunilor pe care le luase pentru a rămâne 
în anonimat, FBI-ul a descoperit una din scrisorile sale, plină de greşeli de 
ortografie datorate dislexiei de care suferea Regan. Agenţii FBI l-au 
identificat astfel cu uşurinţă în primăvara anului 200 1 pe Regan ca fiind 
suspect, arestându-l cu două săptămâni înainte de atacurile teroriste din 
9/ 1 1 .  

De atunci nu a mai existat vreun eveniment referitor la securitatea 
naţională, aceasta şi pentru că arestarea şi condamnarea lui Regan au avut 
loc într-o perioadă când Statele Unite erau intens concentrate pe lupta cu 
terorismul global şi nu pe spionajul intern, guvernul părând să treacă cu 
vederea lecţiile pe care ar fi trebuit să le desprindă din acest succes parţial al 
activităţii de contrainformaţii .  

Agenţia de Recunoaştere prin Satelit a tratat însă cu seriozitate acest 
eveniment, adoptând îmbunătăţiri sistemului său de securitate, restricţionând 
accesul angajaţilor la Intelink în conformitate cu cerinţele specifice 
posturilor acestora şi întărind monitorizarea generală a auditului la 
activitatea lntelink-ului. 
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Cu toate acestea, întrucât Manning şi Snowden au adus daune 
enorme agenţiilor în care lucrau, este evident că comunitatea de informaţii ,  
în ansamblul său, nu a reuşit să ia măsuri adecvate de securitate peste tot. În 
orice caz, Manning şi Snowden au avut o sarcină mai uşoară deoarece nu au 
mai trebuit să printeze ceva. Manning a copiat fişiere pe dischete, iar 
Snowden se crede că a descărcat informaţii le pe memorii USB. Intranetul 
NSA s-a dovedit a fi şi mai vulnerabil decât Inelink-ul, întrucât Snowden a 
reuşit să şteargă sau să altereze înregistrările cu accesul său la dosarele din 
care sustrăgea informaţii fără a lăsa vreo urmă după care să poată fi urmărit. 

Încă NSA-ul nu ştie cu certitudine întregul scop pentru care 
Snowden a sustras informaţiile, cu toate că tehnologia de prevenire a acestui 
fel de acoperire a urmelor efracţi ilor sale era în funcţiune de ceva timp. 

De ce nu a fost folosită această tehnologie? Este greu de ştiut cu 
siguranţă, dar faptul că comunitatea de informaţii este mai puţin 
responsabilă public decât alte agenţii guvernamentale, precum şi mândria ei 
de a-şi controla angajaţii, se presupune că au jucat un rol .  

Înlăturarea lacunelor care s-au descoperit nu va fi suficientă. Cu 
siguranţă că noi vulnerabilităţi vor apare în continuare, pe măsură ce vom 
avansa în era digitală. De exemplu, a apărut recent o îngrijorare în privinţa 
adaptoarelor USB Bluetooth care ar putea fi folosite pentru a obţine şi 
transmite informaţii dintr-o reţea deja securizată. 

Agenţiile însărcinate cu colectarea şi depozitarea de secrete care să 
protejeze Statele Unite pot dejuca astfel de ameninţări în viitor numai dacă 
ele vor lua în considerare eşecurile produse în trecut. 

6. Întărirea spionajului Humint 

I
" n faţa unor atacuri barbare precum cele de la Paris, San 

Bemardino, Bruxelles şi Orlando, este nevoie să se perfecţioneze 
capacităţile de a-i detecta şi contracara pe terorişti pe măsură ce aceştia îşi 
planifică atacurile. Odată cu proliferarea tehnologiilor de criptare şi a 
celorlalte măsuri de securitate a operaţiunilor, teroriştii devin mai dificil de 
descoperit prin metodele tehnice tradiţionale, precum interceptarea 
comunicaţiilor - Sigint. Prevenirea acestor ameninţări înseamnă tot mai mult 
investigarea cu resursele umane ale spionajului Humint, nu doar la nivel 
federal dar şi la nivel regional şi local. 

Într-un discurs din urmă cu un deceniu, Michael Hayden, pe atunci 
general în Forţele Aeriene, descria provocările cărora Statele Unite trebuia 
să le facă faţă şi importanţa deosebită a informaţii lor în câştigarea războiului 
cu terorismul . Ne aflăm într-o epocă în care duşmanul nostru primordial este 
uşor de ucis, numai că el este foarte dificil de descoperit. De aceea, se 
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înţelege de ce în ultimul timp s-a pus atât de mult accentul pe spionaj pentru 
învingerea terorismului, având în vedere oportunităţile limitate de a-i 
detecta şi opri pe terorişti . 

În viitor succesele vor depinde şi mai mult de capacitatea de a ne 
adapta la noile realităţi. Nu mai este suficient să menţinem status quo-ul şi 
speranţa unor rezultate mai bune. Teroriştii au evoluat după 1 1  Septembrie, 
de aceea şi eforturi le noastre de securitate trebuie şi ele să evolueze. 
Elementul cheie este extinderea folosirii spionajului Humint, care va ajuta 
agenţiile locale de aplicare a legii să-i combată pe cei care urmăresc să-i 
distrugă pe occidentali. 

Evolutii de la Al Qaeda la ISIS 
În deceniul de dinai�tea lui 1 1  Septembrie, spionajul se concentra în 

cea mai mare măsură în entităţile federale, direcţionând eforturile la nivelul 
statelor şi, la un nivel mult mai redus, asupra unor organizaţii precum al 
Qaeda. De abia după acel atac, atenţia s-a concentrat asupra al Qaeda şi a 
l iderului acesteia Osama bin Laden. 

Pe plan intern, FBI-ul şi agenţiile locale de aplicare a legii au început 
să-şi extindă capacităţile informative. În doar câţiva ani, guvernul a 
constituit o nouă agenţie la nivelul cabinetului federal, Departamentul 
Securităţii Naţionale (DHS) cu un buget de mai multe miliarde de dolari 
pentru a-l distribui statelor şi entităţi lor locale cu scopul de a preveni şi a 
răspunde atacuri lor teroriste. FBI-ul şi DHS-ul au început să investească în 
resursele preventive ale statelor şi localităţilor, extinzând Forţele comune de 
combatere a terorismului (JTTF) şi creând centre locale şi statale. 

Pe măsura acestor schimbări , s -au produs mutaţ i i  şi în 
domeniul terorismulu i .  Prin operaţ iun i l e  noastre în străinătate, al 
Qaeda i -a  fost d iminuată forţa iar conducerea sa a fost în bună parte 
l ichidată, inclus iv Osama bin Laden . În locul  său a apărut însă I S I S ,  
ocupând vacuumul lăsat d e  americani după retragerea d i n  Irak. 
Experţ i i  estimează că IS IS  d ispune de 40 . 000 -200. 000 aderenţi în 
peste 20 de ţări ş i  active de peste două m i l iarde de dol ari . I S I S  a 
exploatat criza refugiaţi lor pentru a-ş i  strecura terorişt i i  în 
Occ ident. 

O parte din dificultăţile luptei împotriva ISIS provine din faptul că 
aceasta foloseşte tehnologie modernă. Sofisticatele programe sociale de 
media sunt utilizate pentru a-i recruta şi influenţa pe islamiştii occidentali să 
se angajeze în atacuri gen "lupul singuratec", precum la San Bernardino. 
Programul este eficient întrucât se crede că peste şase mii de europeni şi mai 
multe sute de americani au plecat în Orientul Mij lociu pentru a se instrui şi a 
lupta alături de ISIS.  
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Insă folosirea tehnologiei de criptare/decriptare a mesajelor prin care 
se dirijează atacuri le ISIS reprezint o chestiune deosebit de dificilă, precum 
a fost evidenţiată de recenta şi îndelungata confruntare dintre FBI şi Apple 
legată de iPhone-ul folosit de teroristul care a acţionat la San Bemardino. 

7. Diplomat nord-coreean de rang înalt defectează la Londra 

U 
n important diplomat din cadrul reprezentanţei Coreei de Nord 
din Marea Britanie, considerat unul dintre specialiştii de vârf 

ai acestei ţări în problemele Europei Occidentale, a defectat într-o terţă ţară 
împreună cu familia sa. Ziarul sud-coreean Joong Ang llbo a fost primul 
care a relatat acest eveniment în timpul verii acestui an, citând o sursă 
competentă în problemele Coreei de Nord. Cotidianul din Seul menţiona că 
diplomatul dispăruse de câteva săptămâni, iar conducerea ambasadei nord
coreene din Londra eşuase în încercări le sale de a-l găsi. 

BBC-ul însă l-a identificat repede pe diplomatul dispărut ca fiind 
Thae Y ong-Ho, arătând că acesta trăia de un deceniu la Londra, împreună cu 
soţia şi copiii lor, fiind astfel integraţi în cultura şi sti lul de viaţă britanic. 
Presa sud-coreeană a adus completări, precizând că acesta îndeplinea funcţia 
de vice-consul în cadrul ambasadei, fiind de fapt al doilea diplomat în cadrul 
reprezentanţei, după ambasadorul Hak Bong Hyon. 

De asemenea, se crede că Thae avea misiunea să promoveze 
imaginea pozitivă a statului nord-coreean în opinia publică britanică, fiind 
însărcinat să cultive relaţiile ambasadei cu Asociaţia de Prietenie cu Marea 
Britanie, un grup de simpatizanţi ideologici britanici. Însă, unele informaţii 
indică faptul că el avea şi sarcini de spionaj ,  între care monitorizarea 
activităţilor defectori lor nord-coreeni care trăiau la Londra. 

Se apreciază că Thae era un membru important al comunităţii 
diplomatice din Coreea de Nord, deoarece crescuse şi fusese educat în 
China, vorbind fluent limbile chineză şi engleză. El a intrat în corpul 
diplomatic al Coreei de Nord după absolvirea universităţii şi este considerat 
unul dintre cei mai buni experţi ai ţării în chestiuni le Europei Occidentale, 
defectarea sa dând o serioasă lovitură prestigiului Coreei de Nord. 

Ziarul JoongAng llbo a menţionat că "actualmente Thae urmează 
procedurile de solicitare a azilului într-o terţă ţară împreună cu familia 
sa '', însă BBC a relatat că Thae a fugit în Coreea de Sud, unde a cerut azil 
politic şi că el şi familia sa se află sub protecţia guvernului acestei ţări . Soţia 
lui Thae este nepoata unui luptător comunist din războiul împotriva 
colonialiştilor japonezi din anii 1 930, tovarăş de arme al lui Kim 11-sung, 
fondatorul Partidului Muncii şi primul l ider al Coreei de Nord. 
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La rândul său, Thae este fiul unui fost general cu patru stele care, de 
asemenea, a luptat împotriva japonezilor în ani i  1 930 alături de Kim 11-
Sung. În anii de după război, generalul Thae a devenit un membru de vază al 
Partidului Muncii di Coreea, fiind ales în puternicul Comitet Central până la 
moartea sa din 1 997. 

Cei mai mulţi diplomaţi nord-coreeni sunt trimişi la post la 
ambasadele din străinătate pentru maxim trei ani înainte de a fi transferaţi în 
alte locaţii din lume. Faptul că lui Thae i se permisese să rămână în Marea 
Britanie timp de 1 O ani demonstrează statutul său de privilegiat în Partidul 
Muncii din Coreea de Nord. Mai mult, copiilor celor mai mulţi diplomaţi li 
se cere să revină în ţara natală după terminarea studiilor, dar după cum se 
vede copiii lui Thae au fost exceptaţi, permiţându-le să fie alături de părinţi 
în Marea Britanie chiar şi după absolvirea universităţii .  Acest lucru, alături 
de alte indicii, reflectă "acreditările impecabile" de care se bucura el, ca 
fiind unul dintre cei mai de încredere funcţionari ai aparatului birocratic 
nord-coreean. 

Thae ar fi trădat deoarece i se spusese că mandatul său la Londra se 
apropia de final după un deceniu şi că ar fi trebuit să fie relocat către o 
destinaţie mai puţin dorită sau să fie rechemat la Phenian. 

8. Operatiunea Casablanca 

M 
ossadul a reuşit să obţină accesul la înregistrările secrete ale 
Conferinţei naţiunilor arabe care se întruniseră în Maroc 

pentru a pregăti un posibil conflict cu Israelul, obţinând astfel un ajutor 
semnificativ pentru Forţele sale de Apărare în vederea pregătirii a celui ce 
urma să devină Războiul de Şase Zile, a dezvăluit generalul Shlomo Gazil 
publicaţiei Yedioth Ahronoth, un secret vital din urmă cu o jumătate de 
secol. 

Serviciile secrete ale Israelului au avut acces la înregistrările 
convorbirilor secrete ale şefilor de state arabe din 1 965, care au ajutat statul 
evreu să câştige Războiul de Şase Zile, conform celor declarate recent de un 
fost director al Directoratului Informaţiilor Militare al acestei ţări. Scurtul 
dar importantul conflict, care, de asemenea, este cunoscut şi ca Al Treilea 
Război Arabo-Israelian, a izbucnit pe 5 iunie 1 967, atunci când armatele 
Egiptului, Siriei şi Iordaniei au atacat Israelul. 

Dar, în câteva ore, statul evreu a reuşit să decimeze forţele aeriene 
ale atacatorilor şi a continuat să dea lovituri fatale inamicilor săi, astfel că, la 
sfârşitul războiului, teritoriul Israelului a crescut de trei ori, trupele 
israel iene controlând Cisiordania, Fâşia Gaza şi Peninsula Sinai, precum şi 
alte zone. 
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Comandanţii mil itari arabi au prezentat o mulţime de informaţii 
despre modul cum concepeau acest război, vorbind deschis şi cu relativă 
candoare despre capacităţile militarilor de sub comanda lor. Participanţii au 
discutat planurile de înfiinţare a unui Comandament arab militar comun care 
să analizeze capacităţile armatelor respective în perspectiva coordonării 
acestui război . Alături de acordul existent cu privire la pregătirile pentru 
viitorul război cu Israelul, au existat însă şi numeroase dezacorduri printre 
participanţi, cum a fost cel dintre regele Hussein al Iordaniei şi preşedintele 
Egiptului, Gama! Abdel Nasser, care se confruntau cu pasiune asupra unor 
argumente şi diferenţe de opinii .  

Dar a mai existat şi regele Hassan al Ii-lea al Marocului, care nu 
avea cu adevărat încredere în oaspeţii lui şi a permis Mossadului să 
monitorizeze îndeaproape lucrările conferinţei. Astfel că o echipă comună a 
Shin Bet-ului şi Mossad-ului, condusă de Peter Zvi Malkin şi Rafi Eitan, a 
sosit la Casablanca, unde marocanii  le rezervaseră un etaj întreg în hotelul 
unde urma să aibă loc conferinţa, pentru a-şi planta microfoanele. Totuşi, cu 
o zi înaintea începerii conferinţei, regele Hassan le-a dat dispoziţie să 
părăsească hotelul, fiind îngrijorat că arabii invitaţi ar fi putut să observe 
prezenţa lor. 

După terminarea conferinţei , regele Hassan a predat Mossadului 
copiile înregistrărilor secrete ale tuturor reuniunilor. Acestea au fost imediat 
transcrise şi traduse de unitatea de cercetare a Directoratului spionajului 
militar israelian, asigurând o imagine fără precedent a lucrărilor conferinţei 
şi a poziţiilor şefilor de state inamice. 

Conform fostului şef al spionajului israelian, aceste transcripţii au 
fumizat o cantitate masivă de informaţi i ,  care, coroborate cu cele din alte 
surse, au oferit un ajutor crucial Israelului pentru pregătirea în secret pentru 
Războiul de Şase Zile. Mulţumită acestor înregistrări, spune Gazit, Israelul a 
fost pe deplin conştient de cât de nepregătite erau armatele arabe de război, 
în special cea egipteană, care se aflau într-o stare teribil de precară. 

După terminarea războiului, a spus Gazit, directorul Mossadului, 
Meir Amit, a trimis o scrisoare primului ministru al Israelului, Levi Eshkol ,  
în care el a descris „Operaţiunea Casablanca" ca una dintre cele mai 
glorioase ale spionajului israelian. ,,Aceste înregistrări, au fost cu 
adevărat o realizare extraordinară a spionajului, arătându-ne, pe de o 
parte, că statele arabe urmăreau un conflict cu noi, pentru care trebuia să 
ne pregătim. Pe de altă parte, divagaţiile lor despre unitatea arabă şi 
realizarea frontului unit împotriva Israelului, nu reflecta o adevărată 
unanimitate a lor", a spus generalul Gazit, care deţinea atunci funcţia de şef 
al Departamentului de Cercetări al Informaţiilor militare. 
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Războiul de Şase Zile a izbucnit la orele 7,45 ale dimineţii de 5 iunie 
1 967, atunci când întreaga forţă aeriană a Israelului a bombardat şi a 
mitraliat aerodromurile inamicului. Datorită informaţiilor precise şi detaliate 
strânse în anii anteriori războiului, inclusiv înregistrările Conferinţei de la 
Casablanca (Mossadul reuşise chiar să determine un pi lot irakian să 
defecteze cu ultimul tip de MIG-2 1 ), aviaţia Israelului a putut să distrugă în 
câteva ore aproape orice avion de care dispuneau Egiptul, Siria şi Iordania. 

Gazit, care a fost numit şef al spionajului militar după eşecul 
comunităţii de informaţi i israeliene de a prevedea atacul surprinzător al 
Egiptului şi Siriei împotriva Israelului din octombrie 1 973, este considerat a 
fi unul dintre cei mai proeminenţi şefi ai spionajului din Israel. Aprecierile 
sale privind acest domeniu încă se bucură de întreaga atenţie, după mulţi ani 
de la retragerea sa din activitate. 

Privind în urmă la Războiul de Şase Zile, Gazit crede că această 
covârşitoare victorie a fost cea care avea ascunsă în ea şi sămânţa 
distrugeri i, provocată de mutaţia opiniei publice israeliene către extrema 
dreaptă. Într-o recentă conversaţie, el a criticat mişcarea Gush Emunim de a 
stabili aşezări evreieşti pe teritoriul care a fost cucerit în acel război. 

De asemenea, el a dat un avertisment cumplit: ,,Sunt aproape 50 de 
ani de la Războiul de Şase Zile şi noi ne aflăm încă în procesul de căutare a 
unei soluţii şi a unei modalităţi de stabilire a rezultatelor acestui război. 
Privind în urmă, acesta este probabil al doilea război foarte important în 
care a luptat Israelul, după Războiul de Independenţă din I 948. Victoria în 
Războiul de Independenţă ne-a permis înfiinţarea statului; victoria în 
Războiul de Şase Zile ar fi trebuit să aducă evreilor un Israel deplin 
democratic". 
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ANIVERSAREA A 50 DE ANI DE LA 
ÎNFIINTAREA CENTRULUI 

' 

NA TIONAL DE CIFRU SI 
' ' 

TRANSMISIUNI CIFRATE 

Vasile Maierean 

I
" ncepând cu anul 1 966, activitatea cifrului de stat din ţara noastră a 

fost reorganizată pe baze noi, reglementată prin H.C.M. 
(Nr.3074/30 decembrie 1 966), act normativ guvernamental prin care s-a 
înfiinţat Serviciul Central de Cifru şi Transmisiuni Cifrate (S.C.C.T.C.). A 
fost astfel unificată activitatea din acest domeniu pe plan central şi în 
organele de specialitate din cadrul misiunilor diplomatice, S.C.C.T.C . având 
următoarele atribuţiuni principale: 

- elaborarea materialelor criptografice pentru instituţiile cu 
atribuţiuni în domeniul legăturilor cifrate; 

- realizarea legăturilor cifrate cu misiunile diplomatice, oficiile 
consulare şi, după caz, cu unele agenţii economice; 

- studierea şi adoptarea de măsuri pentru îmbunătăţirea continuă a 
metodelor şi mijloacelor de cifru şi transmisiuni cifrate, în vederea 
modernizării acestei activităţi care să asigure siguranţa deplină a mesajelor 
transmise; 

- îndrumarea şi controlul activităţii tuturor organelor de cifru din ţară 
şi de la misiunile diplomatice, oficiile consulare şi agenţiile economice ale 
României . 

Serviciul Central de Cifru şi Transmisiuni Cifrate a fost constituit ca 
unitate independentă în structura Ministerului Afacerilor Interne (devenit 
ulterior Ministerul de Interne), care era obligat să asigure încadrarea lui cu 
personal mil itar de special itate, deservire tehnică şi pază. Deşi era asigurat 
un cadru unitar de desfăşurare a activităţilor din domeniul criptografic, la 
art. 3 se preciza faptul că Ministerul Afacerilor Interne şi Ministerul Forţelor 
Armate, devenit ulterior Ministerul Apărării Naţionale, aveau dreptul de a 
avea organe de special itate proprii, pentru a menţine legăturile cifrate între 
organele din subordinea lor, cât şi între conducerile armatelor Tratatului de 
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la Varşovia şi conducerea Ministerului Forţelor Armate, printr-o linie de 
legătură specială. Noua unitate independentă înfiinţată a preluat toate 
activităţi le cifrate cu misiunile diplomatice, care anterior se efectuau separat 
de Ministerul Afacerilor Externe, Ministerul Forţelor Armate şi Ministerul 
Afacerilor Interne şi a primit în totalitate sarcina de a selecţiona pentru 
încadrare personalul militar şi civil necesar. Era stipulată condiţia ca 
personalul civil selecţionat să îndeplinească condiţiile cerute de Statutul 
corpului ofiţerilor pentru a fi încadraţi ca militari activi .  

Ministerului Afacerilor Externe îi  revenea obligaţia de a asigura 
fondul de salarizare în valută pentru retribuirea personalului de cifru si 
transmisiuni de la misiunile diplomatice. Împreună cu acesta Hotărâre 

'
a 

Guvernului, a fost aprobat şi ,,Regulamentul privind organizarea şi 
funcţionarea activităţii de cifru şi transmisiuni cifrate", precum şi 
,,Regulamentul pentru organizarea şi funcţionarea legăturilor cifrate cu 
misiunile diplomatice, consulare şi unele agenţii economice". În corelaţie cu 
actul normativ menţionat, ulterior a fost emisă şi o Hotărâre a Consi liului 
de Miniştri, care se referea la asigurarea securităţii şi pazei reprezentanţelor 
diplomatice ale României, conţinând totodată şi reglementări referitoare la 
activitatea de cifru. 

În perioada O 1 .03 . 1 967-0 1 .04. 1 972, Serviciul Central de Cifru şi 
Transmisiuni Cifrate a fost integrat în U.M.0802, fiind cunoscut sub 
denumirea de Serviciul independent ,,E'. În cadrul Unităţii speciale ,,R" 
funcţiona un Serviciu ,Jf', care realiza comunicaţiile criptografice interne 
ale României, iar ulterior a devenit o structură independentă 
guvernamentală ce funcţionează sub denumirea de Serviciul de 
Telecomunicaţii Speciale (S.T.S.) .  Prin măsurile organizatorice întreprinse 
în cadrul Ministerului de Interne în anul 1 972, munca de cifru a fost 
subordonată la nivel central Departamentului Securităţii Statului, fiind 
inclusă în competenţele Departamentului de Informaţii Externe (D. l.E.), mai 
precis a U .M.0920, unde, împreună cu Serviciul de Curieri Diplomatici şi 
Serviciul Tehnic, era cuprinsă într-o structură specială numită Brigada „M'. 

După evenimentul din anul 1 978, activitatea de cifru pe linie externă 
s-a desfăşurat într-un alt cadru, devenind Unitatea Specială 0525, 
independentă şi subordonată direct şefului Departamentului Securităţii 
Statului . În acest cadru nou, Centrul de Cifru şi Transmisiuni Cifrate 
continua să producă materialul criptografic necesar pentru comunicaţiile 
secrete efectuate pe plan intern şi extern, realizând totodată şi legăturile 
cifrate externe. 
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Constituirea noii unităţi a permis modernizarea dotării tehnice, 
achiziţionându-se aparatură de emisie-recepţie de la firme de prestigiu din 
domeniu, precum ,,R.hode&Schwarz", „Marconi'', ,,Brown&Bovery" şi 
„Siemens", înregistrându-se astfel o creştere o operativităţii în real izarea 
legăturilor radio şi telex. S-a construit o centrală de telecomunicaţii pe unde 
scurte, care acoperea toate ţările din lume, folosită numai pentru transmisiile 
în exterior ale Centrului de Cifru şi Transmisiuni Cifrate şi ale Ministerului 
Afacerilor Externe, inclusiv comunicaţiile cu aeronava prezidenţială, când 
aceasta se afla în străinătate. 

În domeniul prelucrării criptografice a comunicărilor secrete, s-au 
achiziţionat şi au intrat în dotare maşini electronice de cifrat (MAG-5622, 
EMI, Crypto, ROMC IF, teleimprimatoare Siemens T 1 00 etc.). Pe de altă 
parte, specialiştii din sectorul tehnic al unităţii au realizat dispozitive care au 
permis corectarea erorilor produse de perturbaţiile pe timpul transmiterii 
mesajelor, telecomandarea emiţătoarelor şi receptoarelor de la centrele de 
emisie şi recepţie, precum şi sistemele PDC şi Datx pentru intrarea operativă 
în legătură în afara programului stabilit. 

În paralel cu latura defensivă a activităţilor de protecţie criptografică, 
în unitate s-a dezvoltat şi a funcţionat cu rezultate apreciate şi decriptarea, 
ca latură ofensivă de obţinere de informaţii utile pentru sistemul de apărare, 
cu deosebire cele din domeniul antiterorist. Până la unificarea activităţilor 
de cifru, în 1 967, criptanaliza era în competenţa specialiştilor din Biroul de 
Inspecţie al Serviciului Central de Cifru (,Jf'). Decriptări le efectuate de 
aceştia se l imitau la mesajele realizate cu sisteme de criptare relativ simple, 
de nivel mediu. Paşi importanţi au fost făcuţi după crearea Serviciului 
Central de Cifru şi Transmisiuni Cifrate, care avea în structură şi o Secţie de 
Decriptare. Se poate aprecia că şeful acestui compartiment, colonelul ing. 
Ilie Cristescu, împreună cu matematicieni i şi filologii din subordine, au pus 
bazele moderne, cu rezultate remarcabile, ale criptanalizei ştiinţifice în ţara 
noastră. 

Ulterior, aceste activităţi fascinante, de investigaţii în domeniul 
matematicii, al filologiei, al fizicii etc. ,  cu realizări spectaculoase în zona 
obţinerii de informaţii secrete importante şi sigure, au fost continuate pe un 
plan ştiinţific superior şi cu mijloace informatice de mare performanţă, sub 
conducerea generalului de brigadă (r.) matematician Ilie Torsan. 

Evenimentele istorice petrecute în decembrie 1 989 nu au avut asupra 
Centrului de Cifru şi Transmisiuni Cifrate efectele violente, uneori cu 
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finalităţi distructive, pe care le-au resimţit alte instituţii angrenate în 
sistemul naţional de apărare a ţări i .  

În pofida realităţilor şi tendinţelor destructurante care au caracterizat 
tranziţia de la un regim politic la altul, Instituţia cifrului de stat şi lucrătorii 
ei de excelentă valoare profesională şi probitate morală, a beneficiat de 
condiţii normale de activitate. Aceasta s-a datorat unor factori multipli, 
între care, în primul rând, recunoaşterii unicităţii şi nevoii de continuitate a 
unui sistem criptologic, el însuşi „criptat", în faţa căruia elanurile fals 
reformiste s-au temperat. Mai mult, au existat şi etape, ca aceea a anilor 
1 995-2000 când, în pofida diminuării drastice a puterii economice şi a crizei 
financiare din ţara noastră, Centrul Naţional de Cifru şi Transmisiuni 
Cifrate, în contextul modernizării logisticii Serviciului de Informaţii 
Externe, a cunoscut consolidări semnificative, care i-au menţinut şi 
dezvoltat performanţele. 

Structură cu o activitate prin excelenţă crypto-tehnică, strict 
delimitată, evoluţia sistemului cifrului de stat a înregistrat elemente în 
planul perfecţionării activităţilor conform cerinţelor determinate de noua 
strategie de apărare a României şi de posibilităţile tehnico-informatice aflate 
într-o ascensiune impresionantă pe plan mondial . Efortul tuturor factorilor 
implicaţi a determinat obţinerea unui nivel al performanţelor echivalent 
realizărilor în domeniu ale unor structuri occidentale partenere, cu care 
Centrul Naţional de Cifru şi Transmisiuni Cifrate s-a putut compara în 
procesul de cooperare. 

Necesitatea încadrării legislative a acestor schimbări a determinat 
emiterea în 1 994 a unei „Hotărâri Guvernamentale privind organizarea şi 
executarea activităţii oficiale de cifru în România" (00422), în cuprinsul 
căreia s-a aprobat şi noul Regulamentul de aplicare a acesteia. H.G. 
00422/ 1 994 conferă cifrului oficial caracterul de Secret de Stat Ea 
reglementează regimul general de funcţionare a cifrului la nivelul 
instituţii lor care fac parte din sistemul naţional de apărare şi aprobă 
organizarea şi executarea activităţilor oficiale de cifru în România, atât de 
către Centrul Naţional de Cifru şi Transmisiuni Cifrate (C.N.C.T.C.), aflat 
în structura organizatorică a Serviciului de Informaţii Externe, cât şi de 
către Ministerul Apărări i Naţionale, pentru componenta sa specifică şi STS. 
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SEMICENTENAR ANIVERSAR AL 
CENTRULUI NATIONAL DE CIFRU 

' 

SI TRANSMISIUNI CIFRA TE 
' 

--·---------------------

Eugen Nicolaescu, Ioan Gatea, Gheorghe Iordache 

C u discreţie, precum întreaga lor activitate de zeci de ani în 
domeniul criptologiei româneşti, o parte a fostelor cadre de 

conducere şi cu responsabilităţi deosebite ale acestei importante instituţii a 
statului s-a reunit pentru a marca debutul unor manifestări consacrate 
Semicentenarului aniversar al Centrului Naţional de Cifru şi Transmisiuni 
Cifrate (CNCTC). 

Evenimentul a fost pregătit şi organizat de 
� conducerea Asociaţiei Cadrelor Mil itare în 

Rezervă şi în Retragere din Serviciul de 
Informaţi i  Externe (ACMRR-SIE), din care 
fac parte şi veteranii acestei importante 
structuri specializate, care au slujit cu 
devotament apărarea unor date şi acţiuni 
secrete ale statului cu mij loacele şi metodele 
criptologice. 

În prezenţa preşedintelui Asociaţiei, general de brigadă în rezervă 
Petru Neghiu, şi a altor membri ai Consiliului Director al ACMRR (Ion 
Pavel - vicepreşedinte, Ioan Popa - redactorul şef al revistei Periscop, 
Gheorghe Iordache - secretarul general al Asociaţiei), au luat parte mai 
mulţi foşti şefi de unitate, şefi de sectoare, experţi şi specialişti criptografi şi 
criptanalişti . S-a păstrat un moment de reculegere în memoria colegilor care 
s-au stins din viaţă înaintea acestui moment aniversar. 

În cuvântul de deschidere, domnul preşedinte al Asociaţiei, Petru 
Neghiu, a subliniat importanţa evenimentului sărbătorit, făcând aprecieri 
deosebite despre modul în care cei prezenţi, cât şi celelalte cadre care şi-au 
desfăşurat activitatea ani îndelungaţi în această special itate, cu totul 
deosebită, şi-au făcut datoria faţă de instituţie şi de patrie. 

În cuvântul lor, foşti şefi ai unităţii au evocat începuturile şi etapele 
parcurse în realizarea neîntreruptă, timp de decenii, a legături lor cifrate 
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radio şi telex cu misiunile diplomatice ale ţării noastre, în condiţii de 
deplină securitate criptologică. S-a reamintit că, de o importanţă deosebită a 
fost acţiunea de asigurare a caracterului naţional al activităţii criptografice, 
prin adoptarea în anul 1 964 a măsurii producerii materialelor de cifru 
exclusiv în ţara noastră, urmată de HCM Nr. 3074/30 decembrie 1 966 
privind înfiinţarea Serviciului Central de Cifru şi Transmisiuni Cifrate, care 
au reprezentat paşi decisivi în eliberarea de sub controlul sovietic şi 
consolidarea independenţei în acest domeniu sensibil al securităţii statului. 

Unii vorbitori au evocat greutăţile şi dificultăţile inerente ale 
începutului activităţii în noua structură organizatorică şi eforturile 
permanente pentru asigurarea operativităţii şi calităţii proceselor de cifrare
descifrare şi de transmitere-recepţionare a mesajelor dintre centrală şi 
posturi le externe. Această activitate a presupus o muncă nenormată pe 
termen lung, de zi şi noapte, a întregului efectiv al unităţii, în ţară ş1 
străinătate. 

S-au subliniat, de asemenea, preocupările permanente pentru 
modernizarea activităţii de cifru-transmisiuni cifrate, dintre acestea 
amintindu-se studiile şi testele făcute pentru verificarea aleatorismului 
materialelor criptografice produse, ansamblul de măsuri adoptate pentru 
protecţia cifrului, proiectarea şi producerea unor noi sisteme de echipamente 
tehnice. Astfel, de o mare însemnătate pentru fluidizarea transmiterilor prin 
radio, care constituiau principalul mij loc de realizare a legăturilor cu 
posturi le externe, a fost crearea şi introducerea în exploatare a corectorului 
de erori LCP care a redus considerabil efectele produse de perturbaţiile din 
canalele de comunicaţi i ;  telecomandarea din Centrală a emiţătoarelor şi 
receptoarelor de la centrele de emisie şi, respectiv, de recepţie; sistemele 
PDC şi Datx deosebit de eficiente pentru realizarea operativă a legăturii 
dintre Centrală şi posturile externe în afara orelor prevăzute de program; 
introducerea noilor antene logaritm-periodice, care permiteau emisia
recepţia pe mai multe frecvenţe optime, şi altele. 

Participanţii au evocat creşterea continuă a competenţelor şi 
deprinderilor personalului de cifru prin măsurile de selecţionare, încadrare şi 
pregătire a personalului unităţii pentru ca acesta să cunoască şi să aplice cu 
rigurozitate reglementări le legale şi regulile activităţii criptografice şi de 
transmisiuni cifrate. Perfecţionarea calificării personalului s-a realizat prin 
constituirea de clase speciale „radio" la Şcoala de ofiţeri a Ministerului de 
Interne, apoi la Şcoala mil itară de ofiţeri de transmisiuni de la Sibiu, cursuri 
de pregătire în vederea introducerii în muncă, sau pentru perfecţionarea 
deprinderi lor şi îmbogăţirea cunoştinţelor de specialitate (aşa numitele 
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"reciclări"), pentru pregătirea în vederea susţinerii examenelor de grad, prin 
stimularea instruirii generale sau de specialitate prin diferite forme ale 
învăţământului de stat, inclusiv prin cursuri postuniversitare şi examene de 
doctorat, pentru pregătirea în domeniul informaticii şi altele. Toate acestea 
au asigurat ca la următorul salt calitativ al activităţii de cifru-transmisiuni 
cifrate, cel al introducerii calculatoarelor, de după anul 1 990, unitatea să 
dispună de personalul calificat atât la nivel de concepţie, cât şi la cel de 
execuţie, potrivit exigenţelor impuse de revoluţia informatică. 

S-au adresat mulţumiri redacţiei revistei Periscop pentru modul în 
care, de-a lungul anilor, a manifestat interes pentru subiecte din domeniul 
criptologic, unii dintre participanţi fiind autorii unor materiale deosebit de 
apreciate de către cititori. 

Concluziile domnului preşedinte al Asociaţiei, aprecierile din luările 
de cuvânt ale participaţilor, dar şi discuţiile informale desfăşurate la sfârşitul 
întrunirii, în momentele de social izare care au încheiat evenimentul 
aniversar, au remarcat sentimentul participanţilor că munca cifratorilor a 
fost apreciată şi că cei aniversaţi pot avea sentimentul datoriei împlinite într
o muncă specială, deosebită, depusă ani îndelungaţi în slujba statului român. 

Una dintre concluziile întâlnirii a fost aceea că existenţa şi 
perfecţionarea permanentă a CNCTC reprezintă un indicator important al 
independenţei statului. 

Să mai menţionăm că, în final, dl gl.bg.(r), Vasile Maierean, a 
distribuit participanţilor şi a semnat autografe pe volumul său apărut în 20 1 6  
- Jos Masca. „ Seniori "! 
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CULTURA DE 
SECURITATE. 

CULTURA 
POLITICĂ 

octombrie - decembrie 201 6  

„SĂ PRIVIM CU SPERANŢĂ, 
BUCURIE SI OPTIMISM LA 

' " 

VIITORUL ROMANIEI" 
Academician Dinu C. Giurescu 

1. Lungul proces al continuităţii şi devenirii statalităţii la români 
Participarea poporului român la fazele semnificative ale istoriei şi 

civilizaţiei europene reprezintă o trăsătură definitorie a dezvoltării noastre. 
Ne aducem contribuţia - prin recunoscute opere şi făptuiri, prin legături 
multiple cu celelalte popoare - la construcţia şi înaintarea acestei civilizaţii .  
Din multitudinea evenimentelor, personalităţilor, a realizărilor materiale şi 
spirituale, rămân realităţi care, în perspectiva Europei întregi, şi-au păstrat, 
până astăzi, însemnătatea şi înţelesuri le. 

Construcţia Europei, începută în secolul al V-lea, se încheie după 
aproximativ opt sute de ani. Către 1 350, continentul nu mai are „pete 
albe" şi harta sa cuprinde imperii ,  regate, principate, ducate, republici 
orăşeneşti, voievodate. La edificarea Europei medievale îşi aduce 
contribuţia şi poporul român, cu alcătuiri şi state proprii, continuatoare ale 
unor realităţi în geografia foarte întinsă a Romanităţii Orientale. 

Confruntate cu valurile periodice ale migratorilor, comunităţile 
româneşti şi-au păstrat propria lor organizare social-teritorială, clădită pe o 
civilizaţie agrară şi meşteşugărească tradiţională, organizare ce dispunea şi 
de forţe de apărare. 

La argumentele de ordin lingvistic, arheologic, etnografic, adăugăm 
mărturia cronicilor maghiare despre formaţiunile feudale ale românilor 
transilvăneni .  

Gesta Hungarorum, datorată notarului regelui Bela (Anonymus), 
consemnează, la finele secolului al IX-iea, existenţa a trei ducate: unul în 
Crişana, între râuri le Someş şi Mureş, cu centrul în cetatea Biharea şi 
condus de Menumorut; al doilea în Banat, între Dunăre şi Mureş, cârmuit de 
Glad, cu un centru la Cuvin (Keve); al treilea ducat, în Transilvania, sub 
porţile Mezeşului, la izvoarele Someşurilor, condus de Gelu Românul 
(Gelou Quidan Blacus), cu reşedinţa în apropierea Clujului. 

Anonymus ne lasă să înţelegem caracterul statornic, continuitatea 
formaţiunilor amintite, precum şi recunoaşterea individualităţii lor în 
relaţiile sud-est europene: lui Usubun şi Veluc - trimişii lui Arpad -
Menumorut le aminteşte că ţara sa de astăzi au stăpânit-o şi strămoşii săi şi 
că se bucură de sprij inul împăratului de la Constantinopol. 
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Realităţile politice româneşti amintite se înscriu într-o evoluţie 
europeană, în aceeaşi perioadă. Organizarea statală a Irlandei începe mai 
ales după invazia normanzilor şi se consolidează sub cârmuirea lui Brian 
Boru (976- 1 0 1 4) şi a succesorilor săi. La cehi, după încercarea de unire a 
triburi lor sub Samo (623-658), primul cneaz al Moraviei Mari, amintit de 
documente, este Mojmir (830-846), a cărui stăpânire este continuată de 
Rastislav, Borivoj ,  Svatopluk. Polonii cunosc unele organizări în a doua 
jumătate a secolului IX, urmate de statul condus de Mieszko I (960-992). La 
sârbi, prima formaţiune independentă, exercitându-şi autoritatea şi asupra 
unor oraşe dalmate, este menţionată pe la jumătatea secolului IX, cu cneazul 
Vlastimir, iar nuclee teritoriale ale croaţilor, existente în secolul VIII, se 
unesc mai târziu, sub Tomislav (9 1 0-928). 

O primă reuniune a norvegienilor are loc sub Harald Haarfager (Păr 
Frumos, c.872-930). Suedezii se desprind dintre popoarele nordice în timpul 
domniei lui Erick Victoriosul (975-995) şi consolidarea merge încet, ca şi la 
vecinii lor norvegieni. La danezi, o încercare de raliere a triburilor sub 
Harald „Colţ Ascuţit" (secolul VIII), nu are durată; un rege al lor, Gottrik 
(Gotfred), este contemporan cu Carol cel Mare şi abia mai târziu, Gorm cel 
Bătrân reface unitatea stăpâniri i (c.935-945). Maghiarii se aşază pe Tisa şi 
Dunărea mij locie la 896-900, iar statul Kievean se constituie în secolul al X
lea, odată cu impactul vareg. 

Recapitulând, atestările documentare ale unor formaţiuni statale la 
irlandezi, cehi, sârbi, croaţi, norvegieni, suedezi, danezi, maghiari şi ruşi 
datează mai ales din secolele IX-X, adică în aceeaşi perioadă cu ducatele 
româneşti . Fără atacurile maghiare asupra Crişanei, Banatului şi 
Transilvaniei, ar fi urmat, desigur, reunirea acestor ducate într-un stat mai 
cuprinzător, într-un voievodat, aşa cum vor evolua formaţiunile politice de 
la sud şi est de Carpaţi, aşa cum se va păstra, de altfel, tradiţia românească şi 
în Transilvania care s-a format ca voievodat în regatul feudal ungar. 

Ş i  ca mărime teritorială, cârmuirile lui Menumorut, Gelu şi Glad îşi 
găsesc corespondenţe în Europa. În Spania, în jurul anului 900, în nordul 
peninsulei necuprinse de arabi, fiinţau Portugalia, regatul Leon, Navara, 
Aragon, Sobrarbe, Ribagorza, Pallars şi Marca Hispanică; or, cu excepţia 
Leonului, toate formaţiunile sunt de foarte mici dimensiuni. Fragmentarea 
este prezentă şi în Anglia (fără Scoţia). În deceniile primelor invazii daneze 
(secolul IX): Wessex, Ţara Galilor, Mercia engleză, Mercia daneză, Anglia 
răsăriteană, Northumbria daneză, Northumbria engleză . 

Dar în Transilvania au existat şi alte formaţiuni româneşti : ele nu 
sunt amintite de Anonymus întrucât au rămas, la finele secolului al IX-iea şi 
începutul celui următor, în afara expediţii lor de cucerire maghiare; dar sunt, 
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în schimb, trecute în documentele secolului XIII :  Ţara Bârsei, a Făgăraşului 
- cu menţiunea precisă „terra Blacorum" ( 1 222); Ţara Amlaşului - unde se 
află pădurea românilor şi a pecenegilor (Sylva Blachorum et Bissenorum -
la 1 224 ), a Haţegului (la 1 24 7). Atestări scrise ce confirmă implicit existenţa 
acestor ţări româneşti înainte de amintitele date. 

Pentru Maramureş, actele arată foarte precis realităţile politice 
româneşti cu cnezatele situate pe văile Marei, Cosăului, pe Taras, Tisa, 
Talabor, Vişeu, pe cursul superior la Izei şi pe cel inferior, toate constituind 
un voievodat (secolele XIII şi XIV) peste care s-a suprapus, treptat, 
cârmuirea statului maghiar. 

Atacurile şi pătrunderea progresivă a maghiarilor în Transilvania şi 
Banat, invaziile şi stabilirea pecenegilor şi a cumanilor, marele val tătăresc 
din 1 24 1  explică de ce cnezatele şi voievodatele româneşti nu s-au reunit în 
ţări mari decât după 1 300. La sfărşitul secolului al XIII-iea, statul feudal 
Ţara Românească era constituit între Carpaţii Meridionali, Dunăre şi Marea 
Neagră; către 1 360, al doilea stat românesc era consolidat între Carpaţii 
Răsăriteni ,  Nistru şi aceeaşi Mare Neagră. 

Poporul român îşi aducea astfel contribuţia proprie la încheierea 
construcţiei politice a Europei medievale. 

Statele româneşti feudale, în întinderea voievodatelor, s-au închegat 
şi unificat sub imperativul evoluţiei generale a Europei, cea care îşi 
manifesta tradiţional unitatea antică până în marginea Asiei. Perturbări le 
ivite odată cu marile migraţii dinspre ,,Barbaria", din marginea nordică şi 
estică a bazinului Dunărean sau dinspre Asia, au impus spaţiului de contact, 
cel locuit de români,  o funcţie de punte între cele două mari arii de 
civilizaţie, determinantă în relieful politico-statal . 

În interiorul unor real ităţi complexe s-au aşezat mai mulţi istorici din 
zilele noastre să descifreze lungul (prin timp) proces al continuităţii şi 
devenirii statalităţii la români,  încheiat, în părţile centrale ale întregii 
Romanităţi Orientale, cu Bătălia zisă de la Posada, de la care s-au împlinit 
686 de ani .  

Revenirile la  o temă fundamentală din istoria naţională modelează 
câştigurile reale ale ştiinţei istorice şi nuanţează esenţialul în privinţa 
începuturilor statului Ţara Românească şi asupra întregului război între 
regele maghiar Carol Robert de Anjou şi Basarab Vodă, în 1 330, cu 
deosebire asupra bătăliei din 9- 1 2  noiembrie, care este localizată pe vatra 
actuală a satului Pripoare din comuna Perişani, locul Posadei Loviştene. 
(Noiembrie 2016) 
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2.  ,,Să rămânem uniţi, să nu se destrame această ţară ... " 

„Mă bucură abundenţa de tricolor. Îmi doresc să putem să rămânem 
uniţi, să nu se destrame această ţară, să o păstrăm aşa cum ne-au lăsat-o 
înaintaşii noştri, acum 100 de ani. Să formăm o generaţie care ţine la 
România. 

Este o greşeală majoră să avem aversiune faţă de străini. Străin 
poate fi un cuvânt prea general, care induce în eroare de multe ori. Pot fi 
anumite curente, anumite politici străine criticabile. De exemplu, Franţa 
este un aliat major al României, o ţară care a jucat un rol major în apariţiei 
României Mari şi întregite, printr-o misiune militară condusă de generalul 
Henri Berthelot, membru al Academiei Române. Marea Britanie şi Statele 
Unite au avut şi ele o contribuţie la momentul 1 decembrie 1918. Să nu 
uităm că, în istoria României moderne, aliaţii ne-au ajutat în momente cheie 
pentru supravieţuirea acestei naţii. 

Dar asta nu trebuie să pună în paranteze patriotismul nostru. Sunt 
afectat de faptul că Ministerul Educaţiei nu vrea să trezească în inimile 
elevilor sentimentul naţional. Prin astfel de sentimente s-a creat România 
Mare, la 1 Decembrie 1 918. Dar vreau să privim cu speranţă, cu bucurie şi 
patriotism la viitorul acestei ţări". (Mesaj de 1 Decembrie 20 1 6) 

Notă 
Textele de mai sus au apărut şi în alte media din România. Titlul şi 
subtitlurile din Periscop aparţin redacţiei. 
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1 DECEMBRIE 1918 - 1 DECEMBRIE 
2016: 98 DE ANI DE LA MAREA 
UNIRE 
Dr. Ion Constantin 

S ărbătorim 98 de ani de la Marea Unire, actul sublim de voinţă 
naţională românească, care a marcat pentru vecie destinul 

poporului român. În 1 9 1 8  s-au unit cu mica Românie toate provinciile 
româneşti de la nord de Dunăre şi s-a împlinit „ora noastră astrală", iar 
ziua de 1 Decembrie nu a făcut decât să consacre acest lucru, prin episodul 
său final. 

Ziua de 1 Decembrie 1 9 1 8  încununează lupta românilor 
transi lvăneni pentru Unitate Naţională şi marchează momentul creări i 
României Mari, situându-se în continuarea precedentelor acţiuni unioniste 
ale fraţi lor din Basarabia (2 7 martie 1 9 1 8) şi Bucovina (28 noiembrie 1 9 1 8), 
care s-au exprimat în cadrul unor adunări cu caracter reprezentativ pentru 
unirea cu Ţara-Mamă România. Poporul român a ştiut atunci sa valorifice 
admirabil conjunctura internaţională favorabilă creată în urma Primului 
Război Mondial şi a destrămării imperiilor Ţarist şi Austro-Ungar. 

Aşa cum arăta regretatul academician Florin Constantiniu, unul 
dintre cei mai importanţi istorici români din perioada postbelică, „ . . .  Marea 
Unire din 1918 a fost şi rămâne pagina cea mai sublimă a istoriei 
româneşti. Măreţia ei stă în faptul că desăvârşirea unităţii naţionale nu este 
opera nici unui om politic, a nici unui guvern, a nici unui partid; este fapta 
istorică a întregii naţiuni române, realizată într-un elan ţâşnit cu putere din 
străfundurile conştiinţei unităţii neamului, un elan controlat de fruntaşii 
politici, pentru a-l călăuzi cu inteligenţă politică remarcabilă spre ţelul 
dorit. [ . . .  ] 

Marea Unire nu a fost rezultatul participării României la război. 
Nici partizanii Antantei, nici cei ai Puterilor Centrale nu au avut în vedere 
revoluţia din Rusia şi destrămarea monarhiei austro-ungare. Raţionamentul 
lor s-a înscris formulei tradiţionale a raportului de putere interstate: 
victoria Antantei ne va da Bucovina, Transilvania şi Banatul, victoria 
Puterilor Centrale ne va da Basarabia; o biruinţă o excludea pe cealaltă, 
astfel că nimeni nu vedea cum ar fi cu putinţă ca toate aceste provincii să 
intre aproape simultan în frontierele Vechiului Regat. [ . . .  ] 

47 
https://biblioteca-digitala.ro



PERISCOP, nr. 4 octombrie - decembrie 2016 

Nu o victorie militară a stat la temelia României Mari, ci actul de 
voinţă al naţiunii române de a-şi da armătura teritorial-instituţionalii care 
este statul naţional. [ . . .  ] 

O necesitate istorică - naţiunea trebuie să trăiască într-un stat 
naţional - s-a dovedit mai puternică decât orice guvern sau partid, culpabil 
de egoisme sau incompetenţă şi, punând în mişcare naţiunea, i-a dat acea 
forţă uriaşă ca peste toate adversităţile să dea viaţă aspiraţiei sale: statul 
naţional." 

Să reamintim succint cele mai importante evenimente care au condus 
la Marea Înfăptuire a poporului român din urmă cu 98 de ani : 

Pe fondul mişcărilor revoluţionare din Rusia, în toamna anului 1 9 1 7  
s-a constituit în Basarabia Sfatul Ţării, format din 1 50 de deputaţi aleşi din 
cele mai variate straturi sociale, curente politice, reprezentanţi de judeţe şi 
comune, ai clerului, cadre didactice, corporaţii profesionale, instituţii, 
funcţionari etc. Prin compoziţia sa, Sfatul Ţări i era un organ reprezentativ 
care reflecta întreaga structură naţională şi toată gama de curente politice, 
categorii socio-profesionale şi instituţii existente în acel moment în 
Basarabia. La şedinţa din 2 decembrie 1 9 1 7, Basarabia a fost proclamată 
Republică Democratică Moldovenească autonomă, iar pe 24 ianuarie 1 9 1 8  
(de ziua Unirii Principatelor Române), aceasta îşi proclamă independenţa 
faţă de Rusia. În declaraţia adoptată în acest sens de Sfatul Ţări i se arăta că 
„Proclamarea neatârnării este o cerinţă politică a vremii, căci Republica 
Moldovenească nu mai poate aştepta de la nimeni orânduirea vieţii sale şi 
popoarele Republicii trebuie să înţeleagă că viitorul lor atârnă numai de la 
dânsele şi că acest vi itor poate să fie înfăptuit numai prin aşezământul înalt 
de ocârmuire - Sfatul Ţării şi stăpânirea pusă de el - Sfatul Miniştrilor". 
Preşedinte al republicii a fost ales Ion Inculeţ, secretar al Sfatului Ţării a fost 
ales Ion Buzdugan, iar şef al „Sfatului Miniştrilor" (guvernului) doctor 
Daniel C iugureanu. 

Pe 27 martie 1 9 1 8, la Chişinău, Sfatul Ţării întrunit în şedinţă 
solemnă votează unirea Basarabiei cu Ţara - Mamă, România (86 voturi 
pentru, 3 împotrivă, 36 abţineri şi 1 3  absenţi). După anunţarea rezultatului 
votului de către Ion Inculeţ, preşedintele Sfatului Ţări i, primul - ministru 
Alexandru Marghiloman, aflat la Chişinău, împreună cu alţi reprezentanţi ai 
guvernului român, este invitat la tribuna de la care declară: ,Jn numele 
poporului român şi al Regelui Ferdinand I, iau act de unirea Basarabiei cu 
România de aici înainte şi în veci! Trăiască România Mare!". De menţionat 
că, după hotărârea Sfatului Ţării din 27 martie 1 9 1 8, privind Unirea 
Basarabiei cu România, o delegaţie de basarabeni formată din Pantelimon 
Halippa, ca vicepreşedinte al Sfatului Ţării, Ioan Pelivan, ministru de 
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Externe în guvernul de la Chişinău, Ion Buzdugan, secretar al Sfatului Ţării 
şi Grigore Cazacliu, deputat în Sfatul Ţării, a fost desemnată să reprezinte 
Basarabia la marile adunări naţionale de la Cernăuţi (28 noiembrie 1 9 1 8) şi 
Alba Iulia ( I  Decembrie 1 9 1 8) şi să salute hotărârile istorice adoptate acolo, 
pentru unirea Bucovinei şi, respectiv, Transilvaniei cu patria-mamă 
România. Marea Unire a fost, astfel, rezultatul voinţei românilor din toate 
provinciile reunite cu ţara-mamă. 

În vara anului 1 9 1 8  s-a constituit în capitala Franţei Consiliul 
Naţional al Unităţii Române, condus de Take Ionescu, iar printre membri 
avându-i pe Vasile Lucaciu, Octavian Goga, dr. Constantin Angelescu şi 
Ioan Th. Florescu. Consi liul a fost recunoscut de către guvernele Antantei 
drept exponentul intereselor poporului român. La începutul toamnei, 
Congresul de la New York al românilor, cehilor, slovacilor, polonezilor, 
sârbilor, croaţilor şi rutenilor a solicitat dezmembrarea Austro-Ungariei şi 
eliberarea tuturor popoarelor din cadrul său. 

Între timp, evenimentele s-au precipitat şi în Transilvania. La 29 
septembrie 1 9 1 8, Comitetul Executiv al Partidului Naţional Român a 
adoptat în unanimitate, „în virtutea dreptului naţional al fiecărei naţiuni de a 
dispune de ea însăşi", Declaraţia de la Oradea, elaborată de Vasile Goldiş, 
prin care se dorea recunoaşterea acestui for ca organ provizoriu de 
conducere al Transilvaniei. Peste o săptămână, Declaraţia era citită în 
Parlamentul de la Budapesta de către Alexandru Vaida Voevod, în timp ce, 
la Viena, Iuliu Maniu dorea să mobilizeze 70.000 de soldaţi transilvăneni 
din fosta armată austro-ungară, cu care să meargă în Transi lvania. 

La 3 octombrie 1 9 1 8, împăratul Carol I de Habsburg al Austro
Ungariei a dat publicităţii manifestul intitulat „Către popoarele mele 
credincioase", care propunea reorganizarea Austro-Ungariei ca un stat de tip 
federal de şase state independente (austriac, ungar, ceh, iugoslav, polonez şi 
ucrainean). Imediat a apărut Declaraţia Corpului voluntarilor transilvăneni şi 
bucovineni, care a respins manifestul împăratului Austro-Ungariei şi a 
proclamat unirea teritorii lor respective cu Regatul României . 

Pe 27 octombrie 1 9 1 8, deputaţii români bucovineni din Parlamentul 
vienez, foştii deputaţi din Dieta Bucovinei, primarii români din localităţi le 
Ţării de Sus a Moldovei, împreună cu alţi reprezentanţi ai provinciei istorice 
s-au întrunit în Sala Mare a Palatului Naţional din Cernăuţi şi au hotărât 
înfiinţarea Adunării Constituante. Adunarea a ales un Consiliu Naţional 
condus de Iancu Flondor, Dionisie Bejan, Doru Popovici şi Sextil Puşcariu -
vicepreşedinţi, Vasile Bodnărescu, Radu Sbierea şi Laurent Tomoioagă -
secretari. La 28 noiembrie 1 9 1 8, Congresul Bucovinei a hotărât în 
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unanimitate „Unirea necondiţionată şi pentru vecie a Bucovinei, în vechiile 
ei hotare până la Ceremuş, Colacin şi Nistru, cu Regatul României". 

La 3 noiembrie 1 9 1 8  s-a constituit Consi liul Naţional Român Central 
din Transilvania, ce reunea şase reprezentanţi ai Partidului Naţional Român 
şi şase ai Partidului Social-Democrat şi care, în condiţiile rapidei 
dezintegrări a aparatului administrativ maghiar, a preluat controlul 
Transilvaniei. Ca urmare, guvernul maghiar, condus de Karolyi Mihaly, a 
încercat să intre în negocieri cu Consiliul Naţional Român Central . 
Tratativele s-au purtat la Arad, între 1 3- 1 5  noiembrie 1 9 1 8, au eşuat. În 
acelaşi timp, guvernul maghiar a semnat la 1 3  noiembrie 1 9 1 8  armistiţiul de 
la Belgrad, care stabilea o linie de demarcaţie între Ungaria şi Transilvania, 
care lăsa oraşele Satu Mare, Oradea, Beiuş, Arad şi regiunile Crişana şi 
Maramureş sub control maghiar, iar Banatul sub administraţia Serbiei. 

Pe 7 noiembrie 1 9 1 8, Consi liul Naţional Român Central hotărăşte 
înfiinţarea de gărzi naţionale şi de gărzi civile săteşti pe întreg teritoriul 
locuit de români în Transilvania şi Ungaria, pentru „păstrarea liniştii şi 
averii fiecăruia". 

Consi liul Naţional Român Central a convocat pentru data de 1 
decembrie 1 9 1 8, la Alba Iulia, o adunare naţională a românilor din 
Transi lvania şi Ungaria. Nu întâmplător a fost aleasă Alba Iulia pentru un 
asemenea eveniment. În primul rând s-a avut în vedere faptul că, pe 1 
noiembrie 1 599, Mihai Viteazul intrase în Cetatea de la Alba Iulia, care a 
devenit capitala domnitorului în timpul scurt cât reuşise să săvârşească 
Unirea Ţărilor Române. Mai apoi, în 1 784, pe platoul Cetăţi i, Horia şi 
Cloşca au fost frânţi pe roată în urma condamnării lor. Pentru buna 
desfăşurare a lucrărilor urmau să fie aleşi 600 de deputaţi pe bază de vot 
universal şi, respectiv, 628 reprezentanţi ai organizaţiilor şi societăţi lor 
culturale. Pe parcursul a două săptămâni, au fost aleşi câte 5 reprezentanţi de 
circumscripţie. 

Marea Adunare Naţională a fost pregătită cu minuţiozitate, discuţiile 
purtându-se îndeosebi în jurul Rezoluţiei Unirii, redactată de Vasile Goldiş. 
Unii au cerut ca Unirea să se facă pe baza proclamării autonomiei 
Ardealului. Tineretul a solicitat unirea fără niciun fel de condiţi i .  Socialiştii 
se temeau de stările politice din vechiul Regat al României. În cele din 
urmă, s-a adoptat formula unei autonomii provizorii .  

Anunţând popoarelor lumii voinţa şi hotărârea sa, naţiunea română 
declara prin manifest că ea „din ceasul acesta, oricum ar decide puterile 
lumii, este hotărâtă a pieri mai bine decât a suferi mai departe sclavia şi 
atârnarea . . .  ". În vederea realizării acestui deziderat, în încheierea 
manifestului se cerea sprij inul întregii populaţii române din Transilvania, 
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care „spera şi aştepta că în năzuinţele ei pentru libertate o va ajuta întreg 
neamul românesc, cu care una vom fi de aici înainte în veci". 

În anunţul programului Adunării Naţionale Constituante, Comitetul 
organizatoric adresa următorul apel : ,,Fraţi români, locul cel mai istoric al 
neamului vă aşteaptă cu braţele deschise, veniţi deci să-l atingeţi cu pasul 
vostru, ca să simţiţi fiorul ce l-a mişcat odată pe marele voievod cu numele 
de arhangheli, pe martirii Horea, Cloşca şi Crişan, pe craiul munţilor, 
Avram Iancu, şi pe toţi cei care au început şi lucrat la realizarea Visului de 
veacuri pe care noi cei de azi îl vedem ca pe răsăritul cel mai strălucit al 
celei mai senine zile a neamului românesc". 

Pe 1 Decembrie 1 9 1 8, la Alba Iulia, într-o atmosferă de mare 
sărbătoare, au venit 1 .228 de delegaţi oficiali, reprezentând cele 1 3 0  de 
cercuri electorale din comitatele româneşti. Acestora l i  s-au adăugat 
episcopii, delegaţii consilierilor, ai societăţilor culturale româneşti, ai 
şcolilor medii şi institutelor pedagogice, ai reuniunilor de meseriaşi, ai 
Partidului Social-Democrat Român, ai organizaţi ilor militare şi ai tinerimii 
universitare. Pe lângă toţi aceştia, s-au adunat peste 1 00.000 de oameni, care 
au sosit cu trenul, cu căruţele, călări, pe jos, cu steaguri tricolore în frunte, 
cu table indicatoare ale comunelor ori ale ţinuturilor. Drumul spre Cetăţuia 
de la Alba Iulia era flancat de şirurile de ţărani români înveşmântaţi în 
sumanele de pătură albă şi cu căciulile oştenilor lui Mihai Viteazul .  Pe 
porţile Cetăţuii flutura drapelul tricolor. De pe opt tribune se explica 
maselor populare măreţia vremurilor pe care le trăiau şi importanţa adunării .  
Concomitent, în sala Casinei Militare, delegaţii au ţinut şedinţa. Prin 
aceasta, adunarea de la Alba Iulia a căpătat caracterul unui plebiscit al 
tuturor românilor. 

Gheorghe Pop de Băseşti, preşedintele Partidului Naţional Român a 
declarat Adunarea Naţională „constituită şi deschisă'', după care au luat 
cuvântul vobitorii. Ştefan Cicio Pop a prezentat condiţiile istorice în care se 
desfăşura adunarea, iar Vasile Goldiş a făcut o expunere a istoriei românilor 
şi a argumentat necesitatea Unirii .  A urmat apoi Iuliu Maniu, care a insistat 
asupra împrejurări lor în care se realiza Unirea. Iosif Jumanca a adus 
adeziunea la Unire a lucrători lor industriali .  Deputaţii au decis în 
unanimitate cu privire la unirea Transi lvaniei, Banatului, Crişanei şi 
Maramureşului cu România, pe baze democratice, cu păstrarea unei 
autonomii locale şi cu egalitatea naţionalităţilor şi a rel igiilor. Rezoluţia 
votată de Marea Adunare Naţională a solicitat: 

„ Deplină libertate naţională pentru toate popoarele conlocuitoare. 
Fiecare popor se va instrui, administra şi judeca în limba sa proprie prin 
indivizi din sânul său şi fiecare popor va primi drept de reprezentare în 
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corpurile legiuitoare şi la guvernarea ţării în proporţie cu numărul 
indivizilor ce-l alcătuiesc. 

Egală îndreptăţire şi deplină libertate autonomă confesională pentru 
toate confesiunile din Stat. 

Înfăptuirea desăvârşită a unui regim curat democratic pe toate 
tărâmurile vieţii publice. Votul obştesc, direct, egal, secret, pe comune, în 
mod proporţional, pentru ambele sexe, în vârstă de 21 de ani, la 
reprezentarea în comune, judeţe ori parlament. 

Desăvârşită libertate de presă, asociere şi întrunire, libera 
propagandă a tuturor gândurilor omeneşti. 

Reformă agrară radicală. Se va face conscrierea tuturor 
proprietăţilor, în special a proprietăţilor mari. În baza acestei conscrieri, 
desfiinţând fidei-comisele şi în temeiul dreptului de a micşora după 
trebuinţă latifundiile, i se va face posibil ţăranului să-şi creeze o proprietate 
(arător, păşune, pădure) cel puţin atât cât o să poată munci el şi familia lui. 
Principiul conducător al acestei politici agrare e pe de o parte promovarea 
nivelării sociale, pe de altă parte, potenţarea producţiunii. 

Muncitorimei industriale i se asigură aceleaşi drepturi şi avantagii, 
care sunt legiferate în cele mai avansate state industriale din Apus ". 

Cu prilejul Adunării ,  s-a constituit şi Marele Consil iu Naţional 
Român, de fapt un organism legislativ, format din 200 de membri aleşi şi 50 
de membri cooptaţi . A doua zi, acest Consiliu a ales un guvern provizoriu, 
numit şi Consiliul Dirigent al Transi lvaniei, în frunte cu Iuliu Maniu. 
Consiliul a hotărât să trimită la Bucureşti o delegaţie, condusă de episcopul 
de Caransebeş, Miron Cristea (viitorul patriarh al României). Acesta, la 1 4  
decembrie 1 9 1 8, a înmânat regelui Ferdinand I Declaraţia de l a  Alba Iulia. 
La 24 decembrie 1 9 1 8, regele Ferdinand a promulgat decretul de validare a 
Unirii .  

Adunarea de la Alba Iulia s-a desfăşurat fără prezenţa trupelor 
române. Primii soldaţi au trecut Munţi i Carpaţi la 1 3  noiembrie 1 9 1 8, iar 
acţiunea s-a intensificat după 20 noiembrie, primele oraşe în care au intrat 
unităţile militare române fiind Topliţa şi Miercurea Ciuc, la 26 noiembrie, 
deci în zona secuiască a Transi lvaniei, care oricum nu şi-a trimis 
reprezentanţi la Alba Iulia. La 1 decembrie 1 9 1 8, trupele române nu 
trecuseră l inia Mureşului decât într-un singur loc, în zona oraşului Târgu 
Mureş. 

Pe 8 ianuarie 1 9 1 9, la Mediaş, Adunarea naţională a saşilor s-a 
declarat de acord cu actul politic înfăptuit la 1 decembrie 1 9 1 8  la Alba Iulia, 
iar pe 1 O ianuarie 1 9 1 9  o delegaţie săsească transmite Consiliului Dirigent 
din Sibiu adeziunea saşilor la actul unirii Transilvaniei cu România. 
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Budapesta nu a recunoscut adunarea de la  Alba Iulia ş i  nici înfiinţarea 
Consiliului Dirigent. Mai mult, la 8 decembrie 1 9 1 8, primul ministru 
maghiar Kârolyi l -a numit pe Istvan Apâthy comandant al „Comisariatului 
pentru Ungaria de Est". 

Unirea Transilvaniei cu România a încheiat procesul de făurire a 
statului naţional unitar român, proces început în 1 859, prin unirea Moldovei 
cu Ţara Românească, continuat prin unirea Dobrogei în 1 878, a Basarabiei 
în martie 1 9 1 8  şi a Bucovinei în noiembrie 1 9 1 8 . Suprafaţa României Mari 
era de 295.049 km pătraţi, cu o populaţie de 1 6.500.000 de locuitori. 

La 29 decembrie 1 9 1 9, Parlamentul României a votat legile de 
ratificare a unirii Transilvaniei, Crişanei, Maramureşului, Banatului, 
Bucovinei şi Basarabiei cu România. Solemnitatea încoronării regelui 
Ferdinand I şi a reginei Maria a avut loc la 1 5  octombrie 1 922 la Catedrala 
Reîntregirii din Alba Iulia. Însemnele Basarabiei, Bucovinei şi Transilvaniei 
au fost adăugate coroanei regale de oţel a regelui Carol I, ce amintea de 
Plevna, fapt ce a simbolizat actul unirii tuturor provinci ilor istorice 
româneşti sub sceptrul aceluiaşi monarh. 

Marea Unire a fost rezultatul unui îndelungat proces istoric şi a 
reprezentat victoria strălucită a mişcării de eliberare a întregi i naţiuni 
române. Deciziile de Unire din 1 9 1 8  au fost luate în cadrul unor Adunări 
Naţionale, cu caracter plebiscitar, ele exprimând clar şi definitiv voinţa 
colectivă a naţiunii române, în vederea unirii provinciilor istorice cu patria
mamă. Aceste hotărâri au fost prezentate spre confirmare şi recunoaştere 
internaţională, în faţa marilor puteri şi a forumului păcii de la Paris, care a 
urmat conflagraţiei mondiale. 

La 28 iunie 1 9 1 9, la Versailles, a fost semnat Tratatul de Pace dintre 
Puterile Aliate şi Germania. Privitor la România, Tratatul prevedea încetarea 
tuturor drepturilor, titlurilor, privilegiilor de orice natură asupra cablului 
Constanta - Istanbul, ce intră în posesia României. Germania era obligată să 
renunţe ia Tratatul de la Bucureşti din 24 aprilie I 7 mai 1 9 1 8 . În problema 
Dunării ,  Tratatul prevedea menţinerea Comisiei Europene a Dunării şi 
înfiinţarea pentru traseul Brăila - Delta Dunării până la Marea Neagră a unei 
Comisii Internaţionale a Dunării .  Tratatul a fost ratificat de România la 1 4  
septembrie 1 920. 

Pe 1 O septembrie 1 9 1 9, la Saint Germain en Laye, a fost semnat 
Tratatul de pace între Puterile Aliate şi Austria, prin care Austria capătă 
configuraţia teritorială de azi. Se recunoştea pe plan internaţional unirea 
Bucovinei cu România şi a creării statelor cehoslovac şi iugoslav. 

Tot pe 1 O decembrie 1 9 1 9, România a semnat Tratatele de pace cu 
Austria şi Bulgaria, precum şi Tratatul minorităţilor, care pentru România 
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prevede obligaţia de a acorda „tuturor locuitorilor, fără deosebire de naştere, 
de naţionalitate, de l imbă, de rasă sau de religie deplina şi întreaga ocrotire a 
vieţii şi l ibertăţii lor". 

În ziua de 4 iunie 1 920, la Trianon s-a încheiat Tratatul de pace între 
Puterile Aliate şi Asociate şi Ungaria. Recunoaşterea pe plan internaţional a 
Unirii Transilvaniei, Banatului, Crişanei şi Maramureşului cu România, a 
S lovaciei şi Ucrainei Subcarpatice cu Cehoslovacia, a Croaţiei, Sloveniei şi 
părţii de vest a Banatului cu Serbia etc ., intră în vigoare la 25 iulie 1 92 1 .  

În Ungaria, data de 4 iunie 1 920, când s-a semnat Tratatul de la 
Trianon, a fost declarată „zi de doliu naţional". Membrii Parlamentului de la 
Budapesta, majoritar fascist, reunit, în luna august 1 920, pentru ratificarea 
Tratatului de Pace de la Trianon, au clamat, sacadat, prelung reluat, 
sloganul : ,,Nem, nem, soha!"  („Nu, nu, niciodată!"), care a devenit deviza 
simbolică a revizionismului maghiar, un fel de catehism revizionist. Imediat 
s-a pus în mişcare un angrenaj uriaş al reacţiunii maghiare, prin „martirajul 
revanşard', pentru anularea „nedreptăţii istorice" făcută Ungariei. Întreaga 
aristocraţie ungară şi-a exprimat voinţa de a lupta „până la ultima suflare" 
pentru ca prevederi le Tratatului să nu devină niciodată o realitate. 
Aristocraţia ungară, generaţiile de politicieni care s-au perindat pe la 
Budapesta, din 1 920 şi până astăzi, au reuşit, cu dibăcie, să infiltreze în 
sufletul poporului ungar ideea că Ungaria nu poate exista fără redobândirea 
vechilor hotare, instigând astfel la ură împotriva popoarelor vecine, care le
au ,furat" ţara. 

După o lungă şi complicată tergiversare, unirea Basarabiei cu 
România a fost recunoscută de jure prin Tratatul semnat la Paris, în ziua de 
28 octombrie 1 920, între Franţa, Imperiul Britanic, Italia şi Japonia pe de o 
parte şi România, pe de altă parte. Prin Tratat, se recunoştea legitimitatea 
unirii Basarabiei cu patria-mamă şi suveranitatea României asupra 
teritoriului dintre Prut, Nistru şi Marea Neagră. 

La întrebarea dacă 1 Decembrie este o dată potrivită pentru a 
sărbători ziua naţională a României, academicianul istoric Ioan-Aurel Pop 
arăta pe bună dreptate că ,,Data de 1 decembrie 1 918 marchează tot ce au 
putut să facă românii - ca naţiune, ca grup conştient - mai bine, mai frumos 
şi mai util în toată istoria lor! S-au strâns atunci laolaltă, după exemplul 
celor mai avansate şi mai de succes naţiuni din lume. Adică au făcut şi ceea 
ce au făcut mai întâi francezii, cronologic vorbind, apoi englezii, 
americanii, germanii, italienii etc. Am mai spus că la 1 decembrie nu 
sărbătorim unirea Transilvaniei cu România, ci încheierea unui proces 
început la 1859, reluat la 1877-1878, reînviat la Chişinău la 27  martie/ 9 
aprilie 1918, la Cernăuţi în 151 28 noiembrie 1 918, prin care nu provinciile 
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istorice s-au unit cu Ţara de atunci, ci Ţara cu aceste provincii. Inainte de 
1 918, România avea 13  7 OOO de km pătraţi, iar după 1918 avea aproape 
300 000 de km pătraţi! Marile puteri au aprobat prin tratate ceea ce au 
fa cut românii la 1918 şi nu au fa cut-o din iubire neţărmurită pentru români, 
ci deoarece aşa era datul firii, pentru că aşa se cuvenea, în urma respectării 
unor reguli bine stabilite. Anul 1918 a fost ora astrală a românilor, de la 
constituirea lor ca popor până azi! A pune această imensă facere sub 
semnul întrebării este aberant!". Sunt şi istorici care apreciază că alegerea 
zilei de 1 decembrie ca Zi Naţională a fost una conjuncturală, susţinând că la 
1 decembrie 1 9 1 8  a avut loc doar unirea Transilvaniei şi a Banatului cu 
România, pe când celelalte provincii istorice, 
respectiv Basarabia şi Bucovina, au fost unite la date diferite. Alţi i  falsifică 
istoria, afirmând că românii ardeleni n-ar fi dorit Unirea de la 1 9 1 8 . Prin 
teze de acest gen se fac jocurile inamicilor externi ai ţării, reînviindu-se 
vechiul slogan al comuniştilor sovietici şi al naţionaliştilor maghiari celor 
mai înverşunaţi . Avem de-a face cu tentative vizibile de ştergere a memoriei 
româneşti, a identităţii naţionale. Se desfăşoară o amplă campanie 
mediatică, prin care se acreditează ideea că românii nu au capacitatea de a se 
conduce prin ei înşişi, nu au real izat nimic viabil de-a lungul timpului, 
istoria lor este o succesiune de mituri, de care trebuie să se debaraseze. 
Câţiva intelectuali, autoproclamaţi exponenţi ai societăţii civile, au acaparat 
mass-media (presă scrisă, TV, edituri, radio), desfăşurând o campanie 
intensă şi sistematică de denigrare a poporului român. După ei, ar trebui să-i 
scoatem din conştiinţa naţională pe Decebal, Ştefan cel Mare şi Mihai 
Viteazul, pe Dimitrie Cantemir şi Alexandru Ioan Cuza, Ion Antonescu ş.a. 
Cine îndrăzneşte să-i evoce este un naţionalist, demn de dispreţul Europei şi 
al ,,societăţii civile". Nimic mai fals ! S-ar cuveni, dimpotrivă, să ne 
pregătim - aşa cum fac popoarele civilizate - de ceremonia centenarului 
Marii Uniri, printr-o muncă stăruitoare, care să aibă ca finalitate, până în 
anul aniversar 20 1 8, elaborarea unor lucrări ştiinţifice şi de popularizare 
referitoare la făuritori i unităţii naţionale, dar şi la momentele de seamă ale 
luptei românilor pentru împlinirea visului secular. 

Numai aşa vom dobândi nu numai respectul de sine, ci şi respectul 
lumii .  Dacă vom fi demni, vom fi trataţi cu demnitate, iar dacă vom respecta 
noi înşine ţara aceasta, clădită pe secole de sacrificii şi speranţe, o vor 
respecta cu siguranţă şi alţi i .  
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MODIFICĂRI LEGISLATIVE 
PRIVIND ACTIVITATEA 
SERVICIILOR SECRETE 
Alexandru Botez 

P 
arlamentul de la Berlin a aprobat două legi prin care se 
urmăreşte crearea cadrului în care servicii le de informaţii 

germane să-şi desfăşoare activitatea în condiţii performante şi pentru 
crearea unui control mai eficient în acest domeniu.3 
.-----------------. Prima lege prevede constituirea unui 

nou organ parlamentar, format din 
judecători şi procurori federali, care să 
controleze desfăşurarea în condiţii 
legale a supravegherilor în străinătate. 
Aceştia vor fi informaţi de Cancelaria 
Federală despre acţiunile preconizate 
şi vor decide oportunitatea şi uti litatea 

Bundesnachrichtendienst (BND), acţiuni lor de Spionaj Împotriva 
sediul central din Berlin 

· · · " )  ) b '---------------.J mst1tuţn or UE sau a state or mem re. 
Până acum, existau doar trei comisii în cadrul Bundestagului care 

controlau activitatea serviciilor secrete: Grupul Parlamentar de Control -
PKGr, Comisia G-10  pentru aprobarea măsurilor de ascultare şi Grupul de 
Încredere pentru aprobarea bugetelor serviciilor secrete. 

Noua reglementare legislativă mai prevede şi înfiinţarea funcţiei de 
„împuternicit speciaI" care, împreună cu o echipă de aproximativ 20 de 
colaboratori, va sprij ini activitatea noului organism şi va coordona 
colaborarea cu alte instanţe de control. 

Conform deputatului creştin-democrat Clemens Binninger -
preşedintele grupului parlamentar de control, în acest fel vor eliminate o 
serie de neajunsuri. Până acum, parlamentari i germani, deşi dispuneau de 
instrumente de control a activităţii servici i lor speciale, „nu aveau timpul şi 
personalu/ pentru a face uz de ele". 

J Naomi Conrad, Spionajul german a primii licenfă de supraveghere, din 2 1 . 1 0.201 6, DW 
(http://www.dw.com/ro/spionajul-gennan-a-primit-licen%C5%A3%C4 %83-de-supraveghere/a-36 I 1 42 1  O -
accesat la 24. 10.20 1 6) 
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A doua lege reglementează supravegherile în străinătate, respectiv 
monitorizarea legăturilor telefonice şi de pe Internet ale cetăţenilor străini 
în străinătate. La aceasta se adaugă pennisiunea ca servicii le germane de 
informaţii să poată accesa servere Internet aflate în Gennania, prin care se 
desfăşoară schimbul de date la nivel global. 

Până acum, acestea aveau permisiunea să monitorizeze doar anumite 
reţele şi să stocheze doar o parte a datelor obţinute. De acum înainte, au 
acces nelimitat la toate reţelele de telecomunicaţii .  

Astfel, serviciile de infonnaţii gennane au pe viitor permisiunea să 
stocheze datele obţinute din supravegherea electronică pe o perioadă de 
până la 6 luni şi, în anumite condiţii , să le fumizeze altor servicii străine. 
Aceste condiţii sunt cooperarea antiteroristă, sprij inirea militarilor armatei 
germane care execută misiuni în străinătate sau atunci când este vorba de 
infonnaţii relevante pentru siguranţa cetăţenilor gennani aflaţi în străinătate. 

Este însă interzisă în mod explicit spionarea cetăţenilor gennani şi 
spionajul economic. Un sistem de filtrarea va face ca aceste date să fie 
identificate şi şterse. 

Cetăţenii şi instituţiile din ţările membre UE vor putea fi în 
continuare ţinta unor acţiuni de spionaj, dacă este vorba de ameninţări la 
adresa securităţii interne şi externe a Germaniei, capacitatea de apărare a 
ţări i sau de „informaţii importante pentru politica externă şi de securitate a 
ţării". Ce înseamnă toate acestea se va decide de la caz la caz, în cadrul unor 
întâlniri la care vor participa reprezentanţi ai Cancelariei Federale şi 
conducerea serviciilor secrete. 

Forţele de opoziţie atrag însă atenţia asupra faptului că cele două legi 
ar fi „un cadou" făcut serviciilor de infonnaţii, oferindu-le acces neîngrădit 
la reţelele de comunicaţii. În plus, legalizează acţiunile acestora din ultimul 
deceniu, respectiv cele care ar fi fost în afara legi i sau pur şi simplu nu erau 
reglementate. 

Totodată, în opinia acestora, este îndoielnic că sistemul de filtrare va 
funcţiona, deoarece, din punct de vedere tehnic, nu se poate face distincţie 
între un cetăţean gennan şi un străin. 

Fostul ministru federal al justiţiei, liberala Sabine Leutheusser
Schnarrenberger, a anunţat că va depune plângere la Curtea Constituţională 
împotriva acestor legi. 

L 
* 

a sfărşitul lunii septembrie 20 1 6, în cadrul unui referendum 
care a avut loc în Elveţia, 65% dintre cei care şi-au exercitat 
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dreptul la vot s-au pronunţat în favoarea acordării de puteri sporite 
servici ilor de informaţii,  pentru ca acestea să fie în măsură să contracareze 
în conditii mai bune amenintările la adresa securitătii acestei tări . ' ' ' ' 

Service de renseignemenl de la Confederation (SRC) -

sediul central din Berna. 

Serviciul Federal de Informaţii şi alte 
instituţii cu atribuţii în domeniul 
securităţii şi ordinii publice din Elveţia 
vor avea permisiunea să intercepteze 
comunicaţiile telefonice şi electronice, 
să folosească camere de luat vederi şi 
microfoane pentru a monitoriza 
suspecţii care pot reprezenta o 
ameninţare la adresa ţării ,  în special a 
spionilor străini, hackerilor sau a 
extremiştilor violenţi. 

Toate acestea trebuie însă autorizate în prealabil de un tribunal 
administrativ federal şi consilieri de control. 

Opozanţii noilor prevederi legislative, în special din rândul forţelor 
politice de stânga şi verzilor, susţin însă că acestea vor afecta l ibertăţile 
civile şi va fi pusă sub semnul întrebării neutralitatea Elveţiei. 
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" 

PUCIUL IMPOTRIV A LUI 
GORBACIOV 

Alecuş Fărău 

Nu numai turcii au o istorie în ceea ce priveşte loviturile de stat, ci şi 
ruşii. Una dintre ele s-a întâmplat în istoria recentă. Este vorba de 
tentativa sovietică de lovitură de stat din 1991, cunoscută şi 
ca „Puciul din august "  sau „ Puciul Vodka ". 
Aşa cum este deja cunoscut, încă din 1985 de când a ajuns la 
conducerea URSS, Mihail Gorbaciov a lansat un amplu program de 
reforme, perestroika şi glasnostul devenind două concepte 
emblematice pentru acea epocă. Noua politică a lui Gorbaciov, însă, 
îi neliniştea pe unii din comuniştii conservatori din cadrul sistemului 
sovietic, mai ales că efectele acesteia începeau să fie unele la care 
nici liderul sovietic nu se aştepta. Naţionalismul atinsese cote foarte 
înalte în republicile din Uniunea Sovietică, republici care, după 
lungi negocieri, au stabilit termenii unui nou Tratat Unional. Acesta 
le-ar fi transformat în state independente în cadrul unei federaţii 
condusă de un preşedinte, cu politică externă şi armată comune. 
Urma să fie semnat pe 20 august 1991. 
Cu o zi înainte, conservatorii comunişti, în frunte cu Ghennadi 
lanaev, au încercat să preia puterea, declanşând lovitura de stat. 
Gorbaciov se afla în vacanţă în Crimeea, unde a şi fost arestat, în 
timp ce puciştii anunţau că acesta este bolnav şi urmează să 
demisioneze. 
Istoria este, însă, - cum ştim deja - plină de surprize, astfel 
încât „Puciul din august " s-a lovit de ample demonstraţii populare 
la Moscova şi Sankt Petersburg. Nici Armata şi nici Securitatea nu 
au ajutat prea mult, având în vedere că între liderii acestora existau 
disensiuni cu privire la atitudinea ce trebuia adoptată faţă de 
lovitura de stat. Preşedintele Republicii Sovietice Federative 
Socialiste Ruse, Boris Elţin, s-a poziţionat în fruntea demonstraţiilor 
împotriva puciului. Scena care îl prezintă urcat pe un tanc, susţinând 
un discurs cu un megafon în mână a făcut turul televiziuni/or din 
întreaga lume. 
Lovitura de stat a eşuat, iar Gorbaciov a revenit la Moscova. A 
demisionat din funcţia de Secretar General al Partidului Comunist 
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al Uniunii Sovietice, dar a mai rămas la conducerea URSS până la 
sfârşitul anului 1991. 

I
" n august 1 99 1 ,  maiorul KGB Valeri Şiriaiev se afla în vacanţă la 

ţară când a fost trezit de radio care anunţa o stare de urgenţă 
naţională. Buletinul mai conţinea ceva: o frază a unui cod secret pentru 
ofiţerii de informaţii prin care erau chemaţi să vină imediat la posturile lor. 
La 1 9  august 1 99 1 ,  un grup de opt importanţi lideri comunişti din linia dură, 
inclusiv preşedintele KGB-ului, preluaseră puterea de la preşedintele 
sovietic Mihail Gorbaciov, declarând că acesta nu mai putea să-şi continue 
activitatea de conducător al partidului, fiind bolnav. De fapt, Gorbaciov se 
afla arestat iar „ banda celor opt "  intenţiona să renunţe la politici le 
reformiste ale glasnostului şi perestroikăi, care credeau ei că puseseră 
Uniunea Sovietică pe calea dezastrului . 

Când maiorul KGB Valeri Şiriaiev a sosit la Moscova şi a luat 
legătura telefonic cu superiorul său, acesta nu se arăta entuziasmat de puci: 
,,Aceşti oameni n-au nicio idee ce fac '', i-a spus maiorului. „Sunt 
condamnaţi iar lovitura de stat va eşua în două zile ". Şeful lui Şiriaiev s-a 
dovedit că a avut dreptate. 

În preajma celei de-a 25 aniversări a puciului din august, Agenţia 
Associated Press a discutat cu participanţii şi martori i acelor zile critice în 
care moscoviţii s-au ridicat să apere spiritul democraţiei pe care îl 
declanşase Gorbaciov, iar mulţi ofiţeri sovietici sfidaseră ordinele şi se 
alăturaseră populaţiei pentru a se asigura că complotul va eşua. 

Data de 1 9  august a eşecului loviturii de stat s-a dovedit a fi un punct 
de cotitură în istoria modernă a Rusiei. Ea a declanşat disoluţia Uniunii 
Sovietice şi i-a asigurat un moment de glorie lui Boris Elţîn, în acea vreme 
preşedintele Republicii Ruse, parte constituentă a URSS, cel care se căţărase 
pe un tanc pentru a sfida puciul. Eclipsându-l pe Gorbaciov, impunându-se 
ca omul momentului, Elţîn a apărut ca l iderul indiscutabil al Noii Rusii şi, în 
cele din urmă. a devenit primul preşedinte ales democratic al acesteia. 

Actualul preşedinte Vladimir Putin, cel care i-a succedat lui Elţîn în 
1 999, datorându-şi postul în urma eşecului acelei lovituri de stat, ulterior a 
deplâns colapsul Imperiului sovietic, apreci ind ca fiind „ cea mai mare 
catastrofă geopolitică a secolului XX". 

În vara anului 1 99 1  Gorbaciov încercase să facă un ultim efort de a 
menţine laolaltă Uniunea Sovietică prin aprobarea unui plan de recunoaştere 
a suveranităţii Rusiei şi altor 1 4  republici unionale sovietice, în schimbul 
menţinerii unui guvern sovietic central . Acest tratat urma să fie semnat pe 
20 august, astfel că puciştii au decis să acţioneze. Condus de preşedintele 
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KGB-ului, Vladimir Kriucikov, ei l-au pus pe preşedintele sovietic, aflat în 
vacanţă, sub arest la reşedinţa acestuia din Crimeea. 

În timp ce sute de vehicule blindate au început să circule spre 
Moscova din ordinele complotiştilor, Elţîn, alături de şeful securităţii sale, 
Alexandr Korjakov, şi cei mai apropiaţi consilieri ai săi, s-au urcat în 
maşinile lor îndreptându-se spre sediul guvernului rus, o clădire înaltă, 
modernă, cunoscută precum „Casa Albă". Pe drum, ei depăşeau un tanc 
după altul. 

Korjakov îşi reaminteşte cum starea lor de spirit s-a schimbat atunci 
când staff-ul lui Elţîn a văzut mulţimile de suporteri ai guvernului legitim 
adunaţi în jurul „Casei Albe". „ În acel moment toţi au devenit calmi şi 
încrezători că populaţia, moscoviţii, erau de partea lor ". 

Printre protestatarii din acea zi se afla şi un tânăr student geolog de 
1 8  ani, Leonid Ragozin, care a ignorat sfatul părinţilor de a nu merge la 
baricade. „ Când am ajuns la Casa Albă am văzut mii şi mii de oameni stând 
alături, formând un scut uman ", spune el. Ragozin îşi aminteşte că era o 
ploaie puternică şi, cu toate acestea, sute de oameni cu tăvi cu mâncare şi 
ceşti de ceai veneau să-i susţină pe protestatari . 

Liderii complotului ordonaseră ca ziarele să nu apară şi impuseseră 
tăcere televiziunii, ceea ce însemna că lui Elţîn îi era aproape imposibil să 
comunice mesajul său de sfidare. Atunci când Dmitri Sokolov, fotograful 
personal al lui Elţîn de la Agenţia de ştiri TASS, a fotografiat tancurile din 
preajma Casei Albe, şefii săi i-au spus: „ Nu avem nevoie de ele: avem deja 
fotografiile de la Comitetul de Stat de Urgenţă ". Elţîn a fost cel care i-a 
cerut să găsească o agenţie de ştiri străină care să publice fotografiile, îşi 
aminteşte Sokolov. 

Unii protestatari au încercat să vorbească mulţimii de pe tancurile 
din faţa Casei Albe. În una din aceste conversaţii, se cerea unui ofiţer şi 
echipajului său din cele şase tancuri de sub comanda sa să treacă de partea 
protestatarilor. Batalionul comandat de maiorul Serghei Evdokimov fusese 
trezit dis-de-dimineaţă, ordonându-i-se să plece la Moscova. Nimeni nu ştia 
ce putea face un batal ion de tancuri în capitala ţări i, iar Evdokimov suspecta 
că se întâmplase ceva rău. „ Când am ajuns la Casa Albă şi am aflat ce s-a 
întâmplat, am decis că nu voi face nimic din ceea ce ar putea cauza 
pierderea de vieţi omeneşti ", a spus el .  Mai târziu, mâna dreaptă a lui Elţîn, 
Alexander Ruţkoi ,  l-a întrebat pe Evdokimov despre complotişti :  „ Îţi dai 
seama că sunt nişte criminali? Vrei să ne ajuţi? " „ Da, vă ajut ", a răspuns 
Evdokimov, cu toate că risca închisoarea. 

În cealaltă parte a Moscovei, conducerea KGB-ului se confrunta cu o 
dilemă similară. Ş iriaiev se prezentase la serviciu, dar întrucât se afla în 
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concediu n-a trebuit să meargă ş i  să-i aresteze pe parlamentarii reformişti, 
aşa cum li se ordonaseră colegilor săi . „ Cu toate acestea, aceştia nu 
executaseră ordinul. În schimb, inventau tot felul de modalităţi pentru a se 
eschiva de la executarea ordinelor '', îşi aminteşte el. 

„ Curând am aflat că unii sărbătoriseră ziua de naştere şi se 
îmbătaseră. Aceasta era o soluţie pur rusească ", spunea Şiriaiev. „ Puteau.fi 
pedepsiţi că au consumat băutură în timpul serviciului. Puteau fi 
admonestaţi, concediaţi, retrogradaţi, iar carierele lor distruse, dar nu 
puteau fi trimişi la închisoare ". Şiriaiev a spus că zeci dintre colegii săi s-au 
îmbătat sau au petrecut ore în afara clădirii fumând sau bând ceai, mai 
degrabă decât de a lua parte la puci .  „ Oricine îşi dădea seama că avea loc o 
catastrofă. Ni se cerea supunere absolută, dar ordinele ilegale putea duce 
către un război civil în Rusia ", a spus el. 

În curs de două zile devenise clar că personalul KGB nu-şi asculta 
şeful, pe generalul Kriucikov. Elţîn a primit un telefon de la pucişti care i-au 
spus că au convocat trupele pentru a fi trimise după Gorbaciov. Ş iriaiev îşi 
aminteşte figura încrâncenată a lui Kriucikov traversând în grabă curtea 
interioară a clădirii KGB-ului către l imuzina lui neagră pentru a părăsi 
sediul. Fumătorii din curte i-au strigat: „ Nenorocitule, eşti fericit acum? " şi 
l-au bombardat cu chiştoace. Şiriaev a demisionat din KGB în 1 994 şi în 
prezent este director adjunct la Novaia Gazeta, unul din rarele ziare ruseşti 
independente. 

Kriucikov a fost arestat, împreună cu şase alţi complotişti, dar au fost 
cu toţii amnistiaţi în 1 994, iar mai târziu au revenit în serviciul 
guvernamental . Un al optulea complotist s-a sinucis înainte de a putea fi 
arestat. 

La sfârşitul anului 1 99 1 ,  Uniunea Sovietică a fost dizolvată în mod 
oficial, iar o nouă Rusie s-a născut. 

Sub Putin sistemul politic rusesc a revenit către conducerea 
autoritară. De asemenea, Putin încearcă să restabilească elemente ale 
vechiului Imperiu prin recentralizarea puteri i, restabil irea controlului asupra 
mass media, refacerea sistemului mil itar şi reclamarea unui rol global pentru 
statul rus. Mulţi dintre cei care-şi amintesc de criza din august 1 99 1 ,  spun că, 
totuşi, vechiul stat totalitar sovietic era util .  

„ Actualul regim politic încă este represiv, deoarece libertatea nu se 
referă doar la votarea partidelor politice ", spune Ragozin, un ziarist liber 
profesionist. "Posibilitatea de a-ţi alege stilul de viaţă, de a călători sau de 
a-ţi alege profesia au fost în bună măsură absente în Uniunea Sovietică, 
care a fost cu adevărat un stat totalitar ". 

Aniversările încercării de lovitură de stat din această perioadă au fost 
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discrete, în contrast cu demonstraţiile de forţă pe  care le-a prezentat Rusia 
cu prilejul Zilei Victoriei, sărbătoarea victoriei asupra Germaniei naziste în 
Al Doilea Război Mondial. Totuşi, aniversarea din acest an a fost marcată cu 
o serie de evenimente la Moscova, între care discursuri, concerte şi expoziţii .  

Soarta a luat o curioasă întorsătură pentru unii  dintre cei care au 
sprij init dejucarea puciului . Devenit extrem de nepopular, Elţîn a demisionat 
brusc în ajunul Anului Nou 1 999. O gardă de corp a sa, care se afla alături 
de el pe tanc, Viktor Zolotov, a fost recent numit şef al Gărzii Naţionale, o 
nouă şi puternică agenţie de securitate creată de Putin pentru dispersarea 
protestelor antiguvernamentale. Elţîn 1-a concedia pe Korjakov în anul 1 996 
în timpul campaniei sale de realegere; ulterior, Korjakov a fost ales în 
parlamentul rus, dar după aceea s-a retras. Evdokimov, comandantul unităţii 
de tancuri, nu a fost primit ca un erou când a revenit la unitatea sa de lângă 
Moscova, iar de curând a fost trimis să lucreze într-un birou de recrutare. 

SUA îşi exportă democraţia în lume ca pe nişte ''pliculeţe de cafea", 
a declarat fostul l ider sovietic Mihail Gorbaciov, într-un interviu acordat 
agenţiei de presă INTERFAX, cu ocazia împlinirii celor 25 de ani de la 
puciul din august de la Moscova. 

În interviu, Gorbaciov susţine că Occidentul, inclusiv Statele Unite, 
nu dorea ca Uniunea Sovietică să devină un stat democratic puternic. "O 
astfel de Uniune ar fi fost garantul că politica de măsuri unilaterale şi de 
dominaţie a SUA nu ar fi existat ( . .). De aceea, scopul lor a fost să nu facă 
posibil ca Rusia să devină un stat democratic puternic", consideră acesta. 
"Numeroşi politicieni americani au văzut atunci în Gorbaciov un obstacol în 
calea planurilor lor, de aceea au mizat pe Boris Elţîn", a afirmat fostul 
secretar general al PC al Uniunii Sovietice. 

În opinia sa, Statele Unite încearcă şi în prezent să ducă o astfel de 
politică. „ La vremea respectivă, le-am spus americanilor: încercaţi să 
impuneţi democraţia voastră oamenilor din diferite ţări, o exportaţi ca pe 
pliculeţele de cafea, dar oamenii trebuie să-şi facă propria alegere. Dar ei 
au continuat şi continuă să ducă o astfel de politică externă. Chiar şi 
preşedintele Obama, ales în mod democratic şi care se bucură de o 
autoritate considerabilă în ţara sa, nu a reuşit să schimbe acest curs privind 
impunerea soluţiilor unilaterale ", a mai afirmat fostul l ider sovietic. 
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AM AVUT DREPTATE 
Andrei Zărnescu 

L 
a 1 6  octombrie 20 1 6  a apărut pe internet, sub semnătura lui 
Raul Giuglea de la „Hotnews. ro", un interviu cu JOE WIPPL, 

fost ofiţer al C . I .A. care în iulie 1 978 îşi desfăşura activitatea acoperit în 
Ambasada S.U .A. din Bonn - Bad Godesberg, R.F. a Germaniei. În 
comentariul său care însoţeşte interviul, Raul Giuglea face o serie de 
afirmaţii inexacte printre care cea mai controversată este cea referitoare la 
data trădări i lui Pacepa. În loc de 28 iulie 1 978, admite data de 24 iulie 
1 978, fără să dea vreo explicaţie. Pentru a nu altera conţinutul interviului cu 
comentariul autorului, prezint în continuare numai declaraţiile lui JOE 
WIPPL, aşa cum au fost înregistrate video şi traduse, probabil,  de 
,J[otnews. ro" : 

„ Pacepa a intrat în Ambasada S. UA. de la Bonn - Bad Godesberg 
(district al oraşului Bonn) şi diferenţa este că acum, ca să intri intr
a ambasadă americană, e ca intr-o fortăreaţă. Dar atunci, oricine 
putea intra într-o ambasadă americană, iar el a urcat la cel de al 
doilea nivel, la secţiunea politică şi a intrat într-un birou al unui 
ofiţer specializat in politică, ca să dezerteze voluntar. În 
următoarele cinci zile au negociat în esenţă, deoarece am adus un 
ofiţer de caz pe România de la Miinchen care era celălalt american, 
el este cel care a condus negocierea. Eu monitorizam sub acoperire 
aceste întâlniri care aveau loc până târziu in noapte într-un bar din 
Koln, ajungeam acasă pe la 2, 3 noaptea. Iar la finalul săptămânii i
am implicat şi pe germani în negocieri, pe cei de la BJV (Bundesamt 
far Verfassungschutz - Oficiul Federal pentru Apărarea 
Constituţiei, n.n.). Ceea ce am decis (a fost) să-i luăm hainele şi 
portofelul cu actele de identitate şi am creat acest scenariu în care 
el s-ar fi bătut pe malul Rinului. Malul Rinului din Koln este un soi 
de „ Cartierul roşu " din Amsterdam. Am fost acolo cu un prieten de
al meu şi eu trebuia să sun poliţia şi practic i-am împrăştiat 
documentele pe jos, apoi i-am aruncat costumul în Rin. Eu am sunat 
la poliţie şi am spus că a avut loc o încăierare. Vorbesc germana 
destul de bine, deci nu şi-ar fi dat seama că sunt american. Aşa că 
am plecat pur şi simplu, iar Pacepa a zburat în S. UA . . .  
A scris o carte. Din câte ştiu, ar  putea să fie în viaţă. 
Reporter: Încă în viaţă? 
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Nu ştiu. Poate este, poate nu este dar, oricum, acesta a fost 
scenariul. O săptămână mai târziu un ziarist german pe care îl 
cunoşteam m-a sunat şi mi-a zis: „ ai prins un peşte mare săptămâna 
trecută ". Jar eu i-am spus că nu ştiu la ce se referă. Dar, oricum, a 
apărut în toată presa germană o săptămână mai târziu, presupun că 
cineva de la BJV, care este un fel de M/5 al Germaniei, a 
deconspirat povestea presei. În esenţă, din acest motiv spun că „ !
am omorât pe Pacepa ". Dar desigur că asta nu s-a întâmplat. El a 
scris o carte. A avut parte de un interogatoriu complet. Cred că 
Ceauşescu, adică din câte înţeleg, a înnebunit pentru că până la 
urmă erau prieteni. Desigur că era un subordonat dar, din câte 
înţeleg, Pacepa şi nevasta lui mergeau la soţii Ceauşescu pentru a 
lua cina sau pentru a bea ceva etc. Era mult mai mult decât un 
subordonat. Ceauşescu a luat-o foarte personal. 
Deci asta este una dintre experienţele mele, în care mi-am petrecut 
cinci nopţi într-un bar din Kăln până la anumite ore de dimineaţă. 
După aceea au continuat negocierile. Dar mă gândesc că ofiţerul lui 
de caz era foarte bun şi îmi amintesc că am vorbit cu el. A avut o 
carieră întreagă cu Agenţia, adică cu CI.A. şi aşa mai departe. 
Aceasta este povestea lui Pacepa ". 
Comentariul precizează că JOE WIPPL a fost ofiţer C.l .A., cu o 

experienţă de 30 de ani în serviciile de informaţii americane. A executat 
misiuni externe ca ofiţer al Departamentului „Operaţiuni" şi ulterior a 
ocupat funcţiile de director adjunct de Resurse umane şi director pentru 
relaţia cu Congresul S.U.A. 

O analiză succintă a datelor prezentate mai sus scoate în evidenţă 
următoarele concluzii demne de luat în seamă: 

- JOE WIPPL nu face nici-o referire la data trădării lui Pacepa. 
Interviul începe abrupt cu răspunsul lui JOE WIPPL, fără nici-o întrebare 
din partea redactorului . În legătură cu data trădării noi avem suficiente date 
care conduc la adevărul că Pacepa a dispărut de la locul de cazare, respectiv 
hotelul Intercontinental din Koln, în seara zilei de vineri, 28 iulie 1 978, 
astfel: 

- a sosit în R.F.G. luni, 24 iulie 1 978, pe aeroportul din Dilsseldorf, 
venind de la Viena, la orele 8,45 . A fost preluat de la aeroport de către un 
membru al ambasadei române si dus la hotelul Intercontinental din KOln în 
jurul orei 1 O. Până la ora 1 1  a fost însoţit de cel care l-a adus la hotel. Între 
orele 1 1 ,00 şi 1 8,00 s-a aflat singur la hotel (7 ore). Între orele 1 8,00 ş1 
22,00 au avut loc discuţii oficiale la Ministerul economiei din Bonn; 
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- de luni, 24  iulie, orele 23,00 până marţi, 25  iulie 1 978, orele 9,30 a 
fost în hotel singur ( 1 0,30 ore). Între orele 9,30- 2 1 ,00 a fost la Ambasada 
României din Koln. De marţi, 25 iulie 1 978, orele 2 1 ,00 şi până miercuri, 26 
iulie 1 978, orele 9 ,30 a fost în singur hotel ( 1 1 ,30 ore); 

- miercuri, 26 iulie 1 978, de la orele 9,30 până la orele 23,30 a fost 
împreună cu membri ai ambasadei noastre; 

- de miercuri, 26 iulie orele 23 ,30 până joi, 27 iulie 1 978, orele 9,50 
a fost singur la hotel ( 1 0  ore). De la orele 9,50 la orele 1 4,00 a fost la 
ambasada noastră şi apoi dus la hotel unde a rămas singur până la orele 
1 8,00 ( 4 ore ), când a fost adus din nou la ambasadă, unde a rămas până la 
orele 22,00; 

joi, 27 iulie 1 978, orele 22,00 Pacepa este dus la hotelul 
Intercontinental din Koln, unde a rămas singur până a doua zi, 28 iulie 1 978, 
la orele 9,00 ( 1 1 ore). Între orele 9,00 şi 20,00 s-a aflat la ambasadă sau 
însoţit de membri ai ambasadei ;  

vineri, 28 iulie 1 978, orele 20,00 este condus la  hotelul 
Intercontinental urmând ca a doua zi, sâmbătă, 29 iulie 1 978, orele 8 .30 să 
fie luat şi condus la aeroportul Frankfurt/ Main pentru a se întoarce în ţară. 
Urmarea este cunoscută deja, Pacepa nu a mai fost găsit în camera de hotel, 
dispărând în cursul nopţii. 

În perioada 24- 28 iulie 1 978, Pacepa a condus delegaţia oficială 
română care a purtat negocieri în R.F.G pentru încheierea unui acord de 
cumpărare şi fabricare în România a avioanelor de tip VFW- 6 1 4  (Fokker). 

Am prezentat desfăşurătorul activităţilor întreprinse de Pacepa în 
intervalul 24 iulie - 28 iulie 1 978 pentru a vedea dacă aceasta este perioada 
în care s-a prezentat la Ambasada S.U.A din Bonn (Bad - Godesberg) şi şi-a 
tranşat actul de trădare într-un bar din Koln cu reprezentanţi ai C . I.A., aşa 
cum susţine Joe Wippl . Teoretic, varianta că s-a prezentat la ambasada 
americană pe 24 iulie 1 978 ( susţinută în comentariul Hotnews. ro ) ar putea 
să fie adevărată, căci distanţa între Koln şi Bonn (Bad- Godesberg ) este de 
cca. 30 - 35 de km, iar el a fost singur, mai ales noaptea, multe ore. După 
cum se poate constata din datele prezentate mai sus, Pacepa ar fi avut 
suficient timp să se deplaseze la Ambasada americană pe 24 iulie 1 978 şi să 
se întâlnească nopţile la Koln cu reprezentanţi ai C .I .A. Indiferent dacă 
povestea spusă de Joe Wippl a început în 24 iulie 1 978 sau după dispariţia 
lui de la hotelul Intercontinental din Koln, în noaptea de 28 spre 29 iulie 
1 978, un lucru este clar, şi anume acela că Pacepa a trădat, oferindu-şi 
serviciile C . I.A. de teamă să nu suporte repercusiunile previzibile ca urmare 
a căderi i sale în dizgraţia familiei prezidenţiale. Niciun serviciu de 
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informaţii nu ar fi procedat aşa, să-şi extragă un agent, aflat în pericol, dacă 
ar fi fost recrutat mai de mult. 

2 - Aşa cum am mai precizat în alte articole apărute în revista 
,,Periscop" („Un fost ofiţer de informaţii se destăinuie", ,,Nu mai umflaţi 
balonul„ şi „Stafia lui Pacepa încă mai bântuie", numerele 5 din martie 
2009, 2 din aprilie- iunie 20 1 0  şi 3 din iulie- septembrie 20 1 6), Pacepa a 
minţit, a exagerat şi a îngroşat informaţiile fumizate atât germanilor cât şi 
americanilor pentru a se vinde cât mai bine. Pacepa nu s-a aflat niciodată în 
intimitatea familiei prezidenţiale. Este cunoscut faptul că Nicolae Ceauşescu 
nu invita în reşedinţa sa din Primăverii decât pe copiii săi şi, câteodată, 
unele din rudele apropiate. 

3 - Este posibil ca unele date prezentate de Joe Wippl în interviu să 
fie aproximative din cauza vârstei sale sau a timpului - 3 8  de ani - scurs de 
la eveniment. Oricum, înscenarea descrisă de Joe Wippl cu „omorârea lui 
Pacepa" n-a creat nicio reacţie din partea autorităţilor germane şi nici a 
noastră, deoarece cazul a devenit public la scurt timp după dispariţia lui. 
Probabil, americanii au dorit să câştige timp pentru pregătirea trădătorului în 
vederea transferului său în S .U.A. 

4 - Verificări le făcute ulterior trădării lui Pacepa au scos în evidenţă 
carenţele existente în sistem cât şi faptul că Departamentul de Informaţii 
Externe (D.l .E.) deţinea suficiente date care demonstrau fără tăgadă că 
Pacepa reprezenta o mare vulnerabilitate pentru securitatea naţională. 
Niciun alt demnitar cu funcţia lui Pacepa din nicio ţară din Est nu era 
angren2.t în activităţi similare în străinătate. O mare vină au avut cei care au 
deţinut acele informaţii dar, îndeosebi, şeful Structurii de contrainformaţii 
externe. 

După cum rezultă din interviul dat de Joe Wippl, Pacepa a lucrat 38  
de ani sub comanda C.l.A. În toată această perioadă a denigrat ş i  blamat 
instituţii româneşti şi foşti colegi, inclusiv ţara. Nu am constatat nicio 
initiativă a lui în favoarea României sau a cetătenilor săi . 38 de ani de viată ' ' ' 
pierduţi, cu o familie distrusă, departe de ţară şi prieteni, ascuns ca o cârtiţă. 

Aceasta este soarta trădătorilor. 
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AL 45-LEA PRESEDINTE AL 
' 

SUA: DONALD JOHN TRUMP 
-----·-----

Ovidiu M. Curea 

N-a fost noaptea de 20/2 1 iulie 1 969, când toată suflarea de pe Terra 
tremura în faţa televizoarelor aşteptând cu nodul în gât ca modulul lunar 
Eagle să aselenizeze şi din el să coboare pe astrul nopţii pământenii Neil 
Armstrong şi Edwin Aldrin. 

N-a fost ziua de 1 3  martie 20 1 3 ,  când Conclavul Papal ne-a ţinut sub 
tensiune preţ de cinci balotaje până când a dat drumul fumului alb pe coşul 
Vaticanului şi când cardinalul protodiacon Jean-Louis Tauran a ieşit în 
balconul central al Bazilicii Sfântul Pere şi, spre bucuria şi descătuşarea de 
emoţii a milioane de credincioşi care aşteptau încordaţi în piaţă sau în faţa 
televizoarelor, a dat, în sfârşit, de ştire întregi i  omeniri că HABEMVS 
PAPAM. 

Nu. A fost noaptea şi/sau ziua alegerilor din 8/9 noiembrie 20 1 6, 
când lumea de pe toate meridianele a rămas în faţa televizoarelor cu sufletul 
la gură, palpitând la ştirile care veneau scandalos de încet şi care, şi mai 
scandalos, contraziceau toate sondajele de opinie anterioare, toate 
previziunile şi toate preziceri le mass media, ale institutelor de sondare a 
opiniei publice, ale experţilor analişti politici sau ale clarvăzători lor şi 
vizionarilor de la Nostradamus încoace. Spre sfârşitul zilei/nopţi i  agenţi ile 
de presă şi posturile de televiziune din toată lumea anunţau cu vădită emoţie 
că AVEM PREŞEDINTE (HABEMUS PRAESEM). Donald John Trump 
câştiga alegerile prezidenţiale din SUA pentru a deveni cel de al 45-lea 
preşedinte de la Casa Albă, în detrimentul contracandidatului său declarat 
anticipat de către înţelepţii satului în câştigător sigur şi meritat, Hillary 
Clinton. 

Alegeri le din SUA au prezentat întotdeauna, mai mult decât oriunde, 
un gen de spectacol sportiv zgomotos, combinat cu tablouri de carnaval şi 
circ, montat cu uriaşe sume de bani de cei pentru care investiţia politică este 
cea mai avantajoasă investiţie, cu pariori care cedează anticipat o parte din 
câştigul urmărit numai pentru a rămâne la sfârşit cu câteva milioane în plus, 
cu galerii gălăgioase de suporteri aţâţate constant de mass-media până la 
doborârea unuia dintre combatanţi, până când cel rămas în picioare, în 
aplauzele asistenţei, împarte zâmbitor recompensele convenite creditorilor 
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aşezaţi la  rând în numele democraţiei, progresului, egalităţii şi drepturilor 
omului . 

Numai că anul acesta în cursă alerga un concurent care se făcea că 
nu prea înţelege regulile jocului, deşi în trecut le practicase cu asiduitate. De 
aici deruta, neîncrederea şi chiar îngrijorarea că odată declarat învingător 
acesta va pleca acasă cu toţi laurii victoriei pe care îi va înghesui în seifurile 
sale, deja doldora, gata să dea pe afară. Cursa a fost acerbă şi a fost urmărită 
cu interese majore sau doar din curiozitate de toată planeta. Nu s-a încheiat 
nici după trecerea liniei de sosire. În timp ce câştigătorul era purtat pe braţe 
de fani, învinsul era ridicat din praf, scuturat şi pus să alerge mai departe de 
către pariorii şi investitorii perdanţi. Demonstraţii de stradă care contestau 
rezultatul alegerilor după un scenariu, care începe să devină plictisitor, 
acuzaţii de fraudare a alegerilor, şi ele devenite arhicunoscute din cazuri 
petrecute în alte ţări, ameninţări de secesiunea a unor state (California), 
petiţii către Colegiul Electoral de a-l declara învingător pe învins şi 
renumărări de voturi au constituit arsenalul folosit în disperare de cauză de 
către cei cărora le scăpau milioanele de dolari printre degete. 

Candidata unui minuscul partid, Partidul Verzilor, cu un buget anual 
de 300 OOO dolari, pe nume Jill Stein, cea care nu a obţinut mai mult de I %  
din sufragiile alegătorilor, a fost determinată ş i  ajutată să ceară renumărarea 
manuală a voturilor în statele Wisconsin, Michigan şi Pensylvania unde 
Trump a câştigat la mică diferenţă confruntarea cu Hillary Clinton, cu 
explicaţia că vrea ca americanii să ştie exact cât de corect s-au desfăşurat 
alegerile. Nu a cerut însă şi renumărarea voturilor în statele New Hampshire 
şi Minnesota, acolo unde Hillary Clinton a fost cea care a câştigat la 
mustaţă. Ajutorul primit de Jil l  Stein pentru această acţiune de la diferiţi 
sponsori a fost de 9,5 mil ioane dolari, adică de peste 30 de ori mai mult 
decât bugetul anual al întregului său partid, dar iniţiativa sa, întâmpinată cu 
critici chiar de către unii membrilor din partidul său, care au considerat că 
Jill Stein nu a făcut nimic util pentru partid, ci a cărat apă la moara 
democraţilor, s-a terminat fără rezultat. Renumărarea nu a fost aprobată de 
către autorităţile federale decât în statul Wisconsin, iar aici, culmea, în urma 
efectuării renumărări i, a rezultat că tocmai Trump a fost cel văduvit cu un 
număr de 1 3 1  de voturi . Din toată această zbatere inutilă a existat totuşi şi 
un câştigător. Chiar un mare câştigător: semi-necunoscuta Jil l  Stein, despre 
care s-a vorbit cu această ocazie în toată presa mai mult decât în toată 
cariera ei politică numele fiindu-i asociat cu cel al celebrilor Donald Trump 
şi Hillary Clinton, a devenit peste noapte dintr-un obscur politician, o vedetă 
a zilei, iar popularitatea câştigată o va ajuta, cu siguranţă, în cariera ei 
politică vi itoare. 
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Speranţă, tradiţionalism, imagine 
Şi totuşi, de ce şi cum a fost posibil ca astăzi, când ştiinţa şi practica 

alegerilor a evoluat atât de mult că oriunde şi pentru orice funcţie câştigă 
cine trebuie, s-a impus candidatul republican, Donald Trump, considerat din 
start drept outsider şi prezentat de adversari drept misogin, naţionalist, 
rasist, evazionist fiscal şi pro-rus în faţa evidenţei progresului, a 
democraţiei, a luptei antiteroriste, a egalităţii între sexe şi rase, în faţa 
vi itorului globalizării, a experienţei politice şi diplomatice, întruchipate, 
toate, în persoana candidatului democrat, Hil lary Cl inton, fostă primă 
doamnă a Americii, fostă senator de New York, fostă secretar de stat al 
preşedintelui de culoare aflat în funcţie? 

Aici am avea şi primele explicaţii :  Clinton (Bill) - preşedinte 
democrat al SUA între 1 993 - 1 997. Clinton (Bill) - preşedinte democrat al 
SUA între 1 998 - 200 1 .  Clinton (Hillary)- primă doamnă a SUA. Clinton 
(Hillary) - prima femeie aleasă în funcţia de senator de New York (din 
partea Partidului Democrat), funcţie din care a susţinut intervenţia mil itară 
americană în Afganistan şi Irak. Clinton (Hillary) - realeasă senator de New 
York din partea Partidului Democrat în 2006. Clinton (Hillary) - candidat 
la preşedinţia SUA în 2008. Clinton (Hillary) - secretar de stat între 2009 -
20 1 3 , în timpul primului mandat al lui Barack Obama, susţinătoare ferventă 
şi eficientă a Primăverii Arabe şi a intervenţiei militare americane din Libia. 
Deci, de 23 de ani numele de Clinton s-a aflat în prim planul politicii 
americane din partea Partidului Democrat. Prea mult Clinton şi, pe 
deasupra, şi democrat, în condiţiile în care, la americani, obiceiul este ca 
după maximum opt ani să se producă alternanţa dintre cele două partide, 
Democrat şi Republican. Prea mult Clinton, un Clinton care tindea să se 
permanentizeze. 

În al doilea rând, după experimentul cu un preşedinte de culoare, 
pentru americani a fost prea mult să accepte un al doilea experiment inedit 
pentru ei, o femeie la Casa Albă. Aşa după cum am văzut, abia în 200 1 New 
York-ul a avut o femeie senator statal, iar aceasta a fost doar cea de a 30 - a 
femeie senator în Congresul SUA, din istoria sa de până atunci, de 2 1 2  ani .  
(Primul Congres a l  Statelor Unite a fost ales în anul 1 789, iar prima femeie 
aleasă senator în Congresul SUA a fost democrata de Arkansas Ophelia 
Wyatt Caraway, în 1 932.) 

Atât misoginismul cât şi rasismul au o lungă istorie şi sunt departe 
de a fi fost complet eliminate din societatea americană. Primul negru ajuns 
senator în Congresul SUA a fost Hiram Rhodes Revels, în anul 1 869; primul 
latin, Octaviano Ambrosio Larrazolo, în 1 928, iar primul senator indian din 
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Congresul SUA a fost înregistrat abia anul acesta, în 201 6, în persoana 
democratei Kama Harris din California. 

Când zicem misogin ne gândim automat la un bărbat care 
dispreţuieşte femeile, dar iată că există şi un misoginism feminin, dacă avem 
în vedere că 42% din totalul voturi lor femeilor americane şi 53% din 
voturile femeilor americane de rasă albă a mers către Donald Trump. Deci, 
Donald Trump, prezentat de adversari ca un exemplu de misoginism şi cu 
procese intentate pentru agresiuni sexuale, câştiga bună parte din voturi le 
femeilor. De ce? Pentru că o femeie nu recunoaşte cu uşurinţă calităţile 
alteia şi nu o face decât atunci când, după o analiză minuţioasă, se vede 
obligată să recunoască superioritatea acestora faţă de cele pe care şi le 
atribuie sieşi . Acest criteriu a săpat adânc în imaginea candidatei democrate. 

Ce imagine prezenta Hillary Clinton celorlalte femei? O femeie cu o 
sănătate fizică şubrezită ( leşin în timpul unui discurs) şi cu o condiţie 
psihică îngrijorătoare (a declarat că nu şi-a dat seama că procedează riscant 
în folosirea serverului privat pentru mesaje oficiale). În contrast se 
desprindea imaginea Melaniei Trump, frumoasă, înaltă, suplă, elegantă şi 
puţin speriată de rolul în care intrase, dăruită trup şi suflet soţului ei pentru 
care era capabilă să se supună şi ridicolului numai pentru a-i fi de folos 
(referire la discursul copiat după Michelle Obama). Melania Trump, o 
emigrantă din ex-Iugoslavia, aflată ilegal în SUA o bună perioadă de timp, o 
cenuşăreasă contemporană, la braţul unui rege al finanţelor. Viitorul apărea 
promiţător: o fami lie Trump clădită pe iubire, pe frumuseţe şi bogăţie. Este 
posibil ca tocmai acuzaţii le proferate cu mânie îndârj ită de majoritatea 
mass-media americane, şi nu numai, la adresa Melaniei Trump că a stat ilicit 
în SUA o bună bucată de vreme să fi fost momentul de cotitură în care 
populaţia latino-americană a fost atrasă de partea candidatului republican, 
adoptând-o pe emigranta Melania ca pe una de-a lor. Toate statele sudice cu 
concentraţie de populaţie latină, cu excepţia Californiei şi New Mexico, 
precum Arizona, Oklahoma, Georgia, Texas, Louisiana, Mississippi, 
Alabama, Florida au votat majoritar cu Trump. 

De partea cealaltă, familia Clinton oferea imaginea unui cuplu uzat 
şi fizic şi politic, renumit pentru infidelitate, greu de imaginat ca 
reprezentând vi itorul Americii cu toată propaganda făcută fără economie de 
bogata familie C linton, de sponsorii interni şi externi în frunte cu magnatul 
Soros. Propaganda deşănţată n-a mai funcţionat de data aceasta. Clasicele 
acuzaţii neprobate de terorism, de rasism, de xenofobie, de minciună, de 
sprij in rusesc, care altădată convingeau doar la simplul lor enunţ, au devenit, 
prin uzură, tot mai greu de crezut şi, în bună parte, s-au topit în bănuieli de 
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calomnie. La fel ca şi acuzaţia de agresiune sexuală adusă lui Trump, 
acuzaţie supralicitată în SUA şi extinsă până dincolo de orice ridicol. 

O altă acuzaţie care s-a vrut a fi o bombă împotriva lui Trump, 
evaziunea fiscală, n-a avut efectul nici unei pocnitori, în condiţiile în care tot 
mai mulţi americani visează să fenteze fiscul care le ciunteşte câştiguri le 
pentru a alimenta establishmentul şi costisitoarele, nesfârşitele şi 
păguboasele bugete de război, de la Vietnam încoace. 

Adesea o propagandă prea puternică poate produce efecte contrare, 
din demonizare se poate ajunge foarte uşor la victimizare cu efecte 
diametral opuse: „Am votat cu Trump pentru că tot sistemul era împotriva 
lui '', mărturisea la ieşirea de la urne o alegătoare, în seara zilei de 8 
noiembrie. 

Anti-islamismul lui Trump a fost, de asemenea, o altă acuzaţie care, 
în loc să-l afecteze, i-a adus voturi lui Trump. „Desigur, retorica lui Trump 
faţă de islamism a fost de departe lipsită de consideraţie, dar nu pot fi de 
acord nici cu modul exagerat prin care el a fost demonizat de guvernele din 
Qatar şi Arabia Saudită, de canalele media din aceste ţări, precum de Al 
Jazeera şi suratele sale din Vest, pentru a distrage atenţia de la ceea ce pe 
mine mă îngrijorează cel mai mult: extremismul islamist de genul celui care 
a vărsat sânge nevinovat peste tot, începând cu holurile Hotelului Taj 
Mahal din Mumbai şi până la ringul de dans al clubului de noapte Puise din 
Orlando - Florida ", declara pe twitter fosta jurnalista de la Walt Street 
Journal, Asra Q. Nomani, o femeie musulmană, emigrată în SUA. „ E-mail
ul din 1 7  august 2014, dat publicităţii pe la jumătatea lui octombrie de 
către WikiLeaks, pentru mine a umplut paharul. În el Hillary Clinton îi 
cerea ajutorului său, John Podesta, să uzeze de mijloacele diplomaţiei şi ale 
serviciilor secrete americane pentru a face presiuni asupra guvernelor 
Quatar şi Arabia Saudită să sprijine financiar şi logistic gruparea ISIS " 
continua Asra Q. Nomani. „ Era vorba de aceleaşi guverne, din Quatar şi 
Arabia Saudită care au contribuit cu mai multe milioane de dolari la 
campania prezidenţială a candidatei democrate, Hillary Clinton . . . .  Ceea ce 
mă îngrijorează, mai mult decât retorica hiperbolică a lui Trump, este 
influenţa teocratică a dictatorilor musulmani de teapa celor din Quatar şi 
Arabia Saudită pe care ar putea-o exercita într-o Americă a lui Hillary 
Clinton ". 

În afara finanţărilor venite din ţările arabe, Hillary Clinton a mai 
beneficiat şi de sprij inul generos al lui George Soros, care a cheltuit de două 
ori mai mulţi bani în campania electorală din 20 1 6  decât în precedentele 
două în care l-a susţinut pe Barack Obama. Pe lângă cele 1 3  milioane de 
dolari (declaraţi) pe care i-a donat campaniei democrate (7 milioane donaţi 
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către Priorities USA - grup de susţinere a candidaturii Clinton din cadrul 
PAC - Politica! Action Committee - organizaţie de strângere a fondurilor 
pentru campaniile electorale; 1 milion către grupul American Bridge - grup 
de studii sociale anti - Trump; 5 mil ioane către lmmigrant Voters Win, un 
alt grup aparţinând PAC), Soros a mai finanţat şi demonstraţii anti - Trump 
în timpul campaniei acestuia, plătind câte 1 6  dolari de protestant-oră, prin 
intermediul diverselor organizaţii controlate de miliardar, inclusiv 
organizaţia MoveOn. org, instituţie fundată cu sprij inul lui Soros în 1 998 
(Sursa: World Tribune on November JO, 2016). 

În ciuda puternicei anti-propagande, Trump a primit voturi din toate 
bazinele electorale. Cele mai slabe rezultate le-a obţinut din partea 
populaţiei de culoare neagră (8%, faţă de 88% cât a obţinut Hillary Clinton), 
din partea hispanicilor şi asiaticilor (29% faţă de 65% H. Cl inton) şi din 
partea tinerilor între 1 8  - 29 de ani (37% faţă de 5 5% H. Clinton). 

Majoritatea voturilor pro - Trump au venit din partea albilor (58% 
faţă de 3 7% obţinute de candidata democrată, H .  Clinton, care a avut de 
suportat moştenirea sentimentului de nepopularitate a colegului său de 
partid, Barack Obama). Dintre albi, bărbaţii de peste 30 de ani (52%), fără 
bacalaureat (52%) au format baza susţinătorilor lui Trump. 

Faptul că Trump ar fi fost trădat de propriul său partid, cel 
republican, a fost o altă exagerare indusă de zgomotul taberei adverse. 
Adevărul este exact pe dos: doar 7% dintre republicani au votat cu 
democrata Clinton, pe când 9% dintre democraţi au votat cu republicanul 
Trump. Independenţii au votat în procent de 48% cu Trump şi 42% cu 
Hillary Clinton. 

Populaţia din oraşe a fost favorabilă candidatei democrate. Aici H .  
Clinton a obţinut 59% din voturi faţă de numai 35% cât a obţinut Trump. 
Situaţia s-a inversat, însă, în suburbii, unde Trump a obţinut 50% faţă de 
45% ale contracandidatei sale şi s-a dezechil ibrat în zonele rurale unde 
Trump a obţinut 62% faţă de numai 34% câştigate de H. C linton. 

Din punctul de vedere al orientării sexuale, 78% dintre LGBT 
(lesbiene, gay, heterosexuali, transsexuali) au votat cu H. Clinton şi numai 
1 4% cu Trump, care a obţinut mai multe voturi decât contracandidata sa din 
partea heterosexualilor (oamenilor normali), 50% faţă de 46%. 

În ceea ce priveşte distribuţia voturilor în funcţie de religie, 
protestanţii a votat în proporţie de 60% cu Trump şi 37% cu H. Clinton 
(Trump s-a declarat protestant prezbiterian, iar Cl inton metodistă); catolicii 

- 52% cu Trump şi 45% cu H. Clinton; mormonii - 6 1  % cu Trump şi  25% 
cu H. Cl inton; alţi creştini - 55% cu Trump şi 43% cu H. Cl inton. 
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Hil lary Clinton a câştigat detaşat în colectivităţile de evrei şi atei :  
evrei i au votat în proporţie de 71 % cu H .  Clinton şi numai 24% cu Trump, 
iar ateii - 68% cu H. Clinton şi 26% cu Trump. Aici, din nou, avem de-a 
face cu o situaţie curioasă. După cum se observă, populaţia evreiască a votat 
masiv cu H .  C linton, deşi familia Trump are câţiva membrii aparţinând 
religiei mozaice. Astfel, lvanka Trump, fiica din cea de a doua căsătorie din 
cele trei ale lui Trump, vice-preşedintă a grupului Trump Organization, în 
urma căsătoriei cu evreul Jared Kushner, patronul publicaţiei New York 
Observer, a trecut şi ea la iudaism, iar fratele ei, Eric Trump, este căsătorit 
cu producătoarea TV Lara Yunaska de religie mozaică. Cu toate acestea, 
Trump nu numai că nu a fost susţinut în campania electorală de evrei, dar a 
şi fost acuzat de antisemitism. Explicaţia nu trebuie căutată în registrul 
sentimental sau al solidarităţii de credinţă religioasă, ci, mai degrabă, în 
spiritul practic evreiesc. Au susţinut candidatul de la care aveau cele mai 
mari speranţe şi promisiuni, în care au investit şi cu care aveau relaţii încă 
de pe vremea preşedintelui Bill Cl inton, soţul candidatei democrate. 

Establishmentul Împotriva lui Trump 
Situaţia materială deosebită a candidatului Donald Trump (8, 7 

miliarde dolari, conform declaraţiei sale de avere dată la intrarea în cursa 
electorală sau 4, I miliarde dolari după estimările Forbes) a fost unul dintre 
motivele importante, dacă nu cel mai important, pentru care acesta nu a fost 
agreat de establismentul financiar. Nu este un secret pentru nimeni că cei 
care sprij ină financiar un candidat la o funcţie importantă, aşteaptă să fie 
răsplătiţi pe măsură după ce candidatul respectiv ocupă funcţia dorită. Aşa 
se face că unii oameni de afaceri sprij ină candidaţi din tabere opuse, astfel 
ca, indiferent de rezultat, ei să fie asiguraţi de bunăvoinţa câştigătorului, 
oricare ar fi el. La averea lui Trump era însă greu să vii cu oferte de sprij in 
financiar, Trump fi ind şi el unul dintre cei care a finanţat politicieni, de-a 
lungul timpului sprij inind şase candidaţi democraţi, dintre care Bill Clinton 
şi John Mc Cain, precum şi patru republ icani dintre care Ronald Reagan, 
George W. Bush şi Mitt Romney. Deci era greu să finanţezi un finanţator. 
Sugestiv în acest sens s-a exprimat William Voegeli, senior editor la revista 
de politică Claremont Review Books, în decembrie 20 1 5 :  „Problema nu este 
că am fi guvernaţi de idioţi, ci de idealişti de teapa fraţilor Kennedy, care 
Îndemnau la dispreţuirea considerării reale şi practice a lucrurilor, aşa 
cum sunt ele, În favoarea visării unor vise irealizabile. " „ Ideea unui om ca 
Trump la Casa Albă este complet nepotrivită pentru obiectivele naţiunii 
americane şi În circumstanţele actuale ", conchidea Voegeli . 
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Un alt analist politic, editorialistul de la Washington Post, Michael 
Gerson, aprecia în martie 20 1 6  că „O preşedinţie a lui Trump poate aduce 
grave şi persistente prejudicii democraţiei din SUA şi poziţiei sale fn lume ". 

Şi astfel, pentru bararea drumului către Casa Albă, Trump a fost pe 
rând făcut „nătărău ", „grosolan ", „ nevrednic ", „ ignorant şi bombastic ", 
„ bufon ", „ clovn ", „ demagog " şi „proto-fascist ", „ evazionist ", 
„ antisemit ", „ rasist " şi „ misogin ", „ cu idei mergând de la absurde la 
monstruoase '', ale cărui opinii politice nu sunt mai bune decât nişte „ vome 
provocate de alcool. " A fost acuzat că a folosit ca forţă de muncă emigranţi 
i legali polonezi la construcţia edificiului său emblemă, „Trump Tower ". Au 
fost deschise magazine cu daruri şi cadouri anti -Trump. 

În varianta câştigării alegerilor de către Trump, anali şti i economico
financiari preziceau dezastre la burse şi prăbuşiri ale dolarului. (În primele 
ore după anunţarea rezultatelor bursa a avut o oarecare scădere, după care a 
intrat, însă, repede pe un ritm ascendent, iar dolarul a urcat la valori record, 
apropiindu-se de valoarea euro.) 

Pe internet au apărut site-uri de genul celui intitulat „ Never Trump " 
de pe Twitter, în care figura numele şi acţiunile lui Tramp erau prezentate în 
aceleaşi tonuri alarmate şi alarmante prevestind nenorocirea care se va 
abate peste americani dacă Trump va câştiga alegerile. 

Ş i  totuşi le-a câştigat. 
America albă muncitoare 

După cum am văzut, majoritatea voturilor pro - Trump au venit din 
partea albilor de condiţie şi vârstă medie, din zonele rurale şi suburbane. 

„Make America white again" a fost una din lozincile sub care 
această importantă masă de alegători s-au angajat în procesul electoral din 
20 1 6. Segmentul respectiv a stat la baza victoriei candidatului conservator. 
A fost americanul de rând. Mândru de ţara lui, muncitor, fără multe 
subtilităţi şi nelinişti metafizice sau globalizatoare, pentru care toată 
filozofia se reduce la o slujbă bine plătită, la o casă cât mai încăpătoare 
pentru familia sa, de preferinţă cu patru copii pentru care trebuie să ai bani 
ca să-i ţi i în şcol i .  Americanul j ignit de faptul că industrii întregi cu locuri 
de muncă cu tot sunt mutate în alte ţări, că ţara lui, altădată iubită şi 
respectată de toată lumea, acum se ia la harţă şi este urâtă de toată lumea 
pierzând incredibile sume din banii lui, pentru cauze străine; americanul 
neîmpăcat de ideea că un negru a ajuns în fruntea ţări i sale şi că acum o 
femeie încearcă să se impună în acelaşi rol; americanul nemulţumit de faptul 
că cele două capitale ale sale, capitala economică - New York şi cea 
administrativă - Washington devin tot mai cosmopolite şi mai departe de 
restul ţării, că establishmentul politic, dar, mai ales, cel economic includ 
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alogeni preocupaţi mai mult de interese străine, zis globale, decât 
americane. Americanul preocupat că ţara lui este asaltată tot mai mult de 
emigranţi din ţările latine, din Asia, din Africa, iar, mai nou, guvernul le 
pregăteşte noi valuri de emigranţi din ţările arabe. Americanul enervat de 
dominaţia financiară a multinaţionalelor, de politicile discreţionare ale 
băncilor declanşatoare de crize, precum cea din 2008 şi de nivelul taxelor. 
Pe tema taxelor reacţia alegătorilor a fost surprinzătoare pentru un 
observator sau chiar pentru unul american neatent. Planul candidatei Hillary 
Clinton de a mări taxele celor mai bogaţi nu s-a bucurat de sprij inul celor 
vizaţi, dar nici de aprobarea celor mai puţin avuţi, aflaţi sub pragul 
suprataxării, pentru că americanului, pe de o parte, i se pare posibil şi foarte 
normal ca într-o zi şi el să devină milionar, iar pe de alta se întreabă pentru 
ce i-ar trebui statului mai mulţi bani, tot mai mulţi, pe când el câştigă tot mai 
puţin (vorbim de clasa medie). 

Armata şi serviciile 
Lupta dintre Donald Trump şi Hillary Clinton s-a dus şi pe frontul 

nevăzut. Unul din punctele de sprij in forte al candidatului republican l-au 
constituit forţele armate: ,.,Am avut peste 200 de generali şi amirali care au 
sprijinit campania noastră. Sunt nişte oameni deosebiţi'', menţiona cu 
mulţumiri Trump în primul său discurs de după anunţarea rezultatelor 
alegerilor. Dintre aceşti 200 de generali şi amiral i, mulţumiri speciale 
Trump le adresa în acelaşi discurs generalului Michael Thomas Flyn, fost 
între 20 1 2-20 14, directorul Agenţiei de Informaţii Militare, precum şi 
generalului Joseph Kellogg, guvernator al Irak-ului după înlăturarea lui 
Saddam Hussein (2003-2004), fost director al serviciilor de comunicaţii ale 
forţelor SUA din Irak, specialist de marcă în domeniul IT, actual 
vicepreşedinte al departamentelor pentru Iniţiative Strategice, Apărare şi 
Securitate la Oracle Corporation, companie care fumizează armatei 
americane sisteme şi servicii de apărare, sisteme de pregătire de luptă, 
protejarea comunicaţii lor, tehnologii de prelucrare a informaţiilor, sisteme 
de culegere automată a informaţi ilor din fluxurile publice. 

Legătura dintre Trump (absolvent de liceu militar) şi armată a fost 
subliniată şi în discursul său din Florida, pronunţat în timpul campaniei 
electorale, când a tăcut marinei promisiunea că, dacă va ajunge preşedinte, 
va dota forţele navale americane cu 350 de noi nave de război, apreciind că 
„ Marina noastră actuală a rămas cea mai mică de la Primul Război 
Mondial încoace. Vom construi 350 de vase de război de care are nevoie 
ţara. " 

Pe de altă parte, FBI, prin insistenţa cu care a urmărit afacerea E
mail-urilor în care a fost implicată Hillary Clinton, a contribuit la scăderea 
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încrederii în capacitatea e i  de protejare a intereselor americane. Tema a fost 
surprinzător reluată şi adusă în atenţia opiniei publice cu doar 1 1  zile (pe 28 
octombrie) înainte de data alegerilor când James Comey, directorul FBI, a 
anunţat că au fost descoperite noi e-mail-uri ale lui Hillary Clinton, 
suspectate de scurgere de informaţii confidenţiale şi că cercetările se reiau. 
Anunţul a fost resimţit în rezultatele sondajelor de opinie care au marcat o 
scădere a preferinţelor pentru candidata Partidului Democrat. 

În esenţă, celebra afacere a e-mail-urilor constă în următoarele: În 
martie 20 1 5  a fost dat publicităţii faptul că Hillary Clinton, pe vremea când 
era secretar de stat, în loc să folosească mail-ul securizat al ministerului, a 
folosit e-mail-ul său particular pentru transmiterea unor mesaje  care 
conţineau şi documente/informaţii clasificate. Ancheta desfăşurată de FBI a 
dovedit clar faptele, dar nu a recomandat acuzarea în instanţă, apreciind că 
Hillary Clinton a fost doar „extrem de neglijentă". Pe 28 octombrie Comey 
a reluat cercetări le, în urma descoperirii unor noi materiale, dar pe 6 
noiembrie, cu două zile înainte de data alegerilor, a informat Congresul că 
îşi menţine concluziile precum şi recomandarea ca Hillary Clinton să nu fie 
adusă în faţa justiţiei . 

Întrebarea care se pune este pe cine a avantajat James Comey în 
această afacere? Pe Clinton sau pe Trump? Prin faptul că nu a formulat 
acuzaţii împotriva fostei prime doamne, rezultă că a avantajat-o pe aceasta, 
scăpând-o de justiţie. Readucerea în prim plan a temei respective cu doar 
câteva zile înainte de alegeri, făcând ca Hillary să scadă în preferinţele de 
vot, duce la concluzia că l-ar fi ajutat pe Trump. Probabil, directorul FBI, 
James Comey, al cărui mandat ar expira tocmai în 2023 (un mandatul de 
director FBI durează, în mod normal, I O ani) şi care a fost numit în funcţie 
de preşedintele democrat Obama, în 20 1 3 ,  a evitat un scandal de proporţii cu 
acuzarea unui fost ministru de externe democrat de grave încălcări care 
ating siguranţa statului, dar, pe de altă parte, a căutat ca o astfel de persoană, 
cel puţin „extrem de neglijentă" să nu ajungă la preşedinţia Statelor Unite. 

Peste toate acestea, atuul cel mai important pentru Trump a rămas 
propria sa persoană, ambiţia şi abilitatea de a îngenunchea adversarul cu 
proprii le arme. În acest sens rămâne de studiat în şcolile politice modul în 
care Trump a demolat, pe rând, toate jocurile şi combinaţi ile montate 
împotriva lui, cu mulţi bani, culminând cu renumărarea voturi lor din statele 
Wisconsin, Michigan şi Pensylvania, unde din presupus fraudant al voturilor 
a devenit fraudat, spulberând orice posibil itate de contestare din partea 
adversari lor şi finanţatorilor acestora. Este adevărat că la banii investiţi 
împotriva lui, Trump a avut resursele necesare să contrapună alţi bani, banii 
lui, la care nu trebuie să plătească dobândă, ci care îi aduc dobândă. 
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La cârcotel ile democraţi lor că Hillary Clinton a obţinut mai multe 
voturi populare decât Trump care a câştigat alegerile doar datorită unei 
legislaţii învechite, acesta, folosind faptul că, în politică, cine strigă cel mai 
tare devine cel mai convingător, a răspuns cu acuzaţia greu de dovedit şi la 
fel de greu de combătut că, de fapt, democraţii au furat circa un milion de 
voturi şi de aceea ar fi avut ei voturi populare în plus. 

,,Surpriza" institutelor de sondare a opiniei publice 
Deci, conservatorii au câştigat alegerile şi pentru Senat şi pentru 

Camera reprezentanţilor şi pentru preşedinţia SUA. Trump a câştigat cursa 
electorală dând peste cap analizele politice, studiile şi cercetările institutelor 
de sondare a opiniei publice, care, după anunţarea rezultatelor au declamat 
la unison că acestea au constituit o mare surpriză. Mare surpriză pentru 
cine? Surpriza putea fi pentru cei cărora li se picura în ureche şi li se băga în 
ochi în fiecare zi concluzia anticipată că Hillary Clinton va câştiga negreşit. 
Surpriza putea fi pentru masa mare a oamenilor de rând, alegători obişnuiţi 
şi încrezători în democraţia şi onestitatea care le fusese predată în familie, în 
şcol ile pe care le urmaseră, la televizor, la radio şi în ziare. Surpriză pentru 
spectatorii din străinătate ai alegerilor din SUA, care habar nu aveau (nici n
aveau cum) despre ce se petrecea, de fapt, acolo. Dar surpriză şi pentru 
analiştii de la institutele specializate în studierea şi stabilirea exactă a 
preferinţelor sociale? Aceste institute încadrate cu sociologi, cu psihologi, 
cu statisticieni, cu matematicieni? Aceste institute care pretind că orice 
rezultat al studiilor realizate de ele se încadrează într-o marjă de eroare 
nesemnificativă de câteva procente? 

Credibilitatea acestor instituţii de mai multă vreme se află în declin 
ca, de altfel şi mass media de orice fel, care a pus serios umărul la susţinerea 
trunchierilor de adevăr operate de aceşti "sondori" moderni .  Va trebui multă 
vreme şi multă muncă pentru ca aceste instituţii costisitoare să se recupereze 
din neîncrederea pe care "şi-au câştigat-o" cu brio şi să se răscumpere în 
ochii opiniei publice pentru a deveni din nou cât de cât credibile. Cât despre 
mass media aceasta s-a acoperit cu încă o lespede grea de granit peste 
cavoul în care a coborât de mai mult timp. 

Cine este şi ce vrea Trump? 
Născut la 14 iunie 1 946, Trump este al patrulea copil din cei cinci ai 

unei familii bogate din New York. Tatăl său, Fred Trump ( 1 905- 1 999) 
provenit dintr-o familie de emigranţi germani a fost unul dintre cei mai 
bogaţi dezvoltatori imobiliari din New York. 

Absolvent al liceului mil itar New York Military 
Academy (NYMA), din Cornwall, New York , Donald Trump a urmat doi ani 
la Fordham University, din Bronx, după care s-a transferat la Wharton 
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School, din cadrul University of Pennsylvania , unde şi-a încheiat studiile 
universitare obţinând titlul de Bachelor of Science degree in economics. 
(Bachelor este titlul obţinut după absolvirea unei facultăţi. În continuarea 
studiilor se poate obţine titlul de master şi, mai departe, cel de doctor.) 

Faptul că fratele său cel mare, Fred Jr., a decedat în 1 98 1  răpus de 
alcoolism, l-au făcut pe Trump să devină un antialcoolic şi un antitabagic 
convms. 

Trump este modelul omului de afaceri de succes, icoana visată şi 
inculcată încă din şcoală oricărui american. 

Orientarea politică a lui Trump este destul de greu de precizat. A fost 
pe rând membru al Partidului Republican, pe care l-a părăsit în 1 999 pentru 
Partidul Reformei. Între 200 1 şi 2008 a fost membru al Partidului Democrat. 
În 2009 a revenit în Partidul Republican, din care iese în decembrie 201 1 ,  
dar, după numai cinci luni, se reîntoarce din nou în GOP (Grand Old Party) 
aşa cum este supranumit Partidul Republican. Trecerea dintr-un partid în 
altul, precum şi tendinţa de a folosi adesea un limbaj considerat de mulţi 
drept confuz, vag şi uneori contradictoriu, i-au adus lui Trump acuzaţia de 
instabilitate, acuzaţie pe care el o respinge afirmând că, în decursul vieţii ,  a 
rămas constant în aprecierea multor probleme, dar au fost cazuri în care şi-a 
schimbat opiniile ca urmare a propriei sale evoluţii .  

Trump a scris peste 40 de cărţi care au făcut succes de l ibrărie, iar 
unele dintre ele au fost incluse în materialele de studiu din facultăţile 
americane cu profil economic. Dintre ele amintim:  ,,Arta negocierii '', 
„ Timpul de muncit din greu ", „ Cel mai bun sfat in investiţiile de bunuri 
imobiliare ", „ Gândeşte ca un campion ", „ Gândeşte grandios şi transpune 
in afaceri şi in viaţă ", „ Secretul succesului in muncă şi in viaţă ", 
„ Gândeşte pozitiv şi mână măgarul ", „ De ce se vrea ca tu să fii bogat ", 
„ Gândeşte ca un miliardar ", „ 101 căi către succes ", „Cum să facem 
America mare din nou ". Titlul ultimei cărţi, ,,How to Make America Great 
Again", a fost preluat de susţinătorii lui Trump şi folosit ca lozincă 
mobilizatoare în campania electorală. Acest fapt a dus la acuzarea lui Trump 
de neo-nazism, lozinca respectivă fiind asemănată cu cea folosită de Partidul 
Nazist în 1 930. 

La începutul anului, când a intrat în campania electorală, Trump era 
creditat cu doar 1 % şanse de a deveni preşedintele SUA. Pe măsura 
apropierii datei finale de 8 noiembrie, când ultimii doi candidaţi, câte unul 
din partea celor două partide politice mari din SUA, aveau să se confrunte în 
faţa urnelor, creşteau şi şansele lui Trump, dar întotdeauna rămânea plasat în 
urma contracandidatei sale Hil lary Clinton. Cu cât distanţa se micşora, 
creştea şi neliniştea regiei electorale din interiorul SUA, cât şi din afara lor. 
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Preziceri sperietoare erau lansate pe toate canalele: dacă Donald Trump 
urma să câştige alegerile lumea ar intra într-o perioadă mai neagră decât 
Evul Mediu. 

E muncitor şi gândeşte l iber. Nu are marote sau idei preconcepute, 
lucru demonstrat în opiniile şi comportamentele sale politice (a trecut prin 
trei partide), precum şi în cele rel igioase (nu a avut nimic împotrivă ca fiica 
sa să se căsătorească cu un evreu şi să treacă la iudaism sau fiul său să se 
căsătorească cu o evreică). Faptul că se reorientează repede în funcţie de 
condiţii, urmărind doar rezultatul practic, câştigul şi succesul, îl prezintă ca 
nesigur în alianţe. 

Este adevărat că averea îi conferă independenţă în acţiuni, 
protejându-l de diferite influenţe nefaste sau contradictorii, dar, de aici, 
poate rezulta pericolul unui autoritarism personal. Mult va depinde şi de 
echipa pe care şi-o va forma. Napoleon a fost mare şi datorită oamenilor de 
care s-a înconjurat. Codul Napoleonian nu a fost scris de Napoleon, ci de 
juriştii săi. Producerea zahărului din sfecla de zahăr nu a fost inventată de 
Napoleon, ci de savanţii lui etc. Faptul că în afaceri Trump a ştiut să-şi 
formeze echipe profesioniste care i-au asigurat succesul, iar în campania 
electorală oamenii care l-au dus la victorie, poate constitui un precedent 
pozitiv în alegerea unei echipe pentru Casa Albă pe măsură, care să-i 
asigure succesul şi în conducerea unei ţări precum SUA. 

Încotro America lui Trump? 
Încotro, ne spune chiar Trump: „ Make America Great Again ". Este 

sloganul cu care a înflăcărat masele şi cu care a câştigat alegerile. Desigur, 
ca peste tot în lume şi ca dintotdeauna, l imbajul din timpul campaniilor 
electorale este una şi ce face candidatul după ce câştigă alegerile este alta. 
(Vă aduceţi aminte de sloganuri le „Să trăiţi bine" sau , ,România lucrului 
bine făcut"?) 

Trump nu trebuie demonizat, aşa cum au făcut adversarii săi, dar nici 
divinizat mai ales de către privitorii de pe margine care se uită cu gura 
căscată la strălucirea alaiului regal care trece prin oraş în caleşti aurite, trase 
de cai cu hamuri de argint. Trump este un om al interesului. Interesul său 
(nimic de condamnat aici) şi interesul ţării sale (bravo, lui ! ) .  Deci este de 
aşteptat ca Trump să-şi privească obiectivele personale prin prisma 
scopurilor cu adevărat naţionale (nu doar proclamate) şi aceasta mai mult 
decât alţi conducători de aiurea sau chiar din America. Un preşedinte 
american pentru America lui. În atingerea scopuri lor vizate el nu se va 
împiedica (aşa cum a demonstrat-o) nici în doctrine politice, nici în rase, 
nici în sexe, nici în religii şi nici, cu atât mai puţin, în sentimentalisme. Dacă 
interesul lui o va cere, nu va ezita vreodată să acţioneze invers decât ar fi zis 
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vreodată că va proceda. La el totul se negociază, se vinde şi se cumpără în 
perspectiva câştigului de orice fel. În afară de trecutul său, câteva exemple 
din noua lui postură de „preşedinte ales" vin să prefigureze destul de clar 
vi itorul său comportament. 

În timpul campaniei, în mod repetat Trump s-a pronunţat pentru 
reconsiderarea alianţelor şi tratatelor, inclusiv NA TO unde SUA este 
principalul contribuitor acoperind l ipsa de implicare a celorlalţi parteneri, 
care se dovedesc tot mai puţin cooperanţi. După alegeri şi-a nuanţat poziţia, 
declarând că este pentru menţinerea NATO şi creşterea rolului său strategic, 
pentru adaptarea strategii lor sale la noile condiţii de securitate. 

De asemenea, după alegeri a renunţat la ideile din timpul campaniei 
electorale privind retragerea trupelor americane din Coreea de Sud, folosirea 
torturii în interogarea prizonieri lor, punerea sub arest a fostului secretar de 
stat Hil lary Clinton pentru afacerea e-mail-urilor. A muiat-o şi cu ridicarea 
gardului dintre SUA şi Mexic, precum şi cu retragerea din înţelegerea de la 
Paris asupra schimbărilor climatice. 

Relaţia cu Rusia şi China sunt două dintre problemele importante pe 
care Trump se va concentra în intenţia lui declarată de a face ,,America 
mare, din nou". 

Relaţia cu China, care nu-i cade de loc bine lui Trump este una 
foarte complicată. Pe de o parte pentru faptul că această ţară a devenit cel 
mai mare creditor al SUA: din cele 3 .200 miliarde datorii externe, 777 
miliarde de dolari, adică o pătrime, americanii le datorează Chinei, ţară care 
se situează în fruntea listei primilor 1 O creditori externi ai SUA, înaintea 
Japoniei (cu 686 miliarde), centrelor bancare din Caraibe (2 1 3  miliarde), 
exportatorilor de petrol ( 1 92 miliarde), Rusiei ( 1 38,4 miliarde), Marii 
Britanii, cu 1 28 miliarde, Braziliei cu 1 27 miliarde, Luxemburgului ( 1 06 
miliarde), Hong Kong (79) şi Taiwan (75). (Sursa: Topforeignstocks.com, 
23.05 .2009) 

Pe de altă parte, o mare parte din industria americană s-a mutat în 
China datorită mâinii de lucru ieftine, creându-se, însă, probleme pieţei 
forţei de muncă americane. Mărirea taxele de intrare a produselor chinezeşti 
în SUA, aşa cum propunea Trump în campania sa electorală, ar avea efecte 
şi asupra intrării produselor americane fabricate în China. Trump mai vedea 
ca soluţie şi repatrierea unităţilor de producţie americane din ţările lumii  a 
treia, soluţie la care de curând a dovedit că nu renunţă: „ O reuşită pentru 
mine ar fi atunci când Apple ar decide să construiască o mare capacitate de 
producţie În SUA, În loc de China, Vietnam şi să-şi producă marfa aici ", 
declara Trump la întâlnirea cu Tim Cook, directorul executiv al grupului. 
Pentru aceasta ar urma să scadă impozitele şi să ofere compensaţii 

81 

https://biblioteca-digitala.ro



PERISCOP, nr. 4 octombrie - decembrie 201 6  

producătorilor interni, promisiuni cu care, deja, a convins compania Carrier 
şi încearcă să convingă şi compania Ford Motors să nu-şi mute producţiile 
de aparate de aer condiţionat, respectiv de automobile Lincoln, din SUA în 
Mexic. Procesul de oprire a emigrării unităţilor de producţie (la ora actuală 
430 de întreprinderi americane intenţionează să îşi mute capacităţile de 
fabricaţie în Mexic) şi, cu atât mai mult, cel al a repatrierii celor deja plecate 
va fi greu iar consecinţele şi mai greu de controlat, rămâne, însă, 
preocuparea şi hotărârea pe care Trump le manifestă în acest sens. 

În relaţiile cu Rusia, interesele economice, de asemenea, vor prima. 
Trump, om de afaceri înnăscut, crescut (tatăl său i-a dat un mil ion de dolari 
pentru a-l lansa în arena afacerilor), instruit (Wharton School of the 
University of Pennsylvania, unde a studiat Trump, a fost printre primele 
universităţi care au predat noţiuni de investiţii imobiliare, domeniu în care 
acesta a excelat), experimentat şi realizat (ajuns la o avere de peste 8 
miliarde dolari) nu poate să ignore rezervele naturale ale Rusiei şi piaţa de 
desfacere pe care aceasta o prezintă, fără a fi supraîncărcată de oferte. 
Declaraţiile sale conform cărora se manifesta favorabil ridicării sancţiunilor 
împotriva Rusiei şi recunoaşterii Crimeii drept teritoriu rusesc indică destul 
de clar intenţi ile sale în această parte a lumii .  Parte care include şi România. 
Primele contacte directe cu Putin au şi fost realizate prin intermediul mai 
multor convorbiri telefonice (până la I decembrie vorbise la telefon cu 44 de 
conducători de state). Cei doi s-au arătat dispuşi la iniţierea unui dialog 
bilateral, sens în care au stabilit necesitatea unei prime întâlniri nemij locite 
după instalarea la Casa Albă a noului preşedinte. 

În privinţa noastră este de presupus că Trump, mai întâi, va dori să 
se informeze exact cu ceea ce se petrece aici, nepărând omul care să înghită 
ceea ce i se şopteşte la ureche sau i se sugerează fără explicaţii solide. După 
aceea, va evalua costul, utilitatea şi perspectiva bazelor militare din 
România în contextele interne şi regionale, iar acestea ar putea deveni o 
monedă de schimb în negocierea relaţii lor cu Rusia şi chiar cu unele ţări 
vest-europene, interesele României pentru el în această ecuaţie neavând mei 
o importanţă. 
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INTEGRAREA MINORIT ĂTILOR 
' 

NATIONALE SAU 
' 

MULTICULTURALISM, DIN 
PERSPECTIVĂ ISTORICĂ 
Alexandru Botez 

I 
nvazia refugiaţilor în Germania din vara şi toamna anului 20 1 5, 
cea de mai mici dimensiuni dar persistentă în Italia, efectele 

fenomenului imigraţionist din Franţa sau Belgia, zidul pe care Donald 
Trump anunţa că-l va construi la graniţa Statelor Unite cu Mexic, toate 
acestea sunt considerate cauze ale îngrijorării din ce în ce mai pregnante faţă 
de fluxurile de refugiaţi şi imigranţi legali sau ilegali cu care se confruntă în 
prezent Occidentul şi care prefigurează o recrudescenţă a naţionalismului în 
lume. 

În aceste condiţii, diverşi politicieni nu ezită să vorbească despre o 
presiune imigraţionistă ,,fără precedent". 

În realitate, Europa s-a mai confruntat cu acest fenomen. 
În anul 376, Imperiul Roman a parcurs o situaţie care seamănă în 

mod straniu cu cea din zilele noastre şi care a declanşat o serie de 
evenimente care s-au soldat în cele din urmă cu căderea Romei. 

Istoricul Ammianus Marcellinus şi alţi cronicari ai acelor vremuri 
susţin că prăbuşirea Romei, în realitate, a început cu o criză a refugiaţi lor. 

Romanii au instaurat cea mai longevivă societate multietnică sau 
multinaţională din istoria omeniri i .  Aceasta a fost cea mai diversă şi, până la 
un punct, a fost încununată de cel mai mare succes până acum. Timp de 7 
secole, puterea Imperiului Roman a crescut şi datorită asimilări i imigranţilor 
şi popoarelor cucerite. Din rândul acestora îşi asigura forţa de muncă 
necesară (colonişti în teritori ile slab populate, ţărani care să hrănească 
oraşele) şi mai ales soldaţi cu care imperiul să poarte războaie. 

Toţi aceştia aveau însă perspectiva dobândirii cetăţeniei romane. 
Totuşi, politica romană de integrare şi asimilare a eşuat, atunci când 

hunii au năvălit în Europa. Aceştia au învins triburi le germanice pe care le
au împins spre Vest şi Sud până la graniţele Imperiului Roman. 

Un grup compact format din bărbaţi, femei şi copii - circa 200.000 
de oameni, conform unor estimări contemporane - s-au adunat pe malurile 
Dunării, solicitând dreptul la azil .  Împăratul Valens al Imperiului Roman de 
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Răsărit a acceptat să fie primit doar unul triburi le goţilor, tervingii (ulterior 
denumiţi vizigoţi), în condiţii foarte avantajoase. 

Până atunci, când romanii acceptau ca barbarii să se stabilească pe 
teritoriul imperiului, îi dispersau în grupuri mici pentru a uşura şi accelera 
integrarea şi asimilarea lor şi a evita ca aceştia să se constituie în mase 
critice, care să se poată răscula. 

Împăratul şi cea mai mare parte a armatei sale erau angajaţi în acele 
vremuri într-un conflict cu perşii . Valens nu dispunea de suficiente trupe 
care să organizeze şi să realizeze dispersarea vizigoţilor tocmai stabiliţi pe 
teritoriul imperiului. În acelaşi timp era extrem de interesat să recruteze 
soldaţi din rânduri le acestora. Ca urmare, vizigoţilor li s-a permis să trăiască 
compact şi să aleagă locul unde să se stabilească. În semn de recunoştinţă, 
conducătorul lor, Fritigern, a promis convertirea la creştinism. 

Dar acest plan nu a fost îndeplinit. 
Mult lăudata capacitate organizatorică a Imperiului Roman s-a 

dovedit neputincioasă în faţa numărului mare de refugiaţi şi a venalităţii 
proprii lor funcţionari Garnizoanele romane locale i -au plasat pe vizigoţi în 
lagăre, care au devenit adevărate capcane ale morţii, în condiţi ile în care 
oficial i i  romani corupţi dijmuiau alimentele primite. În acelaşi timp, nu 
permiteau vizigoţilor să părăsească lagărele pentru a cumpăra hrană de la 
localnici . Istoricii relatează cazuri în care refugiaţii îşi vindeau copii pentru 
a fi folosiţi ca sclavi, în schimbul cărnii de câine (un copil contra un câine). 
În acelaşi timp, comandanţii militari romani ameninţau şi foloseau violenţa 
împotriva vizigoţilor. 

Prădarea Romei de barbari. 

Disperaţi şi indignaţi, refugiaţii vizigoţi 
s-au răsculat. Unii erau înarmaţi cu 
armele pe care grănicerii romani nu le 
confiscaseră, copleşiţi de valul de 
oameni cu care aveau de-a face. Alţii 
au apelat la arme improvizate. Un alt 
grup de refugiaţi, ostrogoţii ,  cărora 
romanii nu le-au acordat dreptul de 
azi l, au trecut la rândul lor Dunărea şi 
s-au alăturat răsculaţilor. 

In această situaţie, împăratul Valens şi-a retras armata din Levant 
pentru a face faţă revoltei .  

În cele din urmă, la doi ani după ce au traversat Dunărea, goţii s-au 
confruntat cu armata imperială la Adrianopole. Fritigern a propus pace, în 
schimbul oferirii de pământ, dar Valens a refuzat. Goţii au obţinut o victorie 
zdrobitoare, nimicind aproape întreaga armată romană, iar Valens a fost ucis 
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în luptă. Ulterior s-au const1tmt ca o putere de sine stătătoare în cadrul 
imperiului, iar în anul 4 1 0  au cucerit Roma. 

În dezbaterile din zilele noastre pe tema refugiaţilor, ambele părţi ar 
putea găsi confirmarea propri ilor poziţii în acest recurs istoric. Cei care sunt 
împotriva imigraţiei pot spune: „uitaţi ce se întâmplă dacă deschideţi 
porţile". Cei care consideră că imigraţia este o sursă de putere şi o obligaţie 
morală, ar putea trage concluzii opuse. 

Prăbuşirea Imperiului Roman relevă însă ce se întâmplă atunci când, 
în loc să te acomodezi şi să asimilezi refugiaţii, îi izolezi şi abuzezi de ei. 
Interesant este că, într-o altă epocă istorică, folosind de această dată cu 
înţelepciune şi abilitate o politică de integrare şi asimilare a minoritari lor 
etnici şi a imigranţilor, romanii  au fost victorioşi în unul din cele mai 
dificile momente cu care s-a confruntat imperiul lor - războiul cu Cartagina. 
După epoca lui Alexandru cel Mare, oraşele greceşti au devenit mai relaxate 
în ce priveşte acordarea cetăţeniei noilor veniţi. În acest context, Cartagina 
s-a remarcat printr-un exclusivism neobişnuit. 

Arborând o patină de cultură greacă, integra între cetăţenii ei doar 
imigranţi provenind din regiunile de origine ale primilor colonişti, respectiv 
fenicieni din Levant. Aceasta în condiţiile în care, la fel ca majoritatea 
oraşelor-stat din Regiunea Mării Mediterane, fiind bogată, folosea forţa de 
muncă străină şi se baza în războaie pe mercenari. Motivaţia acestora era 
exclusiv pecuniară sau supunerea le era impusă cu forţa. Atunci când 
Cartagina a fost învinsă de romani, în Primul Război Punic (264-24 1 B.C.) 
şi nu li s-a mai putut plăti salari i le, mercenarii au declanşat un război de o 
brutalitate ieşită din comun, aşa numitul Război fără Armistiţiu (240-238 
B.C.). Autorii antici îi descriu pe cartaginezi ca fiind nişte stăpâni nemiloşi, 
iar atunci când romanii ofereau protecţia lor, aproape toate oraşele state din 
Spania şi Africa de Nord dominate de Cartagina şi-au abandonat foştii 
stăpâni. 

Hannibal trecând Alpii. 

La polul opus, se afla Roma. Romanii  
au stabilit pentru cetăţenia de care se 
bucurau - drepturi, obl igaţii şi chiar 
ranguri . O parte din acestea puteau fi 
acordate prietenilor lor, imigranţilor, 
refugiaţilor sau chiar foşti lor duşmani 
dacă se integrau. Aceştia puteau să 
aspire în acest fel să primească în 
schimbul asimilării lor, suprema 
recompensă, cea de cetăţean roman. 
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I n  vremurile când Roma lupta cu  Cartagina, nu  doar cei care făceau 
parte din naţiunea latinilor şi din punct de vedere cultural erau similari 
romanilor, dar şi sabinii, volscii, marsieni i, etruscii, umbrii, samniţii, grecii 
şi mulţi alţii care aveau l imbi materne şi obiceiuri diferite, erau admişi, într
o măsură mai mare sau mai mică, în acest sistem abil, aparent generos. 

Strategia lui Hannibal era să-i învingă pe romani pe câmpul de luptă 
(cum de altfel a şi făcut, în 2 1 8, 2 1 7  şi în remarcabila bătălie de la Cannae, 
din anul 2 1 6  B.C. ), iar apoi să atragă de partea sa aliaţii Romei, care 
contribuiau în mare măsură la puterea militară a acesteia. 

Totuşi, o mare parte din Peninsula Italică a rămas loială Romei, în 
ciuda victoriilor militare obţinute de Hannibal sau încurajărilor să-i trădeze 
pe roman1. 

Cei mai mulţi din aliaţii Romei, inclusiv cei care se deosebeau din 
punct de vedere cultural de romani au rămas fideli acestora, chiar dacă au 
avut de suferit. 

Aceştia ştiau însă că se pot baza pe romani, cel puţin dintr-un punct 
de vedere, recompensau loialitatea şi pedepseau cu o cruzime teribilă pe cei 
care-i trădau. Dimpotrivă, Hannibal îşi ademenea aliaţii, dar nu-şi respecta 
promisiunile făcute. 

Fidelitatea faţă de Roma atât a latinilor dar şi a celorlalţi aliaţi, 
oricât de diferite le erau limba şi obiceiurile, a fost factorul decisiv care 
a decis soarta războiului lui Hannibal din Peninsula Italică. 

Contrar asteptărilor, Roma nu a cerut pace, iar la un an după Bătălia 
de la Cannae, a r�uşit chiar să mobilizeze o nouă armată. În anii 2 1 2  şi 2 1 1 
B.C., 200.000 de oameni au servit în armata romană, pe uscat şi pe mare, 
ceea ce reprezenta circa 1 13 din totalul bărbaţilor apţi de serviciul militar din 
Peninsula Italică. 

Capacitatea Romei de a recruta un număr atât de mare de soldaţi 
dintre bărbaţii săi şi mai ales ai aliaţilor a fost principalul motiv pentru care 
în cele din urmă a câştigat războiul. 

Hannibal a fost blocat în Italia, iar aliatul Cartaginei, Filip al V-lea al 
Macedoniei, a fost blocat în Grecia. În acelaşi timp, romanii aveau 
suficiente forţe pentru a-i învinge pe cartaginezi în Spania, au înfrânt 
Siracuza - puternicul aliat al Cartagenei din Sicilia şi în cele din urmă au 
invadat Africa de Nord, obligând Cartagina să-l recheme pe Hannibal. 

În timpul celor 1 6  ani cât Hannibal s-a aflat în Italia, Cartagina a 
încercat să-i trimită întăriri în special sub forma mercenari lor nou angajaţi. 
Acest lucru relevă faptul că, în ciuda victorii lor militare şi carismei sale, 
Hannibal nu a reuşit - spre deosebire de romani - să recruteze suficienţi 
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soldaţi din rândul localnicilor. Treptat, forţele sale s-au diminuat, iar 
romanii au preluat iniţiativa. 

Concluzionând, ne exprimăm speranţa că acest recurs istoric va oferi 
argumente în favoarea adoptării de către actualele elite conducătoare, în 
primul rând din Occident, a unor politici de integrare sistematică şi 
comprehensivă a refugiaţilor, imigranţilor şi nu în ultimul rând a 
minorităţilor etnice şi de altă natură. 

Numai în acest fel se poate realiza ca o societate eterogenă să devină 
omogenă prin „topirea" diferitelor elemente constitutive, rezultând în final 
un întreg armonios, în care în anumite momente ale existenţei lor, îşi găseşte 
loc şi diversitatea culturală. 

În acelaşi timp, considerăm că trebuie renunţat definitiv la 
experimentul „multiculturalismului", deoarece a devenit evident că, în ciuda 
aparenţelor generoase, atunci când a fost transpus în practică a generat 
situaţii în care este ameninţată nu doar convieţuirea paşnică dintre majoritari 
(populaţia autohtonă) şi minoritari (imigranţi, refugiaţi, alte comunităţi 
etnice, religioase etc .), dar nu oferă nici perspectiva integrării acestora din 
urmă în societăţile în care au ales sau le este dat să trăiască. 
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.., A 

BANCA NATIONALA A ROMANIEI ŞI 
' .., A 

ODISEEA TEZAURULUI SAU IN 
PRIMUL RĂZBOI MONDIAL 
Cristian Păunescu, Marian Ştefan 

P 
rimul Război Mondial, ca şi cel de - Al Doilea au marcat profund 
istoria Băncii Naţionale. Am putea spune chiar, date fiind 

împrejurările speciale de atunci, că Banca Naţională a purtat, până la un punct, 
propriile ei războaie, care, fiecare în felul său, i-au lăsat răni adânci, unele, cum este 
tezaurul său de la Moscova, nevindecate încă. Din toate aceste crâncene confruntări 
a ieşit însă cu fruntea sus, câştigând în demnitate şi prestigiu. A probat în acei ani 
profesionalism, responsabilitate şi ataşament faţă de valorile naţionale şi a acţionat ca 
un factor de rezistenţă şi solidaritate în vremuri de restrişte. / . .  ./ 

Unul dintre cele mai dense capitole ale Istoricului Băncii Naţionale 
(1880-1 9  2 4), datorat cunoscutului economist Victor Slăvescu, a fost consacrat 
perioadei 1 9 14- 19 18, epocă - apreciază autorul - care „va rămâne unică în istoria 
Băncii Naţionale, căci s-a trecut prin toate situaţiunile posibile, s-au 
înfruntat toate primejdiile, a stat la un deget, împreună cu toată ţara, de 
dezastrul ireparabil, pentru ca după lungi ani de sforţări nebănuite să se 
ajungă la fericirea extraordinară, simţită de un neam întreg, din toamna 
anului 1 918". Practic, ,,Banca Naţională, luând partea cea mai activă 
posibil, pentru o instituţie financiară, la războiul naţional, a distribuit cu 
toată dărnicia numeroase ajutoare, stipendii şi binefaceri, susţinând 
spitalele, ajutând pe refugiaţi, pe pribegii ardeleni şi bucovineni, pe văduve 
şi orfanii de război şi numeroase instituţii culturale şi de binefaceri. Se 
găsea întotdeauna În fruntea acestor donaţiuni, exemplul ei găsind 
imitaţiune la toţi cei în măsură a alina durerile şi suferinţele". 

Arhiva Băncii Naţionale conţine un impresionant volum de 
informaţii ilustrând rolul fundamental al acestei instituţii în finanţarea 
Războiului de Întregire a ţări i .  Atât în perioada neutralităţi i ,  cât şi după 
intrarea în război, statul român a avut în Banca Naţională unicul sprij in 
financiar. Se ştie, de pildă, că, în anii 1 9 1 4- 1 9 1 5, statul a contractat patru 
împrumuturi de câte 1 00.000.000 de lei, cu o dobândă foarte scăzută şi 
termene convenabile. La 21 octombrie 1 9 1 6, ca urmare a nevoilor presante 
impuse de necesităţile armatei, a fost perfectat un alt împrumut în valoare 
de 300.000.000 lei, urmat de alte trei (fiecare de aceeaşi mărime -
300.000.000 lei), negociate la 1 2  april ie, 1 9  decembrie 1 9 1 7  şi la 1 6  mai 
1 9 1 8 . Sunt tot atâtea argumente care îndreptăţesc afirmaţia că viaţa Băncii  
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Naţionale a României în acei ani s-a confundat cu însăşi viaţa ţării ,  că, 
parafrazându-l pe Coşbuc, istoria Bătrânei Doamne a fost însăşi istoria ţării, 
căreia i-a împărtăşit şi „bucuria şi-amarul"./. . ./ 

Atunci când vorbim despre Banca Naţională din acei ani nu avem în 
vedere doar instituţia ca atare, cu sedii le, statutele, regulamentele de 
funcţionare şi valorile pe care le acumulase, ci mai ales acel organism 
compus din oameni vii, în multiplele lor ipostaze de funcţionari, cetăţeni şi 
oşteni. Dintr-o asemenea perspectivă, analistul obiectiv va trebui să 
constate că atitudinea şi rolul Băncii Naţionale a României în timpul 
Războiului de Întregire a patriei se încadrează în firesc, ca efect al unei 
înalte moralităţi patriotice. Necesităţile care impuseseră crearea acestei 
instituţii, principiile ce îi guvernaseră întreaga activitate se aflau în perfectă 
consonanţă cu raţiunile războiului pentru desăvârşirea unităţii pol itice şi 
naţionale a poporului român. Mai mult, de la întemeierea sa, în 1 880, Banca 
Naţională acţionase ca un instrument eficace pus în slujba idealului 
naţional. Dar să ne oprim aici, pentru a face loc faptelor, câteva din cele 
mai semnificative atât pentru instituţie ca atare, cât şi pentru oamenii care 
au servit atunci în cadrul ei. 

Unul dintre cele mai dramatice momente ale existenţei statului 
român s-a consumat în toamna anului 1 9 1 6. După ce - într-un entuziasm 
general - armatele române au pătruns în inima Transilvaniei, Puteri le 
Centrale şi-au regrupat rapid forţele şi au supus România unei presiuni 
concertate, sil ind-o să lupte pe două fronturi, fără ca aliaţii ei să-i poată 
oferi ajutorul promis. Îndârj irea şi eroismul ostaşilor români n-au putut 
evita dureroasa epopee a retragerii spre Moldova şi ocuparea celei mai mari 
părţi a teritoriului naţional, inclusiv a Capitalei, de către armatele inamice. 
Banca Naţională a României a trăit din plin această dramă. In şedinţa din 1 1  
octombrie 1 9 1 6  - prevăzând o astfel de situaţie - Consiliul general al Băncii 
Naţionale hotărâse ca în eventualitatea ocupării de către inamic a Capitalei, 
o delegaţie compusă din directorii C . I .  Băicoianu şi N.I .  Bărbulescu şi 
cenzorii C. Cantacuzino şi C. Krupenski să rămână la Bucureşti, cu sarcina 
de a administra şi conduce activitatea sediului central, devenit automat, în 
urma retragerii băncii la Iaşi, una din sucursale. 

Simpla retragere la Iaşi nu oferea deplină siguranţă, în condiţiile în 
care nu se putea cunoaşte cu exactitate care va fi evoluţia războiului . Aşa se 
explică şi faptul că, la 8 decembrie 1 9 1 6, ministrul de Finanţe a adresat o 
scrisoare conducerii Băncii Naţionale, din care cităm: „ V-am propune 
mutarea stocului metalic şi a oricăror valori ar crede Banca, la Moscova, 
unde tezaurul guvernului aflat la Kremlin, oferă o mai mare securitate 
decât oriunde ! . .! Demersuri sunt făcute de pe acum pe lângă guvernul 
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rusesc, pentru ca mutarea averii statului de la Casa de Depuneri şi de la 
Ministerul Finanţelor să se poată eventual face tot la Moscova ! . .! " 

La 1 1  decembrie, viceguvernatorul I.O. Bibicescu a răspuns scrisorii 
ministrului de Finanţe, arătând că Banca Naţională nu va putea proceda la 
„ încărcarea tezaurului, adică la predarea lui în mâna unor funcţionari 
străini, decât dacă ni se va comunica convenţiunea încheiată cu guvernul 
imperial rus, pentru garantarea acestui tezaur, şi autorizarea dată unor 
anume funcţionari, de a primi acele valori În mâinile şi sub 
responsabilitatea guvernului imperial rus ". Răspunsul ministrului a fost 
considerat îndestulător, el arătând că banca putea să trimită liniştită stocul său metalic 
la Kremlin, căci ministrul Rusiei în România, generalul Mossolov, se angajase să 
semneze protocolul acestei opera�uni. Ca atare, Jurnalul Consiliului de Miniştri nr. 
20 901 bis, din 12 decembrie 19 16, care hotărâse mutarea Băncii Na�onale la Iaşi, 
conţinea şi această precizare: „Consiliul General al Băncii va putea strămuta 
tezaurul Băncii În orice altă parte, când va crede necesar că o asemenea 
măsură ar fi necesară, pentru a pune tezaurul în siguranţă". 
Acestea au fost împrejurările în care cele 1 .740 de lăzi cuprinzând Tezaurul 
Băncii Naţionale au fost pornite spre Moscova, unde a sosit la 2 1  decembrie 
1 9 1 6, fiind depuse în compartimentul de rezervă al sucursalei Băncii 
Statului din Moscova. La 1 6  februarie 1 9 1 7, delegaţii români şi cei ruşi au 
încheiat un protocol prin care se constata depunerea a 1 .738 lăzi conţinând 
stocul metalic al Băncii Naţionale a României în valoare de 3 1 4.580.456,84 
lei, precum şi a altor două lăzi, în valoare de 7 .OOO.OOO lei, în care se aflau 
bijuteri ile Reginei Maria. 

În condiţi ile de nesiguranţă din iulie-august 1 9 1 7, Banca Naţională 
primise în depozit spre păstrare diferite valori şi efecte; ea a fost autorizată 
de guvern să trimită şi acest tezaur, în valoare de 1 .594.836. 72 1 ,09 lei, spre 
a fi depus la Kremlin. Acest ultim transport a ajuns la Moscova la 3 august 
1 9 1 7 . 

Ca urmare a cuceririi puterii de către bolşevici, tezaurul României a 
fost confiscat de noile autorităţi . La 1 3/26 ianuarie 1 9 1 8, Consil iul 
Comisarilor Poporului a anunţat ruperea relaţii lor diplomatice cu România, 
arestarea ministrului României la Petrograd şi confiscarea tezaurului 
României depus la Moscova. Potrivit declaraţiei Sovietului Comisarilor 
Poporului : ,,Fondul de aur al României, aflat în păstrare la Moscova, se 
declară intangibil pentru oligarhia română. Puterea sovietică îşi asumă 
răspunderea de a păstra acest tezaur pe care îl va preda În mâinile 
poporului român". În acelaşi context, au fost confiscate: tipografia BNR, 
care fusese cumpărată la Moscova cu 225 . OOO ruble, stocul de bilete, în 
valoare de 40 milioane lei, precum şi disponibil ităţile Băncii Naţionale în 
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conturi le deschise la agenţiile Creditului Lyonnais din Petrograd, Odessa şi 
Moscova (2.498.525 ruble). 

Aşa a început odiseea tezaurului Băncii Naţionale a României, de la 
a cărui încărcare în cele 17 vagoane ale trenului care a plecat spre Moscova 
s-a împlinit un secol . 

Nota redactiei 
Textul de mai sus este extras din lucrarea Legendele Bătrânei 

Doamne. Oameni şi întâmplări din trecutul Băncii Naţionale a României 
(autori Cristian Păunescu, Marian Ştefan, Editura Oscar Print, Bucureşti). 

„Odiseea'', cum numesc autorii depozitarea tezaurului românesc la 
Moscova în Primul Război Mondial şi apoi sechestrarea, ilegală, a acestuia 
de către puterea bolşevică, s-a transformat curând într-o dramă care 
continuă să sângereze în sufletul poporului român. 

Decizia dureroasă de a transfera într-o ţară străină odoarele adunate 
în timpul unei existenţe bimilenare a poporului român a fost luată în 
împrejurări excepţionale pentru soarta Ţării şi a Statului Român. În pofida 
rănilor provocate de raptul Basarabiei, din 1 8 1 2, când Moldova istorică a 
fost sfârtecată în urma unui târg ruşinos între Imperiul ţarist şi Imperiul 
otoman, peste capul moldovenilor şi cu încălcarea flagrantă a dreptului 
internaţional, în 1 9 1 6  Regatul României se afla într-o alianţă militară cu 
Rusia imperială şi celelalte ţări membre ale Antantei, iar alegerea 
Kremlinului ca loc de depozitare temporară a tezaurului a reprezentat un act 
de curaj ,  dar şi de încredere faţă de marele aliat de la Răsărit. 

Destrămarea Imperiului ţarist şi preluarea puterii de către bolşevici, 
care i-a surprins pe toţi mari i strategi ai epocii ,  din Europa şi de peste 
Ocean, considerată multă vreme un episod trecător, a avut ca efect pentru 
Aliaţi căderea frontului de est, generând mari dificultăţi în calea victoriei 
împotriva Puterilor Centrale. 

Pentru România, venirea bolşevicilor a însemnat ceva mai mult: 
periclitarea existenţei sale statale, dar şi confiscarea ilegală a tezaurului. Din 
acel moment, tezaurul românesc, transferat spre protecţie pe baza unei 
înţelegeri între două guverne legitime, a devenit ostatic la Moscova, iar 
captivitatea sa durează deja de o sută de ani .  

În primii ani a i  Puterii Sovietice, Moscova a cochetat cu ideea unei 
posibile recunoaşteri a unirii Basarabiei cu România în schimbul renunţării 
la tezaur. Pe măsura consolidării regimului bolşevic, pretenţiile sovietice s
au extins deopotrivă asupra Basarabiei şi a tezaurului . 

Scrisoarea comisarului pentru afaceri externe, Gh. V. Cicerin, 
adresată lui Stalin, la 22 martie 1 929, anul în care cele două ţări semnaseră 
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Pactul Briand-Kellog de renunţare la război ca mij loc de rezolvare a 
diferendelor, dă expresie tonului batjocoritor, plin de dispreţ şi lipsit de 
orice consideraţie pentru poporul român, în privinţa tezaurului captiv de la 
Moscova: 

„ Stimate tovarăşe! 
( . .) Reducerea tensiunii cu România este un lucru foarte bun: din 
cauză că România a ocupat Basarabia, noi nu trebuie să ne 
pedepsim şi să ne distrugem propria poziţie, însă, desigur, noi nu 
vom renunţa la plebiscit în Basarabia. 
Arhivele (pantalonii miniştrilor, paltoanele, tablourile, scrisorile de 
dragoste ale lui Brătianu, titlurile de valoare procentuale) am putea 
să le dăm României pentru a refuza solicitarea de restituire a 
aurului. 
Cu salutări comuniste, Cicerin ". 
,,A refuza solicitarea de restituire a aurului'', aceasta a fost şi a 

rămas până astăzi deviza Moscovei în privinţa tezaurului românesc. Ceea ce 
nu înseamnă că ruşii nu au recunoscut existenţa tezaurului şi absenţa unor 
drepturi legitime de a nu-l mai restitui. 

În 1 935 ,  după reluarea relaţii lor diplomatice ,Moscova a făcut 
primul gest de restituire a unor lăzi cu obiecte din tezaur: rochii, ciorapi de 
mătase, pălării, corsete, pantofi . . .  Adică piese fără valoare, exact aşa cum se 
exprimase Cicerin în 1 929. 

La 1 3  ianuarie 1 936, într-o perioadă când relaţiile sovieto-române 
cunoscuseră un anumit reviriment, Maksim Litvinov, succesorul lui Cicerin 
la conducerea afacerilor externe, îi scria reprezentantului său la Bucureşti, 
M.S .  Ostrovski, despre un apropiat dialog la Geneva cu Nicolae Titulescu, 
ministrul de externe al României : „ Nici nu-mi trece, fireşte, prin minte să 
mai pun drept condiţie (pentru recunoaşterea Basarabiei şi încheierea unui 
pact de neagresiune, n.n.) renunţarea la tezaur, pentru că Titulescu ar fi 
îndreptăţit să o respingă cu indignare . . .  Nu sunt de acord cu 
dumneavoastră că problema tezaurului nu-i mai interesează, chipurile, pe 
români şi că niciodată n-ar mai putea fi subiect de pretenţii ". 

Câţiva ani mai târziu, la 26 iunie 1 940, când ambasadorul german la 
Moscova, Schulenburg, i-a spus lui Molotov că s-ar putea ajunge mai uşor 
la o soluţie paşnică în chestiunea basarabeană „dacă guvernul sovietic ar 
înapoia rezerva de aur a Băncii Naţionale a României, care a fost 
transferată pentru păstrare la Moscova în timpul Primului Război 
MondiaI", comisarul sovietic a răspuns sec: „nici nu se pune problema . . .  ". 

În 1 956, totuşi, după venirea lui Hruşciov la putere, URSS a returnat 
o mică parte din tezaur: „Cloşca cu puii de aur" şi diverse obiecte (circa 33 
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kg aur), precum ş i  o serie de icoane, desene şi picturi. 
Nici Ceauşescu şi delegaţia sa (Maurer, Bârlădeanu ş.a.) n-au avut 

mai mult succes când i-au cerut lui Brejnev, în septembrie 1 965, restituirea 
întregului tezaur. 

După mai multe eschive, liderul sovietic a declarant: ,,Noi 
considerăm că această problemă trebuie să fie Închisă şi să nu ne mai 
Întoarcem la ea. (. . .) să admitem că vă dăm aceste 93 tone de aur. Este Însă 
greu să fii de acord că din punct de vedere politic aceasta va fi folositor 
poporului dv., popoarelor noastre . . . ". Din punctul de vedere al Rusiei, aşa 
era. Şi aşa a şi rămas pentru Rusia: o problemă Închisă. 

Odată cu Gorbaciov, s-a schimbat oarecum maniera de abordare, 
acesta pretextând că nu cunoaşte despre ce este vorba, o idee preluată şi 
şlefuită apoi de toţi urmaşii săi . 

Din păcate, chiar şi un preşedinte român, postdecembrist, a acceptat 
o asemenea abordare, admiţând că este vorba de o problemă care trebuie 
clarificată de istorici. Dar istoricii şi-au făcut demult datoria şi şi-o fac în 
continuare, iar problema este pe deplin clarificată din punctul lor de vedere. 

Aici nu este vorba de chestiuni tehnice, este nevoie de o decizie 
politică pentru soluţionarea unei probleme l itigioase majore între două state 
care durează de un secol. 

Vom mai reveni asupra subiectului (Ioan P.). 
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LUPTĂTORI PE FRONTUL 
ANTISOVIETIC 
Dr. Ion Constantin 

L 
a 1 2  octombrie 20 1 6, Centrul de Studii Ruse şi Sovietice 
,,Florin Constantiniu" de la Institutul Naţional pentru Studiul 

Totalitarismului - Academia Română, a găzduit dezbaterea cu tema Liderii 
emigraţiei ruse şi ucrainene din România interbelică În lumina seriei 
Afaceri Orientale, ocazionată de lansarea volumelor: 1. Anchetat de Smerş: 
Asul SSI şi liderul emigraţiei ucrainene din România În dosarele SBU, 
1 944-1947 (Enquired by SMERSH: The Ace of the SSI and the Leader of 
Ukrainian Emigra/ion in Romania in the SBU files, 1944-1 947), Vadim 
Guzun, Valeriy Vlasenko (editori), Editura Argonaut, Cluj -Napoca, 20 1 6, 
730 pagini. 

Acest al XIX-iea volum din seria „Afaceri Orientale"4 reprezintă 
rezultatul continuării cercetării destinului tumultuos şi tragic al unuia dintre 
cei mai importanţi ofiţeri de informaţii ai Armatei Române, în acelaşi timp 
lider al emigraţiei ucrainene de orientare naţionalist-democrată din 
România - Hnat Ermilovici Porohivski . 

Născut la 29 ianuarie 1 888, în comuna Dobroe, judeţul Uman, 
Ucraina, ca fiu al lui Ermil şi al Haritinei, Hnat Porohivski (Ignati 
Porohovski în limba rusă) a absolvit Şcoala Militară din Odessa (promoţia 
1 907), activând apoi în armata rusă, fiind avansat până la gradul de 
locotenent-colonel. Odată cu izbucnirea războiului civil în Rusia ( 1 9 1 7), 
Hnat Porohivski s-a înrolat în serviciul armatei petliuriste5 şi în calitate de 
comandant al unei brigăzi de mitraliere a luptat împotriva trupelor sovietice. 
După zdrobirea armatei petliuriste, în luna noiembrie 1 920, Porohivski, 
împreună cu rămăşiţele brigăzii, a fugit în România. Aici, el a devenit 
conducătorul organizaţiei antisovietice petliuriste „Comitetul Ucrainean de 
Ajutorare", desfăşurând o susţinută activitate de unificare şi pregătire a 

4 Coleclia "Afaceri Orientale" a fost iniţiată în anul 20 1 1 ,  cu scopul de a scoate la lumină subiecte abordate 
tangenţial ori ignorate până în prezent, dată fiind încărcătura lor politică, cu potenţial educativ şi de recuperare a 
memoriei. În centrul colecţiei se află istoria URSS, istoria României şi a românilor de pretutindeni afectaţi de 
politicile de sovietizare, relaţiile româno-ruse şi româno-sovietice - problematici de interes pentru cercetători, 
specialişti în relaţii internaţionale, diplomaţi, profesori, studenţi, toţi cei interesaţi de spaţiul răsăritean. 
5 Simon Petliura n. I O mai 1 879, Pol tava - d. 25 mai 1 926, Paris), publicist, a fost liderul luptei pentru 
independenţa Ucrainei în perioada de după izbucnirea Revoluţiei Ruse din 1 9 1 7. În timpul războiului civil rus, el a 
fost, pentru puţin timp, preşedinte al Ucrainei. În 1 926, Petliura a fost asasinat la Paris. 
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albgardiştilor pentru lupta armată împotriva Uniunii Sovietice ş i  instaurarea 
unei republici ucrainene independente. Din 1 923, a făcut parte din 
conducerea Comitetului Ucrainean de Ajutorare din România şi a desfăşurat 
o intensă activitate de propagandă antisovietică. 

În acelaşi timp, Hnat Porohivski a intrat în slujba spionajului 
românesc, în anul 1 930 figurând în evidenţele Serviciului Secret de 
Informaţii al Armatei Române (SSIAR) cu numele conspirativ „Ciobanu". 
Şi-a început activitatea în domeniul special cu funcţia de translator, dar a 
ajuns apoi să lucreze în mod direct cu şeful serviciului, Mihail Moruzov, în 
calitatea de şef de grupă în cadrul Frontului de Est (Secţia Informaţii, Biroul 
I - Uniunea Sovietică). 6 În principal, activitatea lui Porohivski în cadrul 
Serviciului Special Român a constat în : obţinerea de informaţii din Ucraina 
sovietică, transportul i legal de materiale propagandistice, identificarea şi 
stabil irea unor contacte în scop informativ-operativ cu adepţii statului 
ucrainean, instruirea şi trimiterea unor agenţi cu sarcini specifice peste linia 
de frontieră. Pentru realizarea obiectivelor urmărite, Hnat Porohivski a fost 
unul din principali agenţi ai SSI implicaţi în acţiunile de cooperare cu 
servici ile de specialitate din Polonia, unde se afla o importantă grupare a 
exilului naţionalist ucrainean antisovietic. 

După declanşarea, la 22 iunie 1 94 1 ,  a războiului împotriva URSS, la 
care România a participat în scopul eliberării Basarabiei şi Nordului 
Bucovinei, Hnat Porohivski a desfăşurat o susţinută activitate de spionaj în 
Simferopol, Rostov pe Don, Melitopol, Odessa, Nikolaev şi în alte local ităţi 
din URSS, în cal itate de şef al Biroului de Studii al Agenturii Frontului de 
Est a SSI.  În această calitate, a avut legături şi cu serviciile de spionaj 
germane ş1 Japoneze. 

Odată cu ocuparea României de către trupele sovietice, în toamna 
anului 1 944, soarta lui Hnat Porohivski, la fel ca şi a altor lideri ai 
emigraţiei ucrainene şi ruse, a fost deosebit de crâncenă. La 2 decembrie 
1 944, Hnat Porohivski a fost pus sub învinuire, prin ordonanţa aprobată de 
către şeful Direcţiei Anchete din cadrul Direcţiei Generale de 
Contrainformaţii a SMERŞ 7, „pentru că fiind conducător de organizaţie 
antisovietică şi colaborând cu servicii de spionaj străine, a desfăşurat 

6 Vezi pe larg Vadim Guzun, Hnat Porohivski asul ucrainean al Serviciului Special de Informaţii, Editura 
Argonaut, Cluj-Napoca, 20 1 3  
7SMERŞ (CMepTb wnHoHaM/Smert' şpionam - Moarte spionilor), a fost numele 
departamentelor sovietice de contraspionaj formate în timpul Marelui Război pentru Apărarea Patriei, care aveau 

ca sarcină securizarea spatelui Armatei Roşii şi arestarea „trădătorilor, dezertorilor, spionilor şi elementelor 
criminale". 

95 

https://biblioteca-digitala.ro



PERISCOP, nr. 4 octombrie - decembrie 2016 

activitate antisovietică şi activitate de spionaj împotriva Uniunii Sovietice". 
Pe 20 mai 1 946, dosarul de anchetă al lui Hnat Porohivski a fost transferat 
de la Direcţia Anchete Penale a Direcţiei Generale a III-a de 
Contrainformaţii a MGB al URSS la Unitatea pentru Anchetarea Cauzelor 
de Importanţă Deosebită a MGB al URSS, în vederea continuării 
cercetărilor, iar în baza ordonanţei MGB al URSS din 7 noiembrie acelaşi 
an dosarul a fost transferat Unităţii Anchete din cadrul MGB al RSS 
Ucrainene, fiind preluat efectiv cu învinuitul, la 1 7  noiembrie 1 946. În 
cadrul anchetei, Hnat Porohivski a recunoscut în faţa instanţei militare 
activitatea antisovietică desfăşurată în calitate de lider al emigraţiei 
ucrainene din România şi de ofiţer al servici i lor române de informaţi i .  A 
recunoscut, de asemenea, colaborarea cu „Abwehrstelle Wien" din 
însărcinarea şi în interesul Serviciului Secret de informaţii, respectiv 
Serviciului Special de Informaţii .  A negat, însă, colaborarea cu spionajul 
britanic şi cu cel japonez, precum şi faptul că aghiotanţii săi, Nikolai Varda 
şi Grigoriy Vlasiuk, ar fi desfăşurat activitate de spionaj .  A fost condamnat 
la 25 de ani privaţiune de l ibertate, iar Varda şi Vlasiuk la câte 20 de ani .  
După condamnare Hnat Porohivski a fost deţinut în continuare în 
închisoarea internă a Ministerului Afacerilor Interne al RSS Ucrainene până 
în luna februarie 1 948, când a fost transferat în lagărul Belici din regiunea 
Kiev. 

Pe 5 aprilie 1 955,  Comisia Regională Kiev pentru analizarea 
dosarelor persoanelor condamnate pentru infracţiuni contrarevoluţionare 
deţinute în lagăre, colonii şi închisori ale Ministerului Afaceri lor Interne al 
RSS Ucrainene, la propunerea anchetatorului Secţiei Speciale a KGB de pe 
lângă Consiliul de Miniştri al URSS pentru Regiunea Kiev, revăzând 
dosarul grupului Porohivski, a decis că nu există motive pentru revizuirea 
hotărârilor de condamnare a lui Hnat Porohivski, Nikolai Varda şi Grigoriy 
Vlasiuk. Cu toate acestea, la 29 august 1 956, Comisia Prezidiumului 
Sovietului Suprem al URSS pentru anal izarea dosarelor persoanelor 
condamnate pentru infracţiuni politice, de serviciu şi administrative aflate în 
ITL Dubravnîi, al MAI, al RSFSR, a decis reducerea pedepsei aplicate 
deţinutului Grigoriy Vlasiuk la 1 2  ani de lagăr de muncă, având în vedere 
„atitudinea conştiincioasă faţă de muncă şi comportamentul din lagăr". 

Volumul sus-menţionat conţine documente identificate în Arhiva 
Serviciului de Securitate al Ucrainei (SBU) şi care au fost preluate de la 
fostul KGB de pe lângă Consiliul de Miniştri al RSS Ucrainene. Kievul 
preluase dosarele anchetei de la KGB al URSS, iar acesta din urmă - de la 
Direcţia Generală de Contrainformaţii „SMERŞ" din cadrul Comisariatului 
Poporului pentru Apărare al URSS. Culegerea acoperă intervalul cuprms 
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între momentul răpirii lu i  Hnat Porohivski de către contraspionajul militar 
sovietic pe teritoriul României (noiembrie 1 944) şi momentul condamnării 
sale pe teritoriul URSS (decembrie 1 94 7), aducând o serie de informaţii 
inedite privind istoria spionajului român, a relaţiilor româno-ucrainene şi 
cea a relaţiilor româno-sovietice. În completarea surselor din fostele arhive 
sovietice, s-a inclus o secţiune cu o serie de facsimile şi fotografii inedite 
din arhiva personală a fiicei locotenent-colonelului Porohivski (general
maior al Armatei Ucrainene în exi l) - Olga Porohivska. 

2. Celelalte două volume lansate cu acelaşi prilej au fost : Nikolai 
Sablin: Călătoria prin Eldorado: Zece ani în lagărele sovietice, Vadim 
Guzun, Mihaela Botnari (Editori), Editura Argonaut, Cluj -Napoca, 20 1 6  
şi Nikolai Vasilievici Sablin: Ancheta, procesul şi detenţia liderului 
emigraţiei ruse din România 1958-1962, Vadim Guzun (Editor), Editura 
Argonaut, Cluj -Napoca, 20 1 6. 

Născut la 1 2  octombrie 1 880, în Sankt Petersburg, într-o veche 
familie nobiliară, Nikolai Vasil ievici Sablin a fost unul dintre ofiţerii 
superiori fideli Ţarului Nikolai al II-iea care, în 1 920, a ales să emigreze în 
România. Pe 2 decembrie 1 930 a fost numit reprezentant al Marelui Duce al 
Rusiei Kiril Vladimirovici în România. În acelaşi an a fost desemnat şi 
preşedinte al filialei române a Uniunii Militare Navale Ruse, în această 
calitate având strânse relaţii cu centrele emigraţiei monarhiste ruse din 
Europa. Tot el a fost şi vicepreşedinte al Societăţi i  de Ajutor Mutual a 
Foştilor Combatanţi Ruşi de pe Frontul Român 1 9 1 6- 1 9 1 8  în Primul Război 
Mondial aflaţi în România, perioadă în care a făcut parte şi din Marina 
Regală Română. Fratele lui Nikolai, Evghenii  Vasi lievici Sablin ( 1 875-
1 949) a fost ultimul reprezentant diplomatic al Rusiei Imperiale la Londra, 
fiind în aceeaşi perioadă liderul emigranţilor ruşi din Marea Britanie. 8 

În perioada interbelică, din cauza legăturilor strânse cu emigranţii 
ruşi, a planat asupra lui N. Sablin suspiciunea de colaborare cu Uniunea 
Sovietică, fapt care nu s-a confirmat. În decembrie 1 944 a fost răpit de 
contraspionajul sovietic şi dus în URSS, unde a primit o condamnare de 20 
de ani în lagăr. În mai 1 955 a fost predat înapoi autorităţi lor române, fiind 
eliberat înainte de termen. Întors în România, Sablin a intrat în atenţia 
serviciilor secrete de la Bucureşti, fiind urmărit de acestea pas cu pas. 
Editorul Vadim Guzun a reuşit să-l identifice pe „Popescu Alexandru'', 

8 Vezi .\'iholui i 'asilicrici Suhlin: :lnchelu. {Jroccs11! .�·i detenfiu liderului emigraţiei ruse din România 1 958- 1 96], 
Vad im Gui.un ( Lu i lorl. hlitura Argonaut. C l uj-1\apoca. 20 1 6. pp. 9- 1 0 .  
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ofiţerul responsabil de  cazul Sablin, în persoana lui Alexandr Mojanski . 
Acesta era ofiţer al Securităţii ,  fiind în acelaşi timp şi agent sovietic. 

Textul lucrării „ Impresii din călătoria prin Eldorado " (publicat în 
primul volum menţionat mai sus), scris de N. Sablin, după întoarcerea din 
lagărele sovietice, a fost principalul corp delict în cercetarea şi arestarea 
acestuia în România. În această lucrare, fostul comandor Sablin relatează 
despre drumul către lagărele sovietice, detali i  despre situaţia din interiorul 
lagărelor şi despre oamenii pe care i-a întâlnit şi cu care a convieţuit în 
închisoare. Lucrarea a fost expediată în Franţa prin intermediul Legaţiei 
Franţei de la Bucureşti şi cu ajutorul soţiei sale, Elena Sablin. În cele din 
urmă, şi ea a fost arestată pentru complicitate. Călătoria prin Eldorado a fost 
calificată drept „profund duşmănoasă şi calomniatoare împotriva formei de 
guvernământ din URSS şi a conducătorilor săi şi care conţine date secrete şi  
nedestinate publicării cu privire la URSS". Sablin însuşi a recunoscut la 
primul interogatoriu că „este un duşman al regimului democrat-popular din 
RPR şi al formei de guvernământ din Uniunea Sovietică, în sensul că nu 
este de acord cu regimul comunist".9 

Documentele cuprinse în volum se referă, în principal, la 
următoarele aspecte: ancheta penală instrumentată de către Direcţia Anchete 
Penale din cadrul Departamentului Securităţii ,  al Ministerului Afacerilor 
Interne, cu privire la Nikolai Sablin şi Elena Sablin, finalizată cu trimiterea 
în judecată; cele două faze ale procesului aflat pe rolul Tribunalului Militar 
al Regiunii a I I-a Militare Bucureşti (fond), respectiv, al Colegiului Militar 
al Tribunalului Suprem al RPR (recurs), final izate cu condamnarea 
inculpaţilor; detenţia fostului lider al monarhiştilor ruşi din România şi a 
soţiei sale, la penitenciarele Unităţii militare O 1 23/E, J ilava, Piteşti, Dej ,  
Miercurea Ciuc. 

Documentele publicate au fost structurate în ordine cronologică şi a 
fost redactată ,,Lista şi rezumatul documentelor" ce ne oferă informaţii 
relevante despre conţinutul lucrări i .  De asemenea, sunt indicate sursele la 
finalul fiecărui document, iar textul materialelor arhivistice este redactat 
conform normelor ortografice actuale. Cercetătorii pot vedea, la finalul 
lucrări i, facsimile de fotografii şi documente, totodată şi indicele de nume şi 
toponime în ordine alfabetică. 

Moderată de preşedintele Centrului, dr. Vasile Buga, dezbaterea 
ocazionată de lansarea celor trei volume s-a bucurat de un viu interes, fiind 
prezentate intervenţii pertinente şi la obiect asupra temei în discuţie din 

• Ibidem, p. 66. 
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partea unor specialişti consacraţi, ca : Dr. Constantin Corneanu, Dr. Alin 
Spânu, Dr. Olga Porohivska, Drd. Mihaela Botnari şi Dr. Vadim Guzun. 

Editorul volumelor, Vadim Guzun, a precizat că, atât liderul 
emigraţiei ucrainene, Hnat Porohivski, cât şi Nikolai Vasilievici Sablin, 
liderul emigraţiei ruse în România „au ales cu bună ştiinţă România şi şi-au 
asumat în deplină cunoştinţă de cauză un destin de luptători". „Dacă primul 
a forţat Nistru! şi s-a predat autorităţilor române cu câteva mii de luptători, 
la 16  noiembrie 1920, Sablin a ajuns în România via Marea Britanie. Ei 
erau legaţi de acest ideal, de această utopie a posibilităţii învingerii URSS. 
Au crezut până în ultima clipă că, regimul sovietic poate fi şi va fi răsturnat 
şi au vrut să contribuie la această luptă anti-sovietică fie prin scris, fie prin 
organizarea comunităţilor emigranţilor ruşi sau ucraineni din România, iar 
Hnat Poroviski, din postura de ofiţer superior al serviciului de informaţii al 
armatei", a explicat vorbitorul. El  a arătat că soţia lui Sablin era fiica unuia 
dintre cei mai bogaţi bancheri din Imperiul Rus, unul dintre cei mai mari 
latifundiari din Basarabia. În plus, acesta a fost reprezentantul unor firme 
americane în România, a făcut afaceri, a fost reprezentantul monarhiştilor 
ruşi în România. ,,Ei au fost convinşi că pot să conducă lupta împotriva 
URSS. În anii 20 lucrurile nu erau foarte clare. Ucrainenii, timp de trei ani 
de zile, au fost întreţinuţi pe cheltuiala Ministerului Român de Război în 
tabere. Li se plăteau solde, făceau exerciţii, se antrenau, în perspectiva 
reluării operaţiunilor militare împotriva Uniunii Sovietice'', a subliniat 
Vadim Guzun. 

La rândul său, istoricul Alin Spânu a arătat că, Hnat Porohivski a 
luptat în armata ucraineană împotriva bolşevici lor, dar nu a reuşit să reziste 
armatei roşii şi pentru a-şi salva oamenii s-a refugiat în România alături de 
militarii săi . A petrecut doi ani într-un lagăr şi apoi i s-a oferit posibilitatea 
să trăiască acolo, dar nu a renunţat niciodată la idealul de a avea o Ucraină 
independentă. Ulterior, Porohivski este punctat, verificat şi angajat în 
Serviciul de informaţii al Armatei române. ,,Emigraţia ucraineană putea fi 
un bazin extrem de important de date, recrutare şi de a menţine legături cu 
spaţiul sovietic. Mulţi dintre ucraineni au fost atraşi în serviciile de 
informaţii occidentale - englez, francez, polonez - şi au acţionat în favoarea 
acestora, cu gândul la reînfiinţarea unui stat ucrainean'', a explicat Dr. Alin 
Spânu. 

Cea mai emoţionantă intervenţie a aparţinut Olgăi Andrici 
Porohivski, fiica colonelului, care a povestit despre cum „în perioada 
interbelică adevăraţii patrioţi ucraineni înfrânţi într-o luptă aprigă, dar cu 
forte inegale, au fost nevoiţi să ia calea pribegiei spre alte tari, în special 
spre România care i-a primit cu multă compasiune şi înţelegere". Ea a 
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evocat figura tatălui e i ,  arătând că acesta a fost „unicul ş i  ultimul lider de 
necontestat al miilor de compatrioţi refugiaţi atât în România, cât şi în toate 
tarile balcanice. El a avut o viaţă pentru alţii, dăruită, finalizată prin 
sacrificiul suprem pentru o cauză dreaptă şi nobilă". „Ei erau legaţi de 
acest ideal, de această utopie a posibilităţii Învingerii URSS. Au crezut 
până În ultima clipă că regimul sovietic poate fi şi va fi răsturnat şi au 
vrut să contribuie la această luptă anti-sovietică fie prin scris, fie prin 
organizarea comunităţilor emigranţilor ruşi sau ucraineni din 
România". 

,,Degeaba organele de anchetă sovietice s-au împăunat cu 
capturarea sa. Tatăl meu s-a predat de bunăvoie temându-se de represalii 
asupra familiei noastre mereu presată de anchetatori care veneau şi o 
interogau pe mama mea. S-a gândit ca nu cumva să fim deportaţi în Siberia, 
aşa că a decis să se sacrifice pentru familie'', a mai spus Olga Porohivski. 
Ea a arătat că după arestarea lui, a urmat un interminabil şir de interogatorii 
chinuitoare în închisorile NKVD-ului, apoi la Kiev, iar tatălui ei i s-a făcut 
„un simulacru de proces, ca atâtea în regimul comunist". ,,În ciuda 
martorilor mincinoşi şi a falsurilor grosolane, acesta a dovedit curaj şi 
prezentă de spirit. Verticalitatea şi demnitatea sa se bazau pe conştiinţa că 
a făcut ce trebuia în viaţă şi ce i-a dictat dragostea pentru poporul său", a 
susţinut fiica, adăugând că, în ciuda presiunilor din partea anchetatorilor, 
acesta îşi disculpă tovarăşi i  de luptă în depoziţiile sale, luându-şi întreaga 
vină asupra sa pentru orice. „ Vadim Guzun reuşeşte să scoată În relief 
loialitatea sa fată de tara gazdă care l-a primit, România, şi căreia i-a 
păstrat o veşnică recunoştinţă, care s-a manifestat pregnant atunci când din 
linia 1 a frontului În Războiul din Est, riscându-şi viaţa, trimitea informaţii 
preţioase Statului Major Român pentru strategia trupelor române", a 
concluzionat Olga Porohivski . 
Considerăm că asemenea contribuţii, precum publicarea documentelor 
inedite ce transpun detalii despre subiecte noi, neştiute sau ignorate şi încă 
neabordate în istoriografie, sunt utile în vederea familiarizări i publicului larg 
şi evoluţiei cercetărilor de specialitate. Ele constituie o sursă valoroasă 
pentru studierea tematicii legate de emigraţia rusă, istoria relaţii lor româno
sovietice, istoria comunismului şi a sovietizării ,  dar într-o măsură 
considerabilă şi pentru o mai bună cunoaştere a istoriei serviciilor de 
informaţi i .  
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" 

IN COLUMBIA RENASTE 
' 

DEMOCRATIA SI SPERANTA DE PACE 
Virgiliu Faur 

S emnarea, la 24 noiembrie 20 1 6, la Bogota, a noului Acord final 
revizuit de pace cu F ARC încheie practic dificilul proces de 

negocieri dintre guvernul columbian şi gruparea de extremă stânga cu cea 
mai mare vechime şi activitate subversivă din America Latină. 

În alocuţiunile rostite după ceremonia parafării documentului, atât 
preşedintele Juan Manuel Santos cât şi liderul F ARC, Rodrigo Londono 
Echeverri, alias „Timocenco'', au menţionat ca noul text este mult 
îmbunătăţit fata de cel negociat la Havana şi semnat ulterior la Cartagena de 
Indias, în luna septembrie. 

Documentul incorporează 26 din 
cele 27 teme cu cca. 500 de propuneri 
noi, formulate de Curtea 
Constituţionala şi Consi liul de Stat, de 
partide din opoziţie, îndeosebi Centrul 
Democratic, de asociaţi i corporative 
comerciale private, biserica catolică şi 
de diverse congregaţii religioase, 

Preşedintele Juan Manuel Santos şi liderul FARC ONG-uri şi persoanele care au votat, 
Rodrigo Londono. ,,NU' la plebiscitul din 2 octombrie. 

Unica temă la care F ARC a refuzat orice amendament este cea 
referitoare la dreptul grupări i de a se reforma paşnic, democratic şi de a se 
înregistra ca nouă formaţiune politică, de stânga, care va pute� prezenta 
candidaţi proprii la viitoarele alegeri parlamentare, din mai 20 1 8. In context, 
negociatorii F ARC au precizat că dezideratul F ARC de a deveni o forţă 
politică, cu statut şi activitate legală reprezintă, obiectivul fundamental al 
grupării", motiv pentru care nu se va permite nicio modificare a textului 
adoptat iniţial la Havana. Aceasta poziţie a nemulţumit vădit pe l iderii 
Centrului Democratic, care, prin vocea directorului partidului, senatorul 
Oscar Ivan Zuluaga a comunicat că, membrii şi simpatizanţii Centrului 
Democratic resping ferm Acordul revizuit Întrucât el va produce efecte 
destabilizatoare pentru ţară. Comunismul şi chavismul vor invada 
Columbia", conchidea patetic comunicatul. 

Ulterior, Curtea Constituţională a recomandat şefului statului că noul 
Acord să fie prezentat Parlamentului, pentru analiză şi aprobare, în regim de 
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urgenţă. Decizia luată are ca bază juridică art. 3 din Constituţia ţării, care 
stipulează că, dreptul suveran popular se poate exprima direct, de către 
popor sau prin reprezentanţii săi parlamentari aleşi''. Ca atare, nu mai este 
necesar un nou plebiscit pentru aprobarea Acordului revizuit. 

Sentinţa Curţii a fost însuşită de Preşedintele Santos şi partidele 
politice (Liberal, U, Cambio Radical şi Partidul Verde), care susţin actualul 
guvern şi deţin o majoritate confortabilă în ambele camere, Senat şi Camera 
reprezentanţilor. În plus, se reduce timpul de acţiune şi se face o 
semnificativă economie de fonduri, într-un moment în care instituţiile 
publice se confruntă cu o criză financiară tot mai acută. 

Odată finalizată această etapă, Parlamentul va trece la elaborarea şi 
votul celor 8 proiecte de legi, de aplicare a prevederi lor Acordului. Cele mai 
importante şi urgente sunt legea amnistiei, aplicarea justiţiei tranziţionale şi 
organizarea Tribunalului de pace, despăgubirea victimelor, reformarea 
scenei politice interne, combaterea narcotraficului. Se estimează că 
procedura legislativă se va putea finaliza în cca. 6-8 luni, dezbaterile 
viitoare prefigurându-se însă tensionate între cele două curente politice, pro 
şi contra Acordului de pace cu F ARC. 

Etape şi strategii de acţiune 
Acordul revizuit prevede că procesul actual de tranziţie politica şi 

reformarea societăţii columbiene se va finaliza în 8- 1 O ani, datorită 
polarizării accentuate a populaţiei cât şi costuri lor ridicate necesare în 
perioada post-conflict, de integrare în viaţa civilă şi activităţi productive a 
tuturor foştilor combatanţi F ARC. Pentru a-l apăra de eventuale modificări 
de esenţă ce ar putea fi decise de viitoarea Administraţie prezidenţială sau 
noul legislativ ales în 20 1 8, Curtea Constituţională şi Consiliul de Stat au 
decis, prin sentinţa comună, că prevederile Acordului revizuit nu pot fi 
amendate înainte de 1 O ani .  

Conform foii de parcurs convenite de negociatori, aprobarea 
Acordului în Parlament va semnifica, în plan logistic-militar, intrarea 
Columbiei în starea de post-conflict, ceea ce va permite 
începerea transferului efectivelor de combatanţi F ARC în centrele zonale de 
campament temporar, operaţiune ce se va încheia în maxim 60 de zile, cel 
târziu în prima decada a lunii ianuarie 20 1 7. Întregul proces se va desfăşura 
cu monitorizare internaţională, ONU, UE, UNASUR. 

Va urma faza dezarmării acestora şi predarea tuturor armelor unor 
comisii de experţi militari ai Naţiunilor Unite, asistaţi de reprezentanţi ai 
guvernului şi F ARC, care vor trece la distrugerea lor controlată. Operaţiunea 
se va derula în două etape şi se va finaliza cel târziu în mai 20 1 7. Din 
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metalul rezultat se vor confecţiona două statui omagiale, reprezentative, ce 
vor fi ridicate în New York şi, respectiv Havana. 

În acelaşi timp, echipe mixte, formate din mil itari columbieni de 
specialitate şi foşti combatanţi F ARC vor iniţia operaţiuni comune de 
identificare şi distrugerea minelor antipersonal din zone rurale şi cele cca. 
600 de municipii, unde gherila a instalat asemenea tip de arme. Statistici 
militare canadiene situează Columbia pe locul doi în lume, după Afganistan, 
ca stat deţinător de mine antipersonal, interzise prin Convenţia de la Ottawa. 

Concomitent cu aceste măsuri de ordin militar se va derula şi 
etapa clarificării situaţiei juridice a celor vinovaţi de delicte şi crime 
împotriva populaţiei civile sau forţelor mil itare şi politiei, în perioada cât au 
fost membri activi ai grupării insurgente. Selecţia şi studiul cazurilor vor fi 
de competenţa viitoarelor tribunale de pace, care vor funcţiona cu asistenţa 
Curţii Penale Internaţionale şi a Tribunalului de la Roma. Sancţiunile vor fi 
diferite, în funcţie de fiecare caz în parte, pedeapsa maximă fiind de 8 ani .  
Acordul revizuit menţine dreptul şefului statului de a decide amnistierea 
unor persoane, cu excepţia celor care au comis atrocităţi grave împotriva 
populaţiei civile, atât din rândul ex-combatanţilor F ARC cât şi al forţelor 
militare columbiene şi Politiei Naţionale. 

Reacţii internaţionale şi regionale 
Renegocierea şi semnarea Acordului revizuit de pace a fost apreciată 

în termeni elogioşi de către Secretarul General al ONU, Ban Ki-moon cât şi 
de cel ales, Antonio Guterres, precum şi de Jean Claude Juncker, 
preşedintele Comisiei Europene, cele două organisme internaţionale fiind 
principali i  contributori la finanţarea negocierilor de pace şi acţiunilor de 
verificare în etapa post-conflict. 

Înalţii reprezentanţi au recomandat urgentarea deplasării membrilor 
F ARC în campamentele pregătite deja şi dezarmarea lor totală, până la data 
menţionată în Acord. 

Şefii de stat ai SUA, Franţei, Rusiei, Chinei, ţărilor nordice şi 
Spaniei, la rândul lor au transmis mesaje de felicitare şi asigurări de sprij in 
financiar şi logistic în aplicarea prevederilor Acordului şi accelerarea 
proceselor de reformă a societăţii columbiene. Cu toţii au solicitat 
impulsionarea măsurilor de implementare a Acordului şi control permanent 
al fonduri lor financiare externe primite de guvern, pentru a se evita apariţia 
unor cazuri de corupţie. 

Cu prilejul vizitei oficiale realizate la Londra, în octombrie 20 1 6, de 
către preşedintele Santos, la invitaţia reginei Marii Britanii, şeful statului 
columbian a prezentat rezultatele obţinute în negocierile cu gheri la F ARC şi 
ELN, perspectiva acestora şi propuneri de cooperare bilaterală în etapa post-
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conflict. Reacţiile interlocutorilor au fost deosebit de 
pozitive, Londra transmiţând decizia fermă de a se menţine în prim planul 
cooperării economice şi militare cu Columbia, după SUA şi Canada. 

În sfârşit, tema Acordului de pace a constituit un punct distinct şi pe 
agenda lucrărilor celei de-a 25-a Reuniuni ibero-americane la nivel înalt, 
desfăşurată la Cartagena de Indias, în luna octombrie. În unanimitate, şefii 
de stat şi de guvern latino-americani, prezenţi la lucrări au aprobat strategia 
de acţiune a guvernului columbian, oferind ajutor şi bune oficii pentru 
finalizarea la termen a prevederilor Acordului. Preşedintele Rafael Correa a 
informat ca Ecuador este pregătit sa găzduiască viitoarele reuniuni oficiale 
şi negocieri de pace dintre guvernul columbian şi ELN, pentru a se putea 
avansa şi cu acest deziderat politic, important dar nu de complexitatea celui 
cu FARC. 

Decernarea Premiului Nobel pentru pace - 20 1 6  Preşedintelui Juan 
Manuel Santos a avut un impact deosebit de pozitiv pe plan internaţional şi, 
mai ales, intern. 

Comitetul Nobel pentru pace şi parlamentul 
norvegian, în consonanta cu poziţiile ONU, 
UE, OSA şi UNASUR au recunoscut şi 

NOBEL PEACE elogiat pragmatismul, efortul şi perseverenta 
PRIZE şefului statului şi a întregului guvern 

Juan Manuel columbian în finalizarea paşnică a unuia 
Santos dintre cel mai îndelungate şi violente conflicte 

- de pe continentul latino-american. 
Aşa cum menţiona Ban Ki-moon, ,,simbolul şi prestigiul mondial al 

Premiului Nobel au dat un impuls decisiv ieşirii din situaţia de incertitudine 
creată de respingerea plebiscitului din 2 octombrie. A sosit într-un moment 
crucial şi a readus speranţa de pace pentru poporul columbian". 
Implicaţii pe plan intern 

La scurt timp după eşecul plebiscitului, societatea civilă, organizaţii 
ale victimelor conflictului, asociaţii ale tinerilor, sindicate, comunităţi 
indigene şi ONG-uri au organizat, în întreaga ţară, ample manifestaţii de 
sprij in a procesului de pace. Sute de persoane au pichetat paşnic, zi şi 
noapte, între 3 octombrie - 24 noiembrie, Piaţa Bolivar, din faţa 
parlamentului şi palatului prezidenţial, solicitând renegocierea textului de la 
Havana şi semnarea urgentă a unui nou Acord. 

La rândul lor, unele periodice şi posturi tv au dezvăluit acţiunile 
opoziţiei - Centrul Democratic şi Partidul Conservator - precum şi ale unor 
grupări paramilitare şi de crimă organizată de a dezinforma şi induce în 
eroare opinia publică referitor la prevederile Acordului. 
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S-a creat astfel o polarizare vizibila a societăţii columbiene, fenomen 
care a fost amplificat ulterior, prin semnarea Acordului final revizuit. 

În contextul în care anul 20 1 7  va fi un an de campanie electorala şi 
de pregătire a alegerilor parlamentare şi prezidenţiale din 20 1 8, tema 
negocierilor de pace cu F ARC, cât şi cu ELN, alături de reforma tributară şi  
încetinirea creşterii economiei naţionale vor accentua polarizarea societăţi i ,  
cu consecinţe negative pe planul stabilităţii şi securităţii interne. 

În zilele de 29 - 30 noiembrie 20 1 6, Parlamentul a dezbătut şi votat, 
cu o majoritate confortabilă, textul Acordului revizuit de pace. Singura 
opoziţie a venit din partea Centrului Democratic. Drept urmare, aşa cum a 
menţionat preşedintele Santos, ziua de 1 Decembrie a devenit ziua D'', 
respectiv începerea demobilizării FARC, pas ce semnifica o victorie 
importantă a guvernului şi legislativului. 

Se aşteaptă decizia Curţii Constituţionale dacă discutarea şi 
adoptarea legilor de apl icare a Acordului se va putea face în procedura 
de urgenţă, propusă de guvern pentru a se respecta termenele recomandate 
de Consiliul de Securitate al Naţiunilor Unite. 
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MEMORIALISTICĂ, 
CONSEMNĂRI, 

DEZBATERI 

octombrie - decembrie 2016 

,,EU NU ŞTIU PENTRU CE 
AM FOST CONDAMNAT" 

General-colonel (r) Iulian Vlad 

La rubrica „Memorialistică", seria „ Consemnări", publicăm În 
acest număr al revistei „Periscop " prima parte a convorbirii pe 
care am avut-o cu domnul general-colonel (r) Julian Vlad, 
ministru secretar de stat şi şef al Departamentului Securităţii 
Statului În perioada 3 octombrie 1987 - 31 decembrie 1989. 
Domnia sa a avut amabilitatea să ne vorbească despre persoana sa, 
dar şi despre unele probleme care interesează nu numai pe cititorii 
revistei noastre, ci şi publicul larg care, În mod cert, va aprecia 
deschiderea şi dorinţa de a se exprima. 

* 

Strămoşii mei au luptat În oastea lui Tudor Vladimirescu . . .  
M-am născut la 23 februarie 1 93 1  într-o familie de ţărani olteni, în 

satul Gogoşiţa, comuna Gogoşu, situat la extremitatea nord-vestică a 
judeţului Dolj ,  aproape de limitele judeţului Mehedinţi. De altfel, familia 
mea, la origini, se trage din Mehedinţi, din localitatea Vlădaia, de unde ne 
vine şi numele. Strămoşii mei mai îndepărtaţi s-au înrolat, ca şi alţi tineri din 
partea locului, în mişcarea lui Tudor Vladimirescu, cu care au avut întreg 
parcursul pe care însuşi conducătorul mişcării l-a urmat până la înfrângerea 
răscoalei, când Tudor a fost răpus mişeleşte undeva pe lângă Târgovişte, 
acelaşi loc parcă blestemat unde, cu peste un secol şi jumătate mai târziu, s
a produs o altă tragedie . . .  

Cei patru fraţi au plecat din Vlădaia Mehedinţiului, satul de origine 
al familiei, de unde vine şi numele Vlad, Vladu, Vlăduţ şi niciunul nu s-a 
mai întors acasă, în locurile natale, de teama represiunii organelor puterii 
care îi urmăreau. După cum se ştie, înfrângerea răscoalei s-a făcut cu 
sprij inul, pe de-o parte, al armatelor ruse care deja ocupaseră Ţara 
Românească şi, pe de alta, al Turciei, care stăpânea de facto aceste locuri. 
Toţi cei care, într-o formă sau alta, participaseră la răscoală au început să fie 
urmăriţi şi, de frica autorităţilor, mai cu seamă de teama puterilor ocupante, 
s-au refugiat care încotro. 

Cei din neamul Vlădanilor s-au aşezat acolo unde mai târziu a fost 
locul meu de naştere. Pe vremea când au venit în acele locuri, situate astăzi 
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pe raza comunelor Botoşeşti-Puia ş i  Gogoşu, cu satele Gogoşiţa ş i  Ştetănel, 
erau păduri aproape de nepătruns şi şi-au tăcut bordeie în inima păduri i .  La 
început nu au avut pământ, dar şi-au procurat mai târziu, însă au avut vite, 
mai cu seamă oi şi şi-au întemeiat gospodării .  

Pământul, în cea mai mare parte, era în stăpânirea marilor 
proprietari . Sătenii au căpătat pământ abia după ce Cuza a hotărât 
împroprietărirea ţăranilor. În partea locului, ca de altfel pe întreg întinsul 
Olteniei, Alexandru Ioan Cuza a fost proslăvit şi a rămas pentru veşnicie în 
sufletele românilor pentru că a dat pământ ţăranilor. Nu întâmplător, în 
inima Craiovei se înalţă unul dintre cele mai frumoase monumente ale 
marelui domnitor. 

Ca urmare a actului istoric înfăptuit de Cuza, aşezările rurale au 
început să crească şi să se dezvolte din punct de vedere economic, astfel că 
şi satul meu, în anul în care m-am născut - 1 93 1 ,  devenise deja comună. Pe 
vremea acea locuitorii satului nu aveau alte ocupaţii decât cele legate de 
munca pământului. Nici măcar creşterea animalelor nu era o preocupare de 
bază, deşi existau condiţii naturale pentru aceasta. 

Tata a terminat şcoala generală de şapte clase, care se înfiinţase ca 
urmare a Reformei învăţământului iniţiată de Spiru Haret, iar mama nu a 
avut decât trei clase primare. Bunica după tată era neştiutoare de carte, iar 
bunicul patern învăţase doar patru clase. Bunicul matern era însă cu o 
educaţie mai bine conturată . . .  tăcuse şcoala de meseri i .  Se născuse într-un 
târguşor care mai târziu a devenit oraş, Pleniţa, situat într-o regiune agricolă 
foarte bună, propice inclusiv culturii viţei de vie. Era considerată pe vremea 
copilăriei mele ca o zonă care se situa, ca potenţial viticol, după Drăgăşani 
şi Segarcea. De altfel, vinul de Pleniţa, îndeosebi cel roşu, era recunoscut ca 
foarte bun. 

Bunicul a învăţat meseri ile de tâmplar, dulgher, zidar şi nu mai ştiu 
câte altele. Ca un meseriaş polivalent, după planuri propri i ,  a construit nu 
ştiu câte şcol i  prin satele din jur. De asemenea, a ridicat şi câteva biserici şi, 
ceea ce pe mine, copil fiind, m-a uimit, a lucrat în filigran catapetesmele, 
cele care despart altarul de naosul bisericii, de fapt partea cea mai elaborată 
într-un lăcaş de cult creştin. 

Bineînţeles că nu a tăcut avere, n-a avut decât vreo două pogoane de 
pământ pe care le-a moştenit de la părinţi . A avut, însă şi mari necazuri în 
viaţă. Faptul că primele două soţii i-au decedat la câţiva ani după căsătorie, 
lăsându-l cu trei copii mici, vorbeşte de la sine. 

Bunica maternă era de loc din satul în care m-am născut eu şi 
provenea dintr-o familie înstărită, cu 1 0- 1 5  hectare de pământ şi mai multe 
perechi de boi. Tot acolo l-a cunoscut şi pe bunicul, care venise la lucru în 
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zona respectivă: construise o biserică într-o localitate vecină şi trei cişmele 
la Gogoşiţa. Ca o particularitate în acea parte de ţară este faptul că, din 
pământ, ies la suprafaţă puternice izvoare naturale care, captate, sunt 
transformate în fântâni, în expresia locală cişmele sau ştiubere. 

Bunica a adus ca zestre în familia nou întemeiată câteva hectare de 
pământ, mai multe vite şi o salbă cu galbeni .  Din păcate, însă, a murit prea 
devreme, lăsând în urma sa doi copii - mama de trei ani şi pe fratele dânsei 
de un an. Rămânând cu doi copii mici, bunicul a trebuit să se recăsătorească, 
numai că şi cea de-a doua soţie a decedat după câţiva ani, lăsând în urmă un 
copil mic. În acea situaţie, cum nu se putea mai grea, bunicul s-a recăsătorit 
pentru a treia oară. Din acea căsătorie au mai rezultat încă trei copii .  

Dar bunicul a trăit şi o mare satisfacţie: toţi copiii lui, patru băieţi şi 
două fete, au fost buni în sensul cel mai cuprinzător al cuvântului. Băieţii, 
urmând exemplul tatălui lor, au învăţat diverse meseri i, devenind specialişti 
foarte buni. Fetele au învăţat, pe lângă ceea ce trebuiau să fie - gospodine -
şi croitorie, mai cu seamă pentru nevoile obişnuite ale casei. Deci, aceasta 
este, în linii mari, originea famil iei mele, locul unde m-am născut şi am 
crescut până am intrat la l iceu. 

!atăl, prizonier la Stalingrad şi patru ani în lagărele siberiene 
Incepând din 1 93 8, tatăl meu era acasă numai câteva luni pe an, 

pentru că deja  începuseră concentrările, care se făceau pe zone. Mi-aduc 
aminte că o primă concentrare, cu Regimentul 9 - Artilerie din Craiova şi 
care a durat câteva luni, a făcut-o pe aliniamentul Focşani - Nămoloasa -
Galaţi. Mai târziu, am aflat că acolo era un fel de Linie Maginot. După 
aceea, a fost trimis mai sus, în Moldova. 

În anul următor, nu mai ţin minte unde a făcut deplasarea, pentru ca 
în 1 940 cedarea Ardealului să-l găsească cu regimentul la Zalău. Poate că n
aş fi ţinut minte, dacă nu mi-ar fi rămas atât de vie în memorie o povestire a 
tatălui meu. Era vorba despre momentul în care s-a anunţat cedarea 
Ardealului de Nord Ungariei, iar regimentul a primit ordin să se retragă. 
Faptul că această unitate fusese dusă din Oltenia în nord-vestul 
Transilvaniei, înseamnă că guvernul ţării şi Comandamentul Suprem al 
Armatei din acea vreme aveau suficiente date şi informaţii cu privire la ceea 
ce se punea la cale în zona respectivă. 

Dar, probabil, sperau că lucrurile nu se vor precipita astfel încât 
armata să aibă suficient timp de pregătire pentru o eventuală ripostă. Şi ,  
când a fost primit ordinul de retragere în garnizoana de origine, ofiţerii au 
început să plângă în faţa ostaşilor. Nu numai că se pierdea o parte din ţară, 
ci şi pentru că se simţeau j igniţi că trebuie să plece din zonă fără să tragă un 
foc de armă. De unde am înţeles cât de adânc era patriotismul celor care 
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comandau armata în acel timp. Şi lucrul acesta s-a transmis evident şi la 
nivelul soldaţilor. . .  

Tatăl meu, ca  aproape orice oltean, a dorit să ajungă la  gradul de 
sergent şi a ajuns. Totodată, a fost numit comandant de tun. N-a mai durat 
decât un an şi a fost mobilizat printr-un sistem pe care îl consider judicios. 
Fiecare soldat, la încheierea stagiului militar, când era lăsat la vatră, primea 
Livretul militar, cu care se prezenta la verificările periodice. Livretul 
conţinea şi indicative pentru situaţia în care militarul trebuia mobilizat. 
Când s-a declarat mobilizarea, Centrele militare au transmis Primării lor 
indicativele, iar acestea le-au afişat, precizând data până la care rezervistul 
trebuia să se prezinte la regiment. 

După câteva săptămâni, aflând că regimentul urma să plece de la 
Craiova, împreună cu bunica, mama şi sora am plecat să-l vedem pe tata. 
Peste câteva zile am aflat că tata a plecat cu regimentul la Calafat, de unde, 
îmbarcaţi pe şlepuri, au plecat pe Dunăre, spre Reni, pe Prut. Acolo au fost 
debarcaţi şi au luat în primire poziţiile, pentru ca, la scurtă vreme, să înceapă 
războiul şi să intre în luptă din prima noapte. Apoi, a parcurs distanţa de la 
Prut până la Volga pe jos sau pe afetul tunului. 

În noiembrie 1 942, în încercuirea de la Stalingrad, a căzut prizonier, 
a fost dus în mai multe lagăre, mai toate situate în Siberia. Acolo a fost la 
tăiat de păduri şi la diverse alte lucrări, mai ales în construcţii .  Mulţi din cei 
cu care a căzut în prizonierat n-au putut să supravieţuiască, el însuşi s-a 
îmbolnăvit de tifos, dar a reuşit să scape cu viaţă, revenind acasă abia în 
toamna lui 1 946. 

Şi, apropo de tatăl meu . . .  Am ceva pe suflet, care m-a afectat mult 
în anii din urmă. Despre mine şi activitatea instituţiei pe care am condus-o 
s-au spus şi bune şi rele, ceea ce, până la un punct, este de înţeles. Mă doare, 
însă, că anumiţi „istorici" încearcă să arunce cu noroi în memoria tatălui 
meu, crezând că astfel îmi vor da lovitura de graţie sau că mă vor face să-mi 
plec capul în faţa linşajului mediatic al unor indivizi aflaţi în slujba 
străinătăţii .  Credeţi dumneavoastră că un sergent al Armatei române, care a 
plâns la cedarea fără luptă a Ardealului de Nord, a luptat pe frontul uriaş 
care s-a întins de la Prut la Volga, a căzut prizonier la Stalingrad şi apoi s-a 
îmbolnăvit de tifos tăind cinci ani păduri în taigaua siberiană putea să i se 
rupă sufletul după ruşi şi după alogenii aduşi pe tancuri şi instalaţi la putere 
în România după 23 August 1 944? Evident că NU, însă tatăl meu a preferat 
să trăiască în tăcere o asemenea dramă , pentru a nu-i face rău fiului său, 
care abia păşise în viaţă şi nu ştia ce-i va rezerva vi itorul ! 

Între cursuri şi activitatea politică 
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Cursurile primare le-am făcut în satul natal, cu rezultate bune, iar 
liceul la Craiova. Am absolvit câte două clase într-un an şi am dat 
bacalaureatul chiar în anul revenirii tatălui meu din Rusia. Ca arhitectură, 
l iceul din Craiova este şi astăzi una din cele mai frumoase instituţii publice 
din oraş, construit de Gheorghe Chiţu, fost ministru al Educaţiei, care a 
plecat din zonă şi a revenit în câteva rânduri ca primar al Craiovei. Drept 
mulţumire pentru ceea ce a lăsat oraşului şi întregii regiuni, numele său a 
fost pe frontispiciul liceului . Toţi anii de l iceu i -am făcut la internat, cu 
bursă, pentru că aveam note foarte bune, iar mama nu avea bani pentru a 
suporta cheltuielile aferente studi ilor. Am intrat în activitatea politică foarte 
timpuriu. La vârsta de 1 6  ani am fost primit membru al PCR. Mai târziu, pe 
când eram prim-secretar al UTM din Plasa Băileşti, la verificările de partid, 
unii din membrii comisiei, împuternicită de Comitetul regional de partid 
Oltenia, mi-au pus o sumă de întrebări pentru a se convinge de maturitatea 
judecăţii mele şi de faptul că am intrat conştient în partid. Am trecut cu 
succes acest examen greu, de care îmi amintesc cu plăcere. 

Înainte de a mă consacra activităţii politice, am lucrat ca învăţător. 
Conştient că pentru o asemenea activitate trebuia să ai şi calificarea 
necesară, am urmat, la fără frecvenţă, cursurile Institutului pedagogic. A fost 
o muncă pe care am făcut-o cu multă plăcere. Pe parcursul vieţii au fost 
momente când am regretat plecarea din învăţământ. 

Concomitent, am desfăşurat o intensă activitate politică. Drept 
urmare, am fost promovat în conducerea organizaţiei de tineret, începând de 
la funcţia de secretar de plasă, până la cea de secretar al Comitetului 
judeţean Dolj .  La începutul anului 1 948, am fost adus la Comitetul Central 
al UTM. Aici am fost repartizat în sectorul care se ocupa de pregătirea şi 
perfecţionarea cadrelor, ceea ce m-a atras nespus de mult. În această cal itate, 
am lucrat ca lector la şcolile CC al UTM de la Timişul de Sus, judeţul 
Braşov şi de la Vălenii de Munte - Prahova. 

Gheorghe Gheorghiu-Dej: Eşti cel mai tânăr şi, poate, cel mai potrivit 
pentru misiunea importantă ce urmează să v-o Încredinţez 
La sfârşitul lunii martie sau începutul lui apri lie 1 949, am fost 

chemat la secretarul general al UTM, Gheorghe Florescu, un om deosebit. 
Fusese tipograf de meserie şi camarad de închisoare cu Gheorghe 
Gheorghiu-Dej şi cu alţi fruntaşi comunişti. Era un muncitor cu un nivel de 
cultură generală mai ridicat. Probabil că meseria de tipograf îl ajutase cel 
mai mult să se lumineze. 

Fusesem convocaţi la dânsul patru activişti ai Comitetului Central şi 
ne-a comunicat că urmează să primim o misiune foarte importantă. Pentru 
aceasta trebuia să plecăm imediat împreună la Comitetul Central al 
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Partidului. Ne-am uitat întrebători unul la  altul, fără a putea să ne dăm vreo 
explicaţie. 

Grupul celor patru era alcătuit din Aurora Roşca, o fată adusă de la 
Petroşani. În timpul întâlnirii cu Dej mi-am dat seama că familia ei fusese 
cunoscută în ilegalitate de unii fruntaşi ai partidului . Al doilea era Nicolae 
Matei, fost i legalist, iar al treilea - Petre Oaia, muncitor stahanovist la 
Şantierele Navale de la Turnu Severin. Al patrulea eram eu. Ne-am 
înghesuit într-o maşină Skoda, cu care am ajuns la Comitetul Central, care 
atunci avea sediul în Aleea Alexandru, unde funcţionează în prezent 
Ministerul de Externe. Ajunşi acolo, am fost conduşi la biroul lui Teohari 
Georgescu, care era Secretar al CC şi ministru de Interne. Nu aveam cum să 
mă gândesc atunci că peste câţiva ani urma să devin ofiţer al Ministerului 
Afacerilor Interne şi să intru în subordinea personalităţii în faţa căreia mă 
aflam atunci. 

La întâlnirea cu Teohari Georgescu, am fost informaţi că urmează să 
fim primiţi de Gheorghe Gheorghiu Dej .  Era prima mea întâlnire la cel mai 
înalt nivel . . .  o discuţie directă cu Dej . . .  Bineînţeles că nu numai eu ci şi 
ceilalţi am fost cuprinşi de emoţie. Am fost conduşi la cabinetul lui Dej ,  în 
Sala de Consiliu şi, la foarte scurt timp, însoţit de Teohari Georgescu şi de 
Gheorghe Florescu a intrat şi Gheorghiu-Dej .  S-a aşezat în capul mesei, a 
venit cu un dosar, l-a deschis, l-a răsfoit, erau probabil referatele noastre de 
cadre, după care ne-a fixat cu privirea pe fiecare în parte. A început cu 
Aurora Roşca. Zice: ,,Nu credeam că o să te Întâlnesc aici." De unde am 
dedus că îi cunoscuse cândva familia, pentru că a întrebat-o despre tată şi 
mamă. Apoi, mergând mai departe, zice: ,,Pe Matei îl cunosc bine, a stat 
Împreună cu mine peste un an În aceeaşi celulă, În Închisoarea de la 
Caransebeş". Despre Daia ştia în ce acţiune formidabilă din acel timp fusese 
angrenat şi apoi s-a oprit la mine, zicând: ,,Eşti cel mai tânăr dintre toţi. 
Dar, poate că eşti cel mai indicat pentru ceea ce urmează să faceţi. Vă dăm 
o sarcină foarte importantă" - parcă a numit-o chiar istorică! "Ştiţi că în 
toate ţările, În toată lumea, există organizaţii pentru tineret şi pentru copii. 
Noi avem de acum o organizaţie puternică pentru tineret, dar nu aveam şi 
una pentru copii. „Este foarte important ca şi copiii din primele clase să fie 
cuprinşi Într-un sistem care să le faciliteze educaţia . . .  Vouă vă revine 
sarcina să vă ocupaţi de înfiinţarea unei asemenea organizaţii, iar noi vă 
vom ajuta cu tot ce trebuie, vă vom pune la dispoziţie toate mijloacele. Dar 
voi sunteţi cei care veţi munci ca să creaţi această organizaţie. Şi s-o faceţi 
bine! Sigur, vă veţi inspira şi de la alţii, dar să aveţi În vedere că această 
organizaţie este pentru copiii din România şi pentru români. „ Să vă gândiţi 
şi voi cum să-i spunem, că trebuie să-i dăm şi un nume„ . Nu-i putem spune 
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organizaţie de cercetaşi, că asta este deja în America . . .  poate la ei se 
potriveşte, dar la noi, nu cred! Cel mai bine s-ar potrivi numele de străjerie, 
pentru că vine de la străjerii lui Ştefan cel Mare, dar nemernicul de Carol 
al II-iea, sfătuit de Richard Franasovici, a batjocorit numele acesta atât de 
frumos de străjer. Nu vreau să vă ţin o lecţie de istorie, dar vă reamintesc 
că <Marele străjer> ", cum se autointitula Carol al Ii-lea, transformase 
ceva frumos - Straja Ţării - într-o organizaţie paramilitară, instrumentată 
politic şi propagandistic, apropiată pe alocuri, ca structură, disciplină, 
simbolistică etc. cu <Tineretul hitlerist>". 

La o zi, sau două după această întâlnire, într-o şedinţă a 
Secretariatului CC al UTM, s-a hotărât ca Aurora Roşca să fie numită şefa 
Secţiei de Şcoli şi Pionieri a Comitetului Central al UTM, Nicolae Matei şi 
Oaia în funcţia de adjuncţi ai şefului Secţiei, iar eu în cea de şef al 
Sectorului de Pregătire şi Perfecţionare a Cadrelor . . .  

De când eram copil, mi-am dorit să devin militar 
. . .  Am deţinut această funcţie până în noiembrie 1 95 1  când, venindu-mi 
timpul de încorporare, aveam de ales, să fac sau nu armata. Primul-secretar 
Gheorghe Florescu nu voia să mă lase să plec. Ba m-a şi „ameninţat" în 
câteva rânduri : „Măi, ţie sub nicio formă nu-ţi dau drumuI". 

* 

Încă de când eram copil, sub influenţa tatălui meu, mi s-a imprimat 
dragostea de armată şi dorinţa de a deveni militar. Nu am putut să dau 
admiterea la Liceul Militar ,,Dimitrie Sturza", de la Craiova, pentru că, în 
mod sigur, n-aş fi trecut examenul medical : eram foarte slab pe vremea 
aceea! Ştefan Andrei, colegul meu de la examenul de admitere la Liceul 
„Gheorghe Chiţu", s-a dus şi-a dat examen la Liceul Mil itar şi a fost admis. 
Aşa că eu am rămas cu Ioan Totu, cu care de asemenea am dat admiterea 
împreună, la Liceul „Gheorghe Chiţu". 

* 

Am cerut deci să fiu încorporat şi mi s-a spus: ,,Nu. O să mergi 
direct la armată". Zic: „ Vă rog să mă trimiteţi într-o şcoală . . .  Să fac mai 
întâi pregătirea necesară". Mă duceam pur şi simplu străin de toate şi de 
tot. Şi atunci, Gheorghe Florescu, văzând că nu se poate înţelege cu mine, 
zice: „Măi, tu trebuie să înţelegi că eu vreau să te trimit la şcoala de 
diplomaţi . . .  Te trimit la o şcoală de ambasadori". Eu o ştiam pe a mea: ,,Nu, 
tovarăşe Florescu, vă rog frumos să mă lăsaţi să plec la armată". ,,Bine 
măi, dacă tu nu vrei, ce să fac? Am dorit să-ţi fac şi ţie un bine" .  Şi-atunci 
zice: , ,Nu te duci la armată" !  De-abia plecaseră de la CC al UTM la MApN 
Ion Ioniţă şi Virgil Trofin. „Tu te duci la Sandu".  El era în raporturi foarte 
bune cu Alexandru Drăghici. „Tu te duci la Sandu ! "  
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Pe vremea aceea, Alexandru Drăghici era adjunct a l  ministrului de 
Interne şi şef al Direcţiei Generale Politice a M.A.I .  În fine, am reuşit să-l 
conving să merg la Şcoala de Ofiţeri a Ministerului de Interne, de la 
Botoşani, unde mai plecaseră câţiva colegi activişti. Şcoala funcţiona sub 
conducerea Direcţiei Generale Politice a MAI şi a Comandamentului 
Trupelor. Am absolvit Şcoala de la Botoşani ca şef de promoţie şi am fost 
repartizat la Direcţia Generală Politică, care funcţiona în blocul „Singer" de 
pe Bulevardul Bălcescu unde, mai târziu, clădirea a servit ca sediu al 
Partidului Naţional Liberal. Am fost numit în funcţia de şef al Secţiei de 
pregătire şi perfecţionare a cadrelor. Deci, şcolile de ofiţeri şi cele de 
subofiţeri care erau atunci mi-au fost date în coordonare. 

În mai 1 952, s-a produs ceea ce s-a numit „devierea de dreapta", 
ceea ce a avut drept urmare scoaterea de la conducerea partidului şi de la 
guvernare a deviatori lor, în frunte cu Ana Pauker, Vasile Luca şi Teohari 
Georgescu. În locul lui Teohari Georgescu, în fruntea Ministerului de 
Interne a venit Alexandru Drăghici . Tot atunci a fost desfiinţată Direcţia 
Generală Politică, iar învăţământul a trecut la minister. 

Atunci, ministrul mi-a spus; „Tu vei conduce învăţământul pe 
minister. Vei avea la dispoziţie 100 de posturi şi să-mi raportezi dacă 
Hotelul Stănescu este suficient ca să ai sediul acolo". Hotelul Stănescu este 
actuala Bancă turco-română, lângă Hotelul Union, pe strada Ion 
Câmpineanu. Acolo am pus bazele unităţii care a fost ulterior Direcţia de 
învăţământ a M.A.I .  Mai târziu, mi-a spus: „Este nevoie ca unitatea să aibă 
şi un suport logistic. Şi-atunci cel mai bine ar fi să te ataşezi la Direcţia de 
cadre." Într-adevăr, am intrat în structura Direcţiei de cadre, noua unitate 
numindu-se Direcţia de cadre şi învăţământ, iar mie încredinţându-mi-se 
funcţia de adjunct al şefului direcţiei . 

Şcoala de la Băneasa şi supărarea Elenei Ceauşescu 
După plecarea din fruntea Direcţiei de cadre şi învăţământ a 

generalului Alexandru Demeter, care s-a stabilit ulterior în Israel, la 
conducerea Direcţiei a venit colonelul Ioan Pateşan, al cărui locţi itor am 
devenit. Pateşan era român din Banat, lucrase la Uzinele Reşiţa şi se 
mândrea, cu calitatea de fost muncitor de debitat, muncitor cu ştiinţă de 
carte. Îmi spunea: „Măi, Vlad, tu ştii ce înseamnă să fii trasator într-o uzină 
ca asta?" Am făcut, probabil, ochii mari şi a simţit nevoia să-mi explice: 
„Trasatorul este acela care desenează pe foaia de metal piesele care intră 
apoi în componenţa locomotivei sau a vaporului sau a mai ştiu eu ce" .  Ceea 
ce, într-adevăr, dacă stai să te gândeşti, trebuia ceva ştiinţă de carte ca să 
faci lucrul acesta. La numirea mea ca adjunct al şefului Direcţiei de cadre şi 
învăţământ, cred că un anumit rol l-a avut şi Ion Stănescu, nou numit în 
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fruntea ministerului, care mă cunoştea bine şi cu care lucrasem la Comitetul 
Central al UTM. Eu cred că, după Alexandru Drăghici, dânsul a avut cele 
mai mari rezultate în conducerea ministerului. Ca ministru de Interne, Ion 
Stănescu a determinat o eră nouă în activitatea M.A.I. şi a scos la lumină 
această instituţie. 

Atunci s-a pus problema terminării studiilor de către toate cadrele 
care nu absolviseră liceul .  Vă daţi seama, am înfiinţat zeci de licee (patru 
doar în Bucureşti), unde cadrele noastre erau obligate, din timpul 
programului, să participe la activitatea de învăţământ ca să-şi termine 
studiile l iceale. A fost un efort nemaipomenit pe care ministerul l-a suportat. 

Cu puţin timp mai înainte, am ridicat şi Şcoala de la Băneasa la 
rangul de instituţie de învăţământ superior. În această acţiune am avut şi eu 
un anumit rol, dar decizia a venit de la ministru şi chiar de la şeful statului. 

Când i-am propus lui Alexandru Drăghici să echivalăm studiile de la 
şcoala noastră de la Băneasa cu cele de la Facultatea de Drept, acesta m-a 
privit lung şi mi-a zis: „Măi, dar tu crezi că este posibil acest lucru?" ,,Da, 
este posibil, tovarăşe ministru'', i-am răspuns. Am studiat, nu mă duceam cu 
nimic la el fără să fi aprofundat şi să fi avut dovezi . Avea încredere de
acum. Şi zice: ,,Bine, măi! Dacă tu crezi, atunci trebuie să-i spun lui Ghiţă, 
să vedem ce zice". Şi,  nu peste mult timp, mă cheamă şi-mi spune: „Să ştii 
că tovarăşul Dej a fost de acord. Începe să pregăteşti documentele. Dar, 
primul lucru pe care trebuie să-l faci este să te duci la Ilie Murgu/eseu, 
ministrul Învăţământului. Discută cu el ce probleme se pun, dacă putem să 
le rezolvăm, să-l rugăm să ne ajute . . . " 

Imediat, i-am telefonat ministrului Murgulescu, m-am prezentat ca 
şef al Direcţiei de învăţământ a M.A. I .  şi l-am rugat să-mi acorde o 
audienţă. Eram căpitan . . .  M-am dus la dânsul, m-a primit frumos aş putea 
zice, dar şi cu o anumită prudenţă, având în vedere, probabil, instituţia din 
partea căreia veneam. După primele schimburi de amabilităţi, în care am 
folosit, premeditat, câteva verbe la perfectul simplu, mă întrerupe şi zice: 
„Tovarăşe căpitan, dumneata nu cumva eşti oltean?" ,,Da, tovarăşe 
ministru, sunt oltean". ,,Dar de unde din Oltenia?" Eu ştiam că dânsul era 
din satul Cornu, de lângă Pleniţa şi, atunci, am spus: ,,De la Pleniţa". Dacă 
îi spuneam că sunt din Gogoşiţa, nu ştiu ce efect ar fi avut! „Cum, eşti de la 
Pleniţa? Dar al cui eşti de la Pleniţa?" Atunci am zis: „Sunt nepotul lui 
Ghiţă Puchilă", acesta era numele bunicului. ,,Deci eşti nepotul lui nea 
Ghiţă?" Am rămas aşa şi zic: ,,Da".  „Păi, dumneata nu şti că el i-a făcut 
pătulul şi magazia lui tata?" Doamne, suntem oameni, mi-am dat seama pe 
tot parcursul acestei vieţi, care n-a fost scurtă şi a experienţei de muncă 
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dobândite la  diverse nivele ş i  în domenii diferite că, aproape întotdeauna, 
oamenii pot să fie şi oameni; depinde cum îi găseşti în anumite momente. 

Ce a urmat este incredibil . . .  „Ştiţi ce - zice ministrul - eu sunt de 
acord să faceţi ce v-aţi propus. Dar, hai să facem un lucru temeinic. Să nu 
repetăm greşelile de odinioară ale francezilor şi să nu eliberăm la absolvire 
o diplomă valabilă doar pentru Orient . . .  " Sincer să fiu, nu prea aveam 
habar ce înseamnă asta, iar nelămurirea de pe chipul meu l-a făcut pe 
ministru să se explice: „Ştii ce făceau? Studenţii străini învăţau la rând cu 
ceilalţi şi, nu de puţine ori, erau cei mai buni sau printre cei mai buni. Dar, 
la absolvire, primeau o diplomă de care nu puteau să beneficieze decât 
acasă sau în colonii, nu şi în Franţa. Ei, noi trebuie să le dăm o diplomă 
care să fie general valabilă." 

Aşa cum spuneam, şcoala a fost ridicată la rangul de instituţie de 
învăţământ superior şi menţinută la un asemenea nivel, cu rezultate dintre 
cele mai bune. Studenţii noştri, absolvenţi ai primilor trei ani de facultate, 
continuau studi ile la învăţământul fără frecvenţă la cele trei facultăţi de 
drept din Bucureşti, Cluj şi Iaşi .  

Nu după mult timp, au început să apară şi primele ,jitile'', dacă mă 
pot exprima astfel, ajunse la CC al PCR pe fil iera unor responsabili militari, 
care eşuaseră în tentativa lor de a echivala şcolile de ofiţeri ale MApN cu 
Politehnica! Judecaţi şi dumneavoastră: ca să pregăteşti un inginer, îţi 
trebuie laboratoare, ateliere, să-i asiguri practică în fabrică etc., pe când 
programa de învăţământ a şcolii noastre, care includea aproape jumătate din 
materiile de la Facultatea de Drept, mai trebuia doar completată cu unele 
elemente ale teoriei şi practicii statului de drept. Cât priveşte dotarea 
tehnică, Şcoala de la Băneasa era, la acea vreme, mai bine înzestrată decât 
facultăţile de drept. 

De ce trebuia ca viitorii ofiţeri de securitate să facă Dreptul? Este 
adevărat că, în paralel, noi încadram direct specialişti din diferite domenii, 
ingineri, economişti . . .  cunoscători de l imbi străine, dar masa principală o 
constituiau absolvenţii Şcolii de la Băneasa, pentru că, la urma urmelor, cei 
care trebuiau să cunoască şi să aplice legea, se aflau deja „în poziţie de 
luptă". Este de neconceput ca un ofiţer care permanent lucrează cu legea să 
nu aibă o bună pregătire j uridică. 

Dar asta nu s-a înţeles şi, atunci, Elena Ceauşescu a început să 
reproşeze că absolvenţii nu sunt preocupaţi de muncă, că nu le stă capul la 
treabă şi că se gândesc cum să termine mai repede facultatea pentru a deveni 
avocaţi. ,,Dar ce - ţipa tovarăşa - Partidul este obligat să scoată avocaţi? 
Să cheltuiască banii statului ca să producă avocaţi?" La drept vorbind, 
chiar dacă 2-3% dintre absolvenţi plecau din sistemul nostru şi intrau în 
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avocatură sau magistratură, rămâneau tot în România ş i  nu era un lucru rău. 
Dar, să nu o mai lungesc . . .  cei de la Armată au reuşit să-l convingă pe Emil 
Bobu, care nu ieşea din cuvântul tovarăşei , că „experimentul Băneasa" nu 
este reuşit şi, foarte dureros, Şcoala Ministerului de Interne a pierdut statutul 
de instituţie de învăţământ superior! 

Cred că a fost o pierdere enormă pentru pregătirea vi itoarelor cadre 
ale Ministerului de Interne. Pe de o parte, Şcoala nu mai avea aceeaşi 
atracţie pentru tinerii valoroşi veniţi din viaţa civilă, iar pe de alta calitatea 
celor care au intrat ulterior în minister nu a mai fost de nivelul celei 
anterioare. Din fericire, nu după mult timp, şcoala, de care mă leagă amintiri 
dintre cele mai plăcute şi despre care poate o să vă povestesc, a redobândit 
statutul de instituţie de învăţământ superior pe care îl conservă până în ziua 
de astăzi. 

După câţiva ani petrecuţi la comanda Direcţiei de învăţământ, am 
fost numit în fruntea Direcţiei cadre şi învăţământ, pe care am condus-o 
până în 1 974. Atunci am fost chemat de tovarăşul Emil Bobu pe atunci 
ministru al Afacerilor Interne, care, după ce mi-a adus aminte de sacrosantul 
principiu comunist al rotirii cadrelor, mi-a spus: „Tovarăşe Vlad, partidul s
a gândit să nu vă despărţiţi de învăţământ şi să preluaţi comanda Şcolii de 
la Băneasa. " Şi, ca să mai îndulcească „pastila", a adăugat: „ Veţi rămâne 
membru al Consiliului de conducere al ministerului." Aparent, părea o 
degradare, pentru că, ierarhic, şcoala era subordonată Direcţiei cadre şi 
învăţământ pe care o condusesem aproape patru ani, însă pentru mine a fost 
ca o binecuvântare! 

Am înţeles, mai târziu, că se dorea aducerea în structurile de 
comandă ale Ministerului de Interne a unor activişti de partid care, fie vorba 
între noi, unii nu aveau nici pregătire şi nici aplecare pentru o asemenea 
activitate. Ca o confirmare la ceea ce v-am spus, în locul meu a fost adus 
Vasile Moise, secretar cu probleme organizatorice la Comitetul judeţean de 
partid Vrancea. Nu m-a deranjat cine a venit în loc, viaţa a mers înainte, iar 
eu m-am apucat de treabă cu toată dăruirea, cu toată pasiunea şi vreau să 
cred că am adus şcoala la nivelul la care trebuia să fie. 

În primul rând, am concentrat în această şcoală toate armele şi 
specialităţile, chiar dacă unele urmau să funcţioneze în sedii distincte: 
Securitate, Trupele de Securitate, Miliţie, Penitenciare, Pompieri şi 
Informaţii de Frontieră; am înfiinţat o secţie de arhivistică şi am introdus 
sistemul concursuri lor pentru cadrele didactice ce doreau să obţină titluri 
universitare etc. 

La cutremurul din 4 martie 1 977, Şcoala a avut unul din rolurile cele 
mai grele de îndeplinit, au fost mulţi elevi sacrificaţi aş putea spune, 
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îndeosebi cei de la arma Miliţie, în general şi de la specialitatea 
criminalistică în special, nevoiţi să lucreze săptămâni în şir printre 
dărâmături şi la identificarea cadavrelor. . .  
Ein mann ein wort, sau trădarea lui Pacepa ş i  deschiderea in relaţiile cu  

Germania 
Nici nu se cicatrizaseră rănile tragediei produse de cutremur şi, la 

jumătatea lui april ie, am primit un telefon de la Emil Bobu, de-acum 
secretar cu probleme organizatorice al Comitetului Central al PCR: 
„Tovarăşe Vlad, să fii pregătit că te cheamă tovarăşul Secretar General. 
Mâine, la prima oră, să fi la Comitetul Central, intrarea C. Nu ştiu, mă 
găseşti sau nu mă găseşti, te duci direct la Cabinet". M-am prezentat la 
Cabinetul 1 şi, aproape imediat, am fost introdus în biroul Secretarului 
General. S-a ridicat de la masa de lucru, a făcut câţiva paşi spre mine, mi-a 
întins mâna şi m-a invitat să mă aşez. Şi zice: „Cum merge activitatea la 
Şcoală? Am văzut că ai rezultate bune! Întrucât ai şi studii superioare 
juridice, ne-am gândit să te trimitem la Procuratura Generală. Să devii 
Procuror General." Era formula: dacă e ordin, cu plăcere, însă răspunsul 
meu a fost mai nuanţat puţin : „ Vă rog să-mi permiteţi să raportez: nu ştiu 
dacă pregătirea mea, fără o experienţă de muncă În acest domeniu, mă 
recomandă . . .  ". „O să capeţi experienţă în muncă. Noi avem încredere. Aşa 
ne-am gândit". Când am ieşit din Cabinetul 1 ,  aştepta să intre adjunctul 
Procurorului General şi şef al Parchetelor Militare, generalul magistrat 
Nicolae Iscrulescu, originar de pe la Baia de Aramă. În sfârşit, la ieşirea din 
sediu, l-am întâlnit şi pe Nicolae Popovici. Deci îi chemase pe mai mulţi, a 
mai reflectat şi, după un timp, a agreat propunerea cu Popovici care, pe bună 
dreptate, era soluţia cea mai bună. Şi eu, dacă aş fi fost în situaţia să aprob 
una dintre cele trei propuneri, pe el l-aş fi ales. 

Cu câteva zile înainte de 1 mai 1 977, am fost chemat din nou de 
Preşedintele Nicolae Ceauşescu. Era într-o dispoziţie cum nu l-am văzut de 
multe ori . S-a ridicat de pe scaun, a venit spre mine, mi-a întins mâna şi s-a 
aşezat pe unul din cele două fotolii din faţa biroului. Mi-a făcut semn cu 
mâna să-l ocup pe celălalt. M-a întrebat cum stau cu sănătatea şi dacă nu m
am plictisit de când sunt la şcoală. Cu condescendenţa cuvenită, i-am 
răspuns că am avut şi am de lucru încât deseori nu prididesc (Am folosit o 
expresie des uzitată în Oltenia!) .  Zâmbind, îmi spune: ,,Ne-am gândit să-ţi 
încredinţăm nişte sarcini mai grele„ .  vei fi numit Secretar General al 
Ministerului de Interne". Apoi, a continuat: „Să ştii, că de la tine aştept 
foarte mult, pentru că m-am convins că poţi". Evident emoţionat, am 
răspuns că mă simt foarte onorat pentru încrederea ce mi se acordă şi că voi 
depune toate eforturile pentru a răspunde aşa cum se cuvine m1s1unii 
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încredinţate. S-a ridicat din fotol iu, m-a felicitat ş i  mi-a urat succes pe mai 
departe . 

La uşă aştepta ministrul Teodor Coman, cu care cred că se 
discutase în prealabil, pentru că mi-a zâmbit într-un anume fel.  Nu i-am spus 
nimic, pentru că nu era locul potrivit, iar dânsul urma să intre la preşedinte. 
Nici nu am ajuns bine la şcoală că a şi dat telefon. Zice: „Să te pregăteşti, că 
vii curând la minister" . Deci Ceauşescu îi comunicase despre numirea mea. 

Peste o zi, m-am prezentat la ministru care, după ce mi-a strâns mâna 
şi mi-a urat bun venit, mi-a comunicat noile mele atribuţiuni :  urma să 
coordonez Direcţia de contraspionaj,  condusă de generalul Moga, Direcţia 
de filaj-investigaţii şi alte câteva unităţi. Moga era bihorean. Mie mi-a 
plăcut. Era cam duplicitar dar, mă rog, fiecare avem metehnele noastre, nu 
putem să fim perfecţi. Eu am lucrat bine cu el. Să-i fie memoria veşnică! 

Peste câteva luni, am primit misiunea de a înfiinţa Unitatea de luptă 
antiteroristă a Ministerului de Interne, ceea ce va deveni apoi USLA. Pentru 
aceasta m-am dus şi am făcut o documentare aprofundată în RFG. Am ales 
Germania ca urmare a faptului că acolo, la acea dată, activitatea antiteroristă 
era cu mult mai bine pusă la punct decât în alte părţi, precum şi pentru că, în 
ultimele luni, avusesem cu nemţii câteva acţiuni în cooperare reuşite. 

L-am luat cu mine pe colonelul Ştefan Blaga, viitorul şef al acestei 
unităţi şi pe generalii Ţencu şi Dănescu. Dar omul care era esenţial în ceea 
ce am avut de făcut în Germania a fost colonelul Blaga, iar gazdele ne-au 
arătat o deschidere cum n-aş fi putut să o bănuiesc. Cu nemţii, relaţi ile s-au 
consolidat, îndeosebi după fuga lui Pacepa. 

Merită să amintesc că înfiinţarea unităţii antiteroriste a fost 
urgentată de un eveniment nefericit care s-a întâmplat la 1 9  noiembrie 1 977 
la Ambasada Egiptului . A fost prima acţiune care a dat răsunet mişcărilor 
studenţeşti arabe, aproape neobişnuite, mai cu seamă ale studenţi lor 
palestinieni, care se manifestau ceva mai zgomotos. Au ocupat Ambasada 
Egiptului de la Bucureşti . Era un lucru grav, care putea să dăuneze relaţiilor 
foarte bune dintre România şi Egipt. Se punea problema creării unei unităţi 
puternice, de prevenire şi combatere a terorismului. Şi,  într-adevăr, la 1 5  
decembrie 1 977, s-a înfiinţat Unitatea Specială de Luptă Antiteroristă -
USLA, creată după modelul structuri i germane GSG-9 (Granzchutzgruppe), 
care a devenit operaţională în câteva luni. Partea cea mai grea a fost 
încadrarea celor câteva sute de posturi . Când totul s-a finalizat, s-a 
demonstrat că s-a făcut un lucru temeinic, care s-a dovedit a rezista în timp. 
Vizita în Germania a fost benefică nu numai din punctul de vedere al 
documentării ,  ci şi pentru punerea bazelor unei mai strânse cooperări. 
Totodată, ne-au pus la dispoziţie unele mijloace de luptă, inclusiv 
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armament. Unora, atunci când ne-am întors ş i  le-am prezentat rezultatele 
vizitei, nu le venea să creadă ce am obţinut de la nemţi . Aşadar, cu nemţii 
am avut printre cele mai bune şi serioase relaţii. Sunt oameni de cuvânt. Ein 
mann ein wort! 

În Germania Răsăriteană, în calitatea de adjunct al ministrului de 
interne, am mers o singură dată, când m-am întâlnit protocolar cu Erik 
Mielke, ministrul Securităţii Statului şi cu Markus Wolf, şeful STASI. În 
RFG, însă, am fost de „n" ori. Deschiderea cea mare am făcut-o când am 
fost trimis în misiune, după fuga lui Pacepa. Am fost chemat la ministru şi 
mi-a spus: „Tovarăşul Secretar General a ordonat ca dumneavoastră să 
mergeţi în RFG şi să clarificaţi lucrurile: a fost răpit, lichidat, a trădat?" 
Vă daţi seama când m-am dus la Ambasada României de la Bonn . . .  băieţii 
noştri erau foarte afectaţi . Pe unii îi cunoşteam bine. Nu ştiau ce se va 
întâmpla cu ei, pentru că de acolo dispăruse trădătorul .  

Primul lucru pe care l-am considerat normal să-l fac a fost de a-i 
încuraja  pe aceşti oameni. Să înţeleagă că nu ei sunt responsabili, că nu le 
aduce nimeni nicio învinuire. Dar cum hotărârea finală nu-mi aparţinea, am 
fost foarte afectat atunci când am aflat ce s-a dispus în cazul mai multora 
dintre ei .  Unii dintre ofiţerii aflaţi atunci la post au fost îndepărtaţi din 
sistem, deşi nu aveau nicio vină şi ştiţi la fel de bine ca şi mine cât durează 
formarea unui cadru de informaţii .  Unii dintre şefii aceştia se trezesc peste 
noapte pe trepte înalte ale ierarhiei şi nu ştiu mai nimic despre ce înseamnă 
pregătirea unui ofiţer al servicii lor secrete. 

În Germania, nu a fost deloc uşor. Am lucrat aproape zi şi noapte cu 
un Secretar de Stat de la Ministerul de Interne, după care am avut consultări 
cu ministrul de Interne, pe care cred am reuşit să-l conving de corectitudinea 
României şi a Ministerului român de Interne în relaţi ile cu partea germană în 
cazul dat. 

Am insistat să obţin răspunsuri la o sumă de întrebări. I-am spus că 
noi nu bănuim implicarea structurilor germane de intelligence în acest caz, 
dar i-am făcut ministrului menţiunea că nu mă poate convinge nimeni că 
serviciile de informaţii germane n-au văzut, n-au auzit, nu ştiu nimic despre 
dispariţia lui Pacepa. In final, ministrul german a zis: ,,Da, într-adevăr, vrem 
să vă spunem că nu se mai află pe teritoriul german, că de la Kăln a plecat 
la baza americană de la Franifurt pe Main, de unde, cu un avion special, a 
fost transportat peste ocean". Mi-am dat seama atunci că, oricât era 
Germania de Germanie, cât erau de plini de ei înşişi, deasupra lor era 
altcineva care le hotăra soarta şi le dicta ce şi cum! 

Nicolae Ceauşescu: Vlad, am hotărât: te numim şef al Securităţi i !  
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In toamna lui 1 987, am fost chemat din nou la Cabinetul 1 .  . . . Odată 
cu mine a intrat şi ministrul George Homoştean, care dăduse deja în primire. 
Îl mutase, din nou, la Hunedoara, înainte de a-l numi ambasador la Praga, 
unde l-au prins evenimentele din '89. Tudor Postelnicu nu fusese încă 
învestit ministru. L-a numit odată cu mine . . .  

M-a chemat pe mine primul . . .  am intrat la  Ceauşescu împreună cu 
premierul Constantin Dăscălescu şi, bineînţeles, cu Emil Bobu . . .  Ne-a 
invitat să luăm loc şi, fără niciun fel de introducere, a intrat direct în subiect: 
„ Vlad, am hotărât să te numim şef al Securităţii. . .  O sarcină foarte 
importantă şi extrem de grea. Cred că Îţi dai seama . . .  Unii au mai propus şi 
pe alţii . . .  Eu am hotărât Însă ca tu să preiei această funcţie de mare 
responsabilitate şi cred că o să-ţi faci datoria cu prisosinţă . . .  Uite, o să 
meargă Dăscălescu să-ţi facă instalarea". 

Ceea ce bănuiam, se confirma: Tudor 
Postelnicu urma să fie numit la Interne. De 
altfel, el a intrat imediat după mine şi, după 
aproximativ zece minute, a ieşit din biroul lui 
Ceauşescu şi am plecat împreună la sediul 
Ministerului de Interne. 
Postelnicu era atât de emoţionat, încât pe tot 
drumul de la Comitetul Central până la 
minister nu a scos o vorbă! Dar poate că 
„emoţia" avea şi o altă explicaţie . . .  

Dar nici eu . . .  Nu m-a întrebat nimic şi nu i -am zis nimic! Au fost 
convocaţi rapid şefii de direcţii, a venit primul-ministru Constantin 
Dăscălescu, a spus câteva cuvinte şi s-a ridicat să plece. 

A fost un moment delicat, aş putea spune, care nu i-a căzut bine 
proaspătului ministru de Interne: Nici nu ieşise premierul din sala de 
consiliu, că mai mulţi dintre participanţi s-au grăbit să mă felicite, iar primul 
care a făcut acest gest, poate chiar cu prea multă efuziune, a fost generalul 
Emil Macri, cu care lucrasem zeci de ani . Vă daţi seama că manifestarea de 
bucurie a lui Macri şi a altora dintre colegii mei l-a indispus pe ministrul 
Postelnicu . . .  Normal ar fi fost să-l felicite întâi pe ministru şi apoi pe mine ! .  
Peste acest moment Postelnicu nu a putut trece. Peste câtva timp mi-a spus: 
„Tovarăşe general, n-am ştiut că între dumneavoastră şi generalul Macri 
sunt relaţii atât de strânse . . .  ! "  

Ş i  aşa, în noiembrie 1 987, am preluat această funcţie. Nu ştiu dacă a 
doua sau a treia zi, a trebuit să mă duc cu o lucrare la Preşedinte. I -am 
prezentat o notă cu informaţii dintre cele mai sensibile. După ce a parcurs 
nota şi a văzut despre ce este vorba, a zis: „Bine, las-o la mine şi ţi-o trimit 
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eu . . . .  Dar ştii ce, Vlad, vreau să-ţi spun ceva ce nu ţi-am spus alaltăieri 
. . .  Măi, ţine minte că Postelnicu ăsta n-a vrut să te numesc pe tine. El a venit 
cu alte propuneri. Aşa că fii atent cum lucrezi cu el". Am înţeles că trebuia 
să fiu prudent. Şi aşa am făcut. 

Echilibristică şi fotografii între doi preşedinţi 
Timp de I I ani, pe lângă atribuţi ile funcţiei pe care o îndeplineam, 

mi s-a încredinţat şi misiunea de a pregăti vizitele în străinătate ale şefului 
statului. Niciodată, în tot acest timp, nu am primit nici cel mai mic reproş. 
Dimpotrivă, s-au făcut multe aprecieri pozitive. Dar, pentru că m-aţi 
provocat, fac acum o paranteză. 

În prima decadă a lunii mai 1 984, am plecat în Pakistan, pentru a 
pregăti vizita preşedintelui României. Ştiam că Pakistanul se confrunta cu 
multe probleme, mai ales din punctul de vedere al securităţii .  

Când preşedintelui Ziaul Haq i s-a raportat că grupa venită din 
România pentru pregătirea vizitei este condusă de un general, i-a spus 
şefului protocolului de stat că vrea să-l cunoască personal . Oricum, eu 
aveam în plan să mă prezint la dânsul, dar dacă se anticipa primirea era cu 
atât mai bine! 

M-am prezentat la Palat, preşedintele m-a primit imediat, i-am 
relatat în principiu despre misiunea mea, apoi a zis: "Domnule general, 
diseară luăm masa împreună". În ziua când Preşedintele României a sosit în 
Pakistan, la aeroport a fost aşteptat de preşedintele Ziaul Haq, care a venit 
personal să-l primească . . .  Până la deschiderea uşii avionului, aghiotantul 
preşedintelui pakistanez s-a apropiat de mine şi mi-a spus că Ziaul Haq mă 
invită să stau lângă el !  M-am dus şi, politicos, i-am raportat că locul meu 
trebuie să fie acolo unde erau aliniaţi oficiali i  români sosiţi anterior şi 
membri ai Ambasadei noastre. Eu trebuia să urc în avion după oprirea 
motoarelor, odată cu şeful protocolului ţării gazdă şi să raportez dacă „pe 
pământ este pace sau război", înţelegeţi metafora! Cu alte cuvinte, dacă 
situaţia este sub control şi nu există riscuri de securitate pe perioada vizitei. 
Delegaţia a coborât şi, după momentele de protocol prevăzute în program, s
a deplasat la reşedinţa rezervată înaltului oaspete român. 

La scurt timp, Preşedintele României a mers la Palatul prezidenţial, 
unde a fost întâmpinat de omologul său pakistanez, membri ai corpului 
diplomatic, politicieni autohtoni şi reprezentanţi ai mass media pakistaneze 
şi străine. Eu eram la locul meu, mai retras, astfel încât să-l pot observa pe 
şeful statului şi să pot comunica cu dânsul din privire. Vine, din nou, 
aghiotantul cu care mă împrietenisem într-un fel, şi-mi spune discret că mă 
cheamă preşedintele. Zic: „Care Preşedinte?" ,.,Domnul Preşedinte Ziaul 
Haq". M-am dus, era lângă şeful statului român, nu ştiu ce discutau, dar la 
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un moment dat î i  spune: ,,Domnule preşedinte, vă rog să fiţi de acord să 
facem o fotografie cu domnul general, noi trei". Ceauşescu a dat afinnativ 
din cap. Facem fotografia . . .  ajungem în final la reşedinţă, iar tovarăşa, de 
cum mă vede, mă şi întreabă pe un ton răstit: „De ce-ai venit tu acolo, lângă 
tovarăşu?".  „Tovarăşă Ceauşescu, dumneavoastră aţi observat că am fost 
chemat". Auzind discuţia, Ceauşescu i -a spus: ,,A făcut bine că a venit. L-a 
chemat preşedintele pakistanez şi eu am fost de acord''. 

A doua zi dimineaţa, în timp ce se plimba pe aleile palatului, 
Preşedintele Ceauşescu îmi zice: „ Vlad, vii şi tu la tratative". Am rămas 
surprins, pentru că, prin natura misiunii, aveam cu totul alte responsabilităţi . 
În delegaţia oficială erau Ioan M .  Nicolae, viceprim- ministru, ministrul de 
externe şi alţi câţiva miniştri . . .  Ceauşescu avea însă un simţ deosebit al 
perceperii oricăror situaţii neprevăzute, favorabile sau nu. Şi-a dat seama că 
Ziaul Haq are o simpatie aparte pentru militari - el însuşi fiind general cu 
patru stele - aşa încât i se pot deschide nişte portiţe, astfel că, din ordinul 
dânsului, am luat parte la toate convorbirile cu autorităţile pakistaneze. 

Dar, să revenim. Se tennină vizita, mai facem o escală la Abu Dhabi, 
după care ajungem la Bucureşti. La aeroport, printre oficialităţi, erau 
miniştrii George Homoştean şi Tudor Postelnicu. Ultimul mă vede, dă mâna 
cu mine şi zice: ,,Au fost ceva probleme?" ,,Nu. Vizita s-a desfăşurat în 
deplină securitate" .  „Tovarăşe general, mai veniţi şi pe la minister?" ,,Da, 
desigur . . .  " Ş i  m-am dus la minister. De-abia am intrat în birou şi-mi dă 
telefon. „Tovarăşe Vlad, veniţi până la mine" .  M-am dus. Întreb şi eu cum 
se întreabă la cabinetul şefilor: „Cine-i înăuntru?" Era cu Petru Enache, 
secretarul cu propaganda al CC, pe care îl cunoşteam de când era prim
secretar al UTC la Iaşi. Am intrat şi, după ce m-am aşezat pe scaunul liber 
din faţa biroului, Postelnicu mă întreabă: „Cum a ieşit vizita?"  I-am precizat 
că, din punctul nostru de vedere, nu au fost probleme. ,,Altceva, zice, 
uitându-se întrebător către mine?" ,,Altceva deosebit n-aş putea să vă 
spun". Se uită ţintă la mine şi, după o pauză care nu prevestea nimic bun, 
trage sertarul biroului şi scoate o fotografie, pe care i -o adusese Petru 
Enache de la Agerpres . . . .  ,,Dar cu poza asta, ce e?" Era fotografia cu mine, 
între cei doi şefi de stat. "Este foarte simplu, zic, este preşedintele nostru 
împreună cu preşedintele Pakistanului". ,,Da, dar dumneavoastră ce căutaţi 
aici, la mijloc?" ,,A fost ordinul tovarăşului preşedinte!"  Vădit dezamăgit, a 
pus fotografia în sertarul biroului, zicând: „Bine, tovarăşe, dar de ce nu 
spuneţi de la început?" 

Sergiu Nicolaescu, regizorul incidentelor produse la mitingul din 21 
decembrie 1989 din Piaţa Palatului 
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Ideea organizării mitingului a avut-o, cu  siguranţă, Nicolae sau 
Elena Ceauşescu. Este o poveste cu Barbu Petrescu, care era atunci prim
secretar al Capitalei dar, în niciun caz, ideea nu i-a aparţinut. Niciunul dintre 
cei care îl precedaseră în fruntea Capitalei nu a fost mai slab decât el. A 
început mitingul, cu participarea oamenilor muncii din Capitală. La intrarea 
în piaţă a participanţilor la miting, nu se făcea controlul documentelor de 
identitate. Oamenii veneau în coloană. Important era ca piaţa să fie pl ină, iar 
în coloane, pe lângă cei de la întreprinderi le şi instituţiile stabilite, puteau 
să mai intre cu uşurinţă şi alte persoane. 

Ulterior, s-a aflat că au venit mulţi de la Timişoara, cu trenurile din 
timpul nopţii ,  care, chiar dacă nu se făcea mitingul, aveau de gând să 
organizeze demonstraţii în Bucureşti. Au venit şi din alte părţi ale ţări i .  Cu 
siguranţă că au participat la miting şi o parte dintre cei 1 6.000 „turişti" 
sovietici, despre care se ştia că sunt atunci în ţară. Au mai fost, de asemenea, 
şi diplomaţi de la mai multe ambasade acreditate în ţara noastră, în primul 
rând de la cele ale Olandei şi Marii Britani i .  Când s-a spart mitingul, unii 
dintre diplomaţii care incitau la violenţă au fost scoşi din mulţime şi 
conduşi la Mil iţia Capitalei. Am ordonat sa 11  identifice pe baza 
legitimaţiei oficiale, după care să le dea drumul, să nu-i reţină. Organizarea 
momentelor de panică şi explozii urmate de ţipete i-a aparţinut lui Sergiu 
Nicolaescu. El a fost cel care a regizat acele provocări, pentru care a folosit 
recuzita şi o parte din cascadorii utilizaţi la scenele pe care le turna la 
filmări. 

De altfel, Sergiu Nicolaescu a făcut de ani de zile obiectul Direcţi ilor 
a III-a şi a IV-a, care au documentat destul de bine contactele intense şi 
dubioase ce le avea la diferite nivele cu cadre de conducere din armată şi, 
îndeosebi, pe timpul lungilor deplasări efectuate în străinătate, mai ales în 
Germania. Din păcate, la nivelul cel mai înalt nu s-a dispus nicio măsură în 
consecinţă. 

Şi, după evenimentele din decembrie 1 989, Sergiu Nicolaescu, dintr
o dată, s-a pus în capul bucatelor şi a ajuns ceea ce a ajuns. Cine l-a numit 
pe Sergiu Nicolaescu preşedinte al Comisiei Senatoriale de cercetare a 
evenimentelor din decembrie 1 989? Evident că Ion Iliescu! Adică, pui lupul 
paznic la turma de oi? Chiar n-a ştiut Iliescu pe cine pune acolo? Este drept 
că, mai apoi, au intervenit ţărăniştii şi liberalii, care au simţit şi ei că este 
ceva în neregulă, şi l-au pus preşedinte pe senatorul Valentin Gabrielescu de 
la PNŢ. Acesta a stat o noapte întreagă lângă mine, când m-am aflat la CC şi 
mi-a făcut o impresie bună. La fel şi atunci când am fost audiat la Comisia 
senatorială, când Sergiu Nicolaescu credea că dacă îmi pune nişte întrebări 
mai înţepate, eu mă prăbuşesc. Bineînţeles că nu s-a întâmplat asta. 
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Evident, erau şi lucruri necunoscute . . .  nu aveam cum să le ştim pe 
toate. Sergiu Nicolaescu a fost destul de dibaci ca să intre în bune raporturi 
cu o serie de inşi sus puşi şi să aburească pe mai toată lumea. Şi ,  în mare 
măsură, a reuşit! Acum, dacă toţi au fost numai din grupul lui Nicolaescu 
sau au mai fost şi din alte formaţiuni, cine mai ştie? 

Păi, am mai avut noi posibilitatea să mai verificăm? Miliţia a mai 
avut această oportunitate? Pe cei pe care îi reţinuse şi îi dusese la J i lava, a 
fost nevoită să le dea drumul . A urmat condamnarea multor cadre din 
conducerea Mil iţiei Capitalei şi nu numai„.  Şi ministrul de Interne, Tudor 
Postelnicu şi subsemnatul şi adjunctul ministrului, generalul Gheorghe 
Dănescu, cu toţii am fost arestaţi şi condamnaţi pentru aşa-zisele reţineri 
ilegale! 

Sigur, s-a produs debandadă, femeile au fost înţepate în spate, 
aceasta a fost o chestiune cu adevărat barbară. Au venit pregătiţi cu lozinci 
puse pe o furcă cu trei coame. Nu putea şti nimeni că pancarta se putea 
transforma rapid într-o armă barbară! ! !  Au împins-o în spatele unor femei, 
care au început să ţipe şi chiar să urle de durere. Toate acestea pentru a 
provoca panică şi a sparge mitingul. 

Şi aceste lucruri au fost făcute nu de nişte inşi care au avut inspiraţii 
de moment. Cu siguranţă că au ştiut ce-au vrut să facă şi, pentru aceasta, s
au pregătit din vreme cu tot ce trebuie. Iar scopul a fost atins: mitingul a fost 
spart. Miliţia, împreună cu armata, că şi armata era prezentă în piaţă, au 
prins câteva sute de indivizi , i-au îmbarcat în maşini şi i-au dus la J ilava. A 
doua zi, însă, sub presiunea străzii, li s-a dat drumul. Nici măcar nu au fost 
identificaţi .  Dar toţi au reclamat că au fost bătuţi. 

De subliniat că Sergiu Nicolaescu şi-a continuat „opera" şi după 
spargerea mitingului. Ca să manipulezi o parte însemnată a populaţiei nu 
este un lucru uşor. . .  Lucruri le au fost mult mai complicate, îndeosebi dacă 
le punem într-o ecuaţie şi vrem să le analizăm aşa cum trebuie. Ideea este că 
el nu a lucrat singur: s-a bazat pe un grup bine structurat. Apoi, nu cei care 
au preluat puterea au transmis personal ordine şi dispoziţii . . .  Ca să ajungă la 
urechile fiecărui cetăţean, s-au folosit de mij loacele media pe care le-au avut 
în totalitate la dispoziţie. Postul naţional de televiziune mai cu seamă, dar şi 
postul de radio s-au pus integral la dispoziţie„. aduceţi-vă aminte de 
crainicii care au spus verzi şi uscate, cele mai multe lucruri pur şi simplu 
inventate, numai ca să incite populaţia, să scoată oamenii în stradă ş.a.m.d. 
Apoi, nu trebuie uitate miile de „turişti" care au intrat în ţară şi care au avut 
rolul de a incita populaţia şi de a contacta legăturile acolo unde le aveau. Şi 
asta s-a întâmplat în timp de ore şi chiar zile. Aşa se şi explică faptul că 
evenimentele s-au întins pe atâtea zile. În sfârşit, să nu uităm că frontierele 
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au fost deschise. In mod normal, când se produc asemenea evenimente, 
frontierele se închid. 

Ordinul de deschidere a graniţelor a fost dat de Iliescu şi CFSN, la 
insistenţele lui Nicolae Militaru, care comanda Armata şi toate celelalte 
instituţii de forţă ale statului. El, acest trădător ordinar, trebuia să se ducă şi 
să propună închiderea frontierelor. Ori a procedat dimpotrivă . . .  

. . .  Mai departe, influenţa extraordinar de puternică pe care au avut-o 
posturile de radio şi televiziune străine, îndeosebi din unele ţări vecine. 
Faptul că zeci de mii de sovietici veniţi atunci pe teritoriul României s-au 
implicat direct în acţiune, că au dat buzna peste frontiere ungurii ,  care au 
făcut enorm de mult rău, sârbii, pe care i-am considerat de-a lungul timpului 
ca pe cei mai buni prieteni ai României şi s-au dovedit atunci a ne fi fost 
duşmani, toţi laolaltă au făcut ca România să fie pusă într-o situaţie dintre 
cele mai grele cu putinţă, să determine dezmembrarea ei. Asta s-a urmărit! 

Jocul de-a alba-neagra cu teroriştii 
Terorişti nu au existat. Nici atunci şi nici în cei 27 de ani care au 

urmat nu s-a pus mâna pe vreun terorist şi să se spună: uite, ăsta este 
teroristul pe care îl căutăm din decembrie 1 989 . . .  ! Greu de spus ce şi cum s
a făcut ca atâta vreme să nu găseşti măcar câţiva dintre cei care în decembrie 
1 989 au comis crimele respective. Mai grav, au închis dosarul cu 
evenimentele din decembrie '89. De curând s-a anunţat redeschiderea 
procesului. Nu ştiu ce o să iasă din toate astea. Mă tem că până la urmă n-o 
să iasă mare lucru. Pe Ion Iliescu nu cred că o să-l condamne, iar Brucan, 
Militaru, Stănculescu, Chiţac, Eftimiu . . .  , s-au dus de mult. Pe cine să mai 
condamne? Soldatul de rând? 

A fost un plan diabolic, care nu a pornit dintr-o minte idioată. Cel 
care a conceput scenariul respectiv sau care a avut ideea cu securitatea 
teroristă a făcut-o cu premeditare. Păi erau doar două forţe pe care te puteai 
bizui în evenimentele din decembrie: una era Armata şi alta era Securitatea. 
Pe amândouă nu puteai să te sprij ini, pentru că trebuiau găsiţi şi nişte 
vinovaţi de morţi, răniţi, ş.a.m.d. Cea mai uşor de sacrificat era Securitatea 
�i nu Armata, care era armata ţări i, mai iubită decât Securitatea! 
In aproape fiecare familie există un soţ, un fiu sau un nepot care a făcut 
armata şi, pe cale de consecinţă, legăturile sufleteşti cu această instituţie 
rămân puternice. Şi apoi mai aveau nevoie de Armată în continuare ca să-şi 
consolideze puterea, pentru că după ce s-au potolit lucruri le în decembrie, a 
fost nevoie de intervenţii în ianuarie şi lunile care au urmat, când armata a 
continuat să joace un anumit rol .  Deci aşa s-au gândit lucrurile, că este mai 
bine să sacrifice Securitatea. Şi Securitatea a fost sacrificată! 

Revoluţionar securist„ . in fruntea bucatelor! 
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Cazul Dumitru Mazilu„.Vreau să vă spun că lucrurile erau în general 
sub control, dar în decembrie 1 989 din ordinul adjunctului meu, g-ral 
Stamatoiu s-au dispus în acest caz nişte măsuri pe care mi-e greu să le 
calific. Au fost implicate şi unele unităţi interne, îndeosebi direcţiile de 
contraspionaj ,  filaj şi tehnică operativă. S-a întâmplat, însă, un lucru grav, 
despre care nu mi-au raportat, nici locţiitorul meu, nici şeful Direcţiei de 
contraspionaj .  

Au  hotărât deci să-l scoată din Bucureşti şi, în noaptea de 2 1  spre 22 
decembrie, l-au ridicat de acasă, împreună cu soţia şi copilul şi i-au dus pe 
toţi trei la Alexandria. În dimineaţa de 22 decembrie, aşa cum procedasem 
şi în zilele anterioare, am luat la telefon şefii de unităţi să-i întreb dacă au 
ceva deosebit de raportat. Când am ajuns cu telefonul la Direcţia de 
Anchete, surpriză! Şeful Direcţiei îmi raportează cu un glas puţin speriat: 
„Tovarăşe general, nu avem probleme deosebite, dar ştiţi, tovarăşul 
general Stamatoiu mi-a dat ordin să-l primesc în arest pe Dumitru Mazilu. 
Şi eu i-am spus că foră aprobarea dumneavoastră nu pot executa un 
asemenea ordin. A mai zis că vă informează dânsul ulterior şi că aşa a 
convenit şi cu generalul Mortoiu. Acum, Mazilu cu soţia şi copilul se află la 
Alexandria". Am rămas uimit. L-am sunat pe Stamatoiu, dar nu l-am găsit. 
Am lăsat ordin să-l caute şi să dea urgent telefon. 

L-am sunat apoi pe generalul Aurelian Mortoiu, şeful Direcţiei a Ili
a, care s-a pierdut cu totul . „Cum ai putut să faci aşa ceva foră să-mi 
raportezi?" ,,Păi, să vedeţi . . .  am crezut că . . .  tovarăşul general Stamatoiu 
mi-a spus că vă raportează dânsul . . .  " Şi avea dreptate. Generalul Stamatoiu 
era adjunctul meu, coordona acţiunea şi el trebuia să-mi raporteze. I-am dat 
următorul ordin: „Te duci personal, acum pleci la Alexandria şi îi aduci 
înapoi pe toţi trei. Să-l aduci înapoi şi pe colonelul Emil Rădulescu"- unul 
dintre adjuncţii lui .  A murit săracul, după ce a făcut şi puşcărie, pentru că 
făcuse reţinerea şi tot el îl condusese pe Mazilu la Securitatea Teleorman. A 
avut inspiraţia că nu l-a introdus în arest. Cum însă i-au ridicat direct din pat 
atunci când au plecat cu ei la Alexandria, înainte de revenirea la Bucureşti l
a dus pe Mazilu la un magazin şi l-a îmbrăcat, pe banii lui, din cap până-n 
p1c1oare. 

La două-trei ore după plecarea lui Ceauşescu, în biroul lui Si lviu 
Curticeanu, unde mă aflam împreună cu generalul Ştefan Guşe, intră 
Dumitru Mazilu, bandajat la cap şi cu nişte plasturi pe faţă: „Am scăpat. Am 
ieşit din beciurile Securităţii, iată cum arăt. Priviţi ce mi-aufocut". Evident 
că nu-i dăduse nimeni niciun deget, darămite o palmă, un pumn, sau altceva. 
I-am făcut semn de la uşă să vină spre noi, s-a apropiat şi zis: „Tovarăşe 
general, foştii mei colegi şi subordonaţi ai dumneavoastră . . .  " Zic : ,,Lasă, că 
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o să găsim noi timp să discutăm mai pe îndelete. Acum eşti aici, vino lângă 
. " mine . 

După cum ştiţi, după câteva zile a continuat mascarada . . .  s-a urcat pe 
tanc cerând moarte securiştilor, apoi ne-a dat şi în judecată pe mine, pe g-ral 
Stamatoiu, pe col. Rădulescu şi col . Manea. Patru din cei aproape 25 de ani 
de condamnare îi am din procesul intentat de el. 

Ca vicepreşedinte al CFSN, Dumitru Mazilu coordona Procuratura şi 
Organele de Justiţie, numindu-l pe nemernicul de Gheorghe Robu în locul 
lui Nicolae Popovici la Procuratura Generală. Despre acest Robu s-a spus că 
a făcut atât de mult rău într-un an cât n-a tăcut instituţia respectivă în toată 
existenţa ei. 

Au consemnat: Petru Neghiu şi Alexandru Omeag 

Retineti: În numărul din ianuarie-martie 2017 al Revistei 
"Periscop", puteţi citi continuarea interviului. 
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PRESEDINTELE SI SERVICIILE 
' ' 

SECRETE 
Dr. Ioan Popa 

I
" ncă de la înfiinţarea sa, în 1 947, Agenţia Centrală de Informaţii 

(CIA) a avut o dublă misiune: să-l informeze pe preşedintele SUA 
asupra evenimentelor principale din lume, iar atunci când nu mai era 
suficientă doar înţelegerea a ceea ce se întâmplă, Agenţia a primit ordine să 
schimbe cursul istoriei prin acţiuni sub acoperire. Aşadar, prima misiune a 
spionajului american era una de cunoaştere şi informare: să cerceteze şi să 
descopere lumea, pentru a o înţelege şi explica. Cea de-a doua misiune era 
de a interveni, când interesele de securitate ale SUA o cereau, pentru a 
schimba evenimentele de peste hotare. Toţi preşedinţii care s-au succedat de 
la H .  Truman încoace au considerat serviciile de informaţi i drept un 
instrument vital pentru exercitarea puterii lor şi a Statelor Unite în întreaga 
lume. „O naţiune care vrea să-şi extindă puterea dincolo de graniţe trebuie 
să privească dincolo de orizont, să ştie ce urmează, să poată preveni 
atacurile împotriva cetăţenilor săi. Trebuie să poată anticipa surprizele. În 
lipsa unui serviciu de informaţii puternic, inteligent şi abil, generalii şi 
preşedinţii, deopotrivă, pot deveni orbi şi invalizi'', după cum scrie cu 
îndreptăţire un cunoscut istoric al CIA. 

În multe privinţe, istoria SUA şi a multor evenimente majore din 
epoca Războiului Rece poate fi bine explicată şi înţeleasă pe măsură ce vom 
cunoaşte mai precis, pe cât posibil din surse directe, din mărturi i şi 
documente declasificate, raporturile care au existat între preşedinţii de la 
Casa Albă şi serviciile de informaţii americane, obiectivele puse în faţa 
acestora, misiunile încredinţate şi modul de executare a lor. La preluarea 
funcţiilor, majoritatea preşedinţilor americani se aşteptau ca serviciile de 
informaţii ,,să rezolve toate problemele", pentru ca apoi, nu de puţine ori, 
să-şi schimbe opiniile, după cum afirmă un fost înalt oficial al CIA. În multe 
cazuri, estimări le informative ale serviciilor nu erau pe aceeaşi lungime de 
undă cu prejudecăţi le sau ideile preconcepute ale preşedinţilor şi atunci 
colaborarea instituţională trecea prin perioade marcate de neîncredere 
reciprocă, cu impact negativ asupra activităţilor desfăşurate, în primul rând 
asupra misiunilor încredinţate. Astăzi se cunoaşte, de pi ldă, că preşedinţi 
precum L. Johnson, R. Nixon, G. Ford sau J. Carter, au detestat servici ile de 
informaţii, formulând adesea cuvinte grele la adresa cadrelor şi activităţii 
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acestora. In  schimb, opini ile sunt aproape unanime că George Herbert 
Walker Bush, director al CIA în anii 1 976- 1 977, apoi vicepreşedinte al SUA 
în timpul lui Ronald Reagan ( 1 98 1 - 1 989) şi preşedinte la Casa Albă ( 1 989-
1 993 ), a avut cele mai bune aprecieri la adresa servicii lor secrete americane. 
Fiu de politician (senator) şi el însuşi membru al Congresului din partea 
republicanilor în două mandate, George H.W. Bush a fost numit de Ford la 
conducerea CIA, după cum susţin voci autorizate, mai degrabă pentru a 
elimina un posibil rival în cursa prezidenţială, decât pentru înclinaţiile sale 
pentru activităţile secrete. La scurt timp, însă, după preluarea acestei funcţii, 
Bush a scris că „este cea mai interesantă slujbă pe care am avut-o 
vreodată". A apărat cu mult succes interesele Agenţiei în faţa unor 
concurenţi redutabili, cum au fost secretarul pentru apărare, D. Rumsfeld, 
dar mai ales de imixtiunile celor două Camere ale Congresului care au dus 
la „deconspirări publice masive ale trecutului şi ale operaţiunilor secrete în 
prezent", după cum îi scria el preşedintelui Ford, solicitându-i sprij inul, la 
începutul lunii iunie 1 976. Încă înainte de a câştiga nominalizarea 
democraţilor la preşedinţie, în iulie 1 976, James (Jimmy) Carter a solicitat 
informaţii de la CIA, iar G.H.W. Bush s-a dovedit deosebit de cooperant, 
fumizându-i viitorului preşedinte detal ii sensibile ale operaţiunilor secrete 
ale CIA în diverse zone ale globului . Bush ar fi dorit să rămână la 
conducerea C IA şi sub mandatul unui preşedinte democrat, dar Carter 1-a 
preferat în locul său, după mai multe încercări, pe amiralul Stansfield 
Turner, comandantul flancului sudic al NATO. Dacă l-ar fi menţinut în 
funcţie, a afirmat mai târziu Carter, atunci G.H.W. Bush „nu ar fi devenit 
niciodată preşedinte. Cariera lui ar fi luat o cu totul altă cale". Dincolo de 
nota ironică, se pare că decizia lui Carter i-a fost de bun augur lui Bush. 
Nevoit să plece după 1 1  luni de la comanda CIA, el avea să afirme cu ocazia 
despărţirii de la cartierul general al Agenţiei: „Sper să pot găsi in anii care 
urmează o modalitate de a face ca poporul american să Înţeleagă acest 
lucru măreţ numit CJA". 

Anii care au urmat i-au permis într-adevăr lui G.H.W. Bush să 
cunoască îndeaproape, să comande acţiuni speciale şi să beneficieze de 
rezultatele activităţilor Agenţiei. Date fiind antecedentele, este pe deplin 
explicabil, după cum consemnează mărturiile istorice, de ce victoria în 
alegeri şi învestirea, la 20 ianuarie 1 989, a lui George H.W. Bush în funcţia 
de preşedinte al Statelor Unite, au fost considerate motiv de sărbătoare de 
către CIA. Nu doar că noul preşedinte era un cunoscător al structurii intime 
a Agenţiei, dar îi înţelegea şi îi iubea pur şi simplu pe oamenii care lucrau în 
serviciile secrete şi activităţile pe care ei le desfăşurau. Instalat la Casa Albă, 
preşedintele Bush a început să solicite informări zilnice din partea serviciilor 
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secrete, aşa cum va face şi fiul  său, George W. Bush, peste un deceniu, când 
se va afla la cârma Statelor Unite. Lui Bush senior îi plăcea să cunoască 
detali i ,  iar atunci când informaţiile fumizate de CIA nu-l satisfăceau, cerea 
rapoartele brute primite de la bazele Agenţiei din diverse ţări. 

În pofida unor succese incontestabile ale servicii lor de informaţii 
americane, George H.W. Bush a fost şi martorul unor eşecuri usturătoare 
atât cât s-a aflat la comanda acestora, cât şi ca vicepreşedinte sub Ronald 
Reagan, iar apoi ca preşedinte. Încrederea sa în capacitatea servicii lor 
secrete a rămas însă neştirbită. Până la un punct, când au apărut şi 
nemulţumiri, chiar în primul an de mandat ca şef al executivului. Unul 
dintre motive? Incapacitatea Agenţiei de a-l înlătura de la putere pe 
generalul Manuel Noriega, din Panama. 

Republica Panama, o ţărişoară din America Centrală (mărginită de 
Marea Caraibilor, Columbia, Oceanul Pacific şi Costa Rica), cu o suprafaţă 
de aproape o treime din cea a României şi cu o populaţie de zece ori mai 
mică, are o valoare geostrategică deosebită prin poziţia sa şi, mai ales, a 
Canalului interoceanic de 1 43 km, concesionat în favoarea SUA încă înainte 
de finalizarea şi inaugurarea sa, la începutul Primului Război Mondial. Din 
1 983,  puterea din Panama este exercitată de o dictatură mil itară condusă de 
un general aflat pe statele de plată ale CIA încă de la începutul anilor ' 50. 
Acesta îşi conduce ţara şi poporul cu mână de fier, fiind considerat în multe 
cercuri interne şi internaţionale un dictator. Dictator, dictator, dar americanii 
nu au ezitat niciodată să se sprij ine şi pe astfel de persoane atunci când 
acestea au demonstrat loial itate deplină şi au reprezentat un garant al 
intereselor SUA în propria ţară şi în regiune. Iar generalul Noriega s-a 
dedicat trup şi suflet apărării intereselor Statelor Unite ale Americii, fiind 
prieten şi vizitator frecvent al unor înalte personalităţi politice de la 
Washington. Dincolo de comportamentul său dictatorial, Noriega avea şi 
alte apucături : îi plăcea să adune bani din trafic de droguri, iar la un moment 
dat s-a lăcomit să livreze asemenea ierburi, prin reţele ale crimei organizate, 
chiar şi cetăţenilor americani, pe teritoriul SUA. O greşeală capitală, care îl 
va costa puterea şi libertatea. Alertat de comportamentul criminal, mai mult 
decât de cel dictatorial, al lui Noriega, în februarie 1 988 un tribunal din 
Florida îl pune pe generalul panamez sub acuzare, acesta fi ind supranumit 
chiar rege al cocainei. Din acest moment, nenorocirile se ţin lanţ. 

Noriega se simte încă tare pe poziţie, datorită relaţiilor sus-puse de la 
Washington, în primul rând la CIA. William Casey, şeful Agenţiei în 
perioada 1 98 1 - ianuarie 1 987, sub Ronald Reagan (preşedinte) şi George 
H.W. Bush (vicepreşedinte), îl primise în fiecare an pe Noriega la cartierul 
general din Langley, iar cel puţin odată îl vizitase în Panama. Ambasadorul 
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SUA din acea perioadă în Panama, Arthur H. Davis Jr, afirma că W.  Casey 
îl vedea pe Noriega „ca pe un protejat". În 1 988, pe timpul campaniei 
pentru alegerile prezidenţiale, candidatul republican Bush a fost întrebat de 
oponentul său democrat (M. Dukakis) dacă s-a întâlnit vreodată cu 
dictatorul Noriega, pus deja sub acuzare de justiţia americană. Bush a negat, 
dar existenţa unor fotografii dovedeau că acesta a minţit. Relaţia cu 
dictatorul panamez devenea tot mai stânjenitoare şi trebuia să i se pună 
capăt cât mai repede. Dar cum? Casa Albă a ordonat Agenţiei în două 
rânduri, în 1 988, să găsească o modalitate de a-l îndepărta pe Noriega de la 
putere. Dar CIA, „care se folosise de el atâta timp, nu voia să Încheie 
relaţia", după cum a afirmat Robert Pastorino, un fost angajat civil al 
Pentagonului şi membru al Consiliului de Securitate Naţională, care îl 
întâlnise şi el în mai multe rânduri pe Noriega în perioada respectivă. 

La începutul anului 1 989, după preluarea mandatului de preşedinte al 
SUA, George Bush a ordonat din nou C IA să încheie socotelile cu Noriega, 
dar Agenţia a ezitat şi de această dată să ducă la îndeplinire ordinul. 
Explicaţia era destul de simplă: vechii prieteni din CIA şi din armată ai lui 
Noriega, printre care şi generalul Vernon Walters, ambasador la ONU şi fost 
director adjunct al Agenţiei, nu voiau cu niciun chip ca liderul panamez să 
depună mărturie despre ei, sub jurământ, în faţa justiţiei americane. 

O a patra acţiune ordonată CIA de Casa Albă s-a concretizat în 
cheltuirea a 1 O (zece) milioane de dolari pentru susţinerea forţelor de 
opoziţie împotriva lui Noriega, la alegerile din luna mai 1 989. Acţiunea s-a 
soldat cu un nou eşec. Dictatorul din Panama controla atât de sever situaţia, 
încât părea de neclintit. Preşedintele Bush s-a înfuriat şi a început să 
exprime critici aspre la adresa C IA şi a directorului acesteia, Wil liam 
Webster, anterior fost judecător federal şi director al FBI timp de nouă ani .  
Bush reproşa C IA că este informat mai bine ş i  mai prompt de CNN despre 
ce se întâmplă în Panama şi a început să discute cu secretarul pentru apărare, 
Dick Cheney, despre înlăturarea generalului Noriega printr-o lovitură de 
stat. Eşecurile repetate ale CIA de a-l înlătura pe general l-au determinat pe 
George H.W. Bush să aprobe o a cincea operaţiune sub acoperire în 
Panama. De această dată, s-a decis o invazie de proporţii, „cea mai mare 
operaţiune militară de la căderea Saigonului Încoace", după cum notează 
un jurnalist american. În decembrie 1 989, în săptămâna Crăciunului, scrie 
acelaşi ziarist, „bombe plasate În Panama City, au transformat periferiile 
oraşului În dărâmături, În timp ce soldaţii Forţelor Speciale au pătruns În 
capitală". Confruntările armate s-au soldat, după unele surse, cu moartea a 
23 de americani şi a mai multor sute de civili panamezi. După două 

131  

https://biblioteca-digitala.ro



PERISCOP, nr. 4 octombrie - decembrie 2016 

săptămâni,  generalul Manuel Noriega a fost capturat, arestat şi transportat în 
cătuşe în SUA (Miami), ca prizonier de război. 

A urmat procesul în cadrul căruia, deloc surprinzător, CIA a pledat 
ca apărător în favoarea dictatorului . Don Winters, şeful rezidenţei CIA din 
Panama, a depus mărturie în faţa tribunalului american, aducând argumente 
esenţiale pentru cauza lui Noriega: acesta a fost legătura de Încredere a 
Agenţiei Între SUA şi Fidel Castro; un aliat loial În războiul Împotriva 
comunismului din America Centrală; un element de bază al politicii externe 
americane. Don Winters a ţinut să menţioneze şi faptul că, la solicitarea 
americană, Noriega i-a oferit adăpost chiar şi fostului şah al Iranului, în 
perioada exilului acestuia. Apărătorii lui Noriega au admis în proces că, 
pentru activităţi le desfăşurate în favoarea intereselor americane, SUA i-au 
oferit dictatorului stipendii  în sumă de cel puţin 320 OOO dolari. În pofida 
acestor argumente, tribunalul a reţinut totuşi opt capete de acuzare şi l-a 
condamnat pe dictator, în 1 992, pentru trafic de droguri, spălare de bani şi 
escrocherie. Datorită mărturi ilor reprezentantului CIA, pedeapsa pronunţată 
(40 de ani închisoare) pentru Manuel Noriega, ca prizonier de război, a fost 
redusă cu zece ani .  

* * *  

O ciudată coincidenţă a făcut c a  invazia militară americană în 
Panama, soldată cu un număr important de victime şi înlăturarea prin forţă 
de la putere a generalului Manuel Noriega, să se suprapună cu evenimentele 
sângeroase din România, soldate de asemenea cu un mare număr de victime 
şi cu înlăturarea altui dictator, Nicolae Ceauşescu. La vremea respectivă, 
datorită atenţiei generale faţă de evoluţiile cu totul surprinzătoare din 
România, lumea a ignorat aproape în întregime semnificaţiile invaziei 
militare americane din Panama şi măsura în care aceasta avea motive legale 
din punctul de vedere al dreptului internaţional . Cu toate acestea, la 29 
decembrie 1 989, Adunarea Generală a ONU a condamnat invazia americană 
din Panama (75 voturi pentru, 20 împotrivă şi 40 de abţineri), calificată 
drept „o violare flagrantă a legislaţiei internaţionale". 
Mulţi observatori au considerat încă de atunci şi consideră şi astăzi că nu ar 
fi fost vorba nici de coincidenţă, nici de vreo ciudăţenie în privinţa celor 
două evenimente ale unui Crăciun însângerat. Dimpotrivă, ar fi fost vorba 
chiar de o coordonare şi o împărţire de roluri între URSS şi SUA, care ar 
purta pecetea mult comentatelor discuţii şi înţelegeri de la Malta, dintre 
Mihail Gorbaciov şi George H.W. Bush, de la începutul lunii decembrie 
1 989. Mulţi îşi mai amintesc, desigur, declaraţi ile publice din perioada 
respectivă ale unor înalţi reprezentanţi ai Americii (înlăturarea lui 
Ceauşescu este doar o chestiune de timp, anunţase George Bush, iar 
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secretarul său de stat, James Baker considera justificată o intervenţie 
militară sovietică şi a Tratatului de la Varşovia în România). Pe scurt, era 
vorba de înlăturarea prin forţă a doi dictatori. Manuel Noriega a avut totuşi 
mai mult noroc. Justiţia americană i-a dat acestuia dreptul la o apărare 
corectă şi a ţinut seama de argumente rezonabile pentru a-i cruţa viaţa. 
Nicolae Ceauşescu, spun unii, nefigurând pe statele de plată ale C IA şi nici 
ale KGB şi nefiind nici măcar traficant de droguri sau l ider al vreunei reţele 
de crimă organizată (în cazul în care, desigur, o politică nesăbuită de 
înfometare a populaţiei nu este asimilată crimei organizate), a fost 
condamnat la moarte şi executat. Motivele invocate de Tribunalul 
excepţional improvizat după model iacobino-bolşevic (trădare a idealurilor 
socialismului, subminarea economiei naţionale, 60 OOO de morţi . . .  ) sunt 
bine cunoscute de cititori . Dar deosebirile nu se opresc aici. Din respect 
pentru cetăţenii americani şi în scopul informării corecte a acestora, C IA şi 
forurile politice de decizie americane au găsit de cuviinţă să declasifice 
documente şi acţiuni clandestine (sub acoperire) legate de evenimentele din 
Panama, iar tribunalul american a stabilit chiar o reevaluare a cazului 
Noriega şi organizarea de audieri pentru bună purtare în 2007. În 20 1 0, 
Noriega a fost extrădat în Franţa, pentru a ispăşi o altă condamnare pentru 
crime şi spălare de bani. În 201 1 ,  francezii l-au extrădat în Panama, unde 
acesta a suferit o altă condamnare pentru crime comise în trecut. În iunie 
20 1 5 , Noriega şi-a cerut scuze la un post de televiziune poporului panamez. 

În România nu s-a întâmplat nimic de felul acesta. Până acum. Poate 
după redeschiderea dosarului revoluţiei şi clarificarea deplină a acestuia, 
cetăţenii români vor avea şi ei parte de o informare corectă şi cât mai 
completă asupra evenimentelor pe care le-au trăit. 
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O CARTE ... CA TOATE CELELALTE! 
Petru Neghiu 

D 
istinsul nostru colaborator, membru al Consiliului Ştiinţific al 
revistei Periscop, profesorul Viorel Roman, nu pregetă să-şi 

publice punctele de vedere proprii, precum şi ale altor prieteni asupra 
devenirii societăţii româneşti după evenimentele de la stărşitul anului 1 989. 
Apreciind, în ultima vreme că acel moment ar fi trebuit să constituie o 
dezlipire (ruperea, ar fi fost mai necugetată! ! ! )  de o epocă istorică, cea 
postbelică, pe care alţii ,  uitând că pensiile lor au ca fundament economico
financiar, „construcţia socialismului" la care au trudit vârtos, o hulesc, 
pentru că, vezi Doamne, n-au putut să hălăduiască, precum rromii, românii 
din zilele noastre, pe potecile Europei, nici să juiseze în faţa emisiunilor 
pornografice ale televiziunilor. Oricum, domnul Roman se ţine de 
promisiunea ce şi-a făcut-o, aceea de a edita cel puţin o carte pe an (uneori, 
mai multe) în care să-şi strângă multiplele intervenţii ,  cele mai multe din 
zona on-line, între coperţile unor cărţi, din nefericire de foarte multe ori 
neglijent tehnoredactate . 

.....---------. Aşa se face că în ultima vreme, domnul Roman, 
„targetat" pe vi itorul creştinismului în Europa, dar şi 
în lume a ,,scos" vreo patru cărţi : ,,România 2015. 
Papa Francisc", ,,România 2030", ,,Europa creştină" 
şi ,,Biserica - statul" . Ne-am oprit la aceste 
„culegeri" de intervenţii din zona virtuală, cum 
spuneam, pentru că ele proiectează evoluţia gândirii 
autorului, într-un răstimp destul de scurt, cu privire la 
ceea ce este şi ceea ce ar trebui să fie „România 
europeană". 

Nu că ţărişoara noastră nu ar face parte, geografic, din latinul 
continent, dar profesional insistă, cu obstinaţie, ca să nu spunem cu obsesie, 
că românii  nu sunt decât de jure în Europa (UE, căci, de facto ei ar fi încă 
orientaţi, prin condiţia lor ortodoxă, către orientalismul greco
constantilopolitano-pravoslavnic, practicând antioccidentalismul şi chiar 
antisemitismul (repetăm, ce i-am mai spus autorului, că ,,La Francejuive", a 
apărut în Franţa sfârşitului sec. XIX, constituind bazele ideologiei 
antisemitismului - în context, amintim şi Afacerea Dreyfuss ! ! ). Încât 
„moldo-valahii" (altă expresie obsesiv-jignitoare vehiculată în condiţiile 
amintite), ,,Bucureştiul merge pe linia greco-fanariotă" (pag.38) .  Cu 

1 34 

https://biblioteca-digitala.ro



PERISCOP, nr. 4 octombrie - decembrie 2016 

disperare, domnul Roman se revoltă în ultima carte că „Statul român refuză 
să devină o dioceză a Romei!" Dar, de ce să fie aşa, câtă vreme atât 
ortodoxia cât şi catol icismul provin din aceeaşi biserică primară (cum 
remarcau Papa Francisc şi Patriarhul Kirill , între două avioane, pe 
aeroportul din Havana! ), adică dintr-un cult „contemplativ" (cu diferenţe de 
intensitate, în timp şi spaţiu)? Dacă ar fi să ne detaşăm de contemplare, 
atunci să urmeze şi Roma şi Constantinopolul şi Moscova (adică cele trei 
,,Rome") pilda protestanţilor, a lui Luther (care de altfel, se află încă sub 
anatema Vaticanului, pentru Schismă! )  cu aşa-numita etică protestantă a 
muncii. Zic să nu-i prea lăudăm pe călugării ordinelor catolice din primele 
veacuri şi nici de azi (de fapt de prin veacurile V - X, mult după apariţia 
monahismului în Răsărit), căci sub pulpana „implicării" în social au 
acumulat averi colosale, au culminat cu cruciadele şi cu jefuirea lăcaşelor de 
cult răsăritene ! ! !  

Spuneam într-un articol din numărul anterior al revistei Periscop că 
întâlnirea Francisc - Kiri ll şi sinodul panortodox nici măcar nu vor însemna 
o accelerare a realizării unităţii creştine, necum să ducă la entuziasm, cum 
face autorul (pag.67) care tranşează, în context, că „o modernizare a lumii 
greco-pravoslavnice, fără, sau chiar împotriva Occidentului, este greu de 
imaginat" (pag.68). Mai mult, a o „ţine langa" că "România este condusă de 
partidul Moscovei - PMR, PCR, FSN, PDSR, PSD, PC, USL - cu omul lor 
providenţial Ion Iliescu" (pag.24), că „subordonarea moldo-valahilor - a lui 
Ponta faţă de Putin - efirească, ambii se vor "rege şi preot" (pag.68) şi că, 
vezi Doamne, aşa zisul plagiat al lui Ponta este de neacceptat: dar, cu ce a 
afectat plagiatul economia naţională, societatea? Dar plagiatul lui Kovesi -
mult mai grav decât al lui Ponta - nu este tot plagiat (chiar dacă a fost 
„achitată" de CNADTCU), mai cu seamă că „titulara" acestui plagiat 
parafat la Timişoara, taie şi spânzură printre români, mult mai drastic decât 
Ponta? ! Hai, s-o lăsăm jos că „măcăne" şi, mai ales, ,,se învaţă în braţe", 
cum spunem noi dâmboviţenii, chiar şi cei proveniţi din „orientaţii de 
secole spre Occident", alde ardelenii. 

O precizare este necesară, nu de alta dar am mai făcut-o: aşa-numita 
ridicare reciprocă a anatemei din 1 965 nu este operantă decât între Patriarhia 
de la Constantinopol şi Roma, „Bisericile Locale", naţionale, nu au validat
o. Încât „perspectivele reformei unităţii creştine de la Vancouver la 
Vladivostok" (pg.69) sunt departe, dacă nu chiar se îndepărtează, iar 
respiraţia creştinismului „cu doi plămâni" (mai degrabă a cretinismului ! ! )  
este tuberculoză curată dacă adepţi i alegaţiei n u  ne dau şi răspunsul la 
întrebarea pe care i-am pus-o noi mai de mult domnului dr. Roman şi care, 
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se vede treaba că îi preocupă şi pe alţii ,  adică unde (cine) este „creierul" 
care reglează respiraţia celor doi plămâni?!  

Aşa încât, „cu handicapul lor ortodox", românii rămân (sau nu) în 
„actuala" Uniune Europeană? Problema este dacă chiar UE mai . . „rămâne!"  
Surprinde opinia domnului Corneliu Vlad (Curentul info. 25 .09.20 1 6) că 
„ Viorel Roman este omul care nu are cu cine polemiza." Nu credem că 
trebuie să polemizăm cu dl . Roman pentru a-i spune cât de „în van" sunt 
susţinute idei precum cea a ciocnirii civilizaţiilor, respectiv a rel igiilor pe 
crestele pleşuve ale Carpaţilor româneşti, de unde concluzia că românii din 
Ardeal sunt occidental izaţi la maximum, numai pentru că majoritatea din cei 
1 50.000 de greco-catolici din România locuiesc în această parte a ţări i .  Sau 
că „unitatea creştină" trebuie refăcută pe fundamentul „codului canonic 
romano-catolic, astăzi dreptul comunitar UE'. N-are nimic primăria cu 
prefectura, ca să nu spunem ceva mai urât, câtă vreme şi mult iubitul de 
către domnul profesor Roman, Papa Francisc şi mult-putinistul Kiri ll au 
spus clar în mai multe punct din Declaraţia lor comună că unitatea creştină 
trebuie realizată pe temeiul „moştenirii comune" a bisericii primului mileniu 
creştin. Uniunea Europeană eşuează nu din cauza l ipsei unităţii în credinţă, 
ci din cauza călcării în picioare a elementului national al fiecărui popor, a 
impunerii unor reguli  şi „acquis-uri" care se potrivesc precum nuca în perete 
cu mult hulitul ,,specific naţional". 

Distinsul profesor, istoric Ioan Aurel Pop, rectorul Universităţii 
,,Babeş-Bolyai" din Cluj-Napoca spunea într-o emisiune la un post de 
televiziune că România aleargă să ajungă din urmă Occidentul, încât preiau 
fără discriminare, atât cele bune, cât mai cu seamă cele mai „tari" tare ale 
societăţii vestice. Ar trebui, spune domnia sa, ca românii să ţină la valorile 
lor specifice naţionale, singurele care fac diferenţa şi care aduc stima şi 
aprecierea celorlalţi. 

Încheiem cu „încheierea" domnului Corneliu Vlad, citat mai sus: 
„oricum, redutabilii polemişti de pe Dâmboviţa nu se prea grăbesc să 
încrucişeze floreta cu agilul, dar nu neapărat invulnerabilul/infailibilul 
autor (tot român) de pe ţărmurile nordice. Cei care-i mai spun câte ceva 
sunt mai ales cei care-i reproşează acurateţa textului tipărit, greu egalabila 
neglijenţă ortografică, gramaticală, statistică, editorială etc. instrumente şi 
ele ale provocării cititului." Dar nu prin asta ne incită în primul rând dr. 
Viorel Roman. De fapt, stau şi mă întreb: oare ne incită? Sau, cum ne ştim, 
aşa rămânem: „la toate rece"? 
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" .... 

DUMNEZEU INGADUIE 
SUFERINTELE SPRE A NE 

' 

ÎNV ĂT A BINELE SI A NE 
' ' 

" 

INDREPTA 
Preot Mirel Vârtejanu 

M 
uiţi oameni suferă cumplit şi îndură multe greutăţi şi lipsuri, 
neavând din ele niciun folos sau uşurare, pentru că nu îşi 

îndreaptă atenţia spre adevărata lor pricină, nu rareori şi împotriva lui 
Dumnezeu Însuşi. Dumnezeu îngăduie aceste ispite pentru îndreptarea lor şi 
prin ele, ca printr-un glas din cer, le arată clar voia Sa, ca şi cum ar spune: 
„Eu voiesc să simţiţi aceste lovituri", însă oamenii, astupându-şi parcă 
urechile, sunt nemulţumiţi de aceasta şi, de ar putea, cu bucurie s-ar 
îndepărta de aceste lovituri. Şi, iată, aceasta este voia lor, potrivnică întru 
totul voii dumnezeieşti. Toată izbânda noastră în viaţa creştinească depinde 
de cum supunem voia noastră proprie voii lui Dumnezeu. Cu cât mai sinceră 
va fi supunerea noastră faţă de voia lui Dumnezeu, cu atât mai mare şi mai 
roditoare va fi izbânda vieţii noastre creştineşti. Absolut nimic (afară numai 
de păcate) nu se petrece în lume fără voia lui Dumnezeu. Întâmplarea 
(ursita), fericită sau tristă, nu este ceva esenţial, ci este fantezia păgânilor, 
care au născocit-o, în nebunia lor, pe o oarecare Fortuna. 

Înţelepciunea creştină respinge cu desăvârşire această zeitate: binele 
şi răul, viaţa şi moartea, sărăcia şi bogăţia depind numai de Domnul. Acest 
lucru reiese din Sfânta Scriptură, unde este lămurit cât se poate de clar (ca 
axiomă). Totul în lume, chiar şi ceea ce în aparenţă este rău (afară de păcat), 
se întâmplă după voia lui Dumnezeu. Explicaţie: Începutul răului (în sens 
propriu) este păcatul. În fiecare păcat sunt incluse: 1 )  cauza, care îl produce 
şi 2) urmările lui inevitabile, îndreptarea lui, în general, prin ameninţare, 
pedepsire şi, în sfârşit, prin chinuire. Cauza păcatului este făţărnicia sau 
samavolnicia păcătosului mândru; iar pedepsele, în general (atât cele de 
îndreptare, cât şi cele chinuitoare), fiind urmările cumplite ale cauzei 
păcatului, vin din voia lui Dumnezeu, ca pricină nu a păcatului, ci a 
îndreptări i sau a nimiciri i  lui . Aşadar, de vom înlătura din conceptul 
păcatului pricina lui (făţărnicia, samavolnicia), nu va mai exista niciuna 
dintre urmările lui cumplite sau rele care nu s-ar produce după voia lui 
Dumnezeu sau ar fi nedorite de ea. 
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Toate nenorociri le ş i  dureri le omeneşti vin, într-adevăr, din voia lui 
Dumnezeu pentru atingerea ţelurilor drepte ale Proniei Dumnezeieşti ; numai 
păcatul este potrivnic lui Dumnezeu (aşa cum răul este potrivnic binelui sau 
minciuna este potrivnică adevărului), dar este îngăduit de Dumnezeu pentru 
neîncălcarea voii personale a omului sau a l ibertăţii ei .  De aceea, această 
voie a lui Dumnezeu, ce îngăduie păcatul, se mai numeşte iconomie sau 
Pronie Dumnezeiască. Iar tot ceea ce în sens obişnuit numim rău (afară de 
păcat, care este răul în sens absolut),vine din voia lui Dumnezeu (în 
accepţiunea teologică). Acest principiu fundamental trebuie să-l ţinem bine 
minte, pentru că este foarte înţelept, folositor şi cucernic să gândim că orice 
rău, necaz sau nenorocire sunt pentru noi o pedeapsă mântuitoare, trimisă 
nouă de Dumnezeu; dar nu Dumnezeu este pricina vinovăţiei noastre, adică 
a păcatului nostru, ce atrage în mod inevitabil după sine pedepsirea după 
dreptatea lui Dumnezeu. De aici reiese următoarea concluzie: pentru că totul 
în lume se săvârşeşte după voia şi porunca lui Dumnezeu, datoria noastră 
este să primim totul, fără cârtire, din mâna lui Dumnezeu şi să ne supunem 
cu desăvârşire Lui sau voii Lui celei întru-tot-sfinte; şi astfel vom pune de 
acord voia noastră cu voia Lui dumnezeiască, neatribuind nimic din lume 
(din univers) întâmplării oarbe, ca păgânii de demult. Ei fiind întunecaţi de 
întunericul politeismului, atribuiau bunăstarea omenească fie anumitor 
zeităţi, fie întâmplării oarbe, fie, în sfârşit, neatenţiei şi relei intenţii a 
omului, ca celei dintâi cauze a fericirii sau nefericirii lor. 

Aceste idei monstruoase ale anticilor sunt foarte nepotrivite 
creştinilor şi trebuie să fie respinse de ei, ca şi părerile de rău, care sunt 
exprimate în felul următor: „aceasta sau aceea mi s-a întâmplat, pentru că 
acesta sau acela e cuprins de ură asupra mea sau mi-a facut rău prin 
învinuiri nedrepte .şi clevetiri; totul ar fi fost altfel dacă acela ar fi fost 
binevoitor faţă de mine .şi ar fi intervenit pentru acest lucru, neprecupeţind 
niciun efort." 

Deşarte sunt aceste plângeri, nesăbuite şi fără rost sunt aceste 
cugetări şi, dimpotrivă, mult mai înţelept, mai adevărat şi mai cucernic este 
să cugetăm şi să spunem despre tot ceea ce se întâmplă: „Domnul a rânduit 
a.şa"; fi indcă tot ce este bun şi rău, precum am observat mai sus, vine din 
voia lui Dumnezeu. 

Mulţi se înşală, crezând în cumplita lor ignoranţă că numai răul, ce 
rezultă din cauze fireşti (cum ar fi : inundaţiile, cutremurele, recoltele slabe, 
surpări le de pământ, scumpirea alimentelor, fenomenele atmosferice 
nefavorabile, epidemiile şi moartea năprasnică) vin din voia lui Dumnezeu, 
deoarece în mare parte, aceste nenorociri nu au legătură directă cu păcatul . 
Însă faptele rele, pricinuite de intenţia nelegiuită a omului, de nedreptate 
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(cum ar fi: vorbele de ocară, batjocurile, înşelătoriile ş i  prefăcătoriile, 
hoţiile, jafurile, tâlhăriile, omorurile ş.a.m.d.) se întâmplă, după părerea 
celor pomeniţi mai sus, fără îngăduinţa voii lui Dumnezeu şi a Proniei Lui, 
ci numai din răutatea omenească şi din voia pervertită a omului, care singură 
îi pricinuieşte şi îi face aproapelui său tot râul .  De aceea, nu numai în 
vremurile demult apuse, ci şi în vremurile de acum, nu rareori, se aud 
plângeri de felul acesta: „Lipsa hranei şi a mijloacelor de întreţinere a vieţii 
nu vine de la Dumnezeu, ci de la lacomi"; plângerile acestea sunt plângeri le 
unor oameni care nu îl cunosc pe Dumnezeu şi nu se tem de El. 

Cine îşi doreşte în toate numai ceea ce doreşte Dumnezeu, acela a 
intrat deja în Rai .  Trebuie să credem fără să ne îndoim şi să ţinem bine 
minte că tot ceea ce se întâmplă, în general, în lume şi, în special, cu noi 
înşine, se datorează Proniei Dumnezeieşti, care îndreptând greşel ile noastre, 
duce în cele din urmă totul spre desăvârşirea şi fericirea noastră prin acele 
mijloace pe care Dumnezeu voieşte să le folosească, după judecăţile Lui 
cele negrăite şi nepătrunse de noi. 

CEL CE ÎNŞEALĂ 
(Pildă) 

u mult timp în urmă, a trăit un boier tare bun. Într-o zi, l-a 

C chemat la el pe un ţăran şi i-a spus: Uite, omule, fiind�ă ştiu că 
familia ta o duce destul de greu, vreau să te ajut. Iţi dau de 

muncă şi te plătesc foarte bine. Vrei să lucrezi pentru mine? - Sigur, 
boierule, a răspuns omul bucuros. - Ce trebuie să fac? - Să-mi construieşti o 
casă, la marginea pădurii. 

Ţăranul a plecat bucuros şi s-a apucat de treabă. Boierul îi dădea 
bani pentru tot ce trebuia să cumpere, însă omul ce şi-a spus? Şi aşa nu mă 
vede, ce-ar fi să-l înşeli Şi în loc să facă aşa cum ar fi trebuit, a început să 
cumpere lucruri ieftine şi proaste şi să cheltuiască banii ce îi rămâneau. 
Când a terminat, casa arăta tare frumos pe dinafară, dar ţăranul ştia că n-o 
făcuse bine şi că, destul de repede, ea se va strica. Când i -a arătat casa 
boierului, acesta i-a spus: Fiindcă ştiu că tu şi familia ta locuiţi într-o 
cocioabă mică, îţi fac cadou această casă. 

Acum şi-a dat seama omul de greşeala lui . A vrut să-l înşele pe altul 
şi, de fapt, singur s-a înşelat. Dacă ar fi fost cinstit şi şi-ar fi văzut de treabă 
şi-ar fi făcut un bine lui şi familiei sale. În sinea lui, omul s-a jurat să nu mai 
înşele niciodată pe nimeni. 

„ După cum ne purtăm noi cu aproapele, aşa Se va purta 
Dumnezeu cu noi ". 

(Sfântul Ioan Gură de Aur) 
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DRAGOSTEA DOMNULUI 
e spune că, odată, un om mergea prin deşert. Nu mai putea de 

S oboseală; nu mâncase nimic de mai multe zile, apă nu mai avea, 
iar soarele puternic îl topea cu razele sale de foc. În afară de 

întinderea nesfârşită de nisip dogoritor, nu se vedeau decât urmele omului, 
urmele paşilor săi . 

Deodată, însă, omul a observat că alături de el au apărut şi alte urme, 
ca şi când mai era cineva, o persoană ce mergea odată cu el şi ale cărei urme 
le putea vedea alături de ale sale. Speriat, a strigat: De ce sunt patru urme în 
nisip, când eu sunt singur? Cine eşti şi de ce nu te văd? 

O voce i-a răspuns: Sunt Dumnezeu! Nu eşti singur, fiindcă Eu merg 
alături de tine. Astfel, vei fi ocrotit de orice rău şi vei ajunge cu bine la 
capăt! Omul a căzut în genunchi şi i-a mulţumit Domnului că s-a îndurat de 
el, după care şi-a continuat drumul, convins că acum va reuşi . Ş i  a mers, a 
mers, până când într-un final a simţit că nu mai poate face un pas măcar. 
Căzut in genunchi, a privit în spate şi . . .  ce i-a fost dat să vadă? Pe nisip, nu 
se vedeau decât urmele paşilor săi . Doamne, a spus omul îndurerat, de ce 
m-ai părăsit, de ce nu sunt decât două urme în nisip? ! Aceeaşi voce i-a 
răspuns cu blândeţe: Pentru că până acum, Eu te-am dus în braţe. 

Adormind, omul nostru a simţit ceva rece şi a deschis ochii .  Visase. 
Toropit de oboseală, încins de lumina soarelui, căzuse în nisip, ajuns la 
capătul puteri lor. Dar, în timpul somnului, fusese găsit de o caravană. Câţiva 
negustori îl ridicaseră şi îl stropiseră cu apă. Atunci când a simţit apa rece pe 
faţă s-a trezit, amintindu-şi de visul său. 

Binecuvântat să fie Domnul, a strigat omul. Cum de m-aţi găsit? -
Am văzut nişte urme în nisip şi ne-am dat seama că cineva s-a rătăcit. Erau 
urmele tale. - Voi credeţi că urmele mele v-au adus aici? Nu, Dumnezeu, 
Care S-a îndurat de suferinţa mea, El v-a călăuzit paşii spre mine, altfel aş 
fi murit. 

Sunt unii oameni care nu văd că Dumnezeu se îngrijeşte de ei. Nu 
văd că Domnul, din iubire, caută mereu să-i ajute. Ei uită de Dumnezeu şi 
de cele sfinte, dar Dumnezeu nu uită niciodată de ei. 

„ Chiar dacă noi ne îndepărtăm de Dumnezeu, Dumnezeu rămâne 
mereu aproape de noi ". 

(Sfântul Ioan Gură de Aur). 
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„ TRANSILVANIA NOASTRĂ 
DE VEGHE" 

--·-------

Ion Brad 

R 
ecent apărută la prestigioasa editură „Şcoala Ardeleană" din 
Cluj-Napoca, această nouă şi admirabilă carte se adaugă unui 

lung şir de titluri publicate de unul dintre cei mai tineri academicieni 
români, Ioan-Aurel Pop. Dar, poate că nu toţi cititorii noştri cunosc 
personalitatea autorului volumului prezentat aici, astfel că reproduc acest 
sumar şi grăitor Curriculum vitae: 

,Joan-Aurel Pop este istoric român, profesor universitar şi membru 
al Academiei Române. Director al Centrului de Studii Transilvane al 
Academiei Române, a condus şi Institutul Cultural Român din New York 
(S. V.A.), precum şi Institutul Român de Cultură şi Cercetare Umanistică 
din Veneţia (Italia). Din martie 2012, este Rectorul Universităţii „ Babeş
Bolyai " din Cluj-Napoca. Din 2015, este preşedintele Comitetului Naţional 
al Istoricilor din România şi reprezentantul României în Comitetul 
Internaţional de Ştiinţe Istorice. Membru în diverse academii şi organizaţii 
ştiinţifice naţionale şi internaţionale, Visiting Professor al unor universităţi 
din S. V.A„ Franţa şi Italia, acad. prof dr. Ioan-Aurel Pop este, de 
asemenea, autor a peste cincizeci (50) de cărţi, tratate şi manuale şi a peste 
trei sute (300) de studii şi articole, publicate la edituri de prestigiu şi în 
periodice din peste 20 de ţări din Europa, America şi Asia. Temele 
predilecte de cercetare fac parte din domeniul istoriei medievale şi moderne 
timpurii: instituţii ale Transilvaniei, relaţii între Ţările Române, naţiunea 
medievală, raporturi româno-maghiare, paleografia latină şi limba latină 
ca limbă a izvoarelor." 

Sumarul cărţii este extraordinar de bogat, alcătuit din 20 de capitole. 
Iată titlurile lor: Argument pentru Transilvania sufletului meu; Ce este 
Transilvania; Şcoala Ardeleană şi naţiunea râmână din Transilvania în 
Secolul Luminilor; Dimitrie Cantemir şi Transilvania. Câteva consideraţii; 
Românii şi România în Europa: Între Occidentul latin şi Orientul bizantin; 
Marea Unire şi Sărbătoarea Naţională; „ Maramureşul. . .  intrând pe furiş la 
moldoveni ". Reflecţii pe marginea unei idei de unire românească din 
secolul al XVI-iea; Contribuţia transilvănenilor la fondarea Academiei 
Române; Istorici transilvăneni la Accademia di Romania din Roma în 
perioada interbelică; Câteva evocări; Câte ceva despre români şi maghiari 
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în trecut; Influenţa modelelor germane şi germanofone asupra românilor. 
Câteva consideraţii; Miturile naţionale şi educaţia românilor prin istorie; 
Poezia lui Eminescu şi Evul Mediu românesc; Eminescu şi străinii. O 
reconsiderare; Să ne amintim de marii istorici: Hadrian Daicoviciu (1932-
1 984); Pompiliu Teodor. O evocare prin vorbe şi fapte antologice; Ştefan 
Pascu. O evocare; Despre educaţia prin limbă şi istorie; Povestea unui 
manual unic de educaţie europeană; Atentatul împotriva educaţiei naţionale 
şi consecinţele acestuia; Vocaţia occidentală a românilor. 

Stăpân şi maestru pe substanţa studiilor sale, istoricul este dăruit cu 
harul oratoriei, dar şi al scrisului elegant, modem, de nivel academic, dar şi 
accesibil cititorului obişnuit. Ca argument, reproduc acest eşantion, 
definitoriu prin conţinut şi sti l :  „Transilvania este un cuvânt simfonic, 
deoarece sunetele sale par să rostească în acelaşi timp, în perfectă armonie, 
o melodie plăcută auzului. Izul arhaic şi misterios al termenului se revarsă şi 
asupra locurilor denumite astfel, înnobilându-le cu atributul eternităţii .  
Prozaic spus, Transilvania este o provincie istorică, regiune a României, 
parte integrantă a României şi efigie a identităţii româneşti . Dar, sub aspect 
oficial cel puţin, nu a fost întotdeauna aşa, iar ceea ce a fost trebuie să fie 
cunoscut. Referirile la Transilvania s-au adunat în timp, multe, deopotrivă 
l iterare, şti inţifice şi istorice, scrise cu sufletul şi cu mintea, chiar dacă 
autorii nu au avut întotdeauna cele mai generoase şi altruiste intenţii .  

De la începuturi le istoriei, Transilvania a fost „un loc de ispititor 
belşug şi de trecere a oştilor", cum ar fi zis Nicolae Iorga. S-au perindat pe
aici multe neamuri, între care mai cunoscute şi mai statornice sunt dacii, 
romanii (latinofonii), daco-romanii, slavii ,  românii, unguri i, secuii, saşi i .  S
au succedat şi multe stăpâniri, regimuri politice, dominaţii, dintre care nu 
lipsesc a Imperiului Roman, a imperiilor stepei, a voievozilor Gelou şi 
Gylas, a Regatului Ungariei, a Imperiului Otoman, a Imperiului Habsburgic. 
Din 1 9 1 8, Transilvania aparţine României, nu pentru că ar fi fost cucerită de 
Regatul României de-atunci, nici datorită drepturilor istorice ale României, 
nici ca urmare a deciziei mari lor puteri, nici ca rezultat al nobleţei românilor 
care s-ar trage din romani - civil izatorii lumii de odinioară etc. Transi lvania 
aparţine României dintr-un motiv simplu, acceptat destul de recent în 
dreptul internaţional : românii reprezentau şi reprezintă majoritatea absolută 
a locuitorilor acestei ţări, iar voinţa românilor la 1 9 1 8  a fost unirea 
provinciei cu România. Această voinţă a majorităţii coincidea şi coincide cu 
dreptul popoarelor la autodeterminare, drept recunoscut în ianuarie 1 9 1 8  de 
Congresul S.U.A., la propunerea preşedintelui Woodrow Wilson . Acest 
principiu fundamental a fost apoi recunoscut de toate puterile învingătoare 
în Primul Război Mondial. Prin urmare, românii s-au încadrat în 1 9 1 8  în 
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ordinea mondială de drept de atunci, ceea ce a determinat Conferinţa de 
Pace de la Paris, din 1 9 1 9- 1 920, să nu facă altceva decât să valideze 
hotărârea Marii Adunări Naţionale de la Alba Iulia, ca şi deciziile similare, 
luate anterior (în acelaşi an 1 9 1 8) la Chişinău şi Cernăuţi. Deşi lucruri le nu 
au fost atât de simple cum sunt rezumate aici, apartenenţa Transilvaniei la 
România se bazează nu pe o conjunctură trecătoare, ci pe realităţi 
măsurabile şi incontestabile. O dovadă în plus în acest sens este faptul că şi  
după Al Doilea Război Mondial - timp în care aproape jumătate din marea 
provincie istorică fusese dată de Germania şi Italia Ungariei -, pornind de la 
aceleaşi realităţi etno-demografice, graniţa de vest a rămas neschimbată, pe 
vechile aliniamente, stabil ite (cu greu) în anii 1 9 1 8- 1 920. 

Prin urmare, Transilvania este parte integrantă a României, iar acesta 
este un dat care nu mai suportă discuţii." 

Multe, importante şi atractive, sunt celelalte capitole, dar eu mă 
opresc, la o chestiune de interes, venind din trecut până în zilele noastre: 
prezenţa celei de a doua Biserici româneşti, cea unită cu Roma, şi 
importanţa rolului jucat de ea pentru emanciparea şi salvarea fiinţei 
naţionale a românilor din Transilvania. Ca să nu rezum şi să bagatelizez 
cumva problema, apelez din nou la textul autorului : „Formele luptei 
naţionale erau variate, dar pot fi grupate în politice, religioase, sociale şi 
culturale. În plan confesional, se înscriu unirea cu Biserica Romei şi 
mişcarea petiţionară condusă de episcopul greco-catol ic Inocenţiu Micu
Klein (cea din urmă are şi vădite conotaţii politice); în plan politic cert, se 
află mişcarea petiţionară din Transi lvania condusă de reprezentanţii Şcoli i  
Ardelene şi  numită uneori „mişcarea Supplex-ului"; planul social este 
i lustrat de către răscoala lui Horea (şi aceasta, presărată de semnificaţii 
politico-naţionale); planul cultural se identifică prin i luminismul militant, 
reprezentat mai ales de activitatea erudită şi l iterară a cărturarilor Şcol ii 
Ardelene. Fireşte, această diviziune a faţetelor luptei de emancipare 
naţională a românilor transilvăneni are un pronunţat caracter didactic, 
fiindcă planurile enumerate interferă, se topesc unele în altele, se 
transformă, modelate de marele ideal al libertăţii de grup, predominant 
atunci în Europa Centrală şi Sud-Estică. 

În rânduri le de faţă, ne vom referi aici numai la planul confesional şi 
la cel cultural, strâns legate între ele. Unirea românilor transilvăneni cu 
Biserica Romei a fost, fireşte, în esenţa sa, un act rel igios şi ecleziastic, dar 
cu variate conotaţii politice şi naţionale, în funcţie de punctele de vedere ale 
factorilor implicaţi. Ideea de unire a românilor transilvăneni cu Biserica 
Romei a fost, din perspectiva Casei de Habsburg, una politică, iar răspunsul 
unora dintre conducătorii românilor a fost unul naţional, de forma: ne unim 
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dacă ne daţi drepturi naţionale. De aceea, programul de emancipare 
naţională a românilor a fost formulat de un om al bisericii, anume de 
Inocenţiu Micu-Klein, numit (de împărat) episcop greco-catolic în 1 729 şi 
înscăunat în 1 732.  El a elaborat o serie de memorii (numite supplex libellus) 
către puterea politică austriacă şi către foruri locale, în care a arătat că a 
sosit scadenţa, în sensul că românii s-au unit cu Roma, dar drepturile 
promise nu au fost acordate; şi revine, pretinzând imperativ aceste drepturi : 
ridicarea românilor din starea de supuşi şi considerarea lor între naţiuni, la 
egal itate cu acestea; dreptul poporului român de a ocupa şi funcţii publice, 
inclusiv în guvern şi dietă (în dietă era un singur român, episcopul), de a 
învăţa carte şi meserii în proporţie cu numărul său; uşurarea situaţiei 
ţărănimii şi ameliorarea generală a tuturor categori ilor sociale ale poporului 
său oprimat. Argumentele episcopului pentru acordarea drepturilor naţiunii 
sale erau moderne şi logice: românii erau cei mai numeroşi locuitori ai ţări i ,  
ei purtau majoritatea sarcinilor publice, dar de foloase beneficiau alţii; 
românii erau şi cei mai vechi locuitori ai ţării ,  fiind urmaşii romanilor, 
colonizaţi acolo de împăratul Traian. Pentru Inocenţiu Micu, condiţiile de 
viaţă ale naţiunii române şi moştenirea sa istorică devin arme de luptă 
politică, iar revendicările sale ajung să fie un adevărat program politic al 
emancipări i naţionale a tuturor românilor din Transilvania. Concluzia era: 
nihil de nobis sine nobis, adică să nu se hotărască nimic legat de români fără 
participarea reprezentanţilor românilor. Aceasta este o altă idee politică 
modernă, adevărat prolog al teori ilor lui Jean-Jacques Rousseau. 

Îndârjit de opoziţia şi dispreţul stărilor şi convins de dreptatea sa, 
episcopul se transformă în l ider politic: el convoacă un sinod la Blaj ,  unde îi 
cheamă pe reprezentanţii cei mai de seamă ai românilor, deopotrivă clerici şi 
laici, greco-catolici şi ortodocşi, spre a se pronunţa în mari le probleme ale 
naţiunii .  Era, de fapt, o adunare sau reprezentanţă naţională. Suverana Maria 
Terezia, iritată de mult timp de acţiunile vajnicului episcop, l-a chemat pe 
acesta la Viena ( 1 744), l-a supus ilegal unei anchete şi l-a ameninţat; ca 
urmare, acesta pleacă pe ascuns la Roma, pentru a se pune sub protecţia 
Papei . Inocenţiu Micu-Klein a trăit în exil până în 1 768, cu interdicţia de a 
reveni în mij locul poporului său, dar cu gândul mereu la acesta. Inocenţiu 
Micu-Klein a înaintat zeci de memorii către prelaţi şi capete încoronate 
pentru îmbunătăţirea sorţii naţiunii sale. A murit în Ital ia, după un exil de 24 
de ani, cu dorinţa de a aştepta obşteasca înviere în Transilvania natală, în 
„mănăstirea" de el zidită, convins că „nu poţi învia cu adevărat decât în 
pământul patriei". Dorinţa episcopului-martir a fost împlinită abia după 229 
ani, când rămăşiţele sale pământeşti au fost aduse de la Roma şi înhumate 
la Blaj, în toamna anului 1 997." 
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In sfârşit, ca scriitor, mă mai opresc la cele două capitole dedicate 
poetului nostru naţional, Mihai Eminescu, supus şi el, în ultimele decenii, la 
cântarul unor adversari ignari, complexaţi, meschini şi antipatrioţi . Din 
introducerea la amplul capitol Poezia lui Eminescu şi Evul Mediu românesc 
transcriu acest pasaj : „Se vor întreba, poate, unii ce se poate valoriza dintr
un orizont „paseist" şi „autohtonist", evident „conservator", care privea 
trecutul ca pe-o icoană şi care idealiza o lume numită astăzi, în mod curent, 
„barbarie medievală". Iar pe deasupra, această viziune mai aparţine şi lui 
Eminescu, creatorul de care, tot după unii, ne-am fi cramponat iremediabi l, 
fără să vedem progresul, noutatea şi necesitatea ieşirii rapide din 
„patriotismul desuet" şi din „naţionalismul periculos". În locul acestor 
etichete facile este bine să se recurgă însă la analize, iar în locul clişeelor, 
ivite din amatorism şi teribilism, se cade să se apeleze la cercetarea de 
specialitate. 

Universul poetic eminescian cuprinde o lume infinită, recreată din 
temelii ,  situată dincolo de spaţii şi de timpuri, iar istoria omenirii apare în 
acest univers ca o amplă derulare de pe când „fiinţă nu era, nici nefiinţă" sau 
de pe când erau „prăpastie", ,,genune" ori „noian întins de apă", 
metamorfozate apoi într-un „punct de mişcare" generator de ordine ivită din 
„chaos" („Scrisoarea I") . Sub aspect spaţial, această desfăşurare 
eminesciană porneşte de la Carpaţi şi de la Dunăre pentru a poposi pe Rin, 
la Paris, în lumea scandinavă ori în cea anglo-saxonă a Mariei Tudor şi a lui 
Shakespeare, în mitologia veche germană, printre slavi, la Constantinopol, 
în Orientul islamic, arab sau persan, pe Indus şi pe Gange etc. Dată fiind 
această nesfârşită cuprindere unitară, este aproape o utopie încercarea de 
segmentare, de analiză parţială, de desprindere tematică. Ş i  totuşi o facem, 
conştient de riscuri . Şi nu o facem ca l iteraţi - fiindcă nu suntem şi fiindcă, 
din perspectivă literară, s-a mai făcut şi s-a făcut bine -, ci în calitate de 
istorici, preocupaţi de statutul trecutului medieval în universul creaţiei 
poetice eminesciene." 

În al doilea capitol, Eminescu şi străinii. O reconsiderare, savantul 
intră decis în polemica dintre admiratorii şi detractori i lui Eminescu, 
problemă încă actuală din păcate, folosind şi argumentând calm evoluţia ei 
în timp: „Mihai Eminescu, aidoma oricărui om de pe lumea aceasta, a trăit 
într-o perioadă de timp determinată şi a exprimat, în general, ideile epocii 
sale. Unele dintre aceste idei au valoare perenă, trec peste locuri, oameni şi 
ani, iar altele sunt strict ancorate în prezentul trăit de marele creator. Nu 
există scriitor, artist sau chiar om de ştiinţă care să fi exprimat numai 
adevăruri, numai sentinţe, numai afirmaţii general-valabile şi acceptate. 
Oamenii de geniu însă - între care se plasează fără nicio îndoială şi 
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Eminescu - au privilegiul de a fi lăsat opere durabile, aşezate sub semnul 
eternităţii, modele de receptat şi de neimitat, surprinzătoare, unice. 

Elogiatorii lui Eminescu au fost şi sunt foarte numeroşi, iar elogiile 
au îmbrăcat de-a lungul timpului forme variate, de la analize detaliate, 
realiste şi pertinente, până la discursuri ditirambice şi encomiastice şi la 
formule sacrosancte, exprimate într-un limbaj de lemn, în expresii 
stereotipe, lipsite de conţinut. Acelaşi lucru se poate spune şi despre 
detractori, unii existenţi încă din timpul vieţii poetului, oameni de diferite 
calibre, de la Alexandru Macedonski până la Anghel Demetriescu şi 
Alexandru Grama, de la Lucian Boia până la Horia Roman Patapievici. 
Eminescu a fost ponegrit, la modul josnic adesea, deopotrivă de critici şi de 
adulatori, voit sau întâmplător, atunci când aceştia au vorbit şi vorbesc 
despre opera sa fără a o cunoaşte, fără a-i pătrunde sensuri le, fără a avea 
habar despre modul cum se face analiza unei creaţii şi, mai ales, fără a plasa 
viaţa şi opera lui Eminescu în contextul timpului şi spaţiului. 

Inspirate şi binevenite sunt pagini le, numeroase şi ele, dedicate 
Europei de azi, cu problemele ei multe şi complicate, care nu au ocolit 
România, inclusiv procesul său de educaţie. 

Prin acest volum mai proaspăt, care îmbogăţeşte şi aduce la zi marile 
probleme ale istoriei naţionale şi universale, tratate în zeci de alte volume, 
academicianul istoric Ioan-Aurel Pop, reales în calitatea de Rector al vechii  
şi prestigioasei Universităţi clujene, devine nu doar un dascăl iubit de 
învăţăceii săi, nu doar un factor activ în viaţa universitară şi academică, dar 
şi un model de luptător pe baricadele adevărului, al cunoaşteri i şi 
perfecţionării fi inţei umane, în speţă a noastră, a românilor, şi în mod 
deosebit a tinerei generaţi i .  
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,,DESTINE FRÂNTE. PAGINI DESPRE 
ROMANII DIN EST (191 7-1954" -
o carte premiată de Academia Română 
Redacţia 

În ziua de 1 6  decembrie 20 1 6, în cadrul unei festivităţi speciale şi 
conform unor reguli stabilite de multă vreme, Academia Română a acordat 
premiile pentru lucrările publicate în anul 20 1 4. Cu această ocazie, unul 
dintre premiile celui mai înalt for ştiinţific al ţări i, care a aniversat în 20 1 6  
împlinirea a 150 de ani de activitate în serviciul naţiunii, a fost atribuit, la 
secţiunea Sociologie, colegului nostru Ioan C. Popa, redactorul şef al 
revistei „Periscop", pentru lucrarea Destine frânte. Pagini despre românii 
din est (191 7-1954). 

În cadrul ceremoniei de acordare a premiilor, laureaţii au fost 
felicitaţi de membrii Biroului de conducere al Academiei . 
.....------------------.Despre această carte impresionantă, 

cum a fost prezentată la festivitatea de 
premiere, editată în 20 1 4  şi cu un 
sprij in din partea Asociaţiei noastre, 
am semnalat în revista ,,Periscop" la 
vremea respectivă, inclusiv despre 
primirea deosebit de favorabilă a 
acesteia de către românii din 
Republica Moldova ş1 nordul 

.____ ____________ _____, Bucovinei. 
Reamintim cititorilor noştri câteva aprecieri cu care lucrarea a fost 

întâmpinată şi în spaţiul public din România: 
„ Literatura noastră de specialitate nu a dispus până la prezenta lucrare de 
o analiză temeinic fundamentată, din perspectivă sociologică, asupra 
mecanismelor şi instrumentelor de putere privind îndeosebi aparatul de 
represiune al regimului comunist " (academician Dinu C. Giurescu). 
„ <Destine Frânte> excelează prin capacitatea analitică de a pătrunde în 
spaţiul obscur al puterii de tip bolşevic. Sub toate aspectele, lucrarea mi se 
pare nu doar cea mai cuprinzătoare, dar şi cea mai originală contribuţie a 
sociologiei răsăritene şi general europene la studiul asupra comunismului " 
(prof. dr. Ilie Bădescu, directorul Institutului de Sociologie al Academiei 
Române). 
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„ O radiografie amănunţită a genezei şi a resorturilor intime ale maşinăriei 
comunismului, care aduce mărturii inedite privind impactul devastator şi 
mutaţiile dezastruoase produse de bolşevism şi regimul stalinist în spaţiul 
românesc " (conf. dr. Mihai Milca, SNSPA). 
„Această carte, îndelung documentată şi gândită . . .  , depune mărturie pentru 
o idee fundamentală: puterea politică - benefică sau malefică - , aşa cum s
a manifestat în secolul al XX-iea n-a putut, din fericire, să zdruncine din 
temelii morala elementară; dimpotrivă, destinele frânte au ajuns să 
semnaleze indestructibilitatea substanţei umane, eternitatea, deocamdată, a 
condiţiei omului pe pământ " (prof.dr. Vasile Morar, Universitatea din 
Bucureşti). 
„ Lectura acestor pagini, parcă impregnate de sudori reci şi sânge fierbinte, 
devine revelatoare chiar şi pentru oamenii din generaţia noastră, trecută şi 
ea prin toate încercările veacului al XX-iea în care ne-am născut şi ne-a 
fost dat să suportăm şi apoi să învăţăm a surclasa toate încercările, 
vicleniile, iluziile şi decepţiile timpului . . .  <Carte frumoasă, cinste cui te-a 
scris>, exclama Tudor Arghezi " (Ion Brad, Cărţile prietenilor mei, 20 1 4). 
„ „ .  cartea scriitorului-sociolog Ioan C. Popa, Destine frânte, este, în 
principal, o lucrare ştiinţifică. . .  Statistici, grafice, documente glăsuiesc 
despre genocidul la care au fost supuşi românii din Bucovina şi Basarabia, 
cu o ferocitate rar întâlnită . . .  Autorul cercetează acest sinistru tablou al 
nimicirii condiţiei umane, cu sobrietatea chirurgului la o lecţie de anatomie 
socio-umană " (Ion Andreiţă, Bucureştiul literar şi artistic, iulie 20 1 6). 
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Grigore Aldescu - Aldea: 
EVOCĂRI, ECOURI, AMINTIRI 
Dan Sulugiuc 

A 
utorul, este un veteran al servicii lor de informaţii şi, în ciuda 
vârstei ,  refuză tihna pensionarului resemnat. Fără odihnă, scrie 

cu inspiraţie, convingător abordând, nu odată, aspecte inedite, trăite sau 
cunoscute datorită funcţiilor pe care le-a îndeplinit. Prezenta culegere de 
articole Evocări, ecouri, amintiri cuprinde materiale scrise şi publicate în 
perioada 2005 - 20 1 5 . Articolele surprind realitatea în diverse situaţii, de la 
evenimente de prim-plan la subiecte simple în aparenţă însă cu implicaţii şi 
conotaţii majore. 

GIUCOU AU> 
Lucrarea tratează următoarele teme: evenimente 
istorice, experienţa de diplomat în SUA şi Japonia, 
relatări cu caracter documentar, succese şi eşecuri. 
Indiferent de vremurile pe care le-a străbătut şi care I
au supus rigorilor unor regimuri politice trecătoare el 

EVOCĂRI, ECOURI, 
AMINTIRI are puterea de-a fi obiectiv şi de a nu renunţa. 

_ ,..., . llllNie �- -

Trăsătura principală a lui Grigore Aldescu - Aldea 
este energia, ambiţia de a nu trece nepăsător pe lângă 
ceilalţi şi dorinţa de a împărtăşi din experienţa şi 
cunoştinţele sale. Grigore Aldescu-Aldea s-a născut 

s:::-.E la 1 4  octombrie 1 929. În 1 962 a fost trimis la post la 
Misiunea Permanentă a României la ONU, New- York. A activat în cadrul 
Comisiei a IV-a, pentru aplicarea Declaraţiei de Independenţă a ţărilor şi 
popoarelor coloniale. Din 1 97 1  până în 1 976 a fost numit ataşat de presă şi 
imagine a României la Ambasada din Tokyo, Japonia. După revenirea 
în Centrala MAE, scrie articole pentru Magazin Istoric şi revistele 
Centrului Cultural Mehedinţi, Vitralii şi Răstimp. Cărţi publicate : Cronica 
satului Lazu din Mehedinţi, Editura Prier, Diplomaţi români În Japonia 
şi lucrarea de diplomă de la absolvirea Facultăţi i, având ca subiect 
Sburătorul, de Eugen Lovinescu, la Editura Victor. Între anii 1 982 - 1 990 
a fost colaborator extern la Ministerul Turismului - ONT Carpaţi - în 
calitate de ghid internaţional pentru limbile rusă şi engleză. 
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Marian Teodorescu -
LA CONVERGENTA A DOUĂ LUMI 

' 

I
" n acest an ne-a părăsit un foarte talentat şi inimos coleg, 

colaborator şi membru fondator al Cenaclului revistei Periscop -
Marian Teodorescu. 
A debutat în presă la vârsta de 13 ani în gazeta Teleormanul liber. 
Viaţa l-a ţinut însă o vreme departe de ziaristică, având o muncă de 
o răspundere deosebită. Colaborează totuşi la numeroase ziare şi 
reviste. 

Scrie şi proză. Menţionăm romanele Buchetul de 
garoafe, premiat la un concurs de presă scurtă şi 
Câmpia în vreme de ceaţă, apărut cu trei ani în urmă, 
lucrări ce scot în evidenţă talentul său de scriitor 
consacrat. Poetul Ion Brad observă că, prin tematica 
abordată, Marian Teodorescu se situează în 
succesiunea marilor prozatori ai Teleormanului 
Zaharia Stancu, Marin Preda şi Dumitru Popescu. 

Dispariţia sa reprezintă o pierdere nu numai pentru presă şi 
literatura română, dar şi pentru toţi cei care l-au cunoscut. 
În ultimii ani, a trăit cu intensitate renaşterea naţională a românilor 
din vechile vetre strămoşeşti de la graniţele de nord şi de est ale 
României contemporane, cărora le-a dedicat pagini memorabile. 
Din sutele de articole publicate de-a lungul vremii în zeci de ziare şi 
reviste centrale şi locale, a selectat un florilegiu incluse în volumul 
intitulat sugestiv La confluenţa a două lumi, apărut în anul 2012. 
Ca mulţi alţii dintre noi, Marian Teodorescu a fost unul care a trăit 
„ la confluenţa a două lumi ". 
În semn de pios omagiu, publicăm două articole din volumul 
menţionat, pe deplin actuale şi reprezentative pentru stilul, 
meticulozitatea şi simţămintele patriotice cu care îşi concepea 
materialele regretatul nostru coleg (Redacţia). 

* 

Patrie, onoare, ştiinţă 
Potrivit obiceiului, într-un moment din frageda-i copilărie, Iuliei 

Haşdeu i-au fost etalate pe o tăviţă, mai multe obiecte - un bănuţ, pieptene, 
creion, oglindă, bomboană, floare - pentru a-i „testa" opţiunile care să-i 
prefigureze viitorul. Se spune că fetiţa s-a repezit la creion. De acesta s-ar fi 
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agăţat şi floarea, astfel că gestul nu putea avea altă interpretare decât că 
scrisul înnobilat de o sensibilitate poetică, va fi activitatea predilectă 
destinată acestui copil - minune al neamului. Deşi operele Iul iei Haşdeu, 
cuprinse în trei volume, au fost publicate postum de i lustrul său părinte, 
lumea l iterară bucureşteană era deja avizată în deceniul al IX-iea al veacului 
trecut, despre creaţiile fi icei eruditului cărturar, Bogdan Petriceicu-Haşdeu. 
Era înzestrată cu toate harurile: memorie prodigioasă, inteligenţă sclipitoare, 
intuiţie, profunzime, talent nativ, toate grefate pe dârzenia moştenită de la 
mama - moaţă din ţinuturi le Abrudului - şi pe „aplecăciunea" spre studiu a 
iubitorului ei tată. 

La opt ani, Iulia ştia să scrie şi să converseze în trei limbi străine, 
isprăvea şcoala primară, iar la 1 1  ani absolvea clasele gimnaziale de la 
Sfântul Sava, continuându-şi studiile la colegiul parizian de fete „Sevigne" 
şi, din noiembrie 1 886, devenind studentă la Sorbona „pentru obţinerea 
licenţei în filosofie" .  Pe lângă preocuparea şcolară, Lilicuţa, cum o alinta 
tatăl, frecventa şi cursuri facultative de pedagogie, lua lecţii de canto şi 
desen. Profesorii vestitului lăcaş de învăţământ şi cultură parizian erau 
uimiţi de cunoştinţele filosofice ale studentei, care, prezentând lucrarea 
,,Logica ipotezei", făcea dovada unor studii temeinice asupra operelor lui 
Copernic, Kepler, Newton, Platon, Aristotel .  Bacon şi alţi i .  Numeroasele 
epistole între tată şi fiică aduc date privind, atât trăsăturile caracterologice 
ale copilei, cât şi înţeleptele îndemnuri părinteşti, în care, uneori transpar 
accente de nedisimulat orgoliu. Dintr-o scrisoare, pe care n-am întâlnit-o în 
culegerile publicate, aflăm ca la 1 882, la Colegiu fiind, . . . „la mai toate 
materiile sunt prima, însă am două rivale cu care trebuie să mă lupt că sunt 
de aceeaşi forţă cu mine".  

Era, probabil, ecoul celor transmise de tată-sau: să nu uiţi că te 
cheamă Haşdeu şi că deviza famil iei noastre trebuie să fie „Patrie, Onoare, 
Ştiinţă" .  Din alte două scrisori ale Lilicăi, dintre care prima pare a fi inedită, 
se desprind distinse trăsături de sinceritate, modestie şi cinste. Astfel, „ . . .  te 
rugăm, eu şi mama, să nu mă mai lauzi" şi, respectiv, „detest afectarea şi 
poza, îmi plac mai ales, francheţea şi adevărul, două lucruri, pe care astăzi 
nu le găseşti decât la copii, de aceea aş vrea să rămân cât mai mult copil". 
(Arhivele Statului - fond Haşdeu) 

Poetă de limbă franceză, dar permanent cu urechea la glasul patriei, 
Iulia Haşdeu a folosit în creaţiile sale personaje luate din folclorul 
românesc; dorul de casă, de anii copilăriei, revenind repetat. Însuşirile sale 
intelectuale de excepţie, ca şi valoarea şi sensibilitatea scrierilor, au 
determinat admiraţia unor personalităţi universitare, scriitori şi filosofi de 
talie europeană. Profesorul de latină Lavigne, „ca unul care a contribuit la 
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formarea spiritului său", regreta enorm „pierderea acestui copil de elită, de 
o inteligenţă atât de vie", iar academicianul francez Emile Boutroux aprecia 
că „versuri le Iuliei ii rezervă acesteia un loc de onoare printre poeţii noştri" .  

Romancierul german Hugo Schuschard era impresionat de faptul că 
Iulia „pe lângă multiplele şi obositoarele studii, pe care le-a Întreprins, a 
găsit răgazul, energia şi dispoziţia să mai dea la iveală şi o atare bogăţie de 
flori poetice", în timp ce poetul Sully Prudhomme consemna că „viaţa şi 
opera Iuliei Haşdeu a făcut în Franţa cea mai mare onoare patriei sale". Şi 
dacă firul vieţii nu se rupea atât de timpuriu, o româncă ar fi fost - la 20 de 
ani - prima femeie doctor în litere la Sorbona ! 

Marian Teodorescu (Flacăra, nr. 38/23 septembrie 1 988) 

Lucrător pentru naţiune 
Bicentenarul naşterii lui Gheorghe Asachi ne pri lejuieşte aducerea în 

actualitate a unor măturii documentare de natură să ateste meritele de 
pionierat ale celui ce „a fost la înălţimea trebuinţelor timpului său " şi să 
reconfirme cinstirea înaintaşilor ca pe o trăsătură definitorie a poporului 
nostru. În monumentala „Istorie a literaturii române", George Călinescu 
selectează izvoarele originii lui Gh. Asachi, oprindu-se la ascendenţa 
ardeleană a acestuia şi ne informează că între 1 786- 1 804 „ studie germana, 
polona, latina la Lembergul galiţian, unde trecu la universitate din care nu 
ieşi doctor în filozofie, ci inginer şi arhitect". 

Dimpotrivă, Eugen Lovinescu, într-un studiu care a servit drept curs 
la Universitatea din Iaşi, publicat, încă în 1 9 1 2, in „Convorbiri literare", 
consemna că „ în 1804, Asachi a fost proclamat doctor infilozofie! " 

Desigur, este de mai mică importanţă faptul ca cei doi titani ai 
literaturi i  române nu s-au pus de acord asupra acestui amănunt biografic, 
ambii, însă, au reliefat însemnătatea de precursor al acestui lucrător pentru 
naţiune, deschizător de noi căi, neîncercate până la el, în organizarea 
învăţământului, în l iteratură şi presă. Rămânând în perimetrul schiţei de 
caracterizare lovinesciene să reţinem că Asachi, „ însuşindu-şi ştiinţele 
exacte, stăpânind cultura filozofică, mânuind penelul cu lesniciune şi 
cunoscând mai multe limbi străine, a avut o fericită pregătire enciclopedică 
pentru a fi folositor in toate câmpurile culturale ale poporului". 

In 1 805, sfătuit de medici să schimbe clima, dar şi pentru a-şi 
satisface nepotolita sete de cunoaştere, Asachi a petrecut trei ani la Viena, 
unde a urmat studii de matematică şi astronomie cu vestiţi învăţaţi ai vremii .  
Mistuit însă, de dorinţa mărturisită de a „ studia România chiar in uricul ei", 
in 1 808, convins - după cum consideră Călinescu - că este „ întâiul care, de 
la despărţirea Daciei de Roma, călătorea la gurile Tibrului", a descins în 
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„Cetatea eternă". Ajuns la forul lui  Traian, a îngenunchiat in faţa Columnei, 
contemplând-o copleşit de măreţia impunătorului monument. 

Perioada romană avea să contribuie decisiv la desăvârşirea pregătirii 
sale şi să constituie o etapă hotărâtoare în afirmarea sa ca om de Renaştere, 
prefigurând rolul deosebit avut in dezvoltarea culturii române în primele 
decenii ale secolului al XIX-iea. Toţi biografii săi sunt de acord că întâlnirea 
lui Asachi cu Bianca Milesi, pictoriţă, cu studii de matematică, filozofie şi 
arte plastice, a avut o înrâurire deosebită în devenirea cărturarului 
moldovean. 

Iubirea aprinsă, platonică, caracterizată de cei doi ca „ semn că 
amorul ce se naşte din virtute este nemuritor", iubire pe care, deşi despărţiţi 
aproape 37 de ani, i-a purtat-o acestei femei alese, i -a trezit nu numai 
sentimente poetice, („ m-a făcut din pictor poet'') ci i-a insuflat şi dragoste 
de ţară şi neam, devenind, după părerea lui Eugen Lovinescu „ un daco
roman conştient de chemarea sa ". Potrivit aceloraşi aprecieri din studiul 
amintit, reîntors la Iaşi in 1 8 1 2,  „ în mijlocul atâtor fanarioţi, se pomeni 
strein şi fără vază în propria-i ţară". 

Departe de a demobil iza, şi-a dat seama că totul era de făcut, din 
nou, în şcoală, teatru, presă. Fire întreprinzătoare şi de o perseverenţă 
recunoscută, Asachi s-a înrolat în procesul de profundă transformare a 
relaţiilor feudale din Moldova, care reclamau urgenţă şi priveau concepţi ile 
si instituţi ile corespunzătoare, suprastructura, în general . 

Pe acest fond, cea dintâi izbândă a sa în domeniul modernizării şcolii 
a fost obţinerea aprobării domnitorului Scarlat Calimachi de a înfiinţa, la 1 5  
noiembrie 1 8 1 5, în plină perioadă fanariotă, o clasă de inginerie şi 
hotărnicie în limba română, argumentându-se, printre altele, cu faptul „ că 
trebuie ingineri cu ştiinţa limbii naţionale în care sunt scrise actele de 
proprietate". În referiri la acest eveniment deosebit, reputaţii istorici 
Constantin şi Dinu Giurescu fac precizarea în „Istoria Românilor" că 
Asachi, cu toate oprel iştile vremii ,  face la aceste cursuri, „ o operă de 
educaţie naţională, predând, pe lângă ştiinţele inginereşti şi cunoştinţe de 
istorie a patriei, cu trimiteri la originea poporului român ". 

Pe lângă iniţiativele sale de constant animator şi iniţiator în l imba 
ţări i, să reţinem că „pe propria cheltuială", cum singur ne spune, a 
întemeiat „ un teatru de societate ", prima reprezentaţie în româneşte având 
loc la 27 decembrie 1 8 1 6 . Piesa, de fapt, o prelucrare, a publicat-o în 1 850, 
punând în evidenţă în „Precuvântare" că s-a jucat „ în limba patriei într-o 
perioadă de străinomanie". 

De numele lui Asachi se leagă şi publicarea primelor periodice 
româneşti din Moldova, începând cu „Albina româneasca", scos la I iunie 
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1 829. De o bogăţie neasemuită în aptitudini, Asachi s-a preocupat de 
întocmirea în limba română şi a unor tratate de aritmetică, algebră, 
geometrie şi geodezie. Totodată, a încercat şi a izbutit să creeze în toate 
genuri le. În poezie, în nuvelă, teatru, trecând de la liră la penel. 

Fără a insista în evidenţierea meritelor în poezie, atâtea care au fost, 
trebuie să conchidem cu remarca lui Eugen Lovinescu că trăsătura 
fundamentală în versuri le lui Asachi au constituit „ notele sentimentale 
patriotice". 

Ca şi astăzi, în toate timpurile, oamenii acestor pământuri au ştiut să 
aprecieze meritele înaintaşi lor în efortul lor de a contribui la propăşirea 
patriei. Stau mărturie, în acest sens, cuvintele lui V.A. Urechia, rostite cu 
aproape un secol în urmă, la 1 4  octombrie 1 890, cu ocazia inaugurării la 
Iaşi, a statuii lui Asachi, dăltuită de sculptorul Ion Georgescu: 

„ Voiţi să îngenuncheaţi înaintea lui, voi contemporani ai săi care l
aţi uitat! Iată-l, cugetând la naţiunea pentru care a lucrat ca nimeni 
altul. ln nemişcarea sa granitică pare că zice naţiunii, ce a iubit: 
ştiam că eşti plină de vitalitate, căci numai acele naţiuni trăiesc, 
care până la sfârşit nu uită pe cei care au lucrat pentru dânsa ". 

Marian Teodorescu, Flacăra nr. 1 7  /29 aprilie 1 988 
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DIN 
ACTIVITATEA 

ASOCIATIEI ' 

octombrie - decembrie 2016 

SUB SEMNUL MARII UNIRI -

1 Decembrie 1918 
Victor Muşat şi Ovidiu M .  Curea 

1. Secţiunea comunicări 
O interesantă şi documentată expunere a prezentat istoricul şi 

scriitorul Dr. Ion Constantin, cu titlul „ 1 Decembrie 1918  - 1 Decembrie 
2016, 98 de ani de la Marea Unire ". După ce prezintă analitic evenimente 
în desfăşurarea lor, evenimente care au dus la Marea Unirea, la 
recunoaşterea ei pe plan internaţional, după evidenţierea temeiurilor legale 
şi istorice ale actului de la 1 Decembrie, autorul adresează confraţilor săi 
istorici îndemnul de „a ne pregăti - aşa cum fac popoarele civilizate - de 
ceremonia centenarului Marii Uniri, printr-o muncă stăruitoare, care să 
aibă ca finalitate, până În anul aniversar 2018, elaborarea unor lucrări 
ştiinţifice şi de popularizare referitoare la făuritorii unităţii naţionale, dar 
şi la momentele de seamă ale luptei românilor pentru Împlinirea visului 
secular." (Textul integral al comunicării va fi prezentat integral în următorul 
număr al revistei , ,Periscop") 

Subiectul, după cum era de aşteptat, a provocat reacţii deopotrivă 
entuziaste, dar şi de îngrijorare. Dl. Ion Pavel a salutat prezentarea în cadrul 
cenaclului a unei teme atât de apropiate spiritului românesc, dureros 
resimţite de orice inimă de român, precum şi modul documentat, ştiinţific şi 
lucid în care a fost real izată de autor, opinând că tema rămâne de mare 
actual itate şi că ar merita să fie reluată la viitoarele întruniri . 

Dl.  Mihai Miron a deplâns faptul că reprezentanţii clasei politice 
româneşti manifestă un condamnabil dezinteres faţă de acţiunile făţişe de 
subminare a unităţii naţionale şi a integrităţii statale româneşti, Muşat a 
remarcat faptul că unele state europene aşa-zis partenere îşi creează şi 
dezvoltă reţele de susţinere a proprii lor interese în Transilvania şi în Banat, 
acţionând pentru crearea unui decalaj economic şi cultural faţă de celelalte 
zone ale României, în vederea unei posibile dezmembrări . 

2. Secţiunea miniaturi jurnalistice 
2.1. O i lustrare magistrală a campaniei de denigrare care se exercită 

cu insistenţă asupra valorilor culturale româneşti, a reprezentanţilor ei de 
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seamă o face Victor Muşat în eseul „ Ce facem cu valorile noastre 
culturale? " 

Autorul face o analiză comparată între modurile total diferite în care 
sunt apreciate de către unii  critici (critici mai mult politici decât literari) 
operele a doi mari titani ai literaturii universale, Mihail Sadoveanu, 
respectiv, Bertolt Brecht. 

Pe de o parte „marele zimbru al l iteraturii române", aşa cum îl 
numeşte Marin Preda pe Mihail Sadoveanu, este pus la zid de unii dintre 
aceşti critici pentru un articol scris în 1 945 şi intitulat „Lumina vine de la 
Răsărit" (o lozincă larg răspândită, lansată de Stalin în anii 1 920, n .  red. ), 
articol pe care autorul „Fraţilor Jderi" şi „Neamul Şoimăreştilor" 1-a scris în 
condiţiile timpului de atunci de la noi aşa cum fusese el definit şi măsurat de 
către aliaţii noştri, care nu au catadicsit să ne întrebe dacă suntem de acord 
cu el sau nu. Acest articol ar fi constituit „actul de capitulare (al lui 
Sadoveanu) şi de trădare a poporului român" prin care el "s-a dat cu ruşii". 

Un alt mare scriitor, de data aceasta german, Bertolt Brecht rămâne 
nesancţionat pentru faptul că, liber şi nesilit de nimeni,  a aderat la ideologia 
marxist-leninistă încă de la jumătatea anilor 1 920 şi a scris poezii precum 
„Cântec despre duşmanul de clasă ", „ Laudă comunismului ", „ Laudă 
partidului", „Zi de zi atacă Armatele Roşii ", „ Citind o carte sovietică " sau 

„ Cântece de leagăn "„ . 

Doamna Angela Merkel ,  într-o dezbatere organizată în anul 2006 de 
redacţia cotidianului ,.,Die Welt'', considera că Brecht era doar un "liber 
cugetător" atunci când se punea la dispoziţia l iderilor comunişti din ROG, 
atunci când îi preamărea pe Marx, pe Lenin, pe Stalin, Armata Roşie, şi că, 
oricum, ar fi părăsit ROG dacă ar fi trăit mai mult. Iar noi asistăm, 
contrariaţi, la aplicarea implacabilă a principiului dublei măsuri. În 
Germania, la nivelul politic cel mai înalt, se şterg cu buretele toate petele 
neconvenabile din biografia unui scriitor precum Bertolt Brecht, pentru ca 
lumea să perceapă doar măreţia operei sale literare, iar în România, la nivel 
de analişti politici, se trece cu buretele peste magistrala operă a celui mai de 
seamă prozator al neamului, pentru ca generaţia tânără să reţină numai 
aspectele neconvenabile din biografia acestuia. 

2.2. „ Şi atunci sărbătorile erau sărbători", îşi aminteşte cu nostalgie 
prof. Mihai Miron în eseul „Sărbători". Sărbători le şi tradiţiile româneşti 
care au definit timp de veacuri întregi sufletul românilor, pentru că din 
sufletul lor au izvorât, sărbători le şi tradiţiile noastre pe care nimeni şi nimic 
nu le-au putut clinti, altera sau ascunde, nici măcar fostul regim ateu, 
sărbătorile şi tradiţiile noastre dispar astăzi prosteşte, lăsându-ne sufletul 
pustiu, constată cu multă amărăciune autorul. 
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„ Şi a venit schimbarea economică şi de regim de după 1989 şi a 
adus idei noi, investiţii noi, multe renunţări, multe importuri de obiceiuri şi 
de muzici. Cultura populară s-a transformat în "cultură de consum ", 
căminele culturale de la sate în discoteci, jocul popular în dans la bară . 
. . .  Elementele de folclor care mai rezistă se interpretează doar pe scenă, 
costumul tradiţional e scos din ladă, jocurile (populare) sunt 
"coregrafiate " după modele Învăţate pe ici pe colo, dar mai rar prin sate. 
Alături se adaugă importuri de pe unde nici nu te aştepţi, confundându-se 
de multe ori cultura populară cu cultura pop. Avem parte de o aculturaţie 
masivă şi culmea, nu ne-o impune nimeni, o aplicăm noi, de băieţi buni ce 
suntem sau de proşti. 

Şi aşa . . .  sărbătorile (noastre tradiţionale) se transformă în serbări. 
Halal să nefle! 

În ultima suflare a eseului autorul îndrăzneşte cu timiditate să 
lanseze un îndemn pornit dintr-o speranţă aproape stinsă: ,,Dar poate ne 
vom reveni. Mai ştii? " 

Nu ştim, domnule profesor, dar ce bine-ar fi. 
2.3. Şi încă o agresiune la care suntem supuşi astăzi, pe lângă 

agresiunea identitară de negare a oricăror valori naţionale, pe lângă 
agresiunea culturală. Ovidiu M .  Curea semnalează cu dezgust agresiunea 
minorităţii LGBT (lesbiene, gay, bisexuali, transsexuali) asupra majorităţii 
în eseul "Barba, noua podoabă feminină". 

Pornind de la producţia jenantă a concursului Eurovision 20 1 4, care 
a impus în rolul de câştigător o femeie cu barbă sau un bărbat cu fustă şi 
sâni falşi (oricum i-am zice tot acolo ajungem) pe considerente mai degrabă 
de modernism, nediscriminare şi toleranţă decât de valoare artistică. 

„ Mărturisesc faptul că a început să mă irite îndemnul obsesiv la 
toleranţă, fără a se preciza faţă de cine, de ce, când, cum şi cât să se 
manifeste această toleranţă. Răspunsul răstit care ni se bagă pe gât la 
repezeală de către promotorii înfocaţi ai aşa - zisei toleranţe este "toleranţa 
majorităţii faţă de minorităţi ". În sens unic şi absolut. 

Majoritatea nu trebuie să agreseze prin forţa numărului minoritatea, 
nici fizic, nici sentimental, nici cultural, în nici un fel. De acord, dar, în sens 
invers, minoritatea poate agresa majoritatea prin nerespectarea culturii, 
obiceiurilor, moralităţii, convenţiilor, sentimentelor acesteia, bătându-şi joc 
de ele? 

Nu am nimic nici cu transsexualii, nici cu homosexualii şi cu ceilalţi 
LGBT, cum elegant li se zice. Am toată îngăduinţa pentru aceştia. Să facă 
ce vor între ei şi cât vor, dar să nu vină peste noi şi să jignească esteticul 
nostru pornit din însăşi natura funcţională a speciei umane evoluate şi să ne 
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impună grotescul, scabrosul şi coşmarul în locul suavului, încântării, şi al 
visului. 

Ce face fiecare la el acasă este mai mult treaba individului decât a 
societăţii, dar ce face individul în societate este mai mult treaba societăţii 
decât a individului. 

Subscriu cu întreaga fiinţă ideii decente de toleranţă, dar mă 
împotrivesc cu toată forţa acceselor susţinute de impertinenţă, nesimţire şi 
grobianism. " 

Un comentariu interesant a venit din partea prof. Mihai Miron care a 
atras atenţia că însuşi termenul de „toleranţă" pe care îl promovează adepţi i  
LGBT cu o fervoare mergând până la furie, include în mod ironic şi un sens 
negativ, pentru că toleranţa presupune îngăduinţa faţă de o abatere, faţă de o 
greşeală, deci, implicit recunosc că ceea ce fac nu este tocmai cuşer. 

2.4. Ion Pavel a prezentat o schiţă tulburătoare, „Oameni şi oameni", 
scrisă după relatările din detenţie ale generalului Iulian Vlad. Condiţiile de 
detenţie degradante au vorbit dintotdeauna despre degradarea morală a 
învingătorilor (oameni) care au învins pentru ei şi despre tăria de caracter a 
învinşilor (oameni) care au luptat pentru a-şi feri semenii (oameni) din faţa 
unor catastrofe de proporţii .  „ În acele zile nu aveam timp să mă gândesc la 
mine, eu nu mai eram important ", mărturisea generalul Vlad într-un interviu 
dat la câţiva ani după evenimentele din decembrie 1 989, vorbind despre 
starea sa de spirit din acele momente. 

Textul integral al comunicării va fi prezentat într-un număr vi itor al 
revistei ,,Periscop". 

3. Secţiunea poezii 
1.1. Ovidiu M. Curea în poezia „ Bradul de Crăciun " invită la 

meditaţie asupra dramatismului intrinsec al existenţei umane în care orice 
bucurie a unora se trage din sacrificiul de multe ori neasumat şi neştiut al 
altora, condiţie care se răsfrânge asupra întregului ansamblu biologic: 

Nu ştie bradul că a fost tăiat 
şi stă tot falnic în crucea lui din lemn 
de brad 

nu ştie bradul că în jur 
nu mai miroase-a ger zăpadă şi a cetină 
de brad 

că lumânările se scurg şi pică 
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printre crengi peste podelele din lemn 
de brad 

că strigă şi-apoi chiuie copiii 
la bomboanele-atârnate pe crengile 
de brad 

nu vede bradul sărbătorile când trec 
şi cum coboară steaua lui din vârf 
de brad 

nu ştie când rămâne fără ace 
că zace sprijinit după un gard căzut 
de brad 

Crăciunul a trecut s-a dus de-acum 
şi pentru gospodari şi pentru porci 
şi pentru brad. 

3.2. Alexandru Raia a prezentat două poezii pereche: 
,Jntâi Decembrie (1918) ": 

Luminos Decembrie răsare 
dintr-o lacrimă arzând de stea, 
iarna-ncepe cu o sărbătoare 
şi-un colind străbun in ea. 

Cai de sănii, cai de vise - cai 
drumuri albe poartă sub copită 
Pohta voievodului Mihai 
E în rostul nostru, împlinită. 

ŞI 
„Ce nu intră în cuvântul PA TRIE" 

În cuvântul PA TRIE 
intră şi ghimpele şi floarea 
şi mătrăguna 
şi lupul şi oaia 
şi câinele. 
În afară de unul: 
trădătorul. 
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3.3. Tănase Grosu, part1c1pant pentru prima oară la activitatea 
Cenaclului, a prezentat două poezii sensibile, potenţate prin includerea 
erudită a unor elemente de cultură a antichităţii clasice. 

În poezia ,,Downwelling" (autorul însuşi traducând titlul prin 
„Coborârea în abis") tinde către rezolvarea bivalentă a clasicei dileme 
romantice: sau eternitatea impersonală sau teluricul senzual, folosindu-se de 
legenda zeiţei Selena, care îndrăgostită de chipul păstorului Endymion ce 
dormea pe o pajişte, îi cere lui Zeus ca Endymion să doarmă la infinit, astfel 
încât acesta să rămână al ei, moartea să nu i-l poată răpi niciodată. Zeus îi 
ascultă ruga, Endymion va rămâne adormit şi visează că o ţine în braţe pe 
Selena, dar visul se dovedeşte a fi mai mult decât atât, pentru că Selena îi 
naşte, în timp, 50 de fiice, toate frumoase, palide şi adormite. 

Încerc de-un timp cu-ncrâncenare de centaur 
S-adăst la mal, să mă-ncunun cu verde laur 
Las vouă, cerberi, lumea îngustă-a veşniciei 
Spectrul refrigerium interim şi chezăşiei 
Topindu-mă în ceţuri şi uitări de sine. 

Trezeşte-te, Poete, din stele logostele 
lată: crisalida Lunii din cocon tresa/tă, 
Coboară-apoi alene în peştera adâncă, lată 
În Latmos şi nu se lasă nici ea mai prejos 
Amorezată de Endymion, păstorul cel frumos. 

3.4. Desenatorul şi poetul Dumitru Roşu ne-a delectat şi de data aceasta 
cu două dintre haik-uri le sale, pe care le-a şi i lustrat sugestiv. 

4. Miscellanea 
Din impresionanta sa colecţie, doamna Elena Roşu a donat 

Patrimoniului de creaţie al ACMMR din SIE 7 titluri care se adaugă la cele 
donate anterior, după care a făcut o prezentare a revistei ,,Arena literară", 
revistă recent apărută în peisajul literar care publică lucrări literare ale 
scri itorilor contemporani cunoscuţi şi mai puţin cunoscuţi, precum ş1 
articole de critică referitoare la fenomenul literar actual. 
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ACTIVITĂTI ' 
Cl JRRNTF, 

Gheorghe Iordache 

• În perioada august-septembrie 20 1 6  Asociaţia noastră a pregătit un 
proiect de modificare a OUG nr. 57120 1 6  care a modificat Legea nr. 
223/20 1 5  privind pensiile mil itare de stat. Acesta a fost discutat şi aprobat în 
şedinţa Consiliului director din luna septembrie 20 1 6. 

Consiliul director a aprobat ca proiectul să fie discutat cu toate 
asociaţi ile rezerviştilor militari în vederea stabilirii unei poziţii comune şi a 
măsurilor necesare promovării proiectului la parlament. 

• La data de 3 octombrie a fost organizată la sediul Asociaţiei 
noastre o întâlnire cu conducerile unora dintre asociaţiile rezerviştilor 
militari la care au fost evidenţiate inegalităţile care au apărut la recalcularea 
pensiilor militare în baza prevederilor actuale ale Legii nr. 223/20 1 5, 
modificată prin OUG nr. 57/20 1 5  şi au fost propuse modalităţi de acţiune 
comune pentru eliminarea acestora. 

La întâlnire a fost prezentat proiectul de modificare a legi i, întocmit 
de Asociaţia noastră. 

• De asemenea, la data de 7 octombrie 20 1 6  a avut loc o întâlnire cu 
preşedintele SCMD, la care au fost discutate aspect rezultate în urma 
procesului de recalculare a pensiilor militare şi modalităţi de colaborare 
pentru eliminarea inegalităţilor apărute în stabilirea cuantumurilor pensiilor 
recalculate. 

• La data de 8 noiembrie 20 1 6  a fost organizat Balul Asociaţiei la 
care au participat peste 400 de persoane. Participanţii au apreciat 
evenimentul şi au solicitat să se mai organizeze asemenea manifestări . 

• La data de 8 decembrie 20 1 6  a fost organizat, la sediul Asociaţiei, 
primul simpozion din ciclul de manifestări dedicate împlinirii a 50 de ani de 
la înfiinţarea Centrului National de Cifru şi Transmisiuni Cifrate al 
României. 

• La 1 8  noiembrie 20 1 6, redactorul şef al revistei „Periscop", I. 
Popa, a participat la o dezbatere pe marginea cărţii de succes Laureaţi ai 
premiului Nobel răspund la întrebarea: există un secret al celebrităţii? 
(autor Carol Roman, proaspăt laureat al Uniunii Scriitorilor în acest an). 
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La dezbatere, alături de autor, au mai luat parte acad. Răzvan 
Theodorescu, preşedintele UZP - Doru Dinu Găvan şi Cristian Păunescu -
consi lier al guvernatorului Băncii Naţionale. 

• În şedinţa Consil iului director al ACMRR din 1 5  decembrie 20 1 6  
au fost analizate problemele curente ale Asociaţiei şi au fost stabilite 
măsurile necesare pentru activitatea pe trimestrul următor. 

Au fost aprobate fonduri le necesare pentru cheltuieli curente şi 
pentru sărbătorirea membrilor Asociaţiei care au împlinit 70, 75, 80, 85 şi 
90 de ani în semestrul 1/20 1 6. Sărbătorirea va fi organizată în luna ianuarie 
20 1 7. 
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